
25e vergadering Donderdag 11 juni 1992
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven
- De notulen van de jongste
ring worden ter tafel gelegd.

vergade-

- De vergadering wordt geopend om
14 uur.

- 15 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Erratum
+ Bijlagen) en 2 (+ Erratum) tot 14
- 16 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Ad-
ministratieve begroting)
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende diverse bepalingen tot begelei-
ding van de begroting 1992
- 186 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum) tot 18

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

Algemene bespreking (Voortzetting)

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

F. Ghesquière, L. Maximus, H. Suy-
kerbuyk ; buitenslands.

P. Berben, G. Bossuyt, J. Decorte,
P. Hostekint ; ambtsverplichtingen.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de algemene uitgavenbegro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)

BINNENLANDSE AANGELE-
G E N H E D E N  E N  AMBTENA-
RENZAKEN  (Voortzetting)

De Voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van het begrotingsdebat
met de materie Binnenlandse Aange-
legenheden en Ambtenarenzaken.

Minister Kelchtermans heeft het
woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, col-
lega’s, het debat over de Binnenland-
se Aangelegenheden - materie
waarvoor ik bevoegd ben - en Amb-
tenarenzaken was een boeiende ge-
dachtenwisseling van collega’s. Dit
was eveneens het geval in de Com-
missie, waar een groot aantal vragen
werden gesteld, die hier nog uitdruk-
kelijker aan bod zijn gekomen en
waarop ik reeds gedeeltelijk heb
geantwoord.

Zoals gebruikelijk - maar ditmaal
op een bijzondere wijze omdat het
een nieuwe collega betreft - wil ik
de verslaggever de dank toezwaaien
die hij verdient. Zijn verslag is inder-

daad een getrouwe weergave van de
besprekingen in de Commissie. Tege-
lijkertijd toont hij aan dat de toets
naar de beleidsverklaring door hem
angstvallig werd gecontroleerd. Ik
dank hem voor de objectiviteit waar-
mee hij dit heeft gedaan.

Zoals te verwachten was, heeft colle-
ga Vankeirsbilck als kampioen van
de gemeentelijke autonomie de voor
de hand liggende vragen gesteld. Ik
meen niet hem te moeten overtuigen
dat ik, evenals hijzelf, voorstander
ben van een maximaal betrekken van
de gemeenten bij de gemeentelijke
aangelegenheden. Zijn vragen sluiten
grotendeels aan bij wat in de Com-
missie werd besproken. Zo vraagt hij
bijvoorbeeld : Wat is een efficiënt be-
heer ? Wat is uw bedoeling om te
spreken over stabiliteit van financie-
ringsmechanismen ? enzovoort. Der-
gelijke vragen werden ook door an-
dere collega’s gesteld en ik kom daar-
op terug.

Mijnheer de Voorzitter, het is mis-
schien verkieslijk dat ik even terug-
grijp naar een algemene bedenking
bij de verschillende uiteenzettingen,
waardoor een aantal vragen indirect
een antwoord krijgen. De opeenvol-
ging van de uiteenzettingen in acht
genomen, kan ik dan onderstrepen
wat er niet is aan bod gekomen. Bij
de uiteenzetting van collega Van-
keirsbilck kwam uitdrukkelijk naar
voren dat de gemeenten een belang-
rijke rol moeten kunnen blijven spe-
len bij wat wij nu betitelen als het
herstel van de vertrouwensrelatie tus-
sen burger en bestuur. De gemeente
is inderdaad voor de burger het eer-
ste loket. Onder meer de heer Car-
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doen heeft verwezen naar enquêtes
die aantoonden dat het bestuursni-
veau dat ondanks het grote scepticis-
me bij de burger het grootste vertrou-
wen blijft genieten, het gemeentelijk
niveau is. Wij moeten op dat vertrou-
wen inspelen en de bestuurskracht
van de gemeenten nog verhogen, ze-
ker waar het voor de hand liggend is.
Wij denken hierbij aan de institutio-
nele problematiek, de verdere regio-
nalisering van de basiswetgeving, de
gemeentewet, de provinciewet, de
wet op de intercommunales.

Dit is een institutioneel probleem en
wij moeten daarvoor ook de resulta-
ten van de dialoog van gemeenschap
tot gemeenschap afwachten. Voor
een deel is dit anticiperen op mogelij-
ke resultaten van deze dialoog en
eenmaal die gekend zijn, moeten wij
oordelen of afzonderlijke initiatieven
ter zake gewenst zijn. Men vraagt
zich af of nu reeds met de voorberei-
ding daarvan moet worden gestart. U
weet dat de dialoog van gemeenschap
tot gemeenschap wordt gevoerd op
het niveau van de partijen en dat bin-
nen de dialoog een aantal werkgroe-
pen uitdrukkelijk gevormd zijn rond
de gestelde problematiek. Een aantal
nota’s werden daartoe ingediend bij
deze werkgroepen en ook wij hebben
samen met onze medewerkers onze
bijdrage geleverd.

Een tweede belangrijk probleem, in-
dien wij de bestuurskracht willen ver-
hogen, is dat van het personeel. Wij
streven naar een meer uniforme be-
nadering en naar coördinatie, ook in-
zake geldelijke en administratieve
statuten, tussen de respectieve pro-
vincies en gemeenten. Een grotere
coördinatie betekent niet een eenvor-
migheid in punten en komma’s, maar
het is onze rol een grotere eenvor-
migheid in het personeelsbeleid na te
streven.

Een derde belangrijk uitgangspunt
voor het verhogen van de bestuurs-
kracht van de gemeenten is dat van
de gemeentelijke financiën, zoniet
blijven we academische pleitbezor-
gers. Wij moeten de eigen financiële
verantwoordelijkheid maximaal be-
klemtonen, ook in de meerjarenplan-
ning en in de positieve maatregelen

die de jongste
gebracht.

jaren OP gang werden

In verband met de aanpassing van het
administratief statuut werden vele
ideeën naar voren gebracht en wer-
den ook gerechtvaardigde klachten
geuit, waarbij diegenen die pleiten
voor eenvormigheid terecht de vinger
op de wonde leggen.

De grootstedelijke problematiek zal
kaderen  in een groot debat rond de
gemeentelijke financiën.

Inzake de verdere staatshervorming
heb ik reeds gezegd dat wij moeten
wachten op de resultaten van de dia-
loog. Wij blijven er voorstander van
dat de verantwoordelijke voor het
toezicht en voor de organisatie van
het toezicht via de organieke wet ter
zake medezeggenschap krijgt. Ik heb
een nuancering aangebracht in ver-
band met de voordracht van de bur-
gemeesters. Nu is er geen enkele be-
trokkenheid vanuit de Vlaamse Exe-
cutieve. Indien wij belangrijke op-
drachten delegeren en rekenen op de
mandataris bij uitstek op het lokale
vlak, de burgemeester, dan moeten
wij ook inspraakrecht hebben bij de
voordracht van die burgemeester.

Als wij pleiten voor een meer eenvor-
mig geldelijk en administratief sta-
tuut voor het personeel, wil dat niet
zeggen dat wij in de plaats van de
gemeenten treden. Er werd verwezen
naar de ronde-tafelconferentie, die
heel wat publiciteit kreeg de jongste
tijd. Het kan niet anders, wanneer
men een aanloop neemt naar defini-
tieve en afrondende gesprekken, dan
moet men ook de gegevens op tafel
leggen. Welnu, iedereen weet dat
wat de CAO betreft, het dus de inter-
sectoriële CAO is die voor de Vlaam-
se ambtenaren is gesloten en waarop
de lokale en provinciale besturen zich
in het verleden altijd hebben afge-
stemd.

Deze CAO ging van 1991 tot 1993 en
in totaal over 6 ten honderd, waarvan
1 ten honderd reeds in 1991 is toege-
kend samen met de eenmalige pre-
mie zoals wij dat bedoelen. Ik vestig
er uw aandacht op dat in hoofde van
sommige anderen eenmalig wil zeg-
gen dat het elk jaar eenmalig wordt
uitgekeerd.

U weet dat voor de intersectoriële
CAO op het niveau van de Vlaamse
ambtenaren werd overeengekomen
om een bijkomende verhoging van 3
ten honderd in 1992 en nog eens 2
ten honderd in 1993 toe te kennen.
Deze gegevens zijn ter beschikking
van iedereen. Het gaat trouwens over
een gesloten CAO. Voor de gemeen-
ten sloeg dit enkel op 1991 en onder-
handelen wij nu voor 1992 en al of
niet ook voor 1993.

De vraag is wat er aan bod moet ko-
men. De gegevens die ik daarvoor
heb ingebracht, zijn ten eerste, een
nood aan financiële herwaardering -
ik denk dat dit uitgangspunt ook voor
de gemeentelijke ambtenaren geldt
- , ten tweede dat wat men af-
spreekt, voor de gemeenten finan-
cieel haalbaar is en ten derde dat er
een evenwicht in de honorering van
de ambtenaren van de verschillende
overheden moet zijn. Het mag dus
niet afhankelijk zijn van de financiële
toestand van een gemeente of men
beter of slechter betaalde ambtena-
ren heeft.

Ons voorstel is, de Executieve heeft
mij daarvoor een mandaat gegeven,
om als het ware de vork aan te reiken
binnen dewelke  de besprekingen op
het niveau van de gemeenten kunnen
worden gevoerd. Immers, het is een
verantwoordelijkheid van de ge-
meenten. Die vork kan vanzelfspre-
kend maar maximaal datgene zijn
wat ook op het niveau van de Vlaam-
se CAO is overeengekomen, ook met
een gewenste gelijkaardige spreiding.
Daarin is van deze 14.000 frank dan
ook geen sprake. Dat zal dus ook het
standpunt zijn, ik herhaal het, dat ik
daaromtrent met de partners in be-
spreking zal brengen. Het engage-
ment zal ook zijn dat dit voor de ge-
meenten niet te nemen of te laten is.
De gemeenten hebben autonoom het
recht om te oordelen of en hoe zij
binnen deze vork hun onderhandelin-
gen daarover voeren. Het zal zo uit-
drukkelij k worden meegedeeld. Ik
denk echter dat in het belang van een
uniformiteit die wij in de Vlaamse ge-
meenten, ook voor dit soort van ge-
sprekken, trachten te organiseren,
het goed is dat de voogdij-overheid
in dit gesprek de krijtlijnen aangeeft
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binnen dewelke  de eigenlijke ge-
sprekken kunnen worden gevoerd.

De vraag is wie er rond de tafel moet
zitten. Ook dat is hier ter sprake ge-
komen. U weet dat het onze wens
was dat de gemeenten rechtstreeks
zouden participeren. Een nationaal
koninklijk besluit maakt dit onmoge-
lijk. Het is ons voorstel geweest om
op het niveau van een technische
werkgroep via de Vlaamse Vereni-
ging van Steden en Gemeenten de
aanwezigheid van de gemeenten uit-
drukkelijk rond de tafel te hebben
samen met de representatieve verte-
genwoordigers van de vakbonden.
Ook dat is door hen aanvaard, zij het
dan op het niveau van de technische
werkgroep. Ik denk echter dat een
inhoudelijke inbreng daar in ieder ge-
val is gegarandeerd. Het volgende
overleg met de vakbonden heeft
trouwens plaats op 16 juni 1992.

Er werden belangrijke vragen gesteld
in verband met de gemeentefinan-
ciën. U weet dat de financiële toe-
stand van de gemeenten onze bijzon-
dere aandacht blijft  vragen. De
dienstjaartekorten zijn vooral dank
zij de maatregelen van de vorige Re-
gering, onder meer het Gemeente-
fonds, teruggelopen van 8 miljard
frank in 1989 naar 6,2  miljard frank
in 1990 tot 3,2  miljard frank in 1991.
In dezelfde periode is de gemeentelij-
ke fiscaliteit verhoogd van 9.816
frank per inwoner tot 11.770 frank
per inwoner. Dit is een stijging van
19,9  ten honderd.

De financiële toestand van veel be-
sturen blijft grote zorgen baren. Dit
is niet alleen het geval voor de grote
steden, ik wens dat te beklemtonen,
dit is het geval voor alle gemeenten,
kleine en grote, die dus in specifieke
omstandigheden argumenten kunnen
inroepen waarom zij in een bijzonde-
re nadelige financiële situatie zijn.

Ik wens dan ook even te antwoorden
op een opmerking in verband met
een kranteartikel dat vandaag is ver-
schenen naar aanleiding van een uit-
spraak van collega Demeester. Zij
werd met naam genoemd. Ik heb er
alle baat bij om ter zake geen dubbel-
zinnigheid te laten bestaan. Ik neem

afstand van deze verklaring. Dat is
een persoonlijke denkpiste van colle-
ga Demeester. (Protest bij de leden
van de PVV)

Dit is vooralsnog een bevoegdheid
van de Gemeenschapsminister van
Binnenlandse Aangelegenheden.
Wat van mijnentwege als denkpiste
naar buiten is gekomen, was het re-
sultaat van een open gesprek in de
maand mei met de syndicale delega-
tie inzake de CAO voor gemeentebe-
sturen. Namens de afgevaardigden
van grote steden werd de vraag ge-
steld omtrent afspraken die wij voor-
dien met hen hadden gemaakt, meer
bepaald inzake een passus in het na-
tionaal regeerakkoord en ook in het
Vlaams regeerakkoord. Daaruit
blijkt dat een evenredige inspanning
zou worden geleverd van Vlaamse
zijde wanneer op het nationaal ni-
veau eveneens een initiatief zou wor-
den genomen.

Zoals u weet, werd een initiatief ge-
nomen teneinde een tussenkomst aan
bepaalde steden te verlenen. Wij
hebben gevraagd een werkgroep op
te richten om een mogelijk voorstel
van schuldverlichting te bestuderen.
Het komt óns toe het gesprek in te
leiden. Wij hebben min of meer de
criteria aangegeven waarbinnen een
gesprek zou moeten worden gevoerd.
Wij menen dat wanneer over schuld-
verlichting zou worden gesproken,
dezelfde principes moeten gelden
voor alle gemeenten die in dezelfde
omstandigheden verkeren.

De Voorzitter : De heer Pede heeft
het woord.

De heer J. Pede : Mijnheer de Minis-
ter, ik kan veel begrip opbrengen
voor hetgeen u daarnet heeft gezegd.
Inderdaad, ik meen dat uw houding
correct is. Toch vraag ik dat u bij de
Executieve zou aandringen die dub-
belzinnige verklaringen stop te zet-
ten. Hierbij is niemand gebaat, u niet
en wij niet. Iedere Minister moet bin-
nen zijn bevoegdheidsverantwoorde-
lijkheid blijven wanneer hij toch
meent verklaringen te moeten afleg-
gen.

Minister T. Kelchtermans : Er is he-
lemaal geen voorstel. Bij het syndi-
caal overleg werden alleen bepaalde

elementen op een rij gezet die beant-
woorden aan het nakomen van af-
spraken die met dezelfde delegatie
werden overeengekomen met betrek-
king tot de schuldproblematiek en de
bijzondere situatie van de grote ste-
den. Zoals gezegd, heb ik criteria
aangeduid binnen dewelke  naar mijn
overtuiging dit gesprek moet worden
gevoerd. In eerste instantie is er het
criterium van gelijkschakeling van
alle gemeenten ; inderdaad, zij moe-
ten dezelfde parameters kunnen be-
komen. Wij konden niet aanvaarden
dat de schuldverlichting à la carte zou
gebeuren, op maat van één, twee of
drie gemeenten. Ik denk dat ik daar-
mee heb verwoord wat ik bij herha-
ling van diverse collega’s heb ge-
hoord.

De heer J. Pede : Mijnheer de Minis-
ter, ik neem aan dat u niet recht-
streeks op mijn opmerking kan ant-
woorden, maar ik veronderstel wel
dat u mij goed heeft begrepen !

Minister T. Kelchtermans : Ik hoop
dat u mij ook goed heeft begrepen,
want u zegt dat tot op heden daarom-
trent nog geen concreet voorstel be-
staat.

De Voorzitter : De heer Van Vae-
renbergh heeft het woord.

De heer E. Van Vaerenbergh : Mijn-
heer de Minister, ik hoor met genoe-
gen dat u spreekt van parameters die
voor iedereen gelijk zullen zijn. Wil
dit zeggen dat u rekening zal houden
met de totaliteit van de fiscaliteit die
in iedere gemeente wordt geheven,
onder meer ook met de onrecht-
streekse fiscaliteit, bijvoorbeeld de
hoogte van de retributie voor het op-
halen van huisvuil ?

Minister T. Kelchtermans : Ik ga niet
in detail treden, maar het tweede cri-
terium was dat er voldoende eigen
fiscale inspanningen worden geleverd
om het probleem op te lossen.

Een derde criterium was dat, indien
de structurele uitgavenpatronen van
een gemeente in belangrijke mate af-
wijken van de structurele uitgaven
van een doorsnee gemeente, dit pro-
bleem moet kunnen worden bespro-
ken.

Dit waren de drie belangrijkste crite-
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ria waaraan wij een eventueel
sprek hebben gekoppeld.

ge-

De cijfers die ter zake circuleren, mo-
gen enkel als denkoefeningen wor-
den beschouwd. Deze hebben bijge-
volg geen grote waarde tenzij het feit
dat zij werden geciteerd en morgen
nog door anderen kunnen worden
hernomen. Er zijn ter zake dus nog
geen concrete voorstellen.

Trouwens, ik verwijs naar de beslis-
sing van de Executieve, waarin wordt
gesteld dat deze specifieke problema-
tiek nopens het schuldenprobleem
van de grote steden en de gemeenten
op 24 juni aanstaande tijdens een spe-
ciale bijeenkomst van de Executieve
zal worden besproken. Nadien zullen
wij de houding van de Executieve,
ook voor de toekomst, nauwkeuriger
kennen.

De Voorzitter : De heer Van Rom-
puy heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
de Voorzitter, geachte collega’s, ik
wil ter zake geen enkel misverstand
laten bestaan.

Deze ochtend hebben de collega’s
Vankeirsbilck, Cardoen en Tant zeer
duidelijk gezegd dat volgens onze
fractie - wij steunen de verklaring
ter zake van Minister Kelchtermans
- geen enkele stad mag worden be-
voordeeld. Inderdaad, het moet een
globale benadering zijn van de
schuldverlichting op basis van een
aantal criteria. Er wordt gesproken
van tachtig steden en gemeenten en
in die context moet het probleem
worden bekeken.

Onze leden van de Commissie voor
de Binnenlandse Aangelegenheden
en Ambtenarenzaken hebben deze
ochtend de houding van onze fractie
ter zake perfect verwoord. Wij on-
derschrijven dus volledig wat Minis-
ter Kelchtermans hier zegt.

De Voorzitter
het woord.

: De heer Denys heeft

De heer A. Denys : Men mag toch
aannemen dat de Executieve één en
ondeelbaar is. Met andere woorden,
wanneer één lid van de Executieve

iets zegt, is de gehele
daardoor gebonden.

Executieve

Het is de tweede keer dat wij dat in
een zeer korte tijdsspanne met me-
vrouw Demeester meemaken. Meent
u niet dat er iets schort aan de deon-
tologische  regels van mevrouw De-
meester ?

Minister T. Kelchtermans : Er was
dus nog geen voorstel van de Execu-
tieve. Ik herhaal dat de Executieve
dit probleem uitdrukkelijk heeft gea-
gendeerd op 24 juni.

De Voorzitter : De heer Beysen
heeft het woord.

De heer E. Beysen : Ik denk dat me-
vrouw Demeester het daarmee op dit
ogenblik moeilijk heeft en dat zij in-
derdaad moet kiezen.

Trouwens, ik nodig de leden van de
CVP uit mijn motie van aanbeveling
met betrekking tot mevrouw De-
meester volgende week goed te keu-
ren. Op die manier is dat probleem
onmiddellijk van de baan.

De heer J. Pede : Daardoor zal dit
probleem onmiddellijk opgelost zijn.

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, in verband met het ad-
ministratief toezicht wordt, zoals in
de Commissie reeds werd aangekon-
digd, door mijn kabinet in samenwer-
king met de administratie een nieuw
ontwerp van decreet voorbereid.

De principes betreffen enkel nog het
bijzonder toezicht op essentiële aan-
gelegenheden zoals begrotingen, re-
keningen en personeelsformaties.
Voor alle gemeenten zullen uniforme
procedures worden uitgewerkt en on-
der meer ook het afschaffen van het
onderscheid naargelang het aantal in-
woners. Op dit ogenblik zet dit veel
kwaad bloed bij sommige gemeenten
die menen dat de toezichtscriteria
eenzijdig worden bepaald.

Ik hoop dat wij dit ontwerp van de-
creet nog vóór het reces aan de Exe-
cutieve kunnen voorleggen, zodanig
dat wij het in het najaar in de Vlaam-
se Raad kunnen bespreken.

Op de grootstedelijke problematiek

ben ik in het kader van de gemeente-
financiën indirect reeds ingegaan.
Volledigheidshalve voeg ik eraan toe
dat er inzake de pensioenen een
groot probleem rijst. Dit probleem
kwam minder uitdrukkelijk aan bod,
maar hoort ook bij de gehele finan-
ciële problematiek, niet enkel van de
grote steden, maar ook van vele an-
dere gemeenten. Ter zake dienen wij
een juridische oplossing te zoeken
teneinde een mogelijke toegang van
alle gemeenten in de RSZPPO te
voorzien. Op die manier kunnen wij
met het oog op een betere orthodoxie
alternatieven bieden voor de oprich-
ting van VZW’s, pensioenfondsen
enzovoort.

Mijnheer de Voorzitter, voor een
antwoord op de vraag van de heer
Vankeirsbilck over het intern effi-
ciënt beheer verwijs ik naar het ver-
slag. Ook de heer Pede vroeg de be-
vestiging dat wij zullen waken over
de stabiliteit van het financieringsme-
chanisme. Ik weet dat dit zijn grote
bezorgdheid is, maar hij moet zich
niet ongerust maken : daaraan zal
niet worden geraakt. U kan de stand-
punten op dit vlak ook nalezen in het
commmissieverslag.

Op de vragen van de heer Vankeirs-
bilck over het comité C heb ik reeds
geantwoord.

Er werden ook vragen gesteld over
de evaluatie van het Investerings-
fonds en meer bepaald over de verga-
deringsdata van de werkgroep. Met
grote vreugde kan ik u aankondigen
dat de werkgroep gisteren voor het
eerst heeft vergaderd, daarmee wel-
licht anticiperend op wat in de
Vlaamse Raad aan bod zou komen.
De evaluatie is daarmee definitief op
gang gekomen. Vooral de grote
werken zullen aan bod komen, maar
ook de bijzondere problemen zoals
culturele infrastructuur en waterzui-
vering en riolering. Iedereen, ook
collega De Batselier, erkent dat dit
een ernstig probleem is en blijft.
Waarschijnlijk zal ook uit de evalua-
tie blijken dat de gemeenten nauwe-
lijks in staat zijn de nodige financiële
middelen vrij te maken. Men zal dus
naar alternatieven moeten zoeken in
het budget of in andere vormen van
financiering om ervoor te zorgen dat
de gemeenten deze grote inspanning
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kunnen opbrengen en ook worden
gestimuleerd om dat te doen. Ik ver-
wijs in deze context naar de cijfers
van de Sobemap-studie en het Mina-
plan. Daaruit blijkt dat de gemeenten
in de komende vijf of zes jaar 100
miljard frank moeten investeren om
enige efficiëntie te bekomen op het
vlak van waterzuivering. Er mag ech-
ter geen verwarring ontstaan. Het
vijfjarenplan dat nu wordt uitge-
voerd, bevat vooral collectoren en
andere infrastructuur en heeft niets
te maken met de gemeentelijke rio-
len. Degenen  die vertrouwd zijn met
de problematiek van de gemeenten,
hebben terecht vandaag de aandacht
gevestigd op deze moeilijkheden.
Een werkgroep van mijn kabinet en
het kabinet van de heer De Batselier
verrichten voorbereidend werk om
voorstellen te kunnen formuleren.

Op de vragen van de heer Pede over
de verplichting jegens de gemeenten
en de nieuwe CAO, heb ik reeds
geantwoord. Hetzelfde geldt voor de
vragen over schuldverlichting. Colle-
ga Van der Poorten heeft er in een
gloedvol betoog op gewezen dat er
stilaan genoeg raden zijn, te meer
omdat sommigen eraan denken hun
advies bindend te maken. Dit is een
contradicti o in terminis. Een advies
blijft een advies. Dit betekent niet
dat het volkomen vrijblijvend is,
maar de politieke instanties met de
politieke verantwoordelijkheid moe-
ten de uiteindelijke beslissingen ne-
men. Zij kunnen dan ook door dege-
nen die hen hebben verkozen, ter
verantwoording worden geroepen.
Moeten wij dan niet zorgen voor wat
meer coördinatie en integratie van dit
alles ? Ook dit behoort tot de verant-
woordelijkheid van de gemeenten,
maar men kan niet ontkennen dat ve-
le maatschappelijke problemen zo
complex zijn en de mondigheid van
de burger zo groot is, dat men op
verschillende vlakken de mogelijk-
heid moet creëren om deze mondig-
heid aan bod te laten komen. Moet
alles worden opgesplitst in verschil-
lende segmenten ? Neen, het geïnte-
greerd verlenen van advies zal een
splitsing kunnen tegengaan en is
noodzakelijk om tot een grote func-
tionaliteit te komen in de manier

waarop het beleid samen met de ad-
viesraden wordt voorbereid. Een
aantal vragen van de heer Van Vae-
renbergh kwamen in het verslag
reeds aan bod. Ik dank hem voor zijn
algemene beoordeling van de be-
leidsverklaring, hij had het met name
over de duidelijkheid en de frisse be-
nadering.

Hij is afkomstig uit de randgemeen-
ten en is daarover bezorgd. In dit
verband werden een aantal vragen in
de Commissie beantwoord. Deze
antwoorden zijn trouwens in het ver-
slag terug te vinden.

De strakke houding van mijn voor-
ganger inzake de voogdij over de fa-
ciliteitengemeenten zal ik blijven
aanhouden. Ik heb daartoe instruc-
ties gegeven aan de administratie en
aan de arrondissementscommissaris.

U pleit voor een positieve discrimina-
tie binnen Vlaams Brabant, mijnheer
Van Vaerenbergh. De Voorzitter van
de Executieve is verantwoordelijk
voor de coördinatie van VLABIN-
VEST, ik onderschrijf de intenties
daaromtrent in het regeerakkoord.

U sprak ook over de oprichting van
een cel, die idee werd door Minister
Weckx verwoord. Ik heb daarover
geen concrete uitspraken gedaan,
maar ik noteer dat deze wens hier
uitdrukkelijk aan bod komt.

Men kan inzake de voogdij over de
gemeenten ten volle gebruik maken
van het initiatiefrecht in de Vlaamse
Raad. Er is daarover evenwel niets
afgesproken in het regeerakkoord. U
haalde het voorbeeld aan van de ge-
meenschapscommissie. Volgens u is
dit een goed voorbeeld, in de decre-
tale regeling op het administratief
toezicht zullen wij daarmee rekening
houden. In de algemene toelichting
staat dat wij rekening zullen houden
met deze zeer belangrijke vereenvou-
diging .

U heeft bedenkingen omtrent de Eu-
ropese directieven voor het stem-
recht voor de burgers uit de Europe-
se Gemeenschap. In dit verband sluit
ik mij aan bij het standpunt van de
heer Van Rompuy. De echte discus-
sie daarover zal in het nationaal Par-
lement worden gevoerd.

De heer Van Hauthem stelde een
aantal vragen en trok conclusies die
nauwelijks voor discussie vatbaar
zijn.

De heer Pinoie had het over de open-
baarheid van bestuur en de gemeen-
telijke autonomie, ook hier verwijs ik
naar het verslag.

Op de belangrijke vraag inzake de-
centralisatie van de heer Cardoen
heb ik reeds geantwoord. Deze af-
spraak werd reeds door de vorige
Executieve gemaakt. Ik engageer mij
in elk geval om binnen mijn beleids-
domein, zowel binnen Ruimtelijke
Ordening als Binnenlandse Aangele-
genheden ,  deze  decentralisatiege-
dachte  maximaal aan bod te laten ko-
men.

In de beleidsverklaring kan men im-
mers lezen hoe wij op het vlak van
wegenbeleid en ruimtelijke ordening
de gemeenten en de provincies een
grotere rol wensen toe te bedelen dan
nu het geval is.

De Voorzitter : De heer Van Hau-
them heeft het woord.

De heer J. Van Hauthem : Mijnheer
de Minister, ik heb daarbij inderdaad
een aantal vaststellingen gemaakt.
Als u zegt dat die niet voor discussie
vatbaar zijn, dan is dat uw zaak, maar
ik heb hier toch een aantal vragen
gesteld in verband met de inmenging
van de Franse Gemeenschap, niet al-
leen in Vlaams Brabant, maar ook in
Voeren. Dat zijn toch zeer concrete
vragen waarop ik dan ook een ant-
woord moet kunnen krijgen.

Minister T. Kelchtermans : U hebt
daaraan ook een aantal appreciaties
toegevoegd die mij duidelijk maakten
dat het antwoord voor u voorspel-
baar was. Ik houd mij dan ook het
recht voor om daaraan voorbij te
gaan.

De heer J. Van Hauthem : Ik stel
gewoon een vraag en verwacht dan
ook een antwoord.

Minister T. Kelchtermans : Ik heb
zeer goed geluisterd naar wat uw ap-
preciatie bij deze vraag was. Het was
mijn appreciatie dat u toch liever . . .
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De heer J. Van Hauthem : Ik ben
niet de enige die hier deze ochtend
appreciaties naar voren heeft ge-
bracht. Op de vragen van de andere
collega’s hebt u wel geantwoord en
ik stel nu vast dat u het niet nodig
vindt om op mijn zeer concrete vra-
gen wel te antwoorden. Ik neem daar
alleen maar akte van.

Minister T. Kelchtermans : Op de
vragen van de heer Van Hooland heb
ik indirect reeds geantwoord. Het de-
bat over de decentralisatie zal er dus
komen en dat over de problematiek
van de grote steden is inderdaad
eveneens wenselijk. Wij hebben
daarover reeds belangrijke nota’s ter
beschikking van de Commissie ge-
steld. Bij de door hem aangehaalde
studie over de efficiëntie van de ge-
meenten hebben wij onze bedenkin-
gen. De conclusies daarvan zijn be-
twistbaar en moeten alleszins worden
getoetst aan een meer concrete erva-
ring van een goedgekende situatie in
enkele gemeenten of steden.

De heer R. Van Hooland : Mijnheer
de Minister, ik wil u niet tegenspre-
ken, maar wij hebben al verschillen-
de keren gezegd dat daarover een
grondig debat zou moeten plaatsvin-
den. Het is niet de eerste keer dat
wij worden geconfronteerd met de
fiscale en financiële moeilijkheden
van de steden en gemeenten. Ik twij-
fel er niet aan dat die bespreking er
komt. U zegt dat de Vlaamse Execu-
tieve hierover op 24 juni reeds een
discussie heeft gepland, meer be-
paald over de schuldverlichting. Een
aantal gemeenten zullen dus waar-
schijnlijk een herschikking krijgen
van hun schuld. Ik heb daarbij mijn
bedenkingen omdat wij nog altijd
geen enkele afgeronde objectieve
evaluatie hebben gemaakt. Die stu-
die is inderdaad aanvechtbaar, maar
niet op alle punten en zelf hebben wij
nog geen grondige evaluatie ge-
maakt. Toch blijven wij premies ge-
ven voor een vrij bedenkelijk beheer
en hebben wij dat nog nooit gedaan
voor een goed beheer.

Minister T. Kelchtermans : Wij heb-
ben geen enkel bezwaar tegen een
debat daarover, noch in de Comm-
missie noch in de Vlaamse Raad. Wij
hebben de leden trouwens al heel wat

informatie bezorgd over de situatie
van de steden en gemeenten en over
wat het Vlaamse Gewest op dat vlak
reeds heeft gedaan. Om een interes-
sant debat te hebben kunnen daaraan
zeker nog andere documenten wor-
den toegevoegd.

De heer R. Van Hooland : Wat
wordt er dan precies beslist op 24
juni ?

Minister T. Kelchtermans : Daar
wordt helemaal niets beslist. Er
wordt enkel een eerste gedachtenwis-
seling gehouden op basis van mijn
nota’s over de schuldverlichtingen.

De vragen van de heer Pierco zijn
elders reeds aan bod gekomen en
voor deze van de heer Tant kan ik
verwijzen naar het verslag. Hij noemt
het aantal maatregelen voor de ge-
meenten overrompelend. Ik kan met
hem echter niet helemaal akkoord
gaan. De vurige pleidooien voor de-
centralisatie en voor het leggen van
de bevoegdheden bij de niveaus waar
ze het meest voor de hand liggen,
mag men niet laten gepaard gaan met
een discussie over een evenredige
stijging van de middelen. Ook op het
niveau van de gemeenten zijn er vaak
herschikkingen nodig. De aandacht
die daar nu, zonder stimuli vanuit het
Vlaamse Gewest, aan het milieu
wordt gegeven, zou niet mogelijk zijn
als de gemeenten niet zelf in hun hui-
dige budget andere klemtonen zou-
den leggen zonder een discussie te
lanceren over bij komende middelen.

Wat we voorstelden toen we verant-
woordelijkheid droegen voor het mi-
lieubeleid en wat we nu voorstellen
als verantwoordelijken voor Binnen-
landse Aangelegenheden, gecombi-
neerd met Ruimtelijke Ordening en
Openbare Werken, is dezelfde strate-
gie : de vrijwillige overeenkomst met
de gemeenten, waardoor mits co-fi-
nanciering gelijkvormiger kan wor-
den opgetreden inzake initiatieven
die het best door de gemeenten wor-
den genomen, zoals bijvoorbeeld de
verkeersveiligheid en de openbaar-
heid van bestuur.

De gemeenten werden betrokken bij
de voorbereiding hiervan, zodat de
uitvoering een grotere kans maakt.
Gemeenten die bij de voorbereiding
betrokken werden, zullen meer ge-
motiveerd zijn. De eenvormigheid en

de efficiëntie zullen
men.

hierdoor toene-

Mevrouw Dillen verwees naar de
schuld en de verplichtingen. Ik ver-
onderstel dat wij hierop later zullen
terugkomen. Wij hebben geen be-
zwaar om hierover een debat te hou-
den in de Vlaamse Raad.

De heer Van der Poorten sprak over
de grotere doorzichtigheid, waarvan
wij uiteraard ook voorstander zijn.
Dit is meteen een uitnodiging voor
de leden hieromtrent voorstellen te
formuleren. De leden van de Com-
missie hebben voldoende ervaring
om zinvolle voorstellen te doen in-
dien zij oordelen dat dit nodig is. Ik
ben het met de gemaakte analyse
eens. (Applaus)

De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, mijn antwoord
kan uitermate bondig zijn want alleen
de leden Pinoie, Cardoen, Van Hoo-
land, Pierco en Goossens spraken
over het openbaar ambt.

De uiteenzetting van de heer Goos-
sens was bijzonder kort. Dit is een
prestatie, maar door die bondigheid
was hij verplicht te veralgemenen
waardoor sommige statements niet
gestaafd werden door cijfers.

Er is de voorbije vier jaar in Vlaande-
ren geen aangroei geweest van amb-
tenaren. Wel was er een verminde-
ring. De kostprijs is echter niet ge-
daald, omdat die vermindering ge-
paard is gegaan met een upgrading.

De verschillende items die werden
aangehaald, zijn de openbaarheid
van bestuur, het nieuw ambtenaren-
statuut, het VWS, gespecialiseerd
personeel, de uitvoering van het de-
creet met betrekking tot het admini-
stratief beleid en de beleidsonder-
steuning in de administratie.

De heren Pinoie, Pierco en Tavernier
spraken over de openbaarheid van
bestuur.

Mijnheer Tavernier, de betrokken-
heid van de gemeenten behoort niet
tot mijn bevoegdheid. De openbaar-
heid van bestuur zal worden inge-
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voerd voor wat tot mijn bevoegdheid
behoort, dus voor de Vlaamse admi-
nistratie. De uitvoeringsbesluiten zijn
bijna klaar en nog voor de grote
vakantie zullen zij aan de Vlaamse
Executieve ter goedkeuring worden
voorgelegd.

De commissie ad hoc van het VWS
is klaar met de procedure van selek-
tie voor de aanwerving van de infor-
matie-ambtenaar en de ombudsman.
De adviezen van de commissie liggen
nu op mijn kabinet. Zo kan voort-
gang worden gemaakt met de instal-
latie van deze twee spilfuncties, de
ene voor heel het informatiebeleid,
de andere voor de openbaarheid van
bestuur. Ook daarover zal de Vlaam-
se Executieve binnenkort kunnen
statueren.

De heren Pinoie, Cardoen en Pierco
hebben gehandeld over het ‘nieuwe
ambtenarenstatuut. De heer Pinoie
pleitte voor motivering en responsa-
bilisering, de heer Cardoen had het
over mobiliteit, statutaire aanwer-
ving, contractueel personeel in hoge-
re functies, objectivering bij benoe-
mingen en depolitisering en de heer
Pierco stelde voornamelijk vragen
over flexibele salariëring en het nieu-
we systeem desbetreffend.

Volgende week treft de Vlaamse
Executieve een beslissing over een
document houdende de grote kracht-
lijnen van het nieuwe ambtenarensta-
tuut. Natuurlijk wordt de beslissings-
mogelijkheid beperkt door enerzijds
het fameuse koninklijk besluit Lan-
gendries voor de algemene principes
en anderzijds de akkoorden betref-
fende de minimale rechten, waar wij
niet van kunnen afwijken. Onmiddel-
lijk na de beslissing van volgende
week zal een informatiecampagne
worden opgezet naar de ambtenaren
zelf en zal een eerste gespreksronde
met de representatieve vakbonden
beginnen over de grote krachtlijnen.
Een beslissing over het uitgeschreven
nieuwe statuut kan allicht nog voor
het einde van dit jaar worden geno-
men.

Aangezien blijkbaar een van de ver-
sies van dat document is uitgelekt en
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men allerlei elementen eruit in de
pers heeft kunnen lezen, zal ik een
paar dingen kort toelichten, hoewel
er nog geen definitieve beslissing is
genomen.

Financiële flexibiliteit wordt georga-
niseerd op basis van een volledig
nieuwe evaluatietechniek over de
prestatie geleverd in de huidige func-
tie en over een inschatting van de
mogelijkheden voor de toekomstige
functie. Die evaluatie moet worden
gezien in relatie met de jobbeschrij-
ving die in de toekomst voor elke
functie zal gebeuren, en ook in rela-
tie met de in te voeren functionele
loopbaan. Dit systeem laat ook ruim-
te voor contract management en in
de toekomst zelfs nog voor verder-
gaande vormen van flexibiliteit van
de verloning . De carrièremogelij khe-
den hangen dus sterk af van dat nieu-
we evaluatiesysteem.

De mobiliteit als recht is niet direct
een krachtlijn van het nieuwe statuut.
Mobiliteit is mogelijk, maar dan op
initiatief van de overheid, om over-
tallen die kunnen ontstaan ten gevol-
ge van gewijzigde opdrachten of van
gewijzigde toestanden in de maat-
schappij, weg te werken en tekorten
bij te sturen.

Het oude systeem wordt niet gehand-
haafd voor mutatie en dergelijke,
maar wij gaan over naar nieuwe sys-
temen. De filosofie achter dit alles is
streven naar evenwicht tussen indivi-
duele rechten en het algemeen be-
lang.

De aanwervingen blijven statutair.
Over de benoemingen handel ik
straks.

In verband met mogelijke politisering
verwees de heer Pierco naar uitspra-
ken van de Raad van State, waarop
ik geen commentaar lever en die ik
aanvaard. Zij gaan immers uit van
het bevoegde rechtscollege hoewel
boze tongen beweren dat de voorzit-
ter van de Raad van State systema-
tisch alle zaken uitgaand van een be-
paald ambtenaar-generaal altijd naar
zich heeft toegetrokken en zelfs in
het publiek allerlei commentaar gaf
vooraleer de zaak ooit werd behan-
deld. Ik zeg u maar wat ik hoor van
boze tongen. Men moet opletten

Begrotingen

Wanneer men de aanlegger van een
zaak de facto heilig wil verklaren. De
voorgeschiedenis van een van de aan-
leggers is nu niet bepaald zo heilig.
Deze heeft een statutaire sprong ge-
maakt en is van rang 13 op rang 17
terecht gekomen en dan nog wel op
een dienst die de week nadien werd
opgedoekt. Dat is nogal een eige-
naardige voorgeschiedenis. Ik ben op
mijn hoede wanneer de vos de passie
komt preken. Ook de tweede was
met hem meegesprongen naar rang
16. Er is echter een arrest geveld, wij
hebben dat arrest nageleefd, dus er
is geen enkel probleem.

Ik wil er u overigens op wijzen dat
er heel wat arresten zijn waarin wij
gelijk hebben gekregen, en er waren
ook heel wat zaken waarvoor er geen
beroep werd gedaan op de Raad van
State. Na een benoemingsstop van
bijna twee jaar zijn er nogal wat be-
noemingen gebeurd en uiteindelijk
zijn er relatief weinig verbrekingen
geweest. Die verbrekingen waren
van diverse aard, soms ging het om
procedurefouten, soms waren het
motiveringsdiscussies. In de meeste
gevallen is de eerst voorgedragene
door het College ook benoemd ge-
weest.

In de krachtlijnen van het nieuw sta-
tuut staat, in het kader van de mede-
responsabilisering van de ambtenarij,
expliciet dat wie niet wordt voorge-
dragen door hetzij de directieraad,
hetzij het College, niet kan worden
benoemd. Men moet dus in de toe-
komst een voordracht krijgen, met
andere woorden erkend zijn als be-
kwaam voor de job door de directie-
raad of het College. Dergelijke
garanties kunnen een concreet be-
noemingsbeleid alleen maar onder-
bouwen.

De absolute objectivering heeft na-
tuurlijk ook het omgekeerde effect.
Een absolute objectivering betekent
dat criteria moeten worden gebruikt
die meetbaar zijn zonder discussie.
Het is nu de vraag of dergelijke crite-
ria de meest rendabele criteria zijn
voor bevorderingen. Het is duidelijk
dat dit in vele gevallen niet zo is en
dat een zekere mate van subjectiviteit
bij de evaluatie de facto de regel zou
zijn. Dat is niets nieuws. Ook in het
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personeelsbeleid in privé-firma’s
speelt een zekere mate van subjecti-
viteit mee, ook in evaluaties, die daar
trouwens weinig worden gecontes-
teerd.

Het is echter belangrijk dat het sys-
teem derwijze wordt opgebouwd dat
de subjectiviteit niet afhangt van het
feit of men al dan niet houder is van
een lidkaart van een of andere poli-
tieke partij.

Het is anderzijds ook niet zo dat ie-
mand die een voorgeschiedenis heeft
en behoort tot een bepaalde partij
daarom onbekwaam zou zijn. Dat is
een beetje wat soms wordt gesugge-
reerd wanneer een of andere kabi-
netschef, weze hij al directeur-gene-
raal, secretaris-generaal wordt. Men
heeft dan vaak de neiging om in de
kranten te laten uitschijnen dat het
wel eens om de verkeerde benoeming
zou kunnen gaan.

Misschien moeten wij de zaken open-
trekken naar de Commissie. Het zou
bijvoorbeeld niet slecht zijn dat de
Commissie inzage kreeg van de be-
noemingsdossiers, op voorwaarde
echter dat er een zekere terughou-
dendheid aan de dag zou worden ge-
legd inzake de verschillende elemen-
ten van het dossier. Ik zou er niets
op tegen hebben dat een dergelijke
vorm van parlementaire openbaar-
heid er zou komen. Dat zou minder
aanleiding geven tot nogal simplisti-
sche conclusies in verband met som-
mige benoemingen. Ik wil over deze
suggestie in de Commissie verder van
gedachten wisselen.

De heer Van Hooland zegt dat de
wervingen in de Vlaamse administra-
tie te traag verlopen. Dat is natuur-
lijk voor een deel juist, maar wij han-
gen daar af van het Vast Wervingsse-
cretariaat dat de wervingen doet. Wij
moeten af en toe wachten tot een
volgende lichting klaar is. Wij heb-
ben er ook niet altijd belang bij de
laatst geklasseerden van een vorige
lichting op te roepen.

De krachtlijnen van het Vlaamse
ambtenarenstatuut heb ik al in grote
lijnen geschetst onder voorbehoud

van goedkeuring volgende week op
17 juni door de Vlaamse Executieve.

De wervingen gebeuren nog altijd
door het Vast Wervingssecretariaat
ingevolge de beslissingen en bepalin-
gen van de bijzondere wetten, waar
wij niet buiten kunnen. Over de
vraag of er een Vlaams Vast Wer-
vingssecretariaat moet zijn of niet wil
ik het vandaag niet hebben. Daar-
over werd reeds herhaalde malen ge-
sproken.

Wat de aanwervingen van het gespe-
cialiseerd personeel betreft, kan ik
het volgende zeggen. Momenteel zijn
er drie organisatie-adviseurs effectief
aangeworven. Dat is de enige proce-
dure die tijdig, vóór 31 december
1991, kon worden beëindigd en ter
beslissing aan de Vlaamse Executieve
kon worden voorgelegd. U zal zich
herinneren dat in het decreet be-
stuurlijk beleid die aanwerving be-
perkt was tot 31 december. In het
programmadecreet dat ter discussie
ligt in de Commissie, wordt het arti-
kel aangepast, zodat de andere aan-
wervingen, zoals deze voor ombuds-
man of informatie-ambtenaren, ook
effectief kunnen gebeuren. Voor
sommige elementen is de procedure
van de bijzondere Commissie van het
Vast Wervingssecretariaat nog niet
afgelopen. Ik heb zelfs de voordrach-
ten nog niet gekregen van het Vast
Wervingssecretariaat. Ook daar zul-
len wij de Commissie ernstig nemen.
De Commissie rangschikt altijd in
verschillende categorieën. Het is
overduidelijk dat alleen wie in de A-
categorie staat, dat betekent de top
van al de kandidaten, in aanmerking
komt voor benoeming of voor een
gespecialiseerd ambt.

Mijnheer de Voorzitter, de vraag
werd ook gesteld of er nood is aan
meer beleidsondersteuning bij de ad-
ministratie. Mijnheer Van Hooland,
ik wil verwijzen naar het bestuur Hu-
man Resource Management, dat al
bestaat, en naar de algemene plan-
ningsdienst, die in wording is. Boven-
dien werden er in alle departementen
beleidsondersteunende cellen opge-
richt. Er is ook het Centrum voor
Bevolkings- en Gezinsstudies, dat
ondersteunend is op het vlak van de
welzijns- en gezondheidssector. Mo-

menteel is er veel meer nood aan het
goed laten functioneren van alle be-
staande initiatieven, aan het uitzuive-
ren van datgene wat overbodig is, en
aan het versterken van de punten
waar wij nog zwak staan. Met andere
woorden, wij moeten trachten het be-
staande beter te doen functioneren
eerder dan uit te breiden met andere
en nieuwe beleidsondersteunende
elementen. Momenteel is dat niet
aangewezen voor de Vlaamse admi-
nistratie. Ik sluit dat niet uit in een
volgende fase wanneer wij erin ge-
slaagd zijn het geheel te doen werken
zoals het zou moeten werken. (Ap-
plaus)

De Voorzitter : De heer Tavernier
heeft het woord.

De heer J. Tavemier : Mijnheer de
Voorzitter, ik wil nog even terugko-
men op het antwoord van Minister
Kelchtermans. In verband met het
Investeringsfonds en de zaak van de
rioleringen is er geen echte evaluatie-
commissie nodig. AGALEV heeft
vóór de installatie van het Investe-
ringsfonds voorspeld wat er ging ge-
beuren en dat Aquafin meer geld zou
kosten dan men dacht en minder re-
sultaten zou geven dan verwacht.

Ik ondersteun de Minister wanneer
hij de verdediging op zich neemt van
de advies- en inspraakorganen. Ik
heb met stijgende verbazing geluis-
terd naar enkele sprekers van de
CVP die een bijna georchestreerde
aanval deden op de advies- en in-
spraakdemocratie. Het is niet omdat
men moeilijkheden heeft om deze te
organiseren, dat men er negatief
moet over spreken en het belang van
participatie en inspraak over boord
moet gooien. Ik vraag mij af of de
sprekers van de CVP een partijstand-
punt hebben verkondigd. Ik heb im-
mers de indruk bij het lezen van som-
mige voorstellen van de heer An-
soms, dat die in een andere richting
gaan. De werking van de advies- en
inspraakorganen moet worden ver-
fijnd in plaats van worden afgeschaft.
Het antwoord op het signaal van de
kiezer van 24 november is niet er niet
meer over te spreken en zich zes jaar
te nestelen in de warmte en de zelfge-
noegzaamheid van de schepencolle-
ges. Integendeel, wij moeten naar
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buiten treden. Wij moeten het debat
over de inhoud van het politieke be-
leid durven aangaan, ook al kost ons
dat tijd en lokt dat een discussie uit
met de bevolking.

De Voorzitter : De heer Van Hoo-
land heeft het woord.

De heer R. Van Hooland : Mijnheer
de Voorzitter, ik zou aan de Minister
willen vragen wanneer de herstructu-
rering van de lokale sector, zeg maar
gemakshalve of de defusie, officieel
op de agenda van de Vlaamse Execu-
tieve zal worden geplaatst.

De Voorzitter : De heer Van Hau-
them heeft het woord.

De heer J. Van Hauthem : Mijnheer
de Voorzitter, ik kan de Minister
moeilijk danken voor een antwoord
vermits hij op geen enkele van mijn
vragen heeft geantwoord. Het is zijn
goed recht dat hij mijn appreciatie
niet apprecieert, maar ik apprecieer
zijn beleid niet ten opzichte van de
faciliteitengemeenten en Voeren.
Maar zelfs als de Minister mijn visie
niet apprecieert, is dat nog geen alibi
om op een aantal concrete vragen
niet te antwoorden. Ik heb aan de
Minister gesuggereerd om op grond
van artikel 234 van het Strafwetboek
op te treden tegen bepaalde gemeen-
tebesturen. Ik heb hem uitleg ge-
vraagd over de activiteiten van de ar-
rondissementscommissaris in Voe-
ren. Ik heb hem gevraagd wat zijn
houding was tegenover het Franstalig
cultureel centrum waar ik mij inder-
daad boos over maak omdat wij in
1990 al wisten wat het zou worden.
Ik heb hem gevraagd of de versprei-
ding van een welbepaald blad in
Vlaams Brabant niet inging tegen het
principe van de niet-inmenging en of
dat niet strijdig was met het achtste
punt van het Vlaamse tienpuntenpro-
gramma.  Ik heb hem gevraagd of de
Executieve, die als dusdanig deel-
neemt aan de gemeenschapsdialoog,
dat punt ter sprake heeft gebracht en
of zij daar een breekpunt wil van ma-
ken. Allemaal vragen tevergeefs.
Wat zitten wij hier uiteindelijk nog
te doen ? Blijkbaar mogen andere
collega’s wel appreciaties geven,
waar wel wordt op gereageerd. Ik in-
terpreteer die houding van de Minis-

ter dus als een uiting van minachting
tegenover een deel van de Vlaamse
Raad.

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, in tegenstelling tot de
heer Tavernier heb ik hier geen re-
gelrechte aanval van een of andere
fractie op de adviesraden als dusda-
nig vastgesteld. In mijn antwoord heb
ik de adviesraden, meen ik, positief
benaderd. Ik heb wel begrepen dat
sommigen zich beklagen over de
veelheid van adviesraden op gemeen-
telijk niveau, al dan niet gestimuleerd
van boven uit. Door het bos ziet men
soms de bomen niet meer, zo werd
hier gezegd. Zoals wij elders voor
meer samenhang pleiten, zijn wij hier
ook voorstander van een geïntegreer-
de aanpak waarbij ook de adviesra-
den betrokken zijn.

Ik ben geen voorstander van ver-
plichte consultatie van adviesraden.
Ik vind dat men gemeenten ook moet
kunnen overtuigen. Gemeenten
moeten ook kunnen beslissen zonder
dat wij ze een bijbel meegeven met
alle voorwaarden waaraan moet wor-
den voldaan.

Voorts meen ik mij terecht te hebben
afgezet tegen het zogenaamde bin-
dend advies. Volgens mij kan een ad-
vies niet bindend zijn, een advies
blijft een advies voor de mandataris,
de politieke verantwoordelijke die de
beslissing neemt.

Mijnheer Van Hooland, het debat
over de defusie  - en u kende mijn
mening hierover al - moet volgens
mij in het nationale Parlement wor-
den gevoerd omdat het hier nog altijd
om een nationale bevoegdheid gaat.

De Voorzitter
het woord.

: De heer Pierco heeft

De heer L. Pierco : Mijnheer de
Voorzitter, het doet mij genoegen
hier te vernemen dat de werkgroep
die belast is met de evaluatie van het
Investeringsfonds, gisteren is samen-
gekomen. Ik acht het wenselijk dat
deze werkgroep zichzelf een strikte
timing zou opleggen teneinde zeer
snel tot het besluit te kunnen komen

of het decreet al
den aangepast.

dan niet moet wor-

Een tweede opmerking heeft betrek-
king op het eenheidsstatuut dat men
wil invoeren voor de lokale besturen.
Wat zal men echter doen in die ge-
meenten - en er werd herhaaldelijk
op gewezen dat zij niet gering zijn in
aantal - die het financieel niet breed
hebben en derhalve het eenheidssta-
tuut niet kunnen invoeren ?

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, het is mijns inziens be-
ter te spreken over grotere eenvor-
migheid in de statuten dan over een-
heidsstatuut. De gemeenten krijgen
richtlijnen die hen moeten helpen bij
het oriënteren van hun beslissingen.
Er moet ook een onderscheid worden
gemaakt met het Vlaams ambtena-
renstatuut, waarover op het ogenblik
wordt onderhandeld. Dit statuut zal
niet automatisch gelden voor de amb-
tenaren van de gemeenten en de pro-
vincies. Het ligt in onze bedoeling
voor dat personeel een afzonderlijk
kader te creëren, waarbij wij ons wel
kunnen inspireren op het Vlaams
ambtenarenstatuut zonder dat wij de
inhoud daarvan zomaar moeten over-
nemen.

De Voorzitter :
heeft het woord.

Mevrouw Dillen

Mevrouw M. Dillen : Mijnheer de
Voorzitter, het verheugt mij dat de
Minister verklaart bereid te zijn in te
gaan op mijn verzoek om een debat
aan te gaan over de grootstedelijke
problematiek. Dit is trouwens een al-
gemene verzuchting. Ik hoop wel dat
dit debat niet op de lange baan wordt
geschoven.

OPENBARE WERKEN EN VER-
VOER

De Voorzitter : Wij vatten nu de be-
spreking aan van de begrotingsmate-
ries Openbare Werken en Vervoer,
waarvoor Ministers Kelchtermans en
Sauwens bevoegd zijn.

De heer De Mol, verslaggever, heeft
het woord.
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De heer J. De Mol, verslaggever (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
ik zal mij in dit mondeling verslag
beperken tot enkele krachtlijnen van
de bespreking van de begrotingsma-
teries waarvoor de Ministers Kelch-
termans en Sauwens bevoegd zijn.

Eerst zal ik de bespreking van de be-
grotingsmaterie waarvoor Minister
Kelchtermans bevoegd is, toelichten.

De Minister gaat ervan uit dat Vlaan-
deren recht heeft op een volwaardig
en efficiënt beleidsmanagement, dat
de algemene levenskwaliteit van de
burger op duurzame wijze verzekert.
Deze doelstelling vereist een globale
beleidsvisie en een harmonie tussen
de diverse beleidsbevoegdheden.
Hierbij staan financieel management,
meerjarenplanning, alternatieve fi-
nancieringsvormen en een Vlaams
Infrastructuurfonds centraal.

Een globale aanpak is noodzakelijk
en dat is juist de opdracht van het
structuurplan Vlaanderen. Volgens
de Minister kan dit als volgt ver-
woord worden : een dynamisch ant-
woord op de maatschappelijke evolu-
ties, een afweging van de verschillen-
de maatschappelijke belangen, kwali-
teitsbewaking en een gefundeerde vi-
sie op het gewenst ruimtegebruik in
Vlaanderen. Wil de Vlaamse over-
heid ook daadwerkelijk kunnen in-
grijpen in de problematiek van de
ruimtelijke ordening en de infrastruc-
tuur, met de daaraan verbonden mo-
biliteitseffecten, dan zal zij in vol-
doende mate het fenomeen van vraag
en aanbod mee moeten beheersen.
Dit vereist aangepaste reglemente-
ring, bijvoorbeeld via het structuur-
plan Vlaanderen en de voorschriften
bij de gewestplannen met betrekking
tot vestigings- en inplantingsbeleid en
mobiliteitsbeleid.

Inzake de mobiliteitsbeheersing moet
worden gestreefd naar een kwaliteits-
verbetering van de mobiliteit en naar
een geïntegreerd vervoersmanage-
ment. De beheersing van het mobili-
teitsvraagstuk vereist een fundamen-
teel herstel van het verstoorde even-
wicht tussen vraag en aanbod inzake
vervoersinfrastructuur. Zo wordt de
verhoging van de verkeersveiligheid
als prioriteit vooropgesteld. Op deze
wijze zullen de budgetten worden

georiënteerd in functie van vast te
stellen prioriteiten volgens volgende
criteria : de objectieve onveiligheid,
de verkeersdrukte veroorzaakt door
de verschillende verkeersstromen en
de subjectieve onveiligheidsgevoe-
lens.

Daarenboven stelt het beleid zich tot
doel het evenwicht te herstellen tus-
sen de verkeersfunctie van de weg en
de verblijffunctie van de omgeving.
De doortochtprojecten zullen onver-
minderd en versneld worden voortge-
zet. Bij deze projecten zal daarenbo-
ven bijzondere aandacht gaan naar
een betere doorstroming van het
openbaar en gemeenschappelijk ver-
voer.

Bij de bespreking hebben verschillen-
de leden ernstige vragen over de
spreiding van het pakket infrastruc-
tuur over twee Ministers. Hoe kan
men met zo’n regeling komen tot een
goed en ernstig geïntegreerd beleid
inzake V e r k e e r  e n Openbare
Werken ? De ontkoppeling tussen
beide onderdelen is nefast aldus deze
leden die het betreuren dat als gevolg
daarvan achteraf een ministercomité
voor de mobiliteit moet worden op-
gericht, met alle problemen van dien
met betrekking tot timing, coördina-
tie, complementariteit enzovoort.

Een ander belangrijk accent in de be-
sprekingen lag op de trendbreuk, in
1989 door de nota’s van Minister Sau-
wens ingezet. De nieuwe inzichten
over de mobiliteit moeten, volgens
Gemeenschapsminister Kelchter-
mans, worden gehandhaafd. Alleen
lijkt het erop dat de administratie niet
altijd de trendbreuk in het mobili-
teitsbeleid heeft gevolgd. De Ge-
meenschapsminister wil dan ook deze
beleidsinzichten gestalte geven, maar
het vergt tijd om deze te laten door-
dringen.

Er moet bovendien worden onder-
zocht of de afwerking van bepaalde
projecten nog zinvol is. De Minister
deelt mee dat indien deze betwist of
achterhaald zijn, een  mobiliteitsef-
fectrapportering dient te worden op-
gesteld. Dit aspect is reeds uitvoerig
in het debat aan bod gekomen.

Er werden een aan tal belangrijke
vragen geformuleerd over de relatie

beleid en management. Is het admi-
nistratieve apparaat efficiënt genoeg
ingericht ? Is de communicatie tussen
beleidsvorming en beleidsuitvoering
genoeg uitgebouwd ? Hoe gebeurt de
follow up van de beleidsbeslissin-
gen ? Worden deze gefundeerd ge-
evalueerd ? Is er voldoende beleids-
ondersteuning door deskundigen ?
Door een efficiënt beheer en goed
bestuur kan heel wat worden be-
spaard en komen er dus meer midde-
len vrij.

Verschillende leden menen dat het
beter is te spreken van een mobili-
teitsfonds dan van een Vlaams infra-
structuurfonds. Men verwijst daarbij
naar het verslag over het programma-
decreet.

De Gemeenschapsminister verwacht
eind dit jaar de oplossing van het pro-
bleem in verband met de Waterver-
dragen, niettegenstaande enkele le-
den dit een al te optimistische stelling
achten.

Een aantal commissarissen stelden
voor om, in plaats van kris kras pro-
bleempunten aan te pakken, eerst
een inventaris op te maken van de
plaatsen waar de meeste problemen
zich voordoen om zo te komen tot
een omschrijving van de regio’s met
prioritair te verhelpen moeilijkhe-
den.

De meeste leden wensen in het bij-
zonder de voortzetting van het door-
tochtenprogramma. Men dringt erop
aan daartoe meer middelen versneld
ter beschikking te stellen.

De samenwerking met de gemeenten
lijkt daarbij een belangrijke doelstel-
ling. Cofinanciering door die ge-
meentebesturen is dan des te gemak-
kelijker. De Gemeenschapsminister
meent dat de convenant hiervoor een
ideaal instrument vormt. Onder arti-
kel 73.22, verkeersleefbaarheid en
verkeersveiligheid, wordt 372 mil-
joen frank ingeschreven ; hiervan is
20 ten honderd bestemd voor speci-
fieke doortochtenprojecten.

Verschillende leden vragen de ver-
snelde realisatie van een fietspaden-
plan. Men verwijst hiervoor naar het
plan waarbij versneld werd ontei-
gend.
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De Mol
De relatie tussen mobiliteit en ruim-
telijke ordening wordt uitvoerig be-
sproken. Men kan onder meer vast-
stellen dat bij de aanleg van indus-
triezones geen rekening wordt ge-
houden met de mobiliteitsgevolgen.
In een structuurplan voor Vlaande-
ren moet dit probleem in alle duide-
lij kheid worden afgebakend.

De Commissie voor Openbare
Werken en Vervoer keurde de de-
creetsartikelen en programma’s goed
met 9 stemmen voor en 4 tegen.
Minister Sauwens neemt als uitgangs-
punt dat alle beschikbare prognoses
wijzen in de richting van een verdere
groei van het autogebruik : het jaar-
lijks groeipercentage ligt tussen 2,5
en 3,5 ten honderd per jaar. Dat
geldt ook voor het vrachtvervoer.
Deze prognoses zijn gebaseerd op
een ongewijzigd verkeersbeleid. Het
wordt hoe langer hoe duidelijker dat
een ongewijzigd beleid onverant-
woord is.

In het kader van het verkeers- en ver-
voersplan Vlaanderen worden de
nieuwe krachtlijnen vastgelegd. Ik
verwijs ter zake naar het schriftelijk
verslag.

Gemeenschapsminister Sauwens is
hoofdzakelijk bevoegd voor stads- en
streekvervoer. Daar liggen zijn prio-
riteiten. In overleg met het Vlaams
Ministerieel Comité Mobiliteit wenst
hij echter aanvullend het voortouw te
nemen in de uitbouw van parkeer-
maatregelen en maatregelen ter
bevordering van carpooling  en ter
bevordering van het gecombineerd
vervoer en het collectief vervoer. Het
ondersteuningsbeleid zal gericht zijn
op de gemeenten, de vervoerregio’s,
de bedrijven, de diensten en de in-
stellingen en wordt vergezeld van een
aantal randmaatregelen.

Als toekomstperspectieven wordt
voor De Lijn het volgende gesteld :
ten eerste, het beleid van De Lijn zal
worden vastgelegd in een strategisch
ondernemingsplan ; ten tweede, het
openbaar autobusvervoer zal even-
eens verder bijdragen tot het ver-
keersarm maken van de historische
stads- en dorpskernen.

De problematiek rond het woon-
werk- en woon-schoolverkeer zal ver-
der worden uitgediept.

In de beleidsbrief Regionale luchtha-
vens Vlaanderen werden belangrijke
toekomstgerichte beleidsintenties op-
genomen. Vele van deze intenties
zijn inmiddels reeds uitgevoerd, an-
dere dringen zich verder op.

Bij de bespreking wordt vooral aan-
dacht besteed aan de vervoersmaat-
schappij De Lijn. Vooral het ontbre-
ken van een beheersovereenkomst
wordt betreurd. De Gemeenschaps-
minister stelt dat de beheersovereen-
komst in zijn embryonale vorm klaar
was. Hij verbindt er zich toe om deze
overeenkomst eerst aan de Commis-
sie voor te leggen, zodat de leden hun
bedenkingen kunnen geven voor-
aleer ze aan de Executieve zal wor-
den voorgelegd.

De Commissie betreurt ook hier de
scheiding tussen de bevoegdheden
Verkeer en Openbare Werken. Beter
ware geweest met beide Ministers en
vanuit de Executieve een globale no-
ta over mobiliteit in te dienen en ze
globaal te bespreken.

Verschillende leden stellen vast dat
er sinds vorige legislatuur toch een
verandering van visie is gebeurd, een
soort trendbreuk, waarbij men van
de traditionele visie over infrastruc-
tuur is afgestapt en een ruimere visie
heeft ontwikkeld via het neerleggen
van een verkeers- en vervoerplan
Vlaanderen. Dit wordt toegejuicht
maar men vraagt zich toch af of men
op het uitvoerende niveau ook mee
geëvolueerd is. Er is een groot ver-
schil tussen wat het beleid denkt en
wat de ambtenarij uitvoert dat vast-
stelt dat er van de beleidstrendbreuk
nog niet veel op het terrein is uitge-
voerd. Men vindt dat deze tekst een
poging is om vanuit een mobiliteitsvi-
sie de problemen aan te pakken, ter-
wijl de beleidsverklaring van Minister
Kelchtermans eerder een visie rond
mobiliteit voorstelde vanuit het
standpunt infrastructuur.

Wat de trendbreuk betreft, bevestigt
de Gemeenschapsminister dat hij
vanaf het begin van de vorige legisla-
tuur alle bevoegde en geïnteresseer-
de krachten in een multidisciplinair
team heeft bijeengebracht om na te
denken over de mobiliteit om zo-
doende een nieuw mobiliteitsdenken

te doen ontstaan, geïntegreerd met
alle disciplines die erbij te pas komen
zoals ruimtelijke ordening, veilig-
heid, leefmilieu, infrastructuur en
dergelijke meer. Dat is uitgemond in
het geciteerde vervoers- en verkeers-
plan Vlaanderen en wordt nu beves-
tigd in een mobiliteitsdenken dat alle
betrokken aspecten integreert.

Wat het mee-evolueren van de admi-
nistratie met de nieuwe inzichten be-
treft, meent de Gemeenschapsminis-
ter dat daarvan de eerste tekenen op
het terrein zichtbaar beginnen te
worden, bijvoorbeeld in het aanleg-
gen van honderden kilometer aan af-
gescheiden fietspaden en aan de
voorrang van het doortochtenpro-
gramma  en de overschakeling van
drievakswegen naar tweevakswegen.
Men zal echter aan de administratie
de nodige tijd moeten laten om mee
te evolueren.

Om te komen tot een goed manage-
ment en een efficiënte beleidsvoering
moet er volgens een lid veel meer aan
beleidsvorming en aan beleidsevalua-
tie worden gedaan.

In de Commissie wordt er op aange-
drongen dat het mobiliteitsrapport
decretaal zou worden onderbouwd
en juist zou omschrijven in welke ge-
vallen zo’n rapport wettelijk wordt
verplicht.

De Commissie voor Openbare
Werken en Vervoer neemt de toege-
wezen decreetsartikelen en program-
ma’s aan met 9 stemmen voor en 4
stemmen tegen.

De Voorzitter : De heer Ansoms
heeft het woord.

De heer J. Ansoms, verslaggever (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, ik zal een bondig verslag geven
van onze commissiebesprekingen in
verband met de programmawet.

Wat betreft het programmadecreet,
moesten wij een zevental artikelen
bespreken, waarvan sommige met
betrekking tot de bevoegdheid van
Gemeenschapsminister Kelchter-
mans en andere met betrekking tot
de bevoegdheid van Gemeenschaps-
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minister Sauwens in zijn hoedanig-
heid van Gemeenschapsminister van
Verkeer.

Wat betreft de bevoegdheden van
Gemeenschapsminister Kelchter-
mans worden in het programmade-
creet drie maatregelen opgenomen.
Ten eerste een regeling inzake de ge-
meenschappelijke rekening met be-
trekking tot de haven van Zeebrug-
ge. Ten tweede een maatregel om
een concrete oplossing te bieden ten
behoeve van de gemeenten die, in
combinatie met de diensten van
Openbare Werken, projecten hadden
gepland, maar de toelagen hiervoor
dreigen te verliezen omwille van de
invoering van het Investeringsfonds.
Ten derde de organieke regeling voor
de oprichting van een Vlaams Infra-
structuurfonds.

De tweede maatregel werd zonder
veel discussie goedgekeurd. Deze
maatregel strekt ertoe sommige over-
gangsbepalingen van het Investe-
ringsfonds te verlengen, waardoor
het mogelijk wordt gemaakt de belof-
ten van de betoelaging in het kader
van de gecombineerde dossiers toch
na te komen. Sommige gemeentebe-
sturen zullen toch worden uitbetaald.
Het gaat om een zeventiental dos-
siers en over een totaal bedrag van
150 miljoen frank.

De twee andere maatregelen maak-
ten het voorwerp uit van een grondi-
ge bespreking. Heel wat kritische
vragen werden gesteld aangaande ar-
tikel 57. In dit artikel wordt aan de
Vlaamse Raad gevraagd de overeen-
komst van 4 oktober 1991 tussen de
NV Maatschappij van de Brugse Zee-
vaartinrichtingen en  de  Vlaamse
Executieve decretaal te bekrachti-
gen. Deze overeenkomst bevat drie
onderdelen. Ten eerste, vanaf 1 ja-
nuari 1991 wordt de gemeenschappe-
lijke rekening afgeschaft, hetgeen be-
tekent dat vanaf deze datum de winst
van de voorhaven volledig toekomst
aan de MBZ. Ten tweede, het bedrag
dat de MBZ nog verschuldigd is aan
het Gewest als winstaandeel in de ge-
meenschappelijke rekening, wordt
definitief vastgesteld op 236.503.167
frank. Ten derde, dit verschuldigde

bedrag zal door de MBZ ter beschik-
king worden gesteld voor investerin-
gen in de zeehaven van Brugge. Hoe-
wel een aantal commissieleden toega-
ven dat door deze regeling eens en
voor goed komaf wordt gemaakt met
een aanslepend dispuut, had men er
toch moeite mee dat deze regeling de
besteding van de vastgestelde win-
sten in feite onttrekt aan de parle-
mentaire controle. De Minister be-
vestigde echter dat het hier ging om
een eenmalige operatie, die zeker
niet als een precedent kan worden
beschouwd. Na kennisname van de
tekst en van de toelichtingsnota die
aan het verslag was toegevoegd,
keurde een meerderheid van de com-
missieleden dit artikel goed.

Uiteraard ging de meeste aandacht
van de commissieleden naar het
voorstel  tot  oprichting van een
Vlaams Infrastructuurfonds. Met de-
ze dienst met afzonderlijk beheer
hoopt de Gemeenschapsminister
nieuwe financiële middelen aan te
boren voor de uitvoering van zijn be-
leid. Bovendien hoopt de Minister,
door het creëren van een duidelijke
band tussen inkomsten en uitgaven,
de inkomsten te optimaliseren en een
grotere responsabilisering tot stand
te brengen bij het ambtenarenkorps.

Elk lid van de Vlaamse Raad is in
principe wantrouwig wanneer de Mi-
nister met een nieuw fonds voor de
proppen komt. Inderdaad, in het ver-
leden stond deze techniek te vaak
voor debudgettering, politieke be-
noemingen en gebrek aan parlemen-
taire controle. De Minister deed er
dus goed aan onmiddellijk aan de
commissieleden uit te leggen waar-
voor het nieuw fonds net niet zou
worden gebruikt. Hij voegde er te-
vens aan toe dat het in geen geval
om een nieuw wegenfonds ging. Het
nieuw fonds zal immers niet kunnen
beschikken over een eigen perso-
neelsformatie. Het zal worden ge-
rund door het voorhanden zijnde per-
soneel van de Vlaamse administratie.
Evenmin zal het fonds een eigen
rechtspersoonlijkheid hebben, maar
gewoon een dienst uitmaken van de
Vlaamse administratie. Het zal geen
leningsmachtiging krijgen en het to-
taal van de vastleggingskredieten zal
worden beperkt tot de reële ontvang-

sten. Hoewel het woord fonds wordt
gebruikt, functioneert het Vlaams In-
frastructuurfonds volgens het stelsel
van de comptabiliteitswet van 28 juni
1963. Deze fondsen worden meestal
gefinancierd vanuit de algemene uit-
gavenkredieten of uit ontvangsten
van leningen. Bij het Vlaams Infra-
structuurfonds gebeurt dit precies
omgekeerd : het zal hoofdzakelijk
worden gespijsd uit specifieke sector-
gebonden ontvangsten, zoals de wa-
tervang, inkomsten uit nevenbedrij-
ven aan de autowegen, valorisatie
van het patrimonium enzovoort. Pre-
financiering uit leningen is uitgeslo-
ten.

Ten slotte zal het toezicht van de
Vlaamse Raad over dat fonds worden
gewaarborgd door het voorafgaande-
lijk voorleggen van een gedetailleer-
de begroting van inkomsten en uitga-
ven. Bovendien zal het jaarverslag
telkens ter evaluatie worden voorge-
legd. Dit voorstel is het best te verge-
lijken met het vroeger opgerichte
MINA-fonds.

Deze toelichting vanwege de Minis-
ter, zoals hierboven samengevat,
nam onmiddellijk heel wat wantrou-
wen bij de commissieleden weg. Toch
bleven er nog enkele discussiepunten
over.

Op juridisch vlak wil ik verwijzen
naar het advies van de Raad van Sta-
te, dat de oprichting van het fonds
op strikt juridische gronden afwees.
Daardoor stelden heel wat leden vra-
gen over de bevoegdheid van de
Vlaamse Raad om een dergelijk
fonds op te richten. In feite werd de
discussie hernomen die destijds door
de Commissie voor Leefmilieu werd
gevoerd naar aanleiding van de op-
richting van het MINA-fonds. Van-
daar dat de Gemeenschapsminister in
zijn antwoord wees naar de argumen-
tatie die destijds uitgebracht werd
door een vertegenwoordiger van het
Rekenhof. Deze argumentatie werd
integraal aan dit verslag toegevoegd.

Verschillende leden betreurden dat
het fonds geen andere opdracht
kreeg dan dat van een infrastructuur-
fonds en dat het dus geen mobiliteits-
fonds was. Wij hopen dus dat de be-
voegdheden beperkt worden tot de
bevoegdheden van de Minister van
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Openbare Werken. De Minister
heeft in zijn antwoord toch laten ver-
staan dat in de begroting 1993 en
1994 de verruiming tot een mobili-
teitsfonds tot de mogelijkheden be-
hoort.

Een derde groep vragen rees omtrent
het verwerven van fondsen. Inder-
daad koesterden verschillende leden
de vrees dat de oprichting van het
fonds aanleiding zou zijn voor nieuwe
heffingen. De Minister heeft dat ten
stelligste ontkend, in een eerste fase
zal het fonds worden gevoed door het
scheiden van middelen uit de gewone
programma’s, bij voorbeeld 124 mil-
joen frank voor het gewoon onder-
houd van de waterwegen voor de bin-
nenvaart, 400 miljoen frank havenin-
vesteringen. In een tweede fase zal
men creatief op zoek gaan naar nieu-
we inkomsten. Enkele suggesties
werden door de Minister geformu-
leerd ; het patrimonium kan beter ge-
valoriseerd worden door de verkoop
van de grondoverschotten, waarvan
de opbrengsten naar het fonds zullen
gaan, of door de commercialisering
van parkeermogelij kheden. Er kan
ook gedacht worden om op iets lan-
gere termijn de opbrengsten uit scha-
declaims naar het fonds te laten
vloeien. Ook de cofinanciering met
de gemeentefondsen of met de privé-
sector behoren tot de mogelijkheden.

Na een grondige gedachtenwisseling
kon een meerderheid van de Com-
missie zich akkoord verklaren met de
oprichting van het fonds.

Voor wat betreft de bevoegdheden
van Gemeenschapsminister Sauwens,
werd er een korte bespreking gehou-
den omtrent een tweetal voorstellen.
Enerzijds, de goedkeuring van het sa-
menwerkingsakkoord tussen de Bel-
gische Staat en de Vlaamse Gemeen-
schap omtrent de uitvoeringsmodali-
teiten voor de restauratie- en inrich-
tingswerken van de gebouwen op het
Martelarenplein te Brussel en ander-
zijds de oprichting van diensten met
afzonderlijk beheer voor de luchtha-
ven van Antwerpen en de luchthaven
van Oostende.

Het samenwerkingsakkoord voor de
projecten aan het Martelarenplein

werd zonder
keurd.

veel discussie goedge-

Het tweede voorstel lokte heel wat
discussie uit en uiteraard ging het
grootste gedeelte van de Commissie
akkoord met het principe van de op-
richting van een eigen dienst voor de
regionale luchthavens omdat dat in-
derdaad een grotere autonomie en
responsabilisering voor gevolg heeft.

Toch werden er heel wat kritische
vragen gesteld omtrent de opstelling
van deze afzonderlijke diensten ten
aanzien van de Regie der Luchtwe-
gen. Het minste wat men daarover
kan zeggen is dat de overgang van
het personeel zeer stroef verloopt,
vooral in verband met de oprichting
van de regionale luchthaven te Deur-
ne werden enkele pertinente vragen
gesteld.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, ziehier het ver-
slag van de discussie over het pro-
grammadecreet, gevoerd in uw Com-
missie. Deze discussie werd afgeslo-
ten met een goedkeuring van de arti-
kelen met 7 stemmen voor en 3 stem-
men tegen.

De Voorzitter : De heer Ansoms,
verslaggever, heeft het woord om de
spits af te bijten in het debat.

De heer J. Ansoms : Mijnheer de
Voorzitter, collega’s, graag zou ik na-
mens mijn fractie enkele gedachten
formuleren zowel omtrent de beleids-
nota van Minister Kelchtermans als
deze van Minister Sauwens. Niet toe-
vallig is Vlaanderen in beweging de
titel van de beleidsnota die Gemeen-
schapsminister Kelchtermans toe-
lichtte ter gelegenheid van de bespre-
king van zijn begroting. Vlaanderen
letterlijk in beweging houden of an-
ders gezegd het mobiliteitsvraagstuk
oplossen is een van de grootste uitda-
gingen waar wij voor staan. Vlaande-
ren is inderdaad door zijn ligging, zijn
goede bereikbaarheid voor de we-
reldhandel een deel van de toegangs-
poort voor Europa. Het is het distri-
butiecentrum van West-Europa.
Kortom, Vlaanderen is de draaischijf
in het economisch gebeuren en puurt
uit deze functie een groot deel van
zijn welvaart. Vlaanderen welvarend

houden betekent dus het mobiliteits-
vraagstuk oplossen. Dat is precies de
bedoeling van de beleidsnota van de
Minister. Eveneens Minister Sau-
wens, vanuit de invalshoek Openbare
Werken, levert daartoe een bijdrage.
Het mobiliteitsvraagstuk oplossen
betekent een antwoord formuleren
voor een viertal problemen : ten eer-
ste de bereikbaarheid, ten tweede de
veiligheid, ten derde de leefbaarheid,
ten vierde het milieuprobleem.

Eerste problematiek : heel wat van
onze centra en steden worden minder
en minder bereikbaar door de toena-
me van het autobezit in ons land, van
1985 tot 1990 gegroeid van 3,8 mil-
joen voertuigen naar 4,6  miljoen
voertuigen ; door de toename vooral
van het individuele autogebruik, van
1985 tot 1990 met ongeveer 50 ten
honderd op de autowegen en 25 ten
honderd op de secundaire wegen.
Deze toename van het autobezit en
van het gebruik heeft inderdaad tot
gevolg dat wij geconfronteerd wor-
den met de fileproblematiek, met de
bereikbaarheid van de centra alsook
de bereikbaarheid van onze havens.
Het bereikbaarheidsprobleem is niet
alleen een fileprobleem, maar tevens
een probleem van de zwakkeren in
onze maatschappij die niet over een
auto kunnen beschikken of er niet
meer mogen mee rijden. Ik denk
meer bepaald aan de bejaarden die
in hun mobiliteitsmogelijkheden wor-
den beperkt door het feit dat heel ons
sociaal, economisch en cultureel le-
ven erop afgestemd is dat wij allen
over een individuele wagen beschik-
ken.

Tweede problematiek : het aspect
van de onveiligheid. De cijfers zijn
voldoende bekend. Zij blijven dra-
matisch hoog, ook in 1990 alweer
88.000 slachtoffers in het verkeer -
wat overeenkomt met het bevol-
kingscijfer van de stad Mechelen -,
waarvan 2.000 doden en 18.000
zwaar gewonden. Zestig ten honderd
van deze letselongevallen gebeuren
in bebouwde kommen, wat zeer dui-
delijk het gevolg is van het conflict
tussen enerzijds de verkeersfunctie
en anderzijds de verblijfsfunctie. De-
genen die met deze materie ver-
trouwd zijn, weten dat dergelijke za-
ken oplossen zeer moeilijk en duur is.
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Derde problematiek : de toenemen-
de onleefbaarheid. Het is duidelijk
dat wij in een neerwaartse spiraal van
onleefbare kernen zijn terechtgeko-
men, neerwaartse spiraal vanuit de
verstedelijkte gebieden naar het plat-
teland toe, waardoor burgers, indien
zij het kunnen, de onleefbaar gewor-
den steden verlaten. Zij gebruiken de
wagen om in de stad te gaan werken,
te winkelen, zich te ontspannen en
vergroten daardoor de onleefbaar-
heid. De beste illustratie daarvan is
bij voorbeeld de leegloop met 40.000
inwoners van de Antwerpse agglome-
ratie tijdens de laatste 10 à 11 jaar.

Vierde problematiek : het milieupro-
bleem, dat stilaan meer en meer be-
kendheid verwerft en waarvan ieder-
een eindelijk begint in te zien dat het
verkeer een van de grote verantwoor-
delijken is voor het tot stand komen
van de zure regen, het broeikasef-
fect, de foto-chemische smog. Wij
spreken dan nog niet over de lawaai-
hinder.

Kortom, vanuit het economisch oog-
punt, vanuit het milieu-oogpunt,
maar vooral vanuit een zorg voor
meer welzijn dienen dringend maat-
regelen te worden getroffen om de
mobiliteitscrisis op te lossen. Het is
intussen voor iedereen wel duidelijk
geworden dat werken aan het mobili-
teitsprobleem zeer ingewikkeld en
moeilijk is, veel geld zal kosten en
dat het maar een kans op slagen heeft
wanneer het op een gecoördineerde
manier wordt aangepakt. Daarom
betreuren wij samen met alle colle-
ga’s die in de Commissie aanwezig
waren, dat tijdens de perikelen van
de regeringsvorming van de Vlaamse
Executieve er inderdaad gebeurd is
wat niet mocht gebeuren, met name
de splitsing van de bevoegdheden
Openbare Werken en Verkeer over
twee Ministers. Vandaar dat men een
noodgreep heeft moeten uithalen om
een comité voor mobiliteit op te rich-
ten. Anderzijds dient te worden ge-
zegd dat de moeilijkheden bij de ver-
deling van de portefeuilles ervoor ge-
zorgd hebben dat er op andere gebie-
den een stap vooruit werd gezet, na-

melijk  door een integratie van de be-
voegdheden over Ruimtelijke Orde-
ning en Openbare Werken, wat zeer
belangrijk is voor de mobiliteit. Het
is een gelukkig toeval dat tegelijker-
tijd ook de bevoegdheid over Bin-
nenlandse Aangelegenheden bij de-
zelfde Minister werd gelegd, wat per-
spectieven opent. Wij hopen dat deze
unieke kans wordt aangegrepen om
het gemeentelijk verkeers- en mobili-
teitsbeleid een flink duw in de rug te
geven.

De integratie van Ruimtelijke Orde-
ning, Openbare Werken en Binnen-
lands Aangelegenheden is vanuit het
oogpunt mobiliteit zeer duidelijk aan-
wezig in de beleidsnota van Minister
Kelchtermans. Het mag worden ge-
zegd dat het een boeiend document
is geworden, dat op vrij korte tijd is
tot stand gekomen.

Het zal de leden van deze Raad niet
verbazen dat Minister Kelchtermans
voor een planmatige aanpak heeft ge-
kozen. Op dit punt is hij niet aan zijn
proefstuk. Ik verwijs naar het Top-
plan, waarbij hij geprobeerd heeft
een synthese tot stand te brengen tus-
sen tewerkstelling en opleiding ; ik
verwijs ook naar het MINA-plan van
1989, dat een doorbraak betekende
in het milieubeleid voor Vlaanderen.
Wij verwachten van de Minister de-
zelfde planmatige aanpak inzake
Openbare Werken, Ruimtelijke Or-
dening en Binnenlandse Aangelegen-
heden.

De Minister heeft reeds aangekon-
digd dat hij al het mogelijke zal doen
om op vrij korte termijn naar buiten
te komen met een Structuurplan
Vlaanderen. De CVP steunt de Mi-
nister ten volle in deze planmatige
aanpak.

Gezien de beperktheid van de midde-
len en de omvang van de problemen
is deze aanpak de enig mogelijke.
Het was hoog tijd dat men afstapte
van de loutere ad hoc-aanpak inzake
de planning van nieuwe wegen of we-
genwerken, waarbij men jaar na jaar
een fysisch programma opstelde, het
besprak in de Commissie, het goed-
keurde en het daarna even vlot weer
wijzigde. De meeste commissieleden
zagen het zelf niet meer zitten en
hebben gevraagd een overzicht te

krijgen van de vastleggingen van de
afgelopen drie jaar, wat dan ook
werd toegevoegd aan het verslag.

Minister Kelchtermans is begonnen
met een behoeftenanalyse. Daaruit
bleek dat er in een eerste fase 50
miljard frank nodig is om een infra-
structuurbeleid te voeren dat er enkel
en alleen op gericht is de nodige on-
derhoudswerken uit te voeren, de be-
gonnen projecten af te werken en de
door Minister Sauwens ingezette
trend verder te zetten, met name de
voorkeur te geven aan verkeersveilig-
heid en verkeersleefbaarheid. Wij
gaan volledig akkoord met de Minis-
ter wanneer hij zijn prioriteiten dus-
danig heeft geformuleerd : ongeveer
16 miljard frank onderhoudswerken,
16,5  miljard frank voor verkeersvei-
ligheid en verkeersleefbaarheid en
17,3  miljard frank voor het afwerken
van de begonnen projecten.

Enkel om dit urgentieprogramma te
realiseren zal de Minister een sub-
stantiële verhoging van de middelen
moeten aanwenden van 5 à 6 miljard
frank per jaar in de komende jaren.
Uitgaande van deze realiteit heeft de
Minister verklaard dat er de eerstko-
mende jaren geen geld meer is voor
nieuwe wegen. Deze uitspraak heeft
het nodige stof doen opwaaien, maar
ik denk dat het de enige juiste analy-
se is in de gegeven omstandigheden.
Het zal zo al moeilijk genoeg zijn om
5 à 6 miljard frank extra te vinden
voor het uitvoeren van dit prioritei-
tenprogramma.

Deze werkwijze geeft de Minister bo-
vendien de kans om eventuele nieu-
we wegenprojecten zeer nauwkeurig
te onderzoeken en de administratie
te vragen ze op zeer kritische wijze
te benaderen. De nieuwe verkeers-
en mobiliteitsinzichten sijpelen maar
langzaam door bij de wegeninge-
nieurs van Openbare Werken en dat
is niet abnormaal, want zij zijn opge-
leid om wegen te bouwen waarbij de
verkeersfunctie primeert ten nadele
van andere functies zoals de verblijfs-
functie.

Ter illustratie heb ik eventjes de be-
hoefte-analyse van niet-prioritaire
nieuwe wegen nagekeken. Voor de
provincie Antwerpen vond ik in die
lijst niet minder dan tien nieuwe ring-
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wegen, meestal rond plattelandsge-
meenten. Dat is van het goede te
veel. Het is hoog tijd dat de adminis-
tratie die lijst eens grondig onder-
zoekt en confronteert met nieuwe be-
grippen inzake mobiliteit en verkeer.
Immers, het is niet evident dat elk
probleem van verkeersoverlast in een
landelijke gemeente alleen kan wor-
den opgelost met de aanleg van een
nieuwe ringweg. De tijd die de Minis-
ter krijgt door het feit dat hij geld te
weinig heeft om een en ander te
doen, kan zeer nuttig worden ge-
bruikt om de projecten aan een des-
kundig onderzoek te onderwerpen.
Ik vraag niet liever dan dat de mobi-
liteitscel die bij de diensten van
Openbare Werken in oprichting is,
deze opdracht zo spoedig mogelijk
kan aangrijpen. Indien dit niet moge-
lijk is, dan kan deze taak nog aan de
Vlaamse Stichting voor Verkeers-
kunde worden toevertrouwd.

Een behoefte-analyse maken en vast-
stellen dat er onvoldoende middelen
aanwezig zijn is één zaak ; op zoek
gaan naar deze middelen is een ande-
re.  Door het  instellen van een
Vlaams Infrastructuurfonds wordt in
elk geval een instrument gecreëerd
dat het aanvoeren van nieuwe midde-
len mogelijk maakt. De CVP steunt
in dat verband de oprichting van het
infrastructuurfonds en dit om de drie
volgende redenen. Ten eerste, het is
geen nieuw wegenfonds. Immers, het
blijft behoren tot de diensten van de
Minister zelf, zodat het geen eigen
leven kan gaan leiden. Bovendien
heeft het geen eigen personeel en
diensten. Het Infrastructuurfonds be-
hoort helemaal tot de administratieve
en begrotingscontrole. Bovendien is
het geen instrument tot prefinancie-
ring. Er zal alleen maar kunnen wor-
den uitgegeven wat in het fonds door
rechtstreekse ontvangsten komt.

Ten tweede, en dat is voor ons heel
belangrijk, het Infrastructuurfonds
zal moeten evolueren tot een vol-
waardig mobiliteitsfonds. Ik herhaal
dat het mobiliteitsvraagstuk onnoe-
melijk veel meer is dan een infra-
structuurprobleem. Ook bedrijfsver-
voerplannen, de werking van ver-

voerregio’s, de mobiliteitseducatie,
openbaar vervoer en andere vormen
van gemeenschappelijk vervoer vra-
gen om een aanzienlijke input van
nieuwe middelen.

Een derde reden is dat een dergelijk
Fonds het mogelijk maakt dat formu-
les van co-financiering  worden opge-
zet. Een voorbeeld hiervan is de co-
financiering met gemeentebesturen.
Ik ben ervan overtuigd dat de ge-
meentebesturen bereid zijn om in het
k a d e r  v a n  h u n  leefbaarheidspro-
gramma’s meer financiële middelen
ter beschikking te stellen om samen
met het Ministerie van Openbare
Werken werken uit te voeren. Dit
kan echter maar wanneer er een vol-
doende inhoudelijke inbreng is in de
projecten, dat zij de garantie krijgen
dat het op een zeer korte termijn
wordt uitgevoerd en dat het volledig
gecoördineerd kan verlopen. Ook is
er co-financiering  met de privé-sector
mogelijk. Er is reeds een kleine aan-
zegging aanwezig in het fysisch pro-
gramma waar wij hebben vastgesteld
dat voor de oplossing van verkeers-
problemen, door de inplanting van
een nieuw winkelcentrum, een ander
distributiebedrijf in de onmiddellijk
omgeving een zeer belangrijke bij-
drage zal leveren ter financiering van
de aanpassing van de infrastructuur.

Uiteraard moet men ervoor waken
dat, wanneer men de privé-sector in
de co-financiering  betrekt, het niet zo
mag zijn dat een privé-firma een
ruimtelijk ongunstige plaats uitkiest
voor inplanting en de goedkeuring
zou afkopen met een tussenkomst in
de aanleg van nieuwe infrastructuur.

Het is duidelijk dat voor de begroting
1992 dit Vlaamse Infrastructuurfonds
enkel en alleen kan worden gestijfd
door bestaande artikelen uit de be-
groting, maar vanaf 1993 zullen deze
inkomsten uit andere kanalen kun-
nen worden aangevuld. Dit is volgens
ons zonder nieuwe heffingen moge-
lijk.

Een belangrijk punt in het beleid is
de uitwerking van de vervoerregio’s.
Het mobiliteitsvraagstuk kan alleen
op een geïntegreerde manier worden
opgelost. Fundamenteel is de ruimte-
lijke ordening en de huisvesting, die
moet worden afgestemd ten eerste op

het scheppen van ruimtelijke nabij-
heid, ten tweede op het gebruik van
het openbaar vervoer en op de zachte
vervoerwijze. In aansluiting hierop
moet het openbaar vervoer worden
versterkt, uitgebreid en verbeterd.
Ten derde moet de wegeninfrastruc-
tuur worden beveiligd en meer leef-
baar worden gemaakt voor de omwo-
nenden. Bovendien moet een strak
vervoersmanagement in het woon-
werkverkeer de verkeersoverlast te-
rugdringen. Dit alles vraagt om een
regionale aanpak. Ik ben dan ook
zeer verheugd dat de Minister in het
infrastructuurplan Vlaanderen ver-
voerregio’s heeft voorzien. Ik wil
echter ervoor pleiten niet te wachten
tot het structuurplan Vlaanderen vol-
ledig rond is. Ik zou voorstellen het
nu reeds bij wijze van experiment te
starten. Ik heb in de Commissie reeds
gezegd dat mijns inziens als eerste
regio de vervoerregio Antwerpen in
aanmerking komt. Hiertoe bestaan
verschillende redenen. Eerst en voor-
al is Antwerpen met zijn havengebied
hét economisch hart van Vlaanderen.
De problemen in deze regio zijn nu
reeds bijna onoverzichtelijk en on-
overkomelijk. Op dit ogenblik wor-
den nog steeds beslissingen genomen
die in feite een mobiliteitsbeleid hy-
pothekeren. Denk maar aan de bouw
van een groot winkelcentrum te Wij-
negem, de discussie omtrent het
LBZ-dossier , de ondergrondse par-
king op de Groenplaats, het Finan-
ciecentrum ten noorden van Antwer-
pen, waarbij voor de verkeersinfra-
structuur nog niets is voorzien. Ik
meen dus dat het hoog tijd is dat de
vervoerregio Antwerpen kan worden
opgestart. Ik vraag dus aan de Minis-
ter dat dit onderwerp als een van de
eerste punten op het Comité voor
mobiliteit aan de agenda zou worden
geplaatst.

Alvorens te besluiten wil ik kort nog
twee andere thema’s bespreken.

Aan Minister Sauwens zou ik graag
enkele vragen stellen betreffende het
beheerscontract met De Lijn. Onze
Commissie wacht met ongeduld op
de uiteindelijke tekst. Ik hoop dan
ook dat de Minister zo dadelijk de
toezegging kan herhalen die hij des-
tijds heeft gedaan, met name dat wij
in de Commissie een bespreking kun-
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nen voeren vooraleer over het be-
heerscontract definitief wordt beslist.

In dat verband zou ik ook nog enkele
vragen willen stellen over het mobili-
teitsgegeven. Mogelijks kunnen het
suggesties worden. Graag vernam ik
van de Minister of in het beheerscon-
tract toezeggingen zijn voorzien van-
uit de Executieve in verband met het
ruimtelijk en huisvestingsbeleid. Dit
is natuurlijk primordiaal wanneer
men het openbaar vervoer degelijk
wenst in te richten.

Tweede vraag. Wordt in het beheers-
contract werk gemaakt van doorstro-
mingsfaciliteiten tussen het stads- en
streekvervoer ? Ook dit punt is zeer
belangrijk voor de concurrentieposi-
tie van het openbaar vervoer.

Derde vraag. Wordt bij de verdeling
van de kredieten over de verschillen-
de exploitatie-entiteiten rekening ge-
houden met de grootte van de mobi-
liteitsproblematiek ? Het zou onwijs
zijn, en eigenlijk onaanvaardbaar,
dat regio’s met zware bereikbaar-
heidsproblemen worden gelijkge-
schakeld met andere regio’s, waar de
problemen veel kleiner zijn.

Tot slot, als Antwerpenaar wens ik
ook nog een woord te zeggen over
de waterverdragen met Nederland.
Ongeveer twintig jaar wordt tussen
Nederland en België gediscussieerd
over de waterverdragen. In totaal
zijn er drie. Eén van deze verdragen
behelst de uitdieping van de Wester-
schelde. Sinds 1975 wordt hierom-
trent onderhandeld, onderwerp
waarover strikt juridisch gezien niet
moet worden onderhandeld, vermits
het scheidingsverdrag van 1839 de
doorvaart op de Schelde garandeert.
Door de Nederlandse Regering werd
dit probleem steeds gekoppeld aan
het verdrag over de kwantiteit en de
kwaliteit van het Maaswater. Na heel
wat inspanningen, en niet in het
minst in de Beneluxraad, schijnt ein-
delijk een oplossing in zicht en ver-
wachten wij dat voor het einde van
het jaar een akkoord tussen Neder-
land en België tot de mogelijkheden
behoort.

Alsof het allemaal nog niet lang ge-

noeg heeft geduurd, komen onze
Waalse collega’s nu aandraven met
een nieuwe koppeling. Inderdaad, zij
koppelen de kwaliteit van het Maas-
water aan de aanleg van het duw-
vaartkanaal.

Mijnheer de Minister, wij verzetten
ons ten stelligste tegen deze koppe-
ling. Het zuiveren van het Maaswater
moet niet worden afgekocht. De zui-
vering dient sowieso te gebeuren op
basis van internationale verplichtin-
gen binnen de EG, denk aan de
Noordzeeconferentie. Vlaanderen
noch Antwerpen dienen hiervoor te
betalen. Bovendien kunnen grote
vraagtekens worden geplaatst bij de
economische rendabiliteit van een
dergelijk groot infrastructuurwerk.
Laat ons de schaarse middelen die
voorhanden zijn, gebruiken voor een
betere aansluiting van het Albertka-
naal op de Antwerpse haven.

Mijnheer de Minister, wij vragen met
aandrang dat het ballonnetje dat
door de Waalse collega’s werd opge-
laten, zo spoedig mogelijk wordt
doorprikt. Dit kanaal is er niet nodig.
Wij hebben er trouwens ook geen
geld voor. Maak dit in alle talen dui-
delijk aan de heer Grafé.

Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, de begroting 1992 voor Open-
bare Werken en Vervoer is duidelijk
een overgangsbegroting, wat begrij-
pelijk is rekening houdend met de
wijze waarop ze tot stand is geko-
men.

Toch boezemt de voorliggende aan-
pak onze fractie voldoende vertrou-
wen in.

De trendbreuk voorgesteld door Mi-
nister Sauwens, met meer aandacht
voor verkeersveiligheid en verkeers-
leefbaarheid, wordt verder gezet.

Minister Kelchtermans heeft duide-
lijk te kennen gegeven dat hij voor-
stander is van een planmatige aan-
pak, gesteund op een langetermijnvi-
sie.

Het opgerichte Infrastructuurfonds
geeft aan dat men niet bij de pakken
blijft zitten, maar dat men actief op
zoek gaat naar nieuwe financiële
middelen.

De spijtige opsplitsing van de be-
voegdheden over de twee Ministers
wordt gecompenseerd, enerzijds
door de oprichting van een comité
voor mobiliteit en anderzijds de inte-
gratie tussen ruimtelijke ordening en
openbare werken. Om deze redenen
zal onze fractie de begroting goed-
keuren. (Applaus bij de CVP, SP en
VU)
De Voorzitter : De tweede spreker
van de CVP beschikt nog over tien
minuten.

De heer De Mol heeft het woord.

De heer J. De Mol (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, bij de aanvang
van de bespreking moet nogmaals
worden betreurd dat de bevoegdhe-
den van Openbare Werken en Ver-
keer uit elkaar werden getrokken.
Op deze wijze zal Minister Kelchter-
mans de mobiliteitsvisie, ontwikkeld
door minister Sauwens, via infra-
structurele maatregelen moeten uit-
voeren. Minister Sauwens houdt en-
kel het openbaar vervoer in de hand.
Maar ook dit openbaar vervoer is
voor zijn doorstroming volledig af-
hankelijk van de wegbeheerder ; in
niet geringe mate is het Gewest hier
de medespeler. De politieke verde-
ling die hier gebeurd is, gaat in tegen
elke logica van besluitvorming. Het
zou daarom van goed bestuur getui-
gen een duidelijk samenwerkingsver-
band af te sluiten tussen de verschil-
lende Ministers. Dit samenwerkings-
verband moet uitmonden in één be-
leidsbrief en in een gezamenlijke
meerjarenplanning. Dit samenwer-
kingsverband moet in alle openheid
worden gesloten en moet het voor-
werp uitmaken van een debat in deze
Vlaamse Raad. Wanneer men dezelf-
de ideeën heeft - dit blijkt voor een
deel uit de verschillende beleids-
verklaringen - moet het mogelijk
zijn een degelijk samenwerkingsver-
band te sluiten.

Nochtans kunnen we ons niet van de
indruk ontdoen dat, alhoewel men
van een voorzichtige trendbreuk in
de beleidsverklaring kan spreken, dit
niet volledig tot uiting komt in de
investeringen. We menen dat nog
steeds een aantal zaken erg ver-
sluierd worden weergegeven. Zo
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staat in de beleidsverklaring van Mi-
nister Kelchtermans dat naast ver-
keerskundige redenen er echter ook
motieven van ruimtelijke, ecologi-
sche en financiële aard zijn die ertoe
leiden dat een substantiële capaci-
teitsuitbreiding niet aangewezen is.
Dit wordt nog versterkt door aan te
geven dat indien bijkomende wegen-
projecten worden overwogen, deze
hun maatschappelijk nut moeten be-
wijzen door een geïntegreerd rap-
port, waarvan het mobiliteitsrapport
deel zal uitmaken. Deze zinnen kun-
nen mits een interpretatie van sub-
stantiële capaciteitsuitbreiding en het
maatschapelij k nut van bij komende
wegenprojecten, worden geïnterpre-
teerd als zijnde de juiste aanzet voor
een trendbreuk, die onder Minister
Sauwens werd gestart. Wanneer men
echter verder in dit rapport leest,
stelt men vast dat de verwachte
trendbreuk niet te strikt moet wor-
den geïnterpreteerd. Immers, ik ci-
teer : Er moet gestreefd worden naar
een vluggere afwerking van tal van
gestarte, maar aanslepende projec-
ten. U hebt wellicht begrepen dat het
afwerken van aanslepende projecten
niet synoniem is van bijkomende pro-
jecten. Op deze wijze moeten gestar-
te projecten waarvan het nut niet zo
heel duidelijk is, in deze gedachten-
gang hun maatschappelijk nut niet
bewijzen. Dat deze analyse niet zo
maar gratuit is, bewijst een sinds kort
verspreide nota met betrekking tot
de behoeftenanalyse inzake veilig-
heid en leefbaarheid van de wegenin-
frastructuur in Vlaanderen. De pro-
jecten die hierin per provincie als een
minimaal noodzakelijk programma
staan aangegeven, wijzen erop dat
men, zonder dat het maatschappelijk
nut bewezen is, in een geïntegreerd
rapport en zonder dat een mobili-
teitsrapport voorhanden is, reeds be-
slist heeft welke bijkomende wegen-
infrastructuren of afwerkingen van
bestaande projecten moeten gebeu-
ren. Om een voorbeeld te geven :
voor de provincie Oost-Vlaanderen
wordt, op een totaal geraamd bedrag
van 7,953 miljard frank voor wegen-
projecten, 1,7  miljard frank besteed
aan verkeersleefbaarheid en fietspa-
den, terwijl voor afwerking van be-

gonnen projecten 3,137 miljard frank
noodzakelijk zal zijn. Dit wijst er dui-
delijk op dat er in de beleidsverkla-
ring wel lovenswaardige dingen wor-
den vermeld, maar dat dit wel eens
loutere windowdressing zou kunnen
zijn. De maatschappelijke relevantie
van deze projecten moet worden on-
derzocht, het is bijna de evidentie
zelf dat een mobiliteitseffectenrap-
port hiervoor wordt opgeseteld. Zo-
niet zullen alle projecten als afwer-
king worden beschouwd. Dan vol-
staat het immers dat de onteigenin-
gen begonnen zijn of dat de grond-
werken voor een brug gepland zijn,
om van een afwerking van een pro-
ject te spreken. Typische voorbeel-
den zijn de A24 in Limburg - hier-
voor wordt een MER gepland - of
de N41 in Oost-Vlaanderen. Het lijkt
wenselijk dat men voor deze twee
voorbeelden het maatschappelijk nut
bewijst in een geïntegreerd rapport ;
een mobiliteitseffectenrapport vormt
hiervan een onderdeel. Men stelt
echter vast dat men via onteigenin-
gen, via het aanbesteden van bruggen
enzovoort een politiek van het vol-
dongen feit wil voeren ; eenmaal de-
ze onteigeningen of aanbestedingen
gebeurd zijn, kan men immers niet
meer terug. De geciteerde A24 vormt
hiervan een schoolvoorbeeld. Men
heeft eerst de brug gebouwd om dan
na te gaan of de weg eigenlijk wel
noodzakelijk was.

De inspanningen die worden gele-
verd voor projecten van verkeersleef-
baarheid en fietspaden, zijn veel te
beperkt in verhouding tot de reële
verkeersproblemen. Indien we aan
dit tempo voortgaan, zullen we er
vóór het einde van het decennium
niet in slagen iets concreet mogelijk
te maken. Binnenkort wordt de be-
groting voor 1993 opgesteld. Ik pleit
er dan ook voor daarin totaal andere
klemtonen te leggen, het oplossen
van de veiligheidsproblemen duide-
lijk naar investeringen te vertalen en
minder nadruk te leggen op doorstro-
ming. Het probleem in Vlaanderen
ligt niet in de doorstroming, maar in
de veiligheid. Enkel wanneer we de-
ze inspanningen leveren, kunnen de
belangrijkste beleidsdoelstellingen,
het verhogen van de veiligheid en het
terugdringen van de mobiliteitsgroei,
op een een zinvolle manier worden

bereikt. Op het ogenblik gaat België
in Rio een aantal engagementen aan,
onder meer het verminderen van de
C02-uitstoot  met 5 ten honderd, wat
eigenlijk bij het behoud van het hui-
dige beleid een vermindering met 20
ten honderd betekent. Met de huidi-
ge maatregelen kunnen wij deze en-
gagementen echter niet nakomen,
aangezien zij louter zijn gericht op
doorstroming en het autoverkeer
bevorderen. Wij moeten dus duide-
lijk van deze politiek afstappen. Het
enige dat nog mogelijk is, is het te-
rugdringen van het aantal autokilo-
meters. Ik heb echter de indruk dat
voor ons kleine Vlaanderen Rio zeer
ver van ons bed is. Wanneer we de
beleidsbeslissingen analyseren, blijkt
de doorstroming nog steeds centraal
te staan en wij missen dan ook een
ernstige aanzet om tot meer veilig-
heid te komen.

Wat het openbaar vervoer betreft,
moet worden vastgesteld dat zowel
de investeringsinspanningen als de
stijging van de bijdrage in de exploi-
tatierekening, een aangepaste stij-
ging vertonen. Nochtans stellen zich
ook daar een aantal problemen die
niet van aard zijn om het gebruik van
dit openbaar vervoer te bevorderen.

De enorme verschillen die er mo-
menteel zijn tussen streek- en stads-
vervoer nopen tot een totaal nieuwe
benadering. Men mag eenvoudigweg
stellen dat men in het streekvervoer
veel betaalt voor weinig dienstverle-
ning. Inderdaad, de aanrekening per
zone, de punt-punt-abonnementen,
de schoolabonnementen geven een
veel te zware aanrekening voor de
reiziger. Daartegenover staat dat de
dienstverlening erg beperkt  is .
Meestal is de frequentie, de halte-uit-
rusting, het comfort en de informatie
ondermaats. We menen dat zowel op
het vlak van kostprijs als het op het
vlak van de dienstverlening een ver-
betering noodzakelijk is. We pleiten
voor het opdelen van elke entiteit in
homogene vervoerregio’s waarbin-
nen - zoals voor de stad - slechts
één tarief geldt. Binnen deze ver-
voerregio kan men zich met één bil-
jet, kaart of abonnement verplaat-
sen. Op deze wijze kan men voor de-
zelfde prijs niet alleen een groter tra-
ject aanbieden maar kan men tot een
zinvollere organisatie van het streek-
vervoer komen.
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De kostprijs van de huidige school-
abonnementen is momenteel veel te
hoog. Men mag zonder overdrijven
stellen dat een studentenabonnement
bijna het dubbele kost van een ge-
woon werkabonnement. Zowel inter-
ne als externe factoren spelen hierbij
een rol ; als externe factor moet het
terugbetalen door de werkgever ver-
meld worden. Op een aantal interne
factoren heeft de maatschappij wel
vat. De huidige kostprijs is niet te
verantwoorden wanneer meerdere
kinderen in het gezin een school-
abonnement hebben. We pleiten dui-
delijk niet voor allerlei verminde-
ringstarieven, maar wel moet de stu-
dent als een potentieel toekomstige
klant worden behandeld.

Wat het leerlingenvervoer betreft,
menen we dat er van De Lijn geen
enkel marktagressiviteit te merken
valt. De opdracht die de Executieve
onder meer aan De Lijn gaf, wordt
een echte processie van Echternach,
twee passen vooruit en één achteruit.
Men zal hier tot veel duidelijker af-
spraken moeten komen. Het opzet-
ten van een project in West-Vlaande-
ren is lovenswaardig, maar moet veel
beter worden ondersteund. Het lijkt
tevens noodzakelijk om in elke enti-
teit een dergelijk project op te zetten.
Wij pleiten dan ook voor een vereen-
voudiging en een meer doorzichtig
maken van de tarieven. Bovendien
moeten de tarieven van het streek-
vervoer lager worden.

De meeste investeringen gebeuren in
Antwerpen en Gent. Vooral het an-
dere streekvervoer komt daardoor in
de kou te staan.

Voor het imago van De Lijn zou het
niet slecht zijn dat men naar stede-
bouwkundige-verkeerstechnische
haltetypes zou zoeken. Een goed ste-
debouwkundig en verkeerstechnisch
ontwerp is van een enorm belang
voor het imago van De Lijn, maar
draagt bij tot de herkenbaarheid voor
en het comfort van de reiziger. De
halteplaats is het eerste directe con-
tact van de reiziger en de potentiële
klant met De Lijn. De halteplaats
moet daarom het uitgangsbord wor-
den voor De Lijn. Het hoeft nauwe-
lijks betoogd dat duidelijke informa-
tieoverdracht in de eerste plaats daar
moet gebeuren. De Lijn zal trouwens

een ernstige inspanning moeten leve-
ren om de lijninformatie in begrijpba-
re taal of via eenvoudige pictogram-
men over te brengen. Momenteel
moet men bijna een doctoraat in de
busuurregelingen hebben behaald,
om maar iets te begrijpen van de uur-
en overstapregeling.

De Lijn heeft bij meerdere gelegen-
heden uitgepakt met cijfers waaruit
bleek dat het aantal reizigers steeg.
Men moet weten dat het hier om
geen tellingen gaat, maar om bereke-
ningen op de vervoerontvangsten.
Gelet op de verschillende tariefher-
structureringen, de overstapregelin-
gen, de prijsstijgingen is het bijna on-
mogelijk om tot een niet te betwisten
cijfer te komen. We pleiten dat De
Lijn op een statistisch verantwoorde
wijze, per lijn en op geregelde tijd-
stippen effectieve tellingen zou uit-
voeren. Deze gegevens zijn voor De
Lijn trouwens onontbeerlijk om een
echt vervoersmanagement op te bou-
wen. Deze gegevens zijn trouwens
onontbeerlijk om de verplichtingen
die in het beheerscontract vermeld
zijn, te toetsen. Het lijkt daarbij vol-
komen fout en misleidend om voor
dit probleem te verwijzen naar de
ontwaardingsapparatuur. Met de be-
stelde ontwaardingsapparatuur kun-
nen de abonnementen, de gemengde
abonnementen trouwens niet ont-
waard of geteld worden. Het is daar-
bij vooral in het systeem van stads-
verkeer van belang te weten hoe op
alle momenten van de dag - en niet
in de piek - gebruik gemaakt wordt
van een lijn.

Inzake de integratie van de vroegere
NMVB met de MIV’s is op het ter-
rein nog bergen werk te verzetten.
Nog steeds zijn de bestaande NMVB-
lijnen en de MIV’s  niet volledig geïn-
tegreerd. Dit heeft belangrijke gevol-
gen voor een zinvolle uitbating. Mijn-
heer de Minister, het wordt trouwens
eens tijd om te weten wat men met
de Gentse trolleys gaat aanvatten.
Tien van de twintig trolleys worden
in Gent niet gebruikt tijdens de pie-
kuren. Wij pleiten ervoor om de IKZ
versneld in De Lijn in te voeren, ze-
ker bij de chauffeurs ; de chauffeurs
verkopen en maken De Lijn. Er dient
op korte termijn in een klantvriende-

lijkheid en in een commerciële inge-
steldheid van de chauffeurs te wor-
den geïnvesteerd. De opleiding en de
beloning van de chauffeurs staat hier-
bij centraal.

Wat de pachters betreft, moet de
standaardkostprijs dringend worden
doorbroken en moet men gaan naar
een offerte of aanbesteding met
eventueel een plafonnering naar de
standaardkostprijs toe.

We menen dat verkeer en openbare
werken maximaal moet worden ge-
heroriënteerd. De engagementen die
België zal nemen in Rio, zullen voor-
al moeten waargemaakt worden via
het reduceren van het aantal autoki-
lometers. De huidige begroting geeft
hiertoe geen enkele mogelijkheid.
We willen dan ook met aandrang vra-
gen wat men bij het opstellen van de
begroting 1993 hiermee rekening
houdt. Concreet betekent dit investe-
ren in langzaam verkeer en openbaar
vervoer. Of men het graag hoort of
niet, de realiteit is dat enkel een re-
ductie van het aantal autokilometers
hiertoe kan bijdragen. De Vlaamse
Executieve moet de alternatieve mid-
delen aanreiken opdat het Belgisch
engagement kan worden waarge-
maakt. Dit betekent concreet dat
men beslist moet afstappen van het
leggen van prioriteiten in doorstro-
mingsprojecten. Enkel op deze wijze
kan men van een trendbreuk spre-
ken.

De Voorzitter : De heer Spinnewyn
heeft het woord.

De heer J. Spinnewyn : Mijnheer de
Voorzitter, heren Ministers, dames
en heren, als nieuw lid van de Com-
missie voor Openbare Werken en
Vervoer en als regelmatig gebruiker
van het openbaar vervoer wil ik de
Minister een klacht overbrengen die
vele gebruikers op de maag ligt. Het
gaat over de gebrekkige dienstverle-
ning op zaterdag, zon- en feestdagen.

Iedereen begrijpt dat er op die tijd-
stippen om besparingsmaatregelen
minder openbaar vervoer wordt inge-
legd. Wat echter niet kan, is dat in
vele gevallen de laatste busverbin-
ding valt tussen 19 uur en 20 uur en
dat er op zon- en feestdagen op ver-
schillende lijnen zelfs geen bussen
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meer wordt voorzien. Dit is vooral
dramatisch in een regio als de Kem-
pen.

Wij vinden dat er ‘s morgens, ‘s mid-
dags en in de vooravond een bus
moet rijden en dat er eventueel een
laatavonddienst moet worden voor-
zien. Het openbaar vervoer moet een
familie-, theater- of bioskoopbezoek
in een naburige stad of gemeente mo-
gelijk maken, ook al zitten de bussen
op die tijdstippen wat minder vol.
Uitgerekend de mensen die dan de
bus nemen, zijn personen die niet
over een eigen wagen beschikken of
jongeren die nog geen wagen mogen
besturen.Het is die risicogroep die ie-
der weekend veel slachtoffers kent of
maakt. Kortom het zijn de minstbe-
goeden en zij die nog sterk afhanke-
lijk zijn die andermaal de trein of in
dit geval de bus missen.

De exploitatie van renderende lijnen
moet ten voordele komen van het
openbaar vervoer in zijn totaliteit.
De begrotingstoelage moet ten voor-
dele komen van het hele openbare
vervoer. Onder openbaar vervoer
dient te worden verstaan een regel-
matig aanbod van trams, bussen en
treinen op regelmatige tijdstippen en
op alle lijnen.

Indien men daar van afstapt, kan
men beter spreken van openbaar ge-
legenheidsvervoer. Het zou wenselijk
zijn dit probleem in het studiepakket
te verwerken dat in deze begroting is
uitgeschreven, en dit ten belope van
40 miljoen frank ten voordele van
een betere algemene exploitatie.

In de tweede plaats moet men werk
maken van het op schijf zetten van
de informatie van het stads- en
streekvervoer en dit in samenwerking
met de NMBS. Deze inlichtingskan-
toren moeten zo vlug mogelijk over
de nodige infrastructuur beschikken
om zo een degelijke service te kun-
nen waarborgen. De informatieschij-
ven moeten een bredere verspreiding
kennen via VVV-kantoren, reisbu-
reaus en hotelketens, die op hun
beurt het openbaar vervoer en de
klant een dienst bewijzen.

Als derde punt wil ik het even heb-
ben over de zwartrijders, vooral in

de grootsteden. Die toestanden
scheppen een gevoel van onveilig-
heid, waardoor trouwe klanten de
dienstverlening moeten missen waar
ze recht op hebben. Ook het pro-
bleem van vandalisme zou hier in ho-
ge mate afnemen als de controles toe-
nemen. Deze investering zou op ter-
mijn de openbare dienst aantrekkelij-
ker maken, waardoor er terug een
toename zou zijn van de reizigers.

De Lijn moet meer openstaan voor
nieuwe tendensen zoals dagtrips  en
inspelen op bijvoorbeeld de daguit-
stappen die door de NMBS zijn uitge-
werkt. Een betere coördinatie zou de
dienstverlening hier zeker ten goede
komen. De busritten moeten aanslui-
ten op het uurrooster van het trein-
vervoer. Nu moet men daguitstappen
vroegtijdig beëindigen bij gebrek aan
openbaar vervoer, waardoor de aan-
trekkelijkheid van de dagtrip  verlo-
ren gaat.

Ten slotte pleit ik ervoor om het
openbaar vervoer financieel meer
aantrekkelijk te maken.

Voor de jongeren en de derde leeftijd
zouden bepaalde reducties moeten
worden uitgewerkt, eventueel in sa-
menwerking met de Go pass en de
Senior pass, die nu reeds in gebruik
zijn bij de spoorwegen. Het zijn for-
mules die vlot van de hand gaan en
mits een goede aanpak en een dege-
lijk aanbod nieuwe mogelijkheden
openen. Ook moeten de 50 ten hon-
derd kaarten zoals de kaart voor de
grote gezinnen en de WIGW-kaart
een vermindering toestaan die het
volle prijstarief wel degelijk halve-
ren. Nu worden op de 50 ten honderd
kaarten reducties toegepast die wei-
nig klantvriendelijk zijn. Een Z-kaart
aan volle prijs kost 185 frank. Met
een halve prijskaart betaalt men 140
frank. Hoe goed de bedoelingen ook
mogen zijn, de betrokkene voelt zich
bedrogen.

Mijnheer de Minister, ik heb mij be-
wust gehouden aan punten die voor
verbetering vatbaar en realiseerbaar
zijn. Deze suggesties kunnen in over-
weging worden genomen bij het stu-
dieproject dat bij deze begroting is
voorzien. (Applaus op de banken van
het VB)
De Voorzitter : De heer
ren heeft het woord.

Van Diende-

De heer H. Van Dienderen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter, ik
wil mijn uiteenzetting met een citaat
aanvatten : Het is duidelijk dat een
substantiële vermindering van de
emissies van het wegverkeer alleen
maar kan worden bereikt door ingrij-
pende wijzigingen in het gebruik van
de autovoertuigen. Het zou zo uit
een groene pen kunnen komen, maar
het is een citaat uit het milieubeleids-
plan van Minister Kelchtermans in
zijn vorige functie.

De vraag is of de Minister in zijn
nieuwe functie van Minister van
Openbare Werken en Ruimtelijke
Ordening daarvan gebruik maakt om
deze intentieverklaring te realiseren.

Wat de bevoegdheid van Minister
Kelchtermans betreft, zal ik hande-
len over de wegen en over de moge-
lij kheid van de noord-zuid-verbin-
ding in Limburg, over het parkeerbe-
leid, het duwvaartkanaal, het logis-
tiek park van Zandvliet en de havens
en wat de bevoegdheid van Minister
Sauwens betreft, over De Lijn en de
regionale luchthavens.

Ik citeer nog maar eens uit hetzelfde
document, want de Minister gaat in
dat milieubeleidsplan na hoe het
enorm autogebruik, dat ook de vori-
ge spreker als onwenselijk heeft ge-
brandmerkt, tot stand is gekomen en
geeft een heel correct antwoord :
door de aanleg en uitbreiding van de
wegeninfrastructuur en door een
ruimtelijk ordeningsbeleid dat ver-
spreiding van wonen, werken en an-
dere activiteiten in de hand werkt.

Mijnheer de Minister, ik lees dat u
er, ondanks die verklaring, toch wel
voorstander van bent om hier en daar
een ring aan te leggen en om in uw
provincie een noord-zuid-verbinding
te realiseren, wat in tegenspraak is
tot een andere verklaring van u met
betrekking tot de groene hoofdstruc-
tuur in Vlaanderen.

Het tracé zal beekvalleien doorsnij-
den en zal gebieden doorkruisen die
in aanmerking komen om natuur-
kern- en natuurontwikkelingsgebied
te worden. Ook zullen residentiële
gebieden worden doorsneden en zul-
len buurten en gemeenschappen uit
elkaar worden gerukt.
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Het is mode om alles door een econo-
mische bril te bekijken. Eén van de
troeven van uw provincie is het toe-
risme. Met zulke troef moet men
spaarzaam omspringen. Het realise-
ren van die noord-zuid-verbinding
lijkt me hierop helemaal haaks te
staan.

U kan antwoorden dat u nog niet be-
zig bent met dit initiatief en dat u wil
afwachten. Toch zijn er in de begro-
ting 1992 voor 2,8  miljoen frank kre-
dieten uitgetrokken om nog maar
eens een studie te laten maken in dat
verband. Als er wordt gestudeerd,
dan denkt men toch ernstig aan het
realiseren van dat project.

Voor AGALEV is de aanleg van die
noord-zuid-verbinding een verspilling
van natuur, van grond, van rust en
ook van geld. Als u er toch mee door-
gaat, ontwikkelt u een beleid dat in
tegenspraak is met de mooie intenties
die u in uw vorige functie bekend-
maakte.

Ik sluit mij aan bij de woorden van
de heer Ansoms, die vaststelde dat
er in de provincie Antwerpen sprake
is van de aanleg van een tiental ring-
wegen. Dit is ook in andere provin-
cies het geval.

Er zijn al studies over gemaakt die
aantonen dat precies op zulke ring-
wegen vele ongelukken gebeuren we-
gens de hoge snelheid - ringwegen
zijn meestal breed - en wegens de
vele kruispunten. Zouden die ring-
wegen in de programma’s voor dit en
volgend jaar dan niet beter worden
geschrapt ?

De stelling van de heer De Mol ver-
heugt me. Hij is van oordeel dat ver-
keersveiligheid belangrijker is dan
verkeersdoorstroming. Naar de me-
ning van dit eminent lid van de meer-
derheid is dit principe niet terug te
vinden in de begroting en in het be-
leid. Een beleidsverandering is dus
blijkbaar noodzakelijk.

Zürich is een van de voorbeelden uit
het buitenland die geregeld worden
genoemd als er sprake is van het zoe-
ken naar een goed mobiliteitsbeleid.
Inderdaad, het openbaar vervoer is
er op een perfecte manier georgani-
seerd.

Nu stelt men vast dat de trams en de
bussen weliswaar goed vol zitten,
maar dat de stad toch nog vol auto’s
is. De schepen van Planning en Ver-
keerszaken, Rudi Aeschbacher is
daar niet tevreden mee en denkt het
als volgt aan te pakken : straten af-
sluiten, driebaanswegen reduceren
tot tweebaanswegen, parkeerplaat-
sen wegnemen, parkeertarieven ver-
hogen en de reistijd van de auto ver-
lengen.

Mijnheer de Minister, bij de voorstel-
len van die beleidsman zijn er heel
wat dingen die geen geld hoeven te
kosten. Collega Ansoms zegde dat
het zo nodige mobiliteitsbeleid ons
stukken van mensen zal kosten, maar
sommige dingen kosten duidelijk niet
veel. Dan wordt wel een beleidsve-
randering verwacht.

Gelukkig wordt op het ogenblik niet
verder gewerkt aan de 450 nieuwe
parkeerplaatsen in het hart van Ant-
werpen onder de Groenplaats.
Aeschbacher zou die parkeerplaatsen
niet willen, want zij zouden nieuw
autoverkeer aanzuigen naar het hart
van de stad.

Mijnheer de Minister, een suggestie
om een beleid te voeren dat geen
geld kost is de richtlijnen van 20 ok-
tober 1982 met betrekking tot de par-
keerruimte bij bouwwerken in te
trekken en te vervangen door nieuwe
stedebouwkundige richtlijnen om bij
het vestigingsbeleid van kantoren en
bedrijven de auto-afhankelijkheid in
het woon- werkverkeer en de behoef-
te aan parkeerplaatsen voor langpar-
keerders te laten dalen, een beleid
ook om de voorschriften die nu grote
aantallen parkeergelegenheden ver-
gen in centrale zones van de steden
sterk af te zwakken, een beleid ten
slotte waardoor de mogelijkheden
distributiebedrijven te vestigen langs
de uitvals- en verbindingswegen sterk
aan banden worden gelegd. Dat kost
allemaal geen geld, maar het beperkt
drastisch het gebruik van de auto,
iets waarvoor niet alleen de Groe-
nen, maar ook leden van uw partij
pleiten en waarvan u zelf in uw vorige
hoedanigheid als Minister de nood-
zaak hebt onderstreept.

Het duwvaartkanaal is terug de ac-
tualiteit ingepraat door Minister

Grafé van het Waalse Gewest, die
zeer verheugd is over uw stelling op
de gewestplannen Antwerpen en
Turnhout de reservatiestrook voor
dat kanaal nog steeds te behouden.
U hebt Minister Grafé daar zeer ge-
lukkig mee gemaakt. Zoëven hoorde
ik collega Ansoms zeggen dat het
duwvaartkanaal economisch niet ver-
antwoord is. Vorig jaar op 18 juni
heeft uw voorganger, Minister Sau-
wens, ook gezegd dat het project on-
rendabel was. Als antwoord op een
interpellatie van de heer Dierickx
zegde hij dat hij het bestuur gevraagd
had de onteigende gronden te inven-
tariseren en een mogelijke nieuwe
bestemming te laten onderzoeken.
De eigenaars zouden hun gronden te-
rug kunnen krijgen en bepaalde gron-
den zouden in beheer worden gege-
ven van milieu- en natuurverenigin-
gen. Het leek wel of een Groene Mi-
nister aan het woord was. Is er onder-
tussen iets gebeurd ? Ik denk van
niet, de stelling die u inneemt staat
daar haaks tegenover. Ik stel vast dat
de reservatiestroken er nog altijd zijn
en dat het gewestplan niet is gewij-
zigd.

De groene beweging in de Kempen
heeft een geschiedenis die nauw ver-
bonden is met de geschiedenis van
dit duwvaartkanaal. De brave Kem-
penaars zijn daardoor wat stouter ge-
worden. In een mum van tijd hebben
zij tachtigduizend handtekeningen te-
gen dit project verzameld en een som
van een half miljoen frank bijeenge-
bracht waarmee zij eminente profes-
soren een studie hebben laten ma-
ken. De conclusie daarvan was een
pleidooi voor een alternatief, name-
lijk aanpassingswerken aan het Al-
bertkanaal. Heel wat van die werken
zijn ondertussen uitgevoerd.

Mijnheer de Minister, u begrijpt dat
wij onverkort staan achter de eisen
van de Antwerpse Milieufederatie
om de Voorkempen te redden. Sa-
men met hen dringen wij aan op het
beschermen als landschap van het an-
titankkanaal, dat voor een groot stuk
op het tracé ligt. Samen met hen
dringen wij erop aan dat een hele
reeks gronden, zoals Minister Sau-
wens dat reeds heeft gezegd, aan de
dienst Natuurbescherming van het
Vlaamse Gewest worden overgedra-
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gen. De vraag is of het standpunt van
de heer Ansoms ook het standpunt
is van de Vlaamse Executieve en of
de gewestplannen van Antwerpen en
Turnhout inderdaad zullen worden
gewijzigd.

Over het logistiek park Zandvliet
werd onlangs nog geïnterpelleerd. Ik
moet met spijt vaststellen, collega
Bartholomeeussen, dat een grote
meerderheid van het stadsbestuur ,
waaronder dertien leden van uw par-
tij, zich inmiddels heeft uitgesproken
pro LPZ. Voor hen en voor heel wat
andere leden van de Antwerpse ge-
meenteraad betekenen Berendrecht
en Zandvliet dus niet veel. Zij lopen
eens te meer mee met de havenlob-
by, die steeds meer ruimte wil inpal-
men. Ik begrijp dat eigenlijk niet
goed. In het jaarboek 1991 van het
havenbedrijf van Antwerpen wordt,
op bladzijde 27, fier gezegd dat de
ongeëvenaarde hoeveelheid ruimte
voor opslag en distributie een unieke
kwaliteit is van de Antwerpse haven.
In totaal staan ongeveer 12 miljoen
vierkante meter opslagruimte ter be-
schikking, wat driemaal meer is dan
bij de naaste concurrent. Dat zegt het
jaarboek. Heeft een haven die al zo-
veel polders heeft ingenomen, die al
zoveel dorpelingen heeft verjaagd,
nu nog behoefte aan de laatste Ant-
werpse polder, aan de Kabeljauwpol-
der, om zijn activiteiten uit te brei-
den ? Wordt het gewestplan gewij-
zigd om dat te kunnen realiseren en
om dan even later vast te stellen dat
er geen wegen zijn die voor de nodige
verbindingen zorgen ? Dan kan er
weer aan gedacht worden het wegen-
net te vervolledigen, hoewel er daar-
voor niet de nodige middelen be-
schikbaar zijn. Kunt u dit alles com-
bineren met de mooie teksten die u
vroeger hebt geschreven ?

Ik stap dan even over naar de Linker-
oever van de Antwerpse haven. Het
Verrebroekdok is een van de komen-
de projecten. Ik ben onlangs in de
buurt op bezoek geweest. De mensen
uit het dorp hebben mij getoond hoe
dit dok als het ware in hun achtertuin
zal komen. Zij hebben mij ook het
Doeldok  laten zien, dat al af is en
dat bestemd is voor de petrochemi-

sche nijverheid. Ik heb in die buurt
echter geen enkele fabriek of indus-
trie gezien. Dat dok heeft miljarden
frank gekost, het ligt daar en het
wordt niet gebruikt. Intussen moet
men in de achtertuinen van de inwo-
ners van Verrebroek opnieuw gaan
spitten. Zou het niet veel logischer
zijn, als er op de Linkeroever dan
toch behoefte is aan meer ruimte, om
in dat Doeldok een kaaimuur aan te
brengen zodat daar kan worden ge-
lost en geladen ? De petrochemische
nijverheid, en dat verheugt mij eigen-
lijk wel een beetje, schijnt op dit
ogenblik immers absoluut geen be-
hoefte te hebben aan dat immens
grote Doeldok.  Wij zijn gekant tegen
nieuwe werken, niet tegen de onder-
houds-  of renovatiewerken die wij in
uw begroting aantreffen voor Gent,
Antwerpen en Zeebrugge. Voor
Gent kanten wij ons tegen het project
van de Kluisdokken. Voor Zeebrug-
ge kanten wij ons tegen de plannen
om in de haven een elektriciteitscen-
trale uit te bouwen.

De heer W. Verreycken : Mijnheer
Van Dienderen, de combinatie tus-
sen milieu en economie moet u na-
tuurlijk ook bekommeren. Het is niet
ernstig alles maar van één zijde te
bekijken. Antwerpen is een indus-
triestad. Het Antwerpse stadsbestuur
heeft, wat het logistiek park Zand-
vliet betreft, gebruik gemaakt van
een opgespoten grond met niet on-
middellijk een grote natuurkundige
waarde, althans niet volgens mijn in-
formatie, om 1.500 arbeidsplaatsen
te creëren. Het evenwicht dat werd
betracht door middel van een ruil-
operatie naar andere natuurgebieden
is verdedigbaar.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer Verreycken, u spreekt over het
principe dat milieu en economie
moeten worden verzoend en in even-
wicht moeten worden gebracht. Bij
een bezoek aan de Antwerpse haven
stelt men echter vast dat daar een
groot onevenwicht heerst, dat zelfs
werd vastgesteld door het Antwerpse
stadsbestuur. In het structuurplan
wordt immers gepleit voor natuurge-
bieden en bufferzones. Er wordt ge-
pleit voor een bufferzone ten noor-
den van Antwerpen waar precies de
Kabeljauwpolder is gelegen die nu

wordt prijsgegeven voor het LPZ.
Ook de Benelux heeft zich bezigge-
houden met het ontwikkelen van
structuurschema’s en voorziet in een
bufferfunctie voor diezelfde Kabel-
jauwpolder. Dat is niet een opgespo-
ten stuk grond maar wel de enige
Antwerpse polder die nog overblijft
uit een rapport van 1984 van een
ambtenaar van de dienst Natuurbe-
houd. Die polder heeft een zeer grote
landschappelijke waarde en heeft een
gevarieerde fauna en flora, omdat hij
ligt tussen het Antwerpse polderge-
bied en de Voorkempen. Het gaat
wel degelijk om een zeer waardevol
iets. Wanneer men in de Antwerpse
haven aan het bestaande oneven-
wicht iets had willen doen dan had
men de enige polder die wij nog heb-
ben, moeten behouden. Bovendien
zijn volgens sommigen ook de econo-
mische motieven voor het LPZ niet
steekhoudend.

Minister Sauwens, ik wil hier vooral
spreken over De Lijn. Ik stel vast dat
de voorzitter van De Lijn grote
triomfbulletins de wereld instuurt,
omdat er vorig jaar 3,5 ten honderd
meer reizigers werden genoteerd dan
het jaar voordien. Die 3,5 ten hon-
derd verhoging volgt natuurlijk op
een grote daling, waarvoor u niet
persoonlijk verantwoordelijk bent. In
het statistisch jaarboek kunnen we
echter lezen dat de NMVB, de voor-
loper van De Lijn, in 1980 306 mil-
joen reisbiljetten heeft uitgereikt. In
1988 waren er dat nog 244 miljoen.
Dat is op tien jaar tijd een verminde-
ring met één vijfde. Wanneer die stij-
ging met mondjesmaat verder gaat,
zal het nog lang duren eer wij die
vermindering hebben ingelopen. Als
ik goed naar de collega’s van de
meerderheid heb geluisterd, dan
komt het er op aan, wanneer men
aan het schadelijke autoverkeerpark
wat wil doen, een overstap te stimu-
leren van de auto naar het openbaar
vervoer. Hiervoor zijn grote investe-
ringen nodig, die ik in de begroting
niet terugvind.

Mijnheer de Minister, ik heb gelezen
dat u ervoor pleit betrokken te wor-
den bij de realisatie van het voor-
stadsvervoer rond Brussel. Dat is
zeer verdienstelijk. Ik hoop dat u een
gemeenschapstarief zult kunnen rea-
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liseren  met de NMBS, met de MIVB
en met de TEC. Dat doet mij eraan
denken dat er onlangs een beheers-
contract is gesloten tussen de NMBS
en de nationale Regering. Mijnheer
de Minister, in hoever bent u bij dat
beheerscontract betrokken ? Zult u
betrokken worden bij de uitvoering
ervan ? Dat contract voorspelt overi-
gens weinig goeds voor het openbaar
vervoer, ook in Vlaanderen. Er is
sprake van het sluiten van 150 à 250
stations, van de afbouw van secun-
daire lijnen. Zult u geraadpleegd
worden alvorens de onherroepelijke
beslissingen worden genomen ? Heel
wat van die stationnetjes, van die hal-
teplaatsen en lijnen zijn immersbe-
langrijk  voor het voorstadsverkeer.
Denk maar aan Antwerpen en Gent.
De Minister zal ook wel weten dat
heel wat reizigers de trein en eventu-
eel de tram verkiezen boven de
schommelende en stinkende bussen,
zoals De Lijn er nog heel wat heeft
rijden. Het zou aartsdom zijn die be-
staande treinverbindingen door bus-
sen te vervangen. Nochtans schijnt
dat de bedoeling te zijn van de
NMBS. Hoe gaat u daarop reage-
ren ?

Mijnheer de Minister, in de Commis-
sie heb ik een vraag gesteld over de
samenwerking tussen De Lijn en de
NMBS. Ik wou namelijk weten wan-
neer het mogelijk zal zijn een gecom-
bineerd ticket te kopen voor een ver-
plaatsing trein-tram-bus, eventueel
ook naar het zuidelijk landsgedeelte.
In de Commissie hebt u dat een grote
opgave genoemd. Hebt u intussen al
over die grote opgave nagedacht en
er iets voor gedaan ? Wanneer zal
dat gecombineerd ticket te koop
zijn ? Er is hier al gesproken over de
ingewikkelde uurregelingen en de in-
gewikkelde tarifering. Een samen-
werking tussen de verschillende be-
drijven van openbaar vervoer dringt
zich hiervoor op. Voor die ingewik-
kelde uurregeling zouden de reizigers
terecht moeten kunnen op een uniek
telefoonnummer. Op het ogenblik
bestaan er vijf verschillende num-
mers voor de vijf regio’s van De Lijn.
Iemand die op reis gaat, wil bijvoor-
beeld weten wanneer hij een bus van
De Lijn kan nemen, waar en wanneer

hij kan overstappen op een trein en
waar en wanneer hij kan overstappen
voor het laatste stuk van zijn reis naar
Wallonië. Een enig nummer is in zo
een geval de oplossing. Dit soort ser-
vice zal volgens mij bovendien de
overstap van de auto naar het open-
baar vervoer bevorderen.

Mijnheer de Minister, in de Commis-
sie hebt u ook uitgelegd dat de wacht-
huisjes voor 10 ten honderd door De
Lijn worden gefinancierd, voor 55
ten honderd door het Gewest en voor
35 ten honderd door de gemeenten.
Dat is een interessante wetenswaar-
digheid, maar mij interesseert het
meer te weten wanneer in Vlaande-
ren alle haltes zo een wachthuisje zul-
len hebben. In de stad Antwerpen,
waar men veel gebruik maakt van het
openbaar vervoer, hebben 48,5  ten
honderd nog geen wachthuisje. Wan-
neer worden daar kredieten voor uit- ’
getrokken ? Zijn die wachthuisjes
niet meer prioritair dan een centrale
werkplaats voor De Lijn in de vesti-
ging van Genera1 Motors aan de
Noorderlaan in Antwerpen ? Zal dit
laatste project, waar ik bedenkingen
bij heb, niet te veel middelen opslor-
pen, zodat er nu voor andere zaken
weinig geld overblijft ?

Dan kom ik tot de regionale luchtha-
vens. Mijnheer de Minister, mogen
we nu zeker zijn dat Grimbergen, na
dat hele feuilleton, gesloten wordt ?
Als dat zo is, dan wens ik u daarvoor
te feliciteren, maar dan wil ik toch
graag vernemen welke bestemming
de Vlaamse Executieve aan dit ter-
rein zal geven. Ik lees in de pers dat
daarover al vergaderd is en dat in de
gemeente gevreesd wordt voor de
aanleg van een industriezone of een
golfterrein. Ik kreeg daarover graag
een antwoord, eventueel van Minis-
ter Kelchtermans, als ik maar het
standpunt van de Executieve ken.
Uit de studie die u opgedragen hebt
aan Mens en Ruimte en Airport  UK
blijkt dat in Grimbergen 940 mensen
hinder ondervinden van het vliegveld
en in Deurne 7.500 of acht keer zo-
veel. Grimbergen was, zoals alle re-
gionale luchthavens trouwens, ver-
lieslatend. Maar het verlies van de
luchthaven van Deurne is volgens
diezelfde studie acht maal groter.
Het gecumuleerd verlies van de voor-

bije 20 jaar bedraagt 2 miljard frank.
Dit kan, volgens de studie, worden
weggewerkt mits een drastische ver-
hoging van de capaciteit. Maar, zelfs
als men zogenoemde fluisterjets zou
inzetten, dan nog zal de lawaaihin-
der, waarvan op het ogenblik 7.500
mensen last hebben, met bijna de
helft toenemen wegens de toename
van het aantal vluchten.

Er zijn voor de luchthaven van Deur-
ne slechts twee alternatieven. Men
kan de luchthaven uitbreiden, maar
dan heeft men 2 miljard frank nodig
voor infrastructuurwerken, zoals on-
dertunneling en uitbreiding van de
startbaan. Als wij de Amerikaanse
normen voor geluidshinder hanteren,
moeten in Deurne bovendien dui-
zend huizen worden onteigend. De
uitgaven daarvoor worden op 3 mil-
jard frank geraamd. Wanneer men
deze voegt bij het bedrag van 2 mil-
jard frank dat nodig is voor de infra-
structuur, dan is het duidelijk dat een
uitbreiding van de luchthaven van
Deurne op economisch vlak pure
nonsens is. 5 miljard frank kan die
luchthaven niet opbrengen ! Ik heb
het dan nog niet over de nabijheid
van Zaventem en de komst van de
TGV, twee belangrijke concurrenten
die de economische leefbaarheid van
het vliegveld van Deurne bedreigen.

Het enig overblijvend alternatief is
Deurne te sluiten en van het gebied
een gewestpark te maken zoals dit
trouwens in het gewestplan is voor-
zien.

Ik stel vast dat in de begroting van
Minister Kelchtermans niets is voor-
zien voor de ondertunneling van de
Krijgsbaan. Wil dit zeggen dat de
startbaan niet zal worden verlengd ?
Is dit een beslissing ten gunste van
het gewestpark ?

Mijnheer de Voorzitter, om af te ron-
den wil ik mijn vragen nog even op
een rijtje zetten. Van Minister Kelch-
termans zou ik graag meer vernemen
over de noord-zuid-verbinding in zijn
provincie en over de mogelijkheid
om via parkeer- en andere voor-
schriften de auto uit de stad te ban-
nen. Zal het gewestplan van Antwer-
pen worden herzien om het duw-
vaartkanaal definitief te schrappen.
Welke houding neemt de Executieve
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aan tegenover het logistiek park
Zandvliet ?

Van Minister Sauwens ontving ik
graag meer gegevens over de modali-
teiten van het beheerscontract met de
NMBS en over de samenwerking tus-
sen de twee openbare vervoerbedrij-
ven en de gevolgen daarvan voor de
gebruiker inzake de prijs van het tic-
ket, informatieverstrekking, inplan-
ting van wachthuisjes en de gecentra-
liseerde werkplaats in Antwerpen.
Indien hij ons zou kunnen mededelen
dat de luchthaven van Deurne wordt
gesloten, zal hij niet alleen de groe-
nen maar ook verschillende mensen
uit andere partijen een groot genoe-
gen doen. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
Voorzitter, onze fractie is getroffen
door het plotse overlijden van een
van haar leden de heer Willy De-
clerck, en heeft daarom besloten af
te zien van verdere deelname aan het
debat. Ik verzoek u derhalve de he-
ren Beysen, Vautmans en Vermeiren
van de sprekerslijst te willen schrap-
pen.

ROUWHULDE

De Voorzitter : Dames en heren, ik
neem met ontroering kennis van het
plotse overlijden van onze collega,
Willy Declerck. Onze gedachten
gaan hierbij naar de familieleden en
naastbestaanden, die in rouw worden
gehuld. Ik zal hen namens de Vlaam-
se Raad onze gevoelens van medele-
ven betuigen.

Ik stel voor, ten teken van rouw, on-
ze werkzaamheden even te onderbre-
ken.

- De vergadering wordt geschorst
om 16.40 uur.

- De vergadering wordt hervat om
16.50 uur.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de algemene uitgavenbegro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Erratum
+ Bijlagen) en 2 (+ Erratum) tot 14
- 16 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Ad-
ministratieve begroting)
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende diverse bepalingen tot begelei-
ding van de begroting 1992
- 186 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum) tot 18

Algemene bespreking (Voortzetting)

OPENBARE WERKEN EN VER-
VOER (Voortzetting)

De Voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van het begrotingsdebat
met de materies Openbare Werken
en Vervoer.

De  hee r
woord.

De Seranno heeft het

De heer J. De Seranno (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, geachte collega’s, dit jaar
zal er 17,5  miljard frank in openbare
werken worden geïnvesteerd, waar-

van 7 miljard frank bestemd is voor
de wegenbouw, of 40 ten honderd.
Een vijftiental jaar geleden was het
investeringspatroon andersom, na-
melijk 40 ten honderd was bedoeld
voor de waterwegen en de uitbouw
van de havens.

Hoe dan ook, het totale bedrag is
niet onbelangrijk. Het lijkt dan ook
aangewezen dat de diensten van de
bevoegde Minister een analyse ma-
ken van de investeringsprojecten.
Dat kan, zoals ruim 12 jaar geleden,
in de vorm van een kosten-batenstu-
die van de water- en wegenbouw.
Terloops, deze studie had onder
meer de modernisering van de Bou-
dewijnautosnelweg als prioriteit
vooropgesteld omdat het rendement
van de investeringen er het grootst
was.

De optimale aanwending van de mid-
delen vereist ook de optimale inzet
van het personeel. In dit verband
werd reeds in de Commissie opge-
merkt dat het personeelsbestand op
de dienst wegenbouw snel veroudert.
Het is daarenboven bekend dat een
aantal destijds opgerichte diensten in
dit departement op dit ogenblik on-
derbenut  zijn. Vandaar dat ik aan-
dring op een herschikking ervan. Het
is belangrijk dat men de structuur en
het kader van de diensten in verhou-
ding tot de opdrachten en de huidige
behoeften herbekijkt. Niets is zo fru-
strerend voor een ambtenaar als on-
voldoende opdrachten te kunnen uit-
voeren.

Ik dank de Minister voor het aanvul-
lend document, de enigszins ten on-
rechte genoemde behoeftenanalyse,
dat hij aan de leden van de Commis-
sie heeft bezorgd. De totale investe-
ringsbehoeften voor wegenbouw be-
dragen nu 50 miljard frank. Het blijft
echter bij een vraag, want de Minis-
ter heeft zelf verklaard op dit ogen-
blik geen nieuwe wegen te kunnen
aanleggen. Ter zake zal, zoals ge-
zegd,ongetwijfeld een kosten-ba-
tenanalyse moeten worden verricht,
liefst door het eigen personeel.
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De Seranno
Akkoord met de stelling van de Mi-
nister dat bij investeringen in de we-
genbouw absoluut voorrang moet
worden gegeven aan de veiligheid en
derhalve aan de onderhouds- en aan-
passingswerken.

Wij onderschrijven inderdaad deze
stelling, omdat er een versnellings-
proces is en de schade - en dit werd
ook in de Commissie gesteld - in
het kwadraat toeneemt naarmate het
onderhoud wordt uitgesteld, en bo-
vendien de onveiligheid groter
wordt.

Daarmede  h o u d t  d e  verkeersleef-
baarheid rechtstreeks verband. Het
betreft onder meer het aanleggen van
fietspaden. U suggereert dat er in de
eerstkomende jaren daartoe een bij-
komende behoefte is van circa 8 à 10
miljard frank ; ook dan rijst de vraag
hoe deze bedragen optimaal kunnen
worden besteed, want het zullen toch
altijd relatief bescheiden middelen
blijven.

Mijnheer de Minister, gezien het
gevorderde uur zal ik afronden.

Er is grote behoefte aan een duidelijk
statuut voor onze gewestwegen. Wij
beschikken over een oude wetgeving
van 1956, die stipuleert wat op Rijks-
wegen al dan niet mocht. Wij stellen
vast dat een aantal Gewestwegen aan
een statuut toe zijn en dat moet wor-
den vastgelegd welke de plichten en
de rechten van aangelanden zijn. Kan
men in een bouwzone  om de twintig
meter een oprit maken ? Kan men
verkavelen langs de Rijkswegen zon-
der de verplichting op te leggen voor
parkeerplaatsen, fiets- en voetpaden
te zorgen ? Dit is zo vanzelfsprekend
wanneer nieuwe wegen worden aan-
gelegd. Maar indien wij langs onze
Gewestwegen verder blijven hande-
len als vandaag, zal u niet anders
kunnen dan omleidingswegen leggen.
Er is behoefte aan parallelle ontslui-
tingswegen en niet in het minst aan
een reglementering van publiciteit
langs onze gewestwegen. Ze neemt
immers onaanvaardbare vormen aan.
Nochtans bestaat er een koninklijk
besluit dat de publiciteit regelt, onder
meer langs zogenaamde toeristische
wegen. Wat komt daarvan nog te-
recht ?
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Wanneer ik bij het bestuur Ruimtelij-
ke Ordening informeer, krijg ik als
antwoord dat dit de bevoegdheid is
van de dienst Wegen. Bij de dienst
Wegen zegt men mij dat er zodanig
veel instructies zijn over het statuut
van de Gewestwegen dat niemand
een antwoord kan geven.

Ik heb het uiteraard niet tegen de
kortstondige reclame langs de wegen.
Wat zouden wij anders doen tijdens
de verkiezingsperiode ? Maar wan-
neer, jaar in jaar uit, grote vrachtwa-
gens op de bruggen over de autosnel-
wegen parkeren omdat dit geschikte
reclamepunten zijn, kan dit hoog-
stens een alternatieve vorm zijn om
uw infrastructuurfonds te stijven. In
ieder geval wordt er op die wijze geen
normaal gebruik gemaakt van de
openbare infrastructuur.

De Voorzitter : De heer Van Rossem
heeft het woord.

De heer J.-P. Van Rossem (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, ik zal zeer bondig zijn, aange-
zien ik slechts twee onderwerpen zal
aansnijden, namelijk de situatie van
de Antwerpse luchthaven en de staat
van onze autosnelwegen.

Ik stel met verbazing vast dat op
bladzijde 95 van het verslag staat ver-
meld dat 13,l miljoen frank in de
luchthaven van Antwerpen wordt ge-
pompt en 16,l  miljoen frank in de
luchthaven van Oostende. Het pro-
bleem van de Antwerpse luchthaven
is echter van die aard dat het ofwel
drastisch moet worden uitgebreid,
zodat bepaalde vliegtuigen zoals de
fluisterjets en de Falcon-900, er kun-
nen landen - hetgeen miljarden
frank zal kosten - ofwel moet wor-
den gesloten. Willen wij beletten dat
het verlies, dat momenteel 1,7  mil-
jard frank bedraagt, zich opstapelt,
dan moeten wij opteren voor de eer-
ste mogelijkheid. In dat geval is het
krediet van 13 ,l miljoen frank een
belachelijk klein bedrag.

Mijnheer de Minister, welke zijn uw
plannen ter zake ? Zal u opteren
voor de sluiting, zoals dat het geval
was in Grimbergen, of eerder voor
een uitbreiding van de Antwerpse
luchthaven ? Wij moeten jammer ge-
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noeg vaststellen dat tot op heden ze-
ker niet werd gekozen voor een stabi-
lisering van de toestand.

Ik kom nu tot het probleem inzake
onze autosnelwegen. Iedereen heeft
al kunnen constateren dat bij over-
vloedige regenval rijden op sommige
van onze autosnelwegen zeer gevaar-
lijk is. Inderdaad, indien men met de
vier wielen in een plas terecht komt,
kan aquaplanning zich voordoen,
zelfs tegen lage snelheid. Ook een
goede bestuurder kan zich hiertegen
moeilijk verdedigen. Ik heb destijds
de dossiers ingekeken van Beton We-
genbouw,  die onze autosnelwegen
vol slechte beton goten, waardoor
spoorvorming ontstond. Volgens mij
moet de Regering op dat vlak zware
inspanningen leveren, vermits het
hier toch gaat om de veiligheid van
de burgers.

Ik zou van de Minister willen verne-
men welke zijn toekomstplannen zijn
dienaangaande. Op sommige plaat-
sen moet werkelijk dringend iets wor-
den gedaan en in dat verband denk
ik aan de A 12 richting Meise, waar
op bepaalde plaatsen bij zware regen-
val ongeveer 40 centimeter water
staat op het tweede rijvak. Ik denk
ook aan de autosnelweg Brussel-Oos-
tende, waar tussen Wetteren en Sint-
Denijs-Westrem  bij slagregen 10 cen-
timeter water staat.

Tot slot wens ik te zeggen dat ik aan-
genaam werd verrast door de inspan-
ning die Minister Sauwens levert in
verband met onze fietspaden. Vanuit
dat oogpunt zal ik in ieder geval dat
deel van de begroting steunen.

De Voorzitter : De heer Bartholo-
meeussen heeft het woord.

De heer M. Bartholomeeussen (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, collega’s, bij
dit debat over de begroting van
Openbare Werken wens ik vrij be-
knopt enkele pertinente vragen te
stellen. Het heeft weinig zin hier de
commissiebesprekingen over te
doen.

In een eerste punt, wens ik in te gaan
OP de problemen inzake binnenvaart.

In  een aanbeveling verzocht de
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Raadgevende Interparlementaire Be-
neluxraad de Regeringen van de aan-
gesloten landen nauwer samen te
werken bij de bevordering van de ge-
meenschappelijke binnenvaartbelan-
gen.

Voor wat betreft de knelpunten inza-
ke de grensoverschrijdende binnen-
vaart-infrastructuur, verzocht de Be-
neluxraad dringend overleg te plegen
inzake de wegwerking van het pro-
bleem van de te kleine schutcapaci-
teit van de sluis te Ternaaien en van
de te kleine kolkafmeting van de sluis
te Lozen. Hierbij wordt gedacht aan
een nauwe samenwerking inzake kos-
tenraming en eventuele wederzijdse
financiering en subsidieaanvraag aan
de Europese Gemeenschap.

Kan de Minister mij zeggen of er, en
zo ja, in welke mate, reeds grens-
overschrijdend overleg op dit vlak is
gestart ?

Voor wat betreft de wegwerking van
binnenlandse infrastructuurknelpun-
ten op het vlak van de binnenvaart,
verwijst de Beneluxraad onder ande-
re naar het verbeteren van de binnen-
vaartontsluiting van Zeebrugge en
het tot stand brengen van een betere
bereikbaarheid van de Antwerpse
haven via het Albertkanaal, doelend
op de flessenhals die ter hoogte van
Wijnegem voorkomt.

Kan de Minister mij mededelen welk
de huidige stand van zaken is in beide
dossiers ?

Maar indien we spreken over de ver-
binding van het Albertkanaal met de
haven van Antwerpen, kan het moei-
lijk anders dan dat ook het duw-
vaartkanaal ter sprake komt, zeker
nu de Luikse lobby weer zwaar drukt
op het dossier en nu zelfs een Waals
Minister een koppeling wil tot stand
brengen tussen de aanleg van het
duwvaartkanaal en de uitvoering van
de waterverdragen en bijgevolg de
verdieping van de Schelde. Dit is een
soort Waalse chantage om op Vlaam-
se kosten en ten nadele van Vlaamse
natuurgebieden een vooral voor de
Waalse economie belangrijke bin-
nenvaartverbinding tussen Rotter-
dam en Luik te realiseren. Het wordt

dus tijd dat de Vlaamse Executieve
een ondubbelzinnig standpunt in-
neemt met betrekking tot het omstre-
den kanaal. Daarom zou ik de Minis-
ter willen verzoeken ons duidelijk in
te lichten over zijn houding betref-
fende de recente Waalse standpunten
ter zake.

Nu wij het toch hebben over Bene-
luxoverleg en over het duwvaartka-
naal, beland ik automatisch bij het
tweede punt van mijn uiteenzetting :
het verzoek tot gewestplanwijziging
voor de aanleg van het logistieke
park te Zandvliet. Want dat logistiek
park is voorzien precies op de plaats
waar het duwvaartkanaal is gepland.

Ik ga hier niet opnieuw de hele histo-
riek maken, mijnheer de Minister,
die is u genoeg bekend. Ook collega
Van Dienderen heeft er op gewezen.
De bouwlobby, de immobiliën-pro-
motoren en de GOM hebben niets
onverlet gelaten om hun standpunten
ter zake op te dringen, tot op de
grens van belangenvermenging toe.
In zijn antwoord op mijn interpellatie
ter zake in deze Raad meldde Minis-
ter Kelchtermans het volgende : Het
openbaar onderzoek met betrekking
tot deze herziening, dat door de goe-
verneur wordt georganiseerd, is
thans voor Antwerpen aan de gang.
Wij moeten de resultaten van dat on-
derzoek afwachten alvorens het ge-
westplan  definitief te wijzigen. Zo-
lang dat openbaar onderzoek lopen-
de is, kan ik dus geen standpunt inne-
men noch antwoorden op de vele vra-
gen die hier werden gesteld en waar-
van ik akte heb genomen.

Ik vind het bijgevolg bijzonder grof
dat, op een ogenblik dat 4.500 bur-
gers een bezwaarschrift indienen,
waarvan zij hopen dat het ten minste
met aandacht wordt benaderd, en op
een ogenblik dat naast 20 andere ge-
meentebesturen ook en vooral de
Antwerpse gemeenteraad, de meest
directe belanghebbende advies moet
uitbrengen over de gewestplanwijzi-
ging, de Vlaamse Eerste Minister
Van den Brande zich uitspreekt voor
de aanleg van het logistieke park
Zandvliet zoals het nu voorligt. Dit
alles terwijl in opdracht van Minister
Kelchtermans een ruim Beneluxover-

leg aan de gang is over de optimale
inplanting van een grensoverschrij-
dend project : logistiek park Zand-
vliet - logistiek park Ossendrecht,
gezien de impact ervan op de leef-
baarheid van de omliggende woonzo-
nes en de bufferzone rond deze
woonkernen. Ik neem aan dat de Mi-
nister hier zijn beleidsplan ter uitvoe-
ring wenst te brengen, namelijk geen
inname van de zeldzame open ruim-
ten in het havengebied op de rechter-
oever maar eerder inbreiding en re-
novatie. De uitbreidingsinitiatieven
zouden op de Linkerscheldeoever
moeten worden genomen. Collega
Van Dienderen heeft daarover een
passage voorgelezen uit het Aga-dos-
sier. Kan de Minister mij zeggen of
hij de mening deelt van de Vlaamse
Eerste Minister en of deze sprak na-
mens de gehele Vlaamse Executieve
en kan hij mij ook zeggen welke de
huidige stand van zaken is in het dos-
sier en in het overleg met de Neder-
landse autoriteiten ?

In een derde punt, wil ik enkele vra-
gen stellen bij de aanleg van een
wachtdok voor lichters, voorzien ten
noorden van het Delwaidedok in de
haven van Antwerpen. Dit betekent
een uitbreiding van de haven in de
richting van de woonkernen. De be-
volking daar vreest een rechtstreekse
overslag van koolstoffen en ertsen in
grote duwbakken in dit wachtdok  dat
in verbinding staat met het Schelde-
Rijnkanaal.

De nieuwe eigenaars van de NV Sto-
catra wensen een uitbreiding van de
overslag van kolen en ertsen in de
haven van Antwerpen, wat een stof-
hinderlijke activiteit is. Zij wensen de
havens en steden gelegen aan de Rijn
meer en beter te bedienen. Vandaar
ook de vrees van de bevolking dat
deze beslissing inhoudt dat aan recht-
streekse overslag wordt gedacht. De
dijkstrook tussen het Delwaidedok
en het wachtdok  voor lichters moet
als bufferzone tegen stofhinder be-
houden worden, zoals het trouwens
nu op het gewestplan is ingekleurd.
Kan de Minister mij zeggen of hier
een gewestplanwijziging in overwe-
ging wordt genomen en in hoeverre
hij dus rechtstreekse overslag zal toe-
laten ? De Minister heeft in zijn reac-
tie op de Waalse uitlatingen inzake
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het duwvaartkanaal en op de opmer-
kingen over het aanleggen van een
LPZ in de reservatiestrook voor dit
duwvaartkanaal gezegd dat voor het
tracé van dit kanaal nog alternatieven
voorhanden zijn. Bedoelde hij hier-
voor dit wachtdok voor lichters als
verbinding tussen duwvaartkanaal en
Schelde-Rijnkanaal te laten dienen of
heeft hij nog andere alternatieven ?
Een vierde punt betreft de WVO-
vergunning. Voor de uitvoering van
onderhoudsbaggerwerken in de Wes-
terschelde op Nederlands grondge-
bied moet meer bepaald voor het te-
rugstorten van onderhoudsbagger-
specie in de Westerschelde een ver-
gunning de zogenaamde WVO-ver-
gunning verkregen worden. Na een
heel lange procedure werd deze ver-
gunning op 28 november 1991 door
de Nederlandse Minister van Ver-
keer en Waterstaat toegekend. De
stichting Reinwater uit Amsterdam
ging echter in beroep en diende een
verzoek tot schorsing van de vergun-
ning in bij de Raad van State. Dit
heeft tot gevolg dat sedert 14 maart
1991 gebaggerd wordt zonder WVO-
vergunning maar wel met een soort
gedoogafspraak met Rijkswaterstaat.

Mijnheer de Minister, is het juist dat
het Vlaamse Gewest eerlang door de
Nederlandse Raad van State in kort
geding over deze zaak zal worden op-
geroepen ? Welke gevolgen zal dit
hebben op de onderhoudsbaggerwer-
ken en de toegankelijkheid van de
Schelde ? Welk zal het standpunt zijn
van de Vlaamse Executieve aangaan-
de een aantal nieuwe verplichtingen
die het Vlaamse Gewest worden op-
gelegd om een nieuwe WVO-vergun-
ning te kunnen bekomen en zal
Vlaanderen aan de gestelde eisen
kunnen beantwoorden ?

Een vijfde punt betreft de investerin-
gen in openbare werken. De Minister
deelde ons onlangs via de pers mede
dat hij wenst af te bouwen in de kre-
dieten voor de aanleg van openbare
werken en dergelijke. Wel zou een
groot gedeelte van de aangezette
werken worden afgewerkt. Mijn
vrees is dat door deze ingreep heel

wat maatregelen die een goed leefkli-
maat rond openbare kunstwerken
moeten verzekeren, worden ge-
schrapt. Zo ook wordt de Havenweg,
die de verbinding maakt van de Lief-
kenshoektunnel met Nederland en
dus een belangrijke schakel is in het
toegangswegennet en bijgevolg het
inkomstenpakket van deze tunnel,
uitgevoerd. Wat echter voorlopig
niet wordt overwogen, is de aanslui-
t ing van deze Havenweg  met de
Noordlandbrug en de Scheldelaan.
Dat heeft voor gevolg dat alle zwaar
verkeer, afkomstig van het grootste
chemisch industriepark van Europa,
via reeds stukgereden dorpswegen
zijn weg zal moeten zoeken. Komt
daar nog bij dat deze Havenweg  werd
aangelegd onder zwaar protest van
de plaatselijke bevolking. Daardoor
werd op de plaatsen waar de weg de
woningen zeer kort nadert, geluids-
werende infrastructuur voorzien. Ik
moet vaststellen dat kredieten voor
voorzieningen om de Havenweg  voor
de omwonenden aanvaardbaar te
maken ook wegvallen. Kan de Minis-
ter mij mededelen of ik deze cijfers
juist interpreteer ? Het liefst zou ik
mij vergist hebben, want op deze ma-
nier wordt het wonen in de omgeving
van de Havenweg  een onmogelijke
opdracht.

Tot daar, mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, collega’s, en-
kele pertinente vragen bij deze be-
groting van Openbare Werken.

De Voorzitter : Mevrouw Dillen
heeft het woord.

Mevrouw M. Dillen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, bij de be-
spreking van de begroting Openbare
Werken en Vervoer, wil ik kort in-
gaan op de havenproblematiek, voor-
al bekeken vanuit de positie van Ant-
werpen.

De Vlaamse Raad dient dringend
werk te maken van de beheersproble-
matiek van de Vlaamse havens en dit
op zijn agenda te plaatsen. Zo is het
duidelijk dat de Vlaamse havens in
het algemeen en de haven van Ant-
werpen in het bijzonder dringend
nood hebben aan een nieuwe moder-

ne beheersstructuur, aangepast aan
de noden van vandaag. We moeten
onverwijld werk maken van de op-
richting van een NV Havenbedrijf,
dat los van alle overheidsbemoeienis-
sen als een afzonderlijke rechtsper-
soon een gezonde, bedrijfsecono-
misch verantwoorde politiek kan
voeren en een eigen bedrijfsstrategie
kan ontwikkelen door zich te organi-
seren op bedrijfseconomische basis.
Autonomie is noodzakelijk om als
zelfstandig orgaan te kunnen deelne-
men aan het rechtsverkeer, dit uiter-
aard gekoppeld aan financiële ver-
antwoordelijkheid.

Er dient een eenvormigheid te wor-
den uitgewerkt in de beheersstruc-
tuur van de Vlaamse havens, alsmede
in de voorwaarden waarbinnen ze
dienen te werken en dan specifiek
betreffende de autonomie en de fi-
nanciële verantwoordelijkheid.

Het Vlaams Blok is voorstander van
de oprichting van een aparte ven-
nootschap, die de opdracht krijgt het
gehele havenbedrijf uit te baten en
waarbij, uiteraard, in vaste, duidelij-
ke contracten wordt bepaald op wel-
ke financiële uitkeringen de stad jaar-
lijks recht heeft als compensatie voor
de geleverde inspanningen op het
vlak van de infrastructuur en de uit-
bouw van de haven gedurende de
voorbije decennia, zonder dat dit op-
nieuw mag ontaarden in het feno-
meen dat de haven de melkkoe wordt
voor de steden in financiële moeilijk-
heden. Deze vennootschapsstructuur
moet enerzijds inhouden dat er geen
plaats is voor het typisch personeels-
statuut van ambtenaren, maar ander-
zijds is er de zekerheid van betere
motivatie tengevolge van betere be-
loning in een expansief bedrijf. In de-
ze NV dient ook, uiteraard nadat alle
middelen zijn uitgeput om de recht-
matige eisen inzake de overname van
de stadsschulden tegenover de natio-
nale overheid ten uitvoer te brengen,
een nader plan te worden opgemaakt
voor de overname van de gepensio-
neerde havenarbeiders.

Politici houden zich bezig met staats-
zaken, bedrijfsleiders leiden bedrij-
ven. Het uitvoerend bestuur van deze
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NV’s  moet dan ook in handen zijn
van onafhankelijke bedrijfsleiders,
die met kennis van zaken handelen
binnen een vastomlijnd mandaat en
dito begroting, waarbinnen ze de vrij-
heid hebben te werken naar eigen
goeddunken in het belang van uitslui-
tend het havenbedrijf.

De discussie rond de beheersstruc-
tuur dient absolute voorrang te krij-
gen. Reeds anderhalf jaar geleden
stelde de Antwerpse havenschepen
Devroe, ik citeer : Als we nu de
structuur van het Antwerps havenbe-
drijf niet compleet herzien, hebben
we binnen vijf jaren het recht niet
meer nog een wereldhaven te zijn.
Einde citaat. Ik stel alleen vast dat
we reeds anderhalf jaar verder zijn
en er nog steeds niets gebeurd is. Er
resten ons volgens havenschepen De-
vroe, een voor uw meerderheid toch
absoluut onverdachte bron, nog
slechts drie en een half jaren de tijd
om een goede oplossing uit  te
werken, Laten we initiatief nemen en
die discussie niet op de lange baan
schuiven. Deze opdracht is zeker de
moeite waard.

Tevens wil ik hier in het bijzonder
pleiten voor bijkomende investe-
ringskredieten voor de haven van
Antwerpen. Dit is niet tegenstrijdig
met onze thesis dat er dringend dient
te worden bezuinigd. Door bijko-
mende investeringskredieten kunnen
de havens zich optimaal uitbouwen.
Dit heeft een onmiddellijk positief fi-
nancieel gevolg voor de schatkist,
want u weet dat de opbrengsten van
de investeringen rechtstreeks en on-
middellijk voelbaar zijn. Dit bewijst
de studie van juni 1991 betreffende
het economisch belang van de haven
van Antwerpen, gemaakt door de
Nationale Bank in opdracht van sche-
pen Devroe, overduidelijk. Daarbij
werden enkel de rechtstreekse effec-
ten van de activiteiten die in het ha-
vengebied worden uitgeoefend in
aanmerking genomen, De indirecte
toegevoegde waarde en de tewerk-
stelling, gecreëerd bij toeleveringsbe-
drijven, financiële instellingen, trans-
portbedrijven gevestigd buiten het

havengebied enzovoort, maken dat
de werkelijke impact op de economie
veel ruimer is. De haven van Antwer-
pen realiseerde in 1989 een toege-
voegde waarde van 188 miljard frank
of 3,4  ten honderd van het bruto bin-
nenlands produkt. De bijdrage tot de
nationale economie is, om een verge-
lijking te maken, bijna even hoog als
die van de volledige voedingsnijver-
heid en ruim 2,5 maal zo groot als
het aandeel van de textielsector. De
gemiddelde toegevoegde waarde per
tewerkgestelde in de private sector
beloopt meer dan 3 miljoen frank, dit
is 70 ten honderd hoger dan het na-
tionale gemiddelde.

Ik kan nog verder gaan, maar het is
niet de bedoeling deze studie hier
volledig te citeren als illustratie van
het grote belang van de haven van
Antwerpen.

De nadruk in deze studie, ter bevor-
dering van deze gunstige situatie, ligt
onder meer op een stimulerend over-
heidsbeleid. Er zijn talrijke domeinen
die voor de haven belangrijk zijn en
waar vlug initiatief dient te worden
genomen. Dat is onder meer het ge-
val voor de waterverdragen.

Herhaaldelijk horen we vandaag in
de pers berichten omtrent de evolutie
die in het dossier zit. Wij kunnen en-
kel de hoop uitdrukken dat het dit-
maal geen loze woorden zijn. Deze
akkoorden laten al veel te lang op
zich wachten.

Ik ben verheugd te mogen vaststellen
dat voor Minister Van den Brande
de uitvoering van het verdiepingspro-
gramma  van de Westerschelde op
korte tijd voor het Vlaamse Gewest
een topprioriteit is. Het is al een ou-
de, zeer oude wens. Vandaag is de
realisatie hiervan gekoppeld aan de
realisatie van de waterverdragen. Ik
stel tevreden vast dat Minister Van
den Brande zich heeft voorgenomen
de onderhandelingen tegen het einde
van dit jaar af te ronden. Hopelijk
gebeurt dit met succes. Het is al lange
tijd geleden dat een Vlaams toppoli-
ticus een dergelijke termijn heeft ge-
noemd met betrekking tot dit pro-
bleem van de Scheldeverdieping en

de noodzaak snel stappen te onder-
nemen teneinde de hindernissen om
dit re realiseren, de zogenaamde wa-
terverdragen, te verwezenlijken.

Maar toch wil ik u hierbij waarschu-
wen. Vanuit Waalse middens, zo on-
der meer vanwege de Waalse Minis-
ter van Openbare Werken Jean-Pier-
re Grafé, wordt thans te optimistisch
gereageerd wat de regeling van een
aantal waterproblemen in dit land be-
treft. Indien de Vlaamse Regering
het duwvaartkanaal graaft - kost-
prijs : 20 miljard frank - project
door Minister Sauwens reeds eerder
geschrapt - dan is Wallonië bereid
daarvoor compensaties te verlenen
waarbij de Waalse Minister sugge-
reerde, het wordt niet duidelijk ge-
steld, dat men in dit verband tege-
moet zou kunnen komen, let op de
voorzichtige gekozen en goed afge-
wogen woorden, aan enkele Neder-
landse eisen, zodat de waterverdra-
gen kunnen worden gedeblokkeerd.
Van Waalse arrogantie gesproken. Ik
hoop dat de Vlaamse Executieve hier
niet zal op ingaan. Want de haven
heeft een aantal investeringsprojec-
ten op haar verlanglijstje staan. De
beslissing wat juist prioriteit moet
krijgen, want voor alles zijn er spijtig
genoeg onvoldoende financiële mid-
delen, mag echter niet gebeuren on-
der druk van de Waalse chantage,
want dit is hetgeen de Walen vandaag
willen doen. Het is onaanvaardbaar
dat de Walen door hun houding,
door hun chantage, bepalen wat er
op dit gebied in Vlaanderen mag en
wat niet. Een krachtige en duidelijke
houding van uw Executieve is abso-
luut noodzakelijk.

Ik hoop dat positieve, zeer goede
projecten, waarover ik mij reeds gun-
stig heb uitgesproken, zij het niet hier
maar op gemeentelijk niveau, ik
denk bijvoorbeeld aan het logistiek
park Zandvliet, bij wijze van voor-
beeld, waar ook Minister Van den
Brande zich openlijk heeft voor uit-
gesproken, en dit is verheugend, niet
zullen sneuvelen onder druk van de
Walen.

Er staan inderdaad nog andere wen-
sen op het lange verlanglijstje. Zo bij-
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voorbeeld de tweede containertermi-
nal, ook een dringende noodzaak
met het oog op de verwachte groei
in het containervervoer. Er zijn reeds
talrijke kandidaten die hiervoor geïn-
teresseerd zijn.

Zo bijvoorbeeld verbindingen met
het hinterland. Een haven die zich
respecteert moet tevens anticiperen
op de vragen die in de toekomst zul-
len rijzen. Wanneer de verwachting
is dat het goederenvervoer over de
weg enorm zal toenemen, dan zitten
we in Antwerpen met een meer dan
behoorlijk probleem. De ring zit nu
reeds gedurende de helft van de dag
in de knoop en meer wegen aanleg-
gen zal evenmin een oplossing bren-
gen. In Europa betekent het goede-
renvervoer 900 miljard ton per kilo-
meter. Dat is 3,5  maal zoveel als het
vervoer per trein. Minder dan 10 ten
honderd hiervan is gecombineerd
vervoer : dat maakt dus een verhou-
ding van 1 op 35 ten opzichte van het
globale wegvervoer. Als men 1 op 10
vrachtwagens uit het verkeer wil ha-
len, dan moet het huidig gecombi-
neerd vervoer per spoor verviervou-
digd worden. De infrastructuur daar-
voor is in de haven ontoereikend. Wij
pleiten voor een beleid dat alternatie-
ve, minder milieubelastende, econo-
misch rendabeler en verkeersontlas-
tende vormen van vervoer bevordert.
Een aantal infrastructuurwerken zijn
dan ook noodzakelijk. Iets wat hier-
bij prioriteit dient te krijgen is een
snelle en doeltreffende aansluiting
van de Liefkenshoektunnel teneinde
het gebruik van deze tunnel te bevor-
deren en te optimaliseren. Dit zou
tevens een verlichting betekenen van
dagelijkse knelpunten in en rond
Antwerpen.

Ik kondig nu reeds aan dat collega
Annemans hierover zal interpelleren.
Ook de regionale luchthaven van
Antwerpen vormt een onderdeel van
de mobiliteitsproblematiek. Wij plei-
ten voor een grondige uitbouw van
de luchthaven met de optie vooral
zakenverkeer aan te trekken. Dit is
essentieel voor de hele regio. De uit-
breidingen van de infrastructuur, met

een minimum aan milieuoverlast, ge-
koppeld aan een streng controlebe-
leid ter zake, vormt voor de regio een
extra troef in het behoud en de uit-
bouw van haar economische positie.
Het stopzetten van de quasi monopo-
liepositie die SABENA heeft over al-
les wat Deurne aangaat - en ik ben
me ervan bewust dat dit uw bevoegd-
heid te buiten gaat, mijnheer de Mi-
nister - is een allereerste vereiste.
In de miljardenstroom van de over-
heid naar SABENA, gefinancierd
met gemeenschapsgelden, is de bij-
drage van Antwerpen, haar bewo-
ners en het bedrijfsleven, niet onaan-
zienlijk. Gedurende de laatste jaren
vloeide er meer dan vijftig miljard
frank naar SABENA.

Rekening houdend met de bijdrage
van de Antwerpse regio, geschat op
één vijfde van het BNP, circa tien
miljard frank rechtstreeks afkomstig
van deze regio, moeten ook deze gel-
den ten goede komen aan de uitbouw
van de luchthaven van Antwerpen.

Ter verbetering van de reeds be-
staande luchthaveninfrastructuur is
de uitvoering van het project ter on-
dertunneling van de Krijgsbaan, zo-
dat de verlenging van de startbaan
kan worden gerealiseerd, een belang-
rijk project.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s,, ik heb getracht
hier de aandacht te vragen voor een
aantal belangrijke havendossiers,
specifiek betreffende de haven van
Antwerpen. Ik hoop dat u in het be-
lang van de haven van de economie,
maar ook van de schatkist, hiervoor
oor wil hebben, en in de nabije toe-
komst een optie zal nemen op de
daadwerkelijke realisatie van enkele
van de voorgestelde projecten en
wensen. (Applaus bij de leden van het
W

De Voorzitter : De heer Leclercq
heeft het woord.

De heer J. Leclercq (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, collega’s, in Brugge zegt men :
Zie je van Brugge, zet je vanachter.
Na deze leuke Antwerpse uitgebrei-
de gemeenteraad zal ik zo vrij zijn

uw aandacht te vragen
tal andere problemen.

voor een aan-

Tijdens de bespreking in de Commis-
sie voor Openbare Werken en Ver-
voer werd uitgebreid ingegaan op de
diverse onderdelen van de begroting.
Het verslag van collega De Mol is
een uitstekende weergave van de de-
batten die wij einde april hebben ge-
voerd, en ik wens hem hiervoor geluk
te wensen.

Ik zal hier dan ook niet meer ingaan
op de onderwerpen die toen uitge-
breid aan bod zijn gekomen. Inmid-
dels zijn we evenwel anderhalve
maand verder. Sta me dan ook toe
even in te gaan op enkele problemen,
verklaringen en standpunten die on-
dertussen de actualiteit hebben be-
heerst.

Vooreerst wil ik het hier hebben over
de verklaringen van de Minister inza-
ke de prioriteiten voor wegenaanleg
en de bemoeiingen in West-Vlaande-
ren. Het fysisch programma, tenmin-
ste zoals het voorkomt in bijlage 1
van het verslag, voorziet voor West-
Vlaanderen 1.355 miljoen frank voor
1992.

In elke provincie zal men wellicht van
oordeel zijn dat het investeringspro-
gramma  ontoereikend is, in het licht
van de verkeers- en mobiliteitspro-
blemen die zich overal te lande stel-
len. Ook collega De Seranno heeft
in de Commissie hierop gewezen. Dit
is niet anders voor West-Vlaanderen.

Deze provincie wordt bovendien nog
geconfronteerd met drie bijkomende
verschijnselen : ten eerste, de toene-
mende toeristische druk en drukte,
niet enkel tijdens de zomermaanden,
maar omzeggens gedurende elk
weekeinde.

Ten tweede, de aanleg van de Ka-
naaltunnel en de nieuwe verkeers- en
goederenstroom die aldus zal gegene-
reerd worden. Men hoeft slechts te
gaan kijken naar de reusachtige in-
spanningen die de Franse overheid
zich getroost voor de aanleg van we-
geninfrastructuur tussen Le Havre en
Duinkerke, om te beseffen wat er op
het spel staat.
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Ten derde, de ontsluiting van Zee-
brugge, die een goederenstroom van
en naar de haven over de weg met
zich brengt van om en bij één miljoen
vrachtwagens per jaar, een trafiek die
ongeveer om de vijf jaar verdubbelt.

De druk op de toegangswegen is ge-
lukkig enigszins verlicht, voorlopig
althans, omdat de rederij P & 0 Eu-
ropean Ferries, de eigenlijke passa-
gierstrafiek op Dover geconcentreerd
heeft op Calais en Oostende en aldus
een aantal personenwagens wegblijft
uit de haven en van de wegen.

Niettemin staat het buiten kijf dat de
wegeninfrastructuur, in het licht van
de drie factoren die ik vermeld heb,
met name het toeristisch verkeer, de
aanleg van de Kanaaltunnel en de
ontsluiting van de haven van Zee-
brugge, absoluut ontoereikend is en
niet in staat om de verdere groei op
te vangen. Het is dan ook met enige
verbijstering dat ik uw verklaringen
heb gelezen over de besnoeiingen in
West-Vlaanderen.

Vooreerst wens ik eraan te herinne-
ren dat uw voorganger, de heer Sau-
wens, in 1991 ongeveer 300 miljoen
frank afgenomen heeft van het West-
vlaams budget ten voordele van de
Liefkenshoektunnel in Antwerpen.
Men beloofde toen dat dit met de
begroting van 1992 zou worden ge-
compenseerd.

Verder lees ik dat de aanleg van de
autosnelweg naar Duinkerke en Ca-
lais doorgezet wordt. Ik kan niet vol-
doende onderstrepen dat dit zware
directe gevolgen kan hebben voor de
haven van Zeebrugge en zeker on-
middellijk voor de arbeidsplaatsen al-
daar. Niet de tunnel in de eerste
plaats, wel de zoveel betere bereik-
baarheid van de Franse havens met
verbindingen op dezelfde Engelse ha-
vens, vormt de grote bedreiging. Om
dit te weren moet de Vlaamse kust-
haven Zeebrugge even goed en com-
fortabel bereikbaar zijn.

Ik ben dan ook zo vrij uw bijzondere
aandacht te vragen voor wat ik noem
ons urgentieprogramma, namelijk de

zuidelijke havenrandweg van Blauwe
Toren tot Westkapelle, en daarvan
de eerste fase, namelijk een rijstrook
in iedere richting met verder gebruik
van Selzaete-brug en de huidige weg
vandaar naar Westkapelle.

De MBZ investeert ongeveer 45 mil-
joen frank eigen middelen in de aan-
leg van een oostelijke havenweg, die
zich binnen het havengebied bevindt.
Deze werken vangen aan op 15 juni
1992. Om deze weg te laten renderen
ontbreekt een korte verbinding, on-
geveer 300 meter, met de weg naar
Selzaete-brug - Westkapelle. De ra-
ming zou 20 miljoen frank bedragen,

Ik ben zo vrij met aandrang te vragen
dat de aanbesteding van deze korte
strook onmiddellijk zou plaats vinden
- en zeker na het bouwverlof - en
dat deze werken nog in het najaar
1992 zouden worden uitgevoerd. De
investering van de MBZ in haar
oostelijke havenweg  kan niet eerder
renderen, terwijl anderzijds de afwer-
king van deze verbinding de andere
wegen en vooral de woonkernen in
grote mate zal ontlasten.

Het nodige bedrag is relatief onbe-
langrijk, maar zal een verhoudingsge-
wijze buitengewoon grote baat ople-
veren, voor de haven zelf en voor de
leefkwaliteit van de woonkernen van
Lissewege, Ramskapelle en Heist .

Verder vraag ik ook dat de begroting
1993 het maximum zou voorzien voor
de uitvoering van de zuidelijke ha-
venrandweg, dus de eerste fase. Het
verkeer doorheen Lissewege zal er in
zeer beduidende mate door vermin-
deren. Ik reken er ook op dat de
werken van de brug ter vervanging
van de Herdersbrug volgend jaar zul-
len starten. De huidige Herdersbrug
bevindt zich vermoedelijk in een ge-
vaarlijke toestand.

Ik ben er mij van bewust dat hiermee
in de toekomst de problemen niet
van de baan zullen zijn. Zowel uit
oogpunt van verkeersleefbaarheid in
Brugge, Lissewege en Zeebrugge, als
met het oog op de verdere groei van
de trafieken biedt enkel de aanleg
van de verbinding vanaf Jabbeke, op
de E 40, tot Zeebrugge een afdoende
oplossing.

Alle instanties en belangengroepen,
van de provincie, over de stad Brug-
ge, tot landbouwers en leefmilieu-
groeperingen, hebben zich over het
tracé van deze verbinding uitgespro-
ken. Er is een compromis en een con-
sensus tot stand gekomen. Het pro-
bleem ligt bijgevolg niet bij het tracé,
maar wel bij de financiering van deze
verbinding.

Men raamde de kosten voor deze
verbinding op ongeveer 6 miljard
frank. Wanneer ik vaststel dat het
geheel van uw begroting voor de we-
gen, nog geen 6 miljard frank be-
draagt, dan maak ik mij niet te veel
illusies over de spoedige aanleg van
de verbinding Jabbeke-Zeebrugge.
En nochtans tikt de klok van de ex-
pansieve groei van de trafieken van
en naar Zeebrugge verder. De begro-
tingstoestand zijnde wat hij is, en ver-
mits er in de komende jaren geen
fundamentele verhoging van de mid-
delen in uitzicht mag worden gesteld,
zie ik slechts één oplossing die op
korte termijn soelaas kan bieden,
met name een alternatieve financie-
ring.

Waar wij thans behoefte aan hebben,
is niet, zoals in het verslag op bladzij-
de 47 is gesteld, aan een studie van
de grote verkeersdragers, onder
meer de verbinding Jabbeke-Blauwe
Toren, maar aan een vlugge beslis-
sing, een spoedige aanleg van de ver-
binding en aan een aangepaste finan-
ciering.

Wij hebben ons in de streek reeds
over de formule gebogen, uw voor-
ganger op Openbare Werken werd
hierover ingelicht, maar tot op heden
zit het dossier muurvast.

Gelet op de groei van het vrachtver-
keer, moet het nochtans mogelijk zijn
de aanleg van de verbinding op rela-
tief korte termijn te financieren met
een lening en deze vervolgens af te
betalen, voor de ene helft ten laste
van de begroting, voor de andere
helft ten laste van de goederentrans-
porteurs.

Voor deze laatsten zou de nieuwe
verbinding een tijdswinst van twaalf
à vijftien minuten opleveren en uit
mijn informatie blijkt dat zij bereid
zijn hiervoor enkele honderden frank
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per aanloop van en naar de haven te
betalen. Deze som zou niet via een
duur tolsysteem moeten worden
geïnd, maar via de havenautoriteiten
en/of de rederijen. Op basis van de
huidige en toekomstige trafieken,
blijkt uit tal van berekeningen dat dit
een haalbare kaart is.

Ik vraag dan ook dat men op het
departement van creativiteit blijk zou
geven en dat iedereen die zich zorgen
maakt over de verkeersoverlast rond
Zeebrugge, de koppen zou bijeenste-
ken om een einde te maken aan de
verkeersellende.

Tevens zou de spoedige aanleg van
de missing link Jabbeke-Zeebrugge
ons wegennet in optimale omstandig-
heden aansluiten op de nieuwe ver-
keersassen die vanaf 1994 de Kanaal-
tunnel zullen bedienen.

Ik besluit mijn korte uiteenzetting
met enkele concrete vragen. Is de
Minister op de hoogte van het be-
staan van een lijvige haalbaarheids-
studie, zowel op technisch als op fi-
nancieel vlak, die door zijn departe-
ment is opgesteld ? Zo ja, wanneer
zal hij hieruit conclusies trekken en
beslissen of de formule die de studie
suggereert, al dan niet wordt toege-
past ? (Applaus bij de SP)

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, aan-
gezien deze begroting omvangrijk is
en verband houdt met belangrijke
problemen op het gebied van de mo-
biliteit in het algemeen, waren wij
verplicht ons te bezinnen alvorens
onze beleidsintenties bekend te ma-
ken. Vele sprekers hebben trouwens
gewezen op de onlangs geformuleer-
de beleidsintenties en konden er van-
zelfsprekend ook niet aan weerstaan
om de consequenties ervan na te
gaan voor belangrijke problemen in
hun streek, op het gebied van water-
wegen, maar vooral op het gebied
van de gewone wegen. Dat is overi-
gens ook hun verantwoordelijkheid.
Nochtans wijkt de door ons gevolgde
methode niet fundamenteel af van
wat in het verleden is gebeurd. Ik heb

de indruk dat in het verleden de bui-
tendiensten van het departement
Openbare Werken, Wegeninfrastruc-
tuur een lijst opstelden van alle be-
hoeften op het gebied van algemene
onderhoud, fietspaden, afwerking
van projecten en aanleg van nieuwe
wegen. Zij brachten deze onder in
drie rubrieken, gerangschikt naar be-
langrijkheid. Men trachtte dan een
belangrijk deel van elke rubriek uit
te voeren. Het verschil is dat wij de
rubrieken nu hebben ingevuld, ver-
trekkende vanuit een objectieve be-
hoeftenanalyse. De administratie
buitendiensten, mensen die iedere
dag te velde zijn, heeft een lijst van
noden samengesteld aan de hand van
strikte criteria en na inspectie ter
plaatse. Zij stelden vast of er spoor-
vorming is, hoe stroef of hoe vlak het
wegdek is, of er ongevallen met letsel
zijn gemeld enzovoort. Kortom, op
basis van een objectieve analyse wor-
den de behoeften aan onderhoud be-
paald. Dit vormt een onderdeel van
de eerste rubriek. De tweede rubriek
is eveneens zeer belangrijk vanuit het
oogpunt veiligheid. Zij bevat de aan-
leg van fietspaden, de afwerking van
projecten die noodzakelijk zijn voor
de veiligheid, en de functionele be-
planting. De derde rubriek behelst de
nieuwe wegen die in voorbereiding
zijn, omdat de onteigeningen bezig
zijn of omdat op het gewestplan voor
deze weg plaats is gereserveerd en de
plannen worden opgesteld. Voor de-
ze drie rubrieken samen komt men
tot het hallucinante bedrag van 80
miljard frank. Wanneer wij de priori-
teiten vanuit het oogpunt van de vei-
ligheid op een rijtje zetten, ben ik
ervan overtuigd dat men het onder-
houd als absolute prioriteit kan ver-
antwoorden. Men moet eerst de be-
staande wegen onderhouden, alvo-
rens nieuwe kunnen worden aange-
legd. De cijfers zijn dan even onthut-
send. Voor de vijf buitendiensten van
de eerste rubriek komen we tot een
totaal bedrag van bijna 13 miljard
frank, noodzakelijk om op korte en
lange termijn het nodige onderhoud
mogelijk te maken voor wegen die
echt niet in de huidige toestand kun-
nen blijven. Als men de optelsom
maakt in rubriek 2, dan komt men
voor de fietspaden, de functionele
beplanting, de doortochten en de af-

werking van datgene waarmee men
begonnen is, aan een totaal bedrag
van 33 miljard frank. Dit kan niet
allemaal tegelijk gebeuren, er is 5,8
miljard frank gepland voor de inves-
teringen.

Voora lee r  men  n ieuwe d ingen
doet,moet men eerst het bestaande
onderhouden, bijgevolg moet de eer-
ste rubriek eerst aan bod komen.
Daarvoor zijn de eerste drie jaar 5,8
miljard frank nodig.

Er rijst evenwel een groot probleem
voor de middelen van de tweede ru-
briek, meer bepaald voor de ver-
keersdoortochten, de fietspaden en
de afwerking van hetgeen is begon-
nen, en de functionele beplanting.
Wanneer wij dit over drie jaar willen
realiseren, dan is daarvoor bijko-
mend 11 miljard frank nodig. Deze
33 miljard frank kan evenwel ge-
spreid worden over vijf jaar. Dit be-
tekent een supplementaire uitgave
van ongeveer 6 miljard frank per
jaar.

Voor de rubriek 2, dus exclusief voor
de veiligheid, moet worden voorzien
in een verdubbeling van het budget.

Men kan over de opportuniteit en de
maatschappelijke wenselijkheid van
de projecten van rubriek 3 nog uren-
lang discussiëren, maar men moet de
moed hebben te erkennen dat de
middelen daarvoor niet aanwezig
zijn.

Het is een verkeerde invalshoek de
discussie te starten vanuit projecten.
Sommige nieuwe projecten, bijvoor-
beeld de ontsluiting van de haven van
Zeebrugge of de verkeerssituatie
rond Antwerpen, vergen miljarden-
investeringen.

Ons voorstel is gebaseerd op een ijze-
ren logica. Er werd absolute voor-
rang gegeven aan het onderhoud van
ons patrimonium om verdere achter-
stand te voorkomen. Men moet eerst
achterstand inhalen en dan aan ru-
briek 2 beginnen. Rubriek 2 kan in
orde van belangrijkheid gelijk wor-
den gesteld aan onderhoud.

Het is mijn bedoeling absolute voor-
rang te geven aan datgene wat reeds
aanwezig is. De eigenaar van een
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huis onderhoudt zijn huis vooraleer
hij aan bijbouwen denkt. (Onderbre-
king door de heer G. Cardoen) Dat
hangt af van de waarde van de men-
sen die het bewonen.

Wij moeten dit debat dus pas voeren
als wij zekerheid hebben over de bij-
komende middelen, zoniet is dit be-
zigheidstherapie en discussiëren wij
over projecten die in de betrokken
streek als zeer belangrijk worden er-
varen, maar waarmee soms onhaal-
baar hoge uitgaven gemoeid zijn, zo-
als de 6 miljard frank voor de verbin-
ding Jabbeke-Zeebrugge. Hetzelfde
geldt voor een duwvaartkanaal. Men
kan over de economische wenselijk-
heid ervan zijn mening hebben, maar
als wij de 15 miljard frank die voor
de aanleg daarvan nodig zijn, niet
hebben, laat ons dan ophouden daar-
over verder te discussiëren. Het de-
bat over de middelen is dan prioritair
boven dat over de wenselijkheid.

Ik kom terug tot de wegenproblema-
tiek en tot de door ons voorgestelde
aanpak. Wij willen de meerjaren-
plannen voor de wegeninfrastructuur
met klem verdedigen en in de be-
leidsvoorbereiding de betrokkenheid
van de provincies en het Vlaamse
Gewest op een andere manier organi-
seren. Op dezelfde manier als mijn
voorganger de havencommissie een
belangrijke verantwoordelijkheid
heeft gegeven inzake havens en wa-
terwegen, op dezelfde manier kun-
nen wij een Vlaamse wegencommis-
sie verantwoordelijkheid geven en
beleidsvoorbereidend, -adviserend
en -opvolgend werk op zich laten ne-
men, uiteraard nadat de afspraken
zijn vastgelegd in de meerjarige aan-
pak. Op het provinciale vlak kan de
Wegencommissie de begeleiding ter
zake doen en de GOM kan op haar
niveau een gelijkaardig initiatief ne-
men. Dat zal een grotere betrokken-
heid van het subregionale en regiona-
le niveau bij het opstellen en begelei-
den van de meerjarige aanpak garan-
deren.

De Voorzitter : De heer De Seranno
heeft het woord.

De heer J. De Seranno : Ik neem aan
dat deze wegencomm issies op het

provinciaal en het Vlaams niveau een
beleidsvoorbereidende en adviseren-
de rol hebben. Als parlementsleden
hebben wij soms de indruk dat Minis-
ters wat graag verwijzen naar extra-
parlementaire commissies, zoals
maar een ; alsof deze in plaats van
het Parlement de beslissingen moe-
ten nemen. Meestal vragen dergelij-
ke commissies in grote eensgezind-
heid enkele miljarden extra-krediet.
Over hun rol moet dus de grootst
mogelijke duidelijkheid bestaan.

Minister T. Kelchtermans : In de
Commissie voor Binnenlandse Aan-
gelegenheden en Ambtenarenzaken
hebben wij reeds een gelijkaardige
discussie gehad. Commissies en ad-
viesraden moeten vanzelfsprekend
een adviserende rol krijgen, de be-
slissingsbevoegdheid moet bij de po-
litieke beleidsverantwoordelijken
blijven, vermits zij de consequentie
van de beslissingen direct ervaren en
tegenover de burger daarvoor verant-
woording moeten afleggen.

Als wij deze analyse aanvaarden, dan
rijst hoe dan ook het probleem van
de bijkomende middelen en wordt er
reeds gesproken over de alternatieve
financiering. De verslaggevers, die ik
hierbij dank voor het zeer degelijk
verslag, hebben met veel zin voor
nuance de commissiebesprekingen
over het Infrastructuurfonds weerge-
geven. Dit kan niet worden vergele-
ken met het vroegere Wegenfonds.
Wij hebben de verschillen daarmee
zeer duidelijk aangetoond en mis-
schien is het beter om aan dit fonds
een andere benaming te geven. Die
optie is bij de bespreking in de Com-
missie alleszins niet uitgesloten en
men was van oordeel dat de naam
Mobiliteitsfonds beter de bedoelin-
gen van deze Commissie weergeeft.

Dat Infrastructuurfonds biedt ons de
mogelijkheid om een aantal initiatie-
ven te nemen, ook met betrekking
tot onze administratie. Degenen die
middelen kunnen genereren in hun
ambtsgebied, kunnen die in het In-
frastructuurfonds inbrengen. Ik denk
bijvoorbeeld aan een beter patrimo-
niumbeheer of een overeenkomst
met derden. Dit heeft het voordeel
dat die betere aanpak zichtbare resul-
taten oplevert.

Alternatieve financiering kan ruim
worden opgevat en vereist de moed
om tal van maatregelen te nemen die
niet altijd populair zijn, en goed ver-
antwoord moeten zijn. Wat wordt ge-
vraagd, moet in verhouding zijn tot
de resultaten. Degene die een bijdra-
ge levert, moet de oplossing als zijn
bijdrage ervaren.

Een vorm van alternatieve financie-
ring - dit is in de marge - is de
aangekondigde netheidsactie op de
autosnelwegen. Verwijzend naar
voorbeelden in het buitenland stellen
we een poging voor tot alternatieve
financiering.

Het bedrijfsleven, de overheid en de
weggebruikers sluiten een overeen-
komst. In ruil voor een bijdrage van
het bedrijfsleven kan hun bedrijfslo-
go worden vermeld.

Ik heb de indruk dat dit voorstel
haalbaar is. Een negentigtal borden
zouden worden verspreid over de
Vlaamse autosnelwegen. Ze moeten
uiterlijk en naar inhoud voldoen aan
bepaalde vormvereisten. De bijdra-
gen van het bedrijfsleven zal, zoals
iedereen zal weten, uitsluitend be-
stemd zijn voor het net houden van
de autosnelwegen en zal ook worden
gebruikt om de weggebruikers te mo-
tiveren, het openbaar patrimonium
schoon te houden.

Volgens de timing die wij hebben
vooropgesteld, zal de mailing binnen-
kort van start gaan. Als wij de res-
pons krijgen die wij verwachten, zal
de actie in het voorjaar operationeel
kunnen worden. De opbrengst wordt
volgens het departement van Open-
bare Werken geraamd tussen 60 en
200 miljoen frank.

Mijnheer de Voorzitter, ik kom zo
dadelijk nog even terug op de vragen
in verband met de wegen.

De sprekers hebben ook enkele alge-
mene opmerkingen gemaakt over de
waterwegen, de havens en de zeeha-
veninfrastructuur.

Met betrekking tot de zeehavens is
terecht gevraagd naar het reeds aan-
gekondigde decreet. Momenteel
worden bijkomende vragen gesteld
aan de partners die erbij betrokken
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zijn, zoals de Havencommissie, de
zeehavens, de steden en de NV’s.
Met deze informatieve vragen en met
een beperkte financiële audit om de
kosten en de baten van de verschil-
lende onderdelen nauwkeurig tegen
elkaar af te wegen, moeten wij in
staat zijn om op het einde van het
jaar een ontwerp in te dienen. De
Vlaamse Raad zal dit dan kunnen be-
spreken en zal de criteria kunnen on-
derzoeken.

De waterverdragen zijn even belang-
rijk. Verschillende leden zijn trou-
wens bij de besprekingen betrokken.

Over het tijdstip - voor het einde
van het jaar finaliseren - mag geen
misverstand bestaan. De Voorzitter
heeft dit engagement herhaald, maar
hij bindt het aan de belofte die me-
vrouw May-Weggen,  Nederlandse
verantwoordelijke Minister ter zake,
in Vlaanderen heeft gedaan in aan-
wezigheid van zowel de verantwoor-
delijken van Wallonië als van Vlaan-
deren. Zij heeft gezegd dat het haar
overtuiging is dat zij tegen het einde
van het jaar de waterverdragen zou
kunnen ondertekenen gezien de vor-
dering en de goodwill van vooral
Vlaanderen. Ook Wallonië beent sti-
laan bij in de uitvoering van interna-
tionale overeenkomsten.

De heer J. Geysels : Mijnheer de Mi-
nister, was mevrouw May-Weggen,
toen ze die belofte deed in verband
met de waterverdragen, ervan op de
hoogte dat Tessenderlo-Chemie de
collector wel degelijk zou gebrui-
ken ? Uit uw vorige regeringsperiode
weet u dat de Nederlanders daar al-
tijd een enorm probleem van hebben
gemaakt.

De Voorzitter : Mevrouw Dillen
heeft het woord.

Mevrouw M. Dillen : Mijnheer de
Minister, een paar minuten geleden
hebt u gezegd dat het duwvaartka-
naal wordt afgewezen omdat er geen
20 miljard frank voorhanden is om
het te bouwen. Vreest u niet dat de
enige voorwaarde voor de Waalse
Gewestminister Grafé om de water-
verdragen uit te voeren de bouw van
het duwvaartkanaal is ?

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
Geysels, ongeveer een jaar geleden
tijdens het gesprek tussen de Vlaam-
se Regering en mevrouw May-Weg-
gen in het kasteel van Ham hebben
wij allusie gemaakt op Tessenderlo-
Chemie. Wij hebben met haar afge-
sproken dat er ambtelijk beleidsover-
leg zou komen om de effecten van de
waterkwaliteit in de Schelde na te
gaan als Tessenderlo-Chemie de col-
lector zou gebruiken. Studies zouden
moeten aantonen dat dit geen bijko-
mende vervuiling van het Scheldewa-
ter zou meebrengen.

Mevrouw Dillen, op vraag van Wal-
lonië werd het Overlegcomité samen-
geroepen door de Eerste Minister.
Daar werd afgesproken de reserve-
ringsstrook voor het duwvaartkanaal
op het gewestplan te behouden en
over het logistiek park Zandvliet
geen enkele beslissing te nemen.
Hierover wordt momenteel ook met
Nederland overleg gepleegd in het
kader van Benelux. De uiteindelijke
beslissing moet nog worden genomen
en er werd geen enkele beslissing ge-
nomen die daarop anticipeert. Hier-
over ben ik zeer formeel.

De Voorzitter : De heer Van Dien-
deren heeft het woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de Minister, het is positief dat
voorlopig nog geen beslissing is geno-
men over het logistiek park. Ik hoop
dat de uiteindelijke beslissing er een
zal zijn die deze laatste polder zal
sparen.

U zegt geen geld te hebben voor het
duwvaartkanaal. Collega Ansoms
heeft het project economisch afgewe-
zen. De vorige Minister heeft dat vo-
rig jaar eveneens gedaan in antwoord
op een interpellatie. Hij heeft gezegd
dat men de gronden zou inventarise-
ren en eventueel het tracé schrappen.
Hoever staat het daarmee ? Wordt
het gewestplan in herziening gesteld
om de belofte die de vorige Minister
in juni vorig jaar in het vooruitzicht
stelde, eindelijk te realiseren ? De ei-
genaars van die gronden moeten
rechtszekerheid krijgen en de milieu-
beweging staat klaar om die gronden
te beheren.

Minister T. Kelchtermans : Er is
geen beslissing genomen over de her-

ziening van de gewestplannen. Het
tracé dat tot nu toe op het gewestplan
als reservatiezone is ingetekend,
blijft behouden.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de Minister, wat betekenen dan
de woorden van uw collega van juli
vorig jaar ?

Minister T. Kelchtermans : Wij heb-
ben het tweede deel van het Overleg-
comité misschien nog niet voldoende
besproken. Dat bestaat er namelijk
in dat er ook een samenwerkingsak-
koord wordt voorbereid tussen Wal-
lonië en Vlaanderen ten einde al de
grensoverschrijdende problemen in-
zake infrastructuur op een rij te zet-
ten en gemeenschappelijke afspraken
te maken.

De Voorzitter : De heer Bartholo-
meeussen heeft het woord.

De heer M.Bartholomeeussen :
Mijnheer de Voorzitter, ik had eigen-
lijk dezelfde vragen als de heer Van
Dienderen. Ik wou er nog iets aan
toevoegen. Ik heb in mijn uiteenzet-
ting gesproken over een uitspraak
van u in verband met een eventueel
a l t e rna t ie f  t r acé  voor  he t  duw-
vaartkanaal, in antwoord op uitspra-
ken van de heer Grafé. Welk alterna-
tief voorstel hebt u voor ogen ?

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
Bartholomeeussen, er is op het ge-
westplan  een dubbel tracé getekend,
een vork. De wenselijkheid om dit
tracé ten uitvoer te brengen, is op het
ogenblik niet ter sprake. Ik heb op
een gelijkaardige vraag reeds geant-
woord dat er geen enkel argument
voorhanden is om dat op korte ter-
mijn wel te doen. Reserveringen op
gewestplannen zijn beleidsplannen
die op lange termijn moeten worden
beoordeeld. Er moeten een aantal re-
serveringen worden gedaan - op die
manier zijn er toch reeds een aantal
natuurgebieden ontstaan - met het
oog op een ontwikkeling die nu nog
niet voorspelbaar is. Het zal ons later
kwalijk worden genomen indien wij
onvoldoende vooruitziend zijn ge-
weest. Dat is alles. Bij geldige argu-
menten die kunnen aantonen dat der-
gelijke reserveringen overbodig zijn,
kunnen zij worden geschrapt. Ik her-
haal dat het Overlegcomité beslist
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heeft
den.

deze reserveringen te behou-

De Voorzitter : Mevrouw Dillen
heeft het woord.

Mevrouw M. Dillen : Mijnheer de
Minister, u hebt er mij nog altijd niet
van overtuigd dat u niet in contradic-
tie bent met uw voorganger, de heer
Sauwens, die in verband met dit pro-
ject in het verleden een heel andere
verklaring heeft afgelegd. Misschien
kan Minister Sauwens zelf ons enige
verduidelijking geven.

De Voorzitter : Minister Sauwens
heeft het woord.

Minister J. Sauwens : Mijnheer de
Voorzitter, ik wil over dit punt geen
enkel misverstand laten bestaan. De
gronden die waren onteigend - het
ging hier om enkele honderden hec-
taren - voor de realisatie van het
duwvaartkanaal Oelegem-Zandvliet,
waren oorzaak van een onenigheid
tussen de federale Regering en de
Vlaamse Regering in verband met de
eigendomsrechten. Dat geschil is uit-
eindelijk beslecht in het voordeel van
de Vlaamse Gemeenschap. Als Mi-
nister van Openbare Werken heb ik
hier vorig jaar inderdaad verklaard
dat ik als domeinbeheerder de reser-
vering van deze strook niet meer
noodzakelijk achtte. Ik heb ook ge-
zegd dat ik aan mijn collega van
Ruimtelijke Ordening, via de admini-
stratieve weg, zou vragen het tracé
te schrappen.

Ten tweede heb ik zelf een aantal
gronden die onteigend waren, te
koop aangeboden en de procedure
tot wederverkoop gestart. Ik respec-
teer vandaag echter de bevoegdhe-
den die in de huidige Executieve an-
ders zijn verdeeld dan in de vorige.

Er is een duidelijk onderscheid te
maken tussen het aspect ruimtelijke
ordening in dit dossier en de verant-
woordelijkheid van de domeinbe-
heerder.  Los van alle andere overwe-
gingen die zouden kunnen worden
gemaakt, meen ik dat de problema-
tiek van de honderd hectaren die
vroeger werden onteigend, opnieuw
zal moeten worden getoetst aan de
huidige realiteit.

De Voorzitter : De heer Bartholo-
meeussen heeft het woord.

De heer M. Bartholomeeussen :
Mijnheer de Voorzitter, hoe kan de
Minister het verantwoorden dat hij
tegelijkertijd een stuk grond reser-
veert om het tracé van een duw-
vaartkanaal mogelijk te maken en dat
zelfde stuk grond als aanleiding
neemt om een gewestplan te wijzi-
gen ?

Minister T. Kelchtermans : De reser-
vatie is een feit op het gewestplan. U
kent de voorgeschiedenis. In het ge-
westplan  is deze strook nog steeds
gereserveerd. Het logistiek park
Zandvliet is een project waarvoor
een gewestplan in herziening wordt
gesteld, waarvan de procedure loopt
en waarover nog een definitieve be-
slissing moet worden genomen. In-
dien er een tegenstrijdigheid is dan
zal daarvoor een oplossing moeten
worden gevonden. Over het LPZ is
er nog geen enkele beslissing geno-
men.

Mevrouw M. Dillen : De Minister-
president heeft dat verdedigd.

Minister T. Kelchtermans : Tussen
verdedigen en een beslissing nemen
is er een verschil. De beslissing moet
worden genomen vanuit het oogpunt
ruimtelijke ordening. Het gewestplan
moet daarvoor nog worden herzien.

Mevrouw M. Dillen : Wanneer de
Minister-president bepaalde uitspra-
ken doet dan worden die toch gedra-
gen door een voltallige Regering.

Minister T. Kelchtermans : U heeft
die uitspraken toegejuicht. Uw over-
tuiging is niet dezelfde als de overtui-
ging van anderen. De eerste fase van
het lopende onderzoek is afgesloten.

Mevrouw M. Dillen : Verschillende
Ministers doen hier uitspraken.

Minister T. Kelchtermans : Die zijn
daarom niet tegenstrijdig. Een Minis-
ter verantwoordelijk voor economie
kan zeggen dat een project vanuit
economisch opzicht een project is
waar hij kan achter staan. Ik ben, als
Minister verantwoordelijk voor ruim-
telijke ordening gevat door een pro-
cedure voor de herziening van het

gewestplan. Ik moet het openbaar
onderzoek respecteren en mij ont-
houden van commentaar. Indien ik
mijn mening daarover zeg dan hoef
ik geen onderzoek te laten plaatsvin-
den. Ik wacht het uiteindelijk advies
van de Streekcommissie af vooraleer
aan de Executieve daarover een
voorstel te doen. (Geroep op ver-
schillende banken) Die vragen moet
u stellen aan de Minister van Econo-
mische Zaken. Hij zal zijn verant-
woording geven waarom hij vindt dat
het een goed project is. Dat is trou-
wens zijn recht.

Mevrouw M. Dillen : Mijnheer de
Minister, u zegt dat u slechts een
standpunt kunt innemen nadat u alles
heeft overwogen. Dat is inderdaad de
meest verstandige houding. Kunt u
die houding misschien ook adviseren
aan uw collega’s ?

Minister T. Kelchtermans : De heer
Ansoms heeft het terecht gehad over
de mobiliteitscrisis. Hij betreurde
ook dat openbare werken en vervoer
niet meer onder de verantwoordelijk-
heid van één minister vallen. Toch
leg ik er de nadruk op, en dat zal u
niet verwonderen, dat de Vlaamse
Executieve haar beslissingen colle-
giaal neemt en collegiale verantwoor-
delijkheid draagt. (Hilariteit) Op de
vele vragen van collega Ansoms
meen ik indirect geantwoord te heb-
ben. Vele elementen van antwoord
zijn overigens ook al te vinden in het
verslag. Ik denk meer bepaald aan
de behoeftenanalyse, die hij onder-
schrijft, aan het infrastructuurfonds,
de motivering, de vervoerregio’s en
de waterverdragen. Het ziet ernaar
uit dat de gesprekken over de water-
verdragen op ministerieel niveau
kunnen worden verdergezet. De de- -
legaties van de drie gewesten zouden
zijn samengesteld en de verantwoor-
delijke onderhandelaar, de heer Pop-
pen, heeft daaromtrent vandaag een
initiatief genomen.

De heer De Mol vroeg zich af of de
trendbreuk die tot uiting kwam in de
beleidsnota van mijn voorganger al
dan niet bevestigd wordt en of dit
niet in strijd is met rubriek II waarin
een aantal begonnen projecten on-
dergebracht zijn als uit te voeren in-
vesteringen. Zoals ik al aan collega
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Kelchtermans nuttig voor de milieu-effectrapporte-
ring die volgt en ter beschikking zal
worden gesteld. Op basis van die rap-
portering zal dan moeten worden uit-
gemaakt in hoever er iets aan die
noord-zuidverhouding kan worden
gedaan.

Wijnegem bevinden zich in het sta-
dium van de afwerking. Op de vraag
van de heer Bartholomeeussen over
het duwvaartkanaal heb ik daarstraks
reeds geantwoord. Wat het wachtdok
betreft, moet ik eerlijk toegeven dat
ik niet over nauwkeurige inlichtingen
beschik. Ik zal laten nagaan of een
herziening van het gewestplan nood-
zakelijk is.

Geysels zei, vind ik het wel vanzelf-
sprekend dat ook begonnen projec-
ten op hun maatschappelijke relevan-
tie worden getoetst en dat eventueel
andere conclusies worden getrokken.
Als reeds begonnen investeringen
kunnen worden geoptimaliseerd,
moet men dit niet nalaten en daar-
voor, als dat mogelijk is, de middelen
uittrekken, zeker als ze de verkeers-
leefbaarheid verhogen. Dat die dis-
cussie best project per project wordt
gevoerd, besef ik ten volle.

De Voorzitter : De heer De Mol
heeft het woord.

De heer J. De Mol : We stellen wel
vast dat bij de afwerking van bestaan-
de projecten de beslissingen, kleine
en grote, elkaar opvolgen, dat er
soms onteigeningen en andere zaken
gebeuren, zodanig dat het op de duur
te laat is om het project nog op zijn
maatschappelijke r e l e v a n t i e  t e
beoordelen. Mijnheer de Minister,
wat is voor bestaande projecten dan
het geschikte moment om de discus-
sie over de maatschappelijke relevan-
tie en het effect op de mobiliteit aan
te gaan. Als de bruggen er al liggen
en de onteigeningen al zijn uitge-
voerd is het toch te laat om daarover
te beslissen.

Minister T. Kelchtermans : De door-
stromingsgebieden blijven voor mij
even prioritair, maar ik stel vast dat
de middelen het grote probleem zijn
als men alle bestaande dossiers wil
afhandelen.

De heer Van Dienderen heeft veel
concrete vragen gesteld. Hij heeft
zelfs post factum toegegeven dat het
MINA-plan vele mooie teksten bevat
waardoor hij ontroerd geraakt. Ik
had hem dat natuurlijk liever vroeger
horen zeggen. Hij heeft ook een aan-
tal problemen vermeld die hiermee
in strijd zouden zijn, bij voorbeeld de
noord-zuidverbinding in Limburg.
Over die noord-zuidverbinding is nog
geen beslissing genomen. Ik mag er-
op wijzen dat er al belangrijk studie-
werk gebeurd is rond deze noord-
zuidverbinding, geen milieu-effect-
rapportering in de echte zin van het
woord, wel een knelpuntenanalyse.
Die was zeer omslachtig, grondig en

Over het Verrebroekdok heeft de
Vlaamse havencommissie een gunstig
advies gegeven, maar de definitieve
beslissing moet nog worden geno-
men. Het Doeldok wordt tot op he-
den niet gebruikt, maar het is wel de
bedoeling dit voor petrochemische
bedrijven te reserveren omdat er vol-
doende vraag is.

De heer De Seranno heeft terecht
gevraagd dat ook een kosten-batena-
nalyse zou worden gemaakt voor pro-
jecten die behoren tot de rubrieken
1 en 2. Ook op dit vlak moet het
belang worden afgewogen.

Het ambtenarenkorps wordt inder-
daad sinds jaren niet meer ver-
nieuwd. Dit werkt de frustratie van
de ambtenaren in de hand en het is
ook niet bevorderlijk voor de creati-
viteit en de inventiviteit. Ik heb ver-
nomen dat de jongste ingenieur bij
Openbare Werken veertig jaar is. In
het kader van de globale reorganisa-
tie van het Vlaamse ambtenaren-
korps werd de afspraak gemaakt dat
nieuwe aanwervingen slechts kunnen
gebeuren als bepaalde voorwaarden
vervuld zijn. Ik zal nagaan of het in-
derdaad juist is dat er in sommige
diensten een overaanbod is aan per-
soneel terwijl andere diensten met
een tekort kampen.

De suggestie van de heer De Seranno
in verband met een statuut voor de
gewestwegen lijkt mij wel interessant
te zijn.

De heer Van Rossem,  die hier niet
meer aanwezig is, heeft gesproken
over de spoorvorming op de auto-
snelwegen. Ik heb daarstraks reeds
gezegd dat ter zake initiatieven wor-
den overwogen.

De heer Bartholomeeussen heeft het
gehad over Ternaaien. Dit is een
Waalse aangelegenheid waarover
overleg wordt gevoerd. Over de stop
van Lozen werd nog niet onderhan-
deld. De werken aan de sluis van

De heer M. Bartholomeeussen :
Mijnheer de Minister,  voor het
wachtdok is inderdaad een herzie-
ning van het gewestplan vereist. De
aanvraag werd trouwens reeds inge-
diend. Tussen het Delwaidedok en
het voorziene tracé voor het wacht-
dok bevindt zich een milieudijk die
het stof moet tegenhouden dat ver-
spreid wordt door een bedrijf dat aan
het Delwaidedok is gevestigd. Deze
dijk zouden wij moeten kunnen be-
houden om te vermijden dat het stof
rechtstreeks zou terechtkomen in de
aangrenzende woonkernen. Het is
precies voor deze dijk dat een ge-
westplanwijziging zou moeten wor-
den aangevraagd. Ik vraag u dit niet
toe te staan om rechtstreekse over-
slag in het wachtdok  voor lichters on-
mogelijk te maken.

Minister T. Kelchtermans : Ik zal u
ter zake een schriftelijk antwoord be-
zorgen, mijnheer Bartholomeeussen.
U heeft een correcte analyse gemaakt
inzake de WVO-vergunning. Wij
hebben een beroep gedaan op de Ne-
derlandse Raad van State en ver-
wachten dat wij in het gelijk zullen
worden gesteld. In afwachting is er
een stilzwijgend akkoord om de
werken verder te zetten.

De heer Bartholomeeussen heeft ook
vragen gesteld over de wegverbin-
ding Liefkenshoektunnel-Nederland-
se grens. De grondwerken worden op
het ogenblik uitgevoerd, de bruggen
worden gebouwd en de rijwegverhar-
ding wordt eerlang aanbesteed. Het
crisisprogramma 1992 voorziet voor
die werken in een bedrag van 300
miljoen frank. De verbindingsweg
A12-Havenweg  met de Scheldelaan
wordt op het einde van dit jaar aan-
besteed met een vastlegging op het
programma 1993 onder de rubriek af-
werking van begonnen projecten, in-
dien wij erin slagen een oplossing te
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vinden voor de nodige bijkomende
middelen.

Aan mevrouw Dillen heb ik reeds
geantwoord in de inleiding van mijn
betoog toen ik het had over het ha-
vendecreet. De heer Van Dienderen
heeft een concrete vraag gesteld over
de ondertunneling van de Krijgs-
baan. Daaromtrent is nog niets be-
slist. Of die werken zullen worden
uitgevoerd, zal afhangen van de plan;
nen in verband met de startbaan. In
de begroting wordt met deze werken
dus nog geen rekening gehouden.

De heer Leclercq heeft gesproken
over het prioriteitenprogramma voor
West-Vlaanderen. Ik stel vast dat van
rubriek 1 ruim 25 ten honderd be-
stemd is voor West-Vlaanderen. Het
is vanzelfsprekend dat het merendeel
van de projecten voor nieuwe wegen,
waarvoor 28 miljard frank ter be-
schikking is, in West-Vlaanderen ge-
situeerd zijn. Het ligt bovendien voor
de hand dat de discussie over de op-
portuniteit van sommige van deze
wegen daar ook het hardst wordt ge-
voerd. Ik kom echter terug op mijn
oorspronkelijke redenering. Hoewel
ik de ontsluitingspolitiek van de ha-
ven van Zeebrugge - ik ben daar ter
plekke geweest - noch de noodzaak
om tot een oplossing te komen voor
enkele problemen in Oostende kan
ontkennen, blijf ik erbij dat bij ge-
brek aan middelen onze grootste zorg
moet gaan naar het onderhoud van
de bestaande wegen, ook in West-
Vlaanderen. Vergeten wij trouwens
niet dat deze provincie daartoe drie
miljard frank toegewezen krijgt,
waarmee zij tweede in de rij wordt
inzake de uitgaven voor onderhoud,
samen met Antwerpen.

De heer J. Leclercq : Mijnheer de
Minister, de door u aangehaalde cij-
fers zullen wel correct zijn. Ik ben
echter nog steeds niet overtuigd. Ik
heb u er reeds op gewezen dat West-
Vlaanderen wordt geconfronteerd
met een samenloop van omstandig-
heden. Zo is er aanzienlijk toeristisch
verkeer, dat vooral naar de kust
trekt.

U klaagt over een financieringspro-
bleem. Welnu, ik heb u een oplossing

aangereikt. Overigens heeft uw de-
partement ter zake reeds een lijvige
studie opgemaakt. Ik wil enkel ver-
nemen wat daarmee nu gebeurt.

Minister T. Kelchtermans : Alterna-
tieve financiering zal worden bespro-
ken in het kader van het debat over
bijkomende middelen. Dan zal een
algemene regeling worden uitge-
werkt die toepasbaar is voor alle ha-
vengebieden, waar de belangen be-
langrijker zijn dan in gebieden zon-
der een dergelijke concentratie van
bedrijven.

Het daarnet geschetste probleem kan
niet worden verholpen vooraleer een
globale discussie met de beleidsmen-
sen is gevoerd.

Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, ik meen dat ik hiermee, welis-
waar binnen een veel ruimer tijdsbe-
stek dan bedoeld, voldoende algeme-
ne bedenkingen en antwoorden op de
vele punctuele vragen - dat toont
aan dat er ruime belangstelling is in
de Raad voor de infrastructuur -
heb geformuleerd. (Applaus bij de
CVP-fractie) (De heer W. Verreycken
vraagt het woord.)

De Voorzitter : Mijnheer Verreyc-
ken, de repliek is voorbehouden aan
degenen die zich hebben ingeschre-
ven voor de algemene bespreking.

De heer W. Verreycken : Mijnheer
de Voorzitter, het betreft geen re-
pliek, maar een bondige beschou-
wing. Ik heb daarmee speciaal ge-
wacht tot het einde van de uiteenzet-
ting van de Minister !

De Voorzitter : Aangezien u niet was
ingeschreven, kunt u nu niet het
woord voeren. Ik moet hier streng de
hand houden aan de naleving van de-
ze regel te meer omdat de spreektij-
den ruim werden overschreden. Me-
vrouw Dillen kan altijd verwoorden
wat u wenst te zeggen.

De heer Van Dienderen heeft het
woord.

De heer H. Van Dienderen : Mijn-
heer de Minister, u hebt op veel van
mijn vragen geantwoord. U bent ech-
ter niet ingegaan op mijn pleidooi

voor wijziging van de parkeervoor-
schriften. Thans is nog altijd de om-
zendbrief van 20 oktober 1982 van
kracht, waarin wordt gestreefd naar
de uitbreiding van de parkeerruim-
tes. Ik heb echter aangedrongen op
de vervanging door nieuwe stede-
bouwkundige voorschriften die beter
passen in het huidige mobiliteitsde-
bat. Hier is immers een instrument
om iets aan de problemen ter zake te
doen zonder dat het geld kost.

De Voorzitter : Mevrouw Dillen
heeft het woord.

Mevrouw M. Dillen : Mijnheer de
Voorzitter, als slotbeschouwing wens
ik de vraag van de heer Verreycken
aan de Minister te richten.

De jongste dagen moesten wij in de
pers en in dit debat vaststellen dat
Minister Kelchtermans een andere
opvatting heeft dan Minister De Bat-
selier in verband met Prayon Rupel,
een ander standpunt dan Minister
Sauwens in verband met het duw-
vaartkanaal en een andere mening
dan Minister Van den Brande in ver-
band met het LPZ waarbij hij, in te-
genstelling tot Minister Van den
Brande, die een manifest ja-ant-
woord geeft, beweert dat nog geen
enkele beslissing is genomen. Hij ver-
dedigt bovendien een andere stelling
dan Minister Demeester, die hier
weeral  zeer loslippig is geweest. Van-
daar dat ik mij afvraag welke zeker-
heid de burger nog heeft en hoe bin-
dend in het openbaar door een Minis-
ter afgelegde verklaringen zijn.

De Voorzitter : Mijnheer Van Dien-
deren, wij gaan in de toekomst de
vragen tijdens de antwoorden van de
Minister uitsluiten. Als men toch nog
zo veelvuldig gebruik maakt van de
replieken, dan behouden wij beter
voor de goede gang van zaken de re-
pliek in zijn geheel. Men onderbreekt
te pas en te onpas. Wij moeten kie-
zen tussen het ene of andere model,
de twee te zamen dat is niet mogelijk.

De heer De Mol heeft het woord.

De heer J. De Mol : Mijnheer de
Voorzitter, ik maakte gebruik van
een repliek en van een onderbreking,
maar moet vaststellen dat de vragen
die ik tijdens mijn onderbreking heb
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gesteld, niet werden beantwoord. Ik
wil de Minister graag in de gelegen-
heid stellen om die vergetelheid recht
te zetten.

In het verlengde van de opties van
Rio zal men ons hier in de Vlaamse
Raad binnenkort wel een aantal
maatregelen voorschotelen.

Mijnheer de Minister, uit uw nieuwe
programma’s blijkt niet dat u zinnens
bent het aantal autokilometers terug
te dringen. Daardoor zal de beoogde
vermindering van de COZ-uitstoot
met 5 ten honderd niet worden ge-
haald, al weet men dat een verminde-
ring met 20 ten honderd bij het be-
houd van het huidige beleid te ver-
wachten is. Met het oog op de begro-
ting 1993 vraag ik u in welke mate u
het langzame verkeer zal bevorde-
ren. Beide factoren zijn toch comple-
mentair.

Tenslotte heb ik nog een bijkomende
vraag over de bestaande of afgewerk-
te projecten.

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, collega Van Diende-
ren had nog een vraag over de par-
keervoorschriften. Deze zaak zal aan
bod komen onder de hoofding ruim-
telijke ordening. Aan mijn adminis-
tratie heb ik gevraagd om de om-
zendbrieven die de laatste jaren inza-
ke ruimtelijke ordening zijn ver-
spreid, te inventariseren en te ver-
werken tot een coherent geheel. De
parkeervoorschriften vormen een be-
langrijk item, dat ook in de stadsher-
waardering en bij inbreidingsprojec-
ten aan bod komt.

Collega Dillen wijst op tegenstrijdig-
heden. Ik vind dat nogal ver gezocht.
Het getuigt van een verregaande
openheid dat elke Minister vanuit
zijn functionele betrokkenheid bij
een dossier een standpunt inneemt.
Collega De Batselier doet dat vanuit
de problematiek leefmilieu en ikzelf
vanuit ruimtelijke ordening. Het is
een misvorming van sommige raads-
leden om een meningsverschil dat in
overleg naar eensgezindheid moet

ontwikkelen, telkens weer op een
conflictmatige wijze te interpreteren.

Collega De Mol, ik denk dat de be-
perking van de kredieten ons resulta-
ten zullen opleveren die noodge-
dwongen dicht bij uw wensen inzake
de Rio-conclusies liggen. Dat is wel-
licht het belangrijkste voor u. De an-
dere beschouwingen zijn toch maar
academisch.

Inzake de afgewerkte produkten heb
ik tot tweemaal toe herhaald dat de
maatschappelijke relevanties ervan
moet worden aangetoond vooraleer
men daarin kan investeren.

De Voorzitter : Minister Sauwens
heeft het woord.

Minister J. Sauwens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, tijdens onze commissieverga-
dering  hebben wij uiterst vruchtbare
gesprekken gevoerd en ik dank de
verslaggevers voor hun degelijke syn-
these ervan.

De heren Ansoms en De Mol heb-
ben, ieder in hun eigen stijl, pertinen-
te vragen gesteld nopens de coördi-
natie van het beleid. Ook wij betreu-
ren het feit dat, omwille van een aan-
tal omstandigheden, waarover ik nu
niet verder zal uitweiden, sommige
bevoegdheden niet meer samengaan
zoals dat vroeger wel het geval was.
Zowel uit de beleidsnota’s van de Mi-
nisters Kelchtermans en De Batselier
als uit de mijne blijkt echter dat de
doelstellingen op dezelfde wijze wor-
den geformuleerd en dat er naar con-
tinuïteit van het beleid wordt ge-
streefd. Ik ben het er mee eens dat
samenwerking tussen de diverse be-
voegde Ministers gewenst is en dat
inzake milieu, ruimtelijke ordening,
openbare werken en verkeer en ver-
voer een geïntegreerd beleid noodza-
kelijk is. De heren Ansoms en De
Mol suggereerden dit concreet te la-
ten gebeuren via de mobiliteitscel.
Deze cel is momenteel in oprichting,
zodat wij binnen enkele maanden in
het hart van de administratie van het
departement Leefmilieu en Infra-
structuur over een instrument zullen
beschikken om die mobiliteit op een
deskundige en geïntegreerde wijze
aan te pakken. Het Ministerieel- Co-
mité zal hiermee kunnen starten. Het

reglement ter zake werd vorige week
door de Vlaamse Regering goedge-
keurd. Dit Comité staat onder voor-
zitterschap van de Minister-presi-
dent. Op deze wijze zullen de Minis-
t e r s  van Leefmilieu, Openbare
Werken en Verkeer samen een aan-
tal belangrijke beslissingen kunnen
nemen. Ik ben ervan overtuigd dat
de investeringen voor belangrijke in-
frastructuurwerken daar zullen kun-
nen worden onderzocht. Ter zake
stel ik mij uiteraard ook een aantal
vragen, vooral in de zin van : wat is
een begonnen werk en wat is een
nieuw werk in dit Vlaanderen, dat
bijna helemaal is volgebouwd ?

Het is zeer belangrijk dat de Vlaamse
Regering zorgt voor continuïteit in
het beleid, gebaseerd op de ideeën,
de standpunten en de suggesties die
in deze Raad werden vertolkt. Wij
moeten alles kanaliseren tot een
geïntegreerd beleid. Meer dan ooit
zal de Executieve met één stem moe-
ten spreken.

Omtrent De Lijn werden ook heel-
wat vragen gesteld. Wat de beheers-
overeenkomst betreft, kan ik u mee-
delen dat ik de afspraken en de belof-
ten die ik tijdens de commissieverga-
dering  maakte, gestand blijf. Dat be-
tekent dat ik een gedachtenwisseling
omtrent het voorontwerp van de be-
heersovereenkomst wens te houden
alvorens het dossier aan de Executie-
ve voor te leggen, al is dat vrij onge-
bruikelijk. Te dien einde belegden de
secretariaten en het voorzitterschap
reeds een afspraak, met name op 24
juni. Tijdens deze vergadering zullen
wij spreken over de beheersovereen-
komst, het doorstromingsgegeven en
de regionale differentiatie. Tevens
zullen wij het hebben over de speci-
fieke aanpak ten opzichte van het
streekvervoer. Ik begrijp de bekom-
mernis van de heren Ansoms en De
Mol ter zake. Het is inderdaad zo dat
men niet steeds dezelfde parameters
kan hanteren in de benadering van
het agglomeratiegegeven enerzijds en
de landelijke bediening anderzijds.
Aan de heer Pinoi wens ik te zeggen
dat wij ter zake inspanningen doen,
bijvoorbeeld door het organiseren
van de belbus in een aantal landelijke
gebieden en door het initiatief van de
snelbus. Wij trachten ons dus in te
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zetten voor die streken die verstoken
blijven van openbaar vervoer. Het
probleem van de daluren en van de
landelijke gebieden is vooral van fi-
nanciële aard. Deze kwestie zal sa-
men met de beheersovereenkomst
kunnen worden besproken. Uw vra-
gen en suggesties werden door mijn
medewerkers genoteerd. Zij hielden
onder meer verband met de proble-
matiek van het zwartrijden, het ver-
hogen van de controle, de betere
aansluiting met andere middelen van
openbaar vervoer en het financieel
aantrekkelijker maken ervan. Dit is
een voortdurende zorg. Terloops wil
ik erop wijzen dat nu reeds een ju-
nior- en een seniorabonnement ter
beschikking zijn. De integrale kwali-
teitszorg zal mee verwoord worden
in het beheerscontract. Ik kan nu
reeds aankondigen, mijnheer De
Mol, dat wij in die overeenkomst aan
de maatschappij zeer formeel zullen
vragen om het vrije marktmechanis-
me in de toewijzing van de contracten
aan de exploitanten te laten meespe-
len. Ik ben ervan overtuigd dat wij
voor hetzelfde geld inderdaad een
groter aanbod en een grotere dienst-
verlening moeten kunnen realiseren.
Dit zal het doorbreken betekenen
van een aantal mechanismen die tot
nu toe bestonden.

Er werden nog een aantal andere
suggesties naar voren gebracht. Ik
denk onder meer aan de halte-ac-
commodaties en het naast mekaar
bestaan van de netten, waarover
meer bepaald collega Van Dienderen
vragen heeft gesteld. Ik verwijs dien-
aangaande naar de grondige bespre-
king. De complexe materie van het
openbaar vervoer, stads- en streek-
vervoer vraagt inderdaad een dieper
onderzoek en een bredere gedach-
tenwisseling dan wat hier in het korte
tijdbestek dat ons is toegemeten, mo-
gelijk is. Mijnheer Van Dienderen,
ten opzichte van de vrij sceptische
toon die u liet horen toen u de verge-
lijking maakte van 1980 tot 1988,
waar er een terugval was van 306 mil-
joen reizigers naar 244 miljoen, kan
ik u zeggen - dit is niet onbelangrijk
- dat wij met De Lijn in Europese
context een van de grootste vervoer-
gebieden, bediend door stads- en

streekvervoer, voor 6 miljoen inwo-
ners hebben opgericht. In 1990 heb-
ben wij daar een aangroei van reizi-
gers bekomen van één ten honderd
en in 1991 liep dat percentage op tot
drie ten honderd. De beweging sinds
het begin van de jaren tachtig toont
een onafgebroken daling, maar dank
zij de inspanningen van de maat-
schappij zelf zijn wij erin geslaagd
vooruitgang te boeken. Dit is vermel-
denswaardig, te meer wanneer wij
constateren dat de Waalse maat-
schappij nog steeds een dalende
trend vertoont wat het aantal reizi-
gers betreft.

U heeft ook een belangrijke vraag
gesteld in verband met de NMBS.
Wanneer wij intussen omtrent mobi-
liteit een aantal belangrijke inzichten
hebben verworven en de administra-
tie hebben gevraagd om een geïnte-
greerd beleid uit te tekenen, dan ont-
breekt daar een belangrijke hef-
boom. Het geraamte van het open-
baar vervoergegeven in ons land is
en blijft de spoorwegen. Ook omwille
van de vrije bedding, de commerciële
snelheid die kan worden bereikt, zal
dit een belangrijk instrument blijven.
U stelt de vraag of wij bij de belang-
rijke beheersovereenkomst van de
Belgische spoorwegen betrokken zijn
geweest. Dat was helemaal niet het
geval. Dit is in feite een onaanvaard-
bare toestand. Het optreden van de
NMBS als een staat in de staat stoort
zeer vele beleidsvoerders, niet alleen
in de Vlaamse Regering. De enorme
budgetten die ter beschikking wor-
den gesteld voor één van de belang-
rijkste sociale opdrachten, moeten op
een geïntegreerde manier aansluiten
bij hetgeen aan mobiliteitsinzichten
in de gewesten is gegroeid. Dit zal
snel moeten worden gecorrigeerd. Ik
zal bijvoorbeeld niet aanvaarden dat
in het investeringsbeleid van de
NMBS een nieuwe communautaire
verdeelsleutel zou worden gehan-
teerd. Ik meen dat de reële vervoer-
behoeften bepalend moeten zijn voor
de maatregelen inzake sanering -
een woord dat ik met enige huiver in
de mond neem als ik hoor wat daar-
tegenover zou staan - en dat niet
kunstmatige communautaire verdeel-
sleutels die het investeringsbeleid van
de NMBS zullen mogen bepalen. Wij
constateren dat op dit ogenblik reeds

de helft van het aantal reizigers van
de spoorwegen dagelijks Brussel aan-
doen, dat meer dan 50 ten honderd
van de activiteiten van de Belgische
spoorwegen Brussel-gericht zijn. Wij
zullen op geen enkel ogenblik aan-
vaarden dat de extra investering die
nu door de Brusselse Executieve
wordt gevraagd om de voorstadsbe-
diening via nationale middelen te
vergroten, ten laste zou vallen of ge-
compenseerd zou worden door een
afbouw van dit reeds beperkt en te
fel verschrompeld openbaar vervoer
en spooraanbod in de Vlaamse pro-
vincies. Ik ben ervan overtuigd dat
die bekommernis ook in het Waalse
Gewest bestaat.

De heer Dehaene hield als Minister
van Verkeer geregeld bijeenkomsten
met de andere bevoegde Ministers in
het kader van de Interministeriële
Conferentie voor Verkeer en Infra-
structuur. De opstarting ervan moet
nog plaatsvinden en ik hoop dat dit
zeer snel kan gebeuren, zodat wij
vanuit de Vlaamse Executieve op de
hoogte worden gebracht van hetgeen
bij de NMBS reëel aan het gebeuren
is.

Heel wat voorstellen werden gedaan
in verband met de werking van De
Lijn. Mijnheer Van Dienderen, u had
het over de problematiek van de
wachthuisjes. Er worden belangrijke
bedragen voorzien in onze begroting,
maar niet iedere halte kent hetzelfde
aantal wachtende reizigers en vergt
dezelfde infrastructuren. Ook daar
zal er versneld worden gewerkt. U
zal de evolutie met ons kunnen be-
spreken tijdens de commissieverga-
deringen.

Het project Punt aan de Lijn werd
ons nog niet officieel voorgelegd. Ik
kan u wel mededelen dat hetgeen ik
aan officieuze berichten heb ontvan-
gen, mij enigszins sceptisch stemt. Er
zijn inderdaad enorme investeringen
mee gemoeid. Ik wens te herhalen
dat de prioriteiten, zoals ze in het
Verkeer- en Vervoersplan werden
aangedragen, met name in de eerste
plaats het verbeteren van de kwaliteit
van het bovengronds openbaar ver-
voer over heel Vlaanderen en in de
tweede plaats het uitbouwen en ein-
delijk in gebruik nemen van een van
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de belangrijkste slagaders van het
openbaar vervoer in de grootste
Vlaamse Agglomeratie, in Antwer-
pen, meer bepaald de lijn 3 naar
Merksem, in ons investeringsplan
zijn opgenomen. Ik ben wel bereid
met alle betrokken instanties, zeker
op een ogenblik dat vanuit de privé-
sector extra middelen worden aange-
reikt, te praten en dit project een
kans te geven. Het is alleszins voor-
barig om nu reeds te stellen wat er
zal gebeuren met belangrijke miljar-
deninvesteringen die ter zake door
het Vlaamse Gewest zouden moeten
worden gedaan.

Inzake de luchthaven van Grimber-
gen ben ik zeer duidelijk. De beslis-
sing is genomen en het dossier berust
thans bij Minister Kelchtermans, be-
voegd voor ruimtelijke ordening, om
de beste nabestemming te zoeken
voor deze luchthaven.

Mevrouw Dillen en de heren Van
Dienderen en Van Rossem hebben
vragen gesteld omtrent de luchthaven
van Deurne. Ik zal, vooral ten behoe-
ve van de nieuwe parlementsleden,
de omvangrijke studies en beleidsno-
ta’s die daarover in 1990 en 1991 wer-
den gemaakt, overmaken. Ook hier
is de complexe situatie niet in enkele
woorden en zinnen te vatten.

Uit de studies blijkt dat de luchtha-
ven van Deurne in zijn huidige om-
vang, mits duidelijke omgevings- en
milieuvoorwaarden, wel degelijk een
bepaald economisch rendement kan
hebben. Het is altijd mijn stelling ge-
weest dat Deurne een kans moet krij-
gen, omdat het een essentieel onder-
deel vormt van het totale diensten-
pakket van de Antwerpse regio.
Daarover bestaat enige betwisting,
ook in deze Raad. Dit is bij vroegere
besprekingen gebleken. Op dit ogen-
blik wordt geen uitbreiding in het
vooruitzicht gesteld, maar wordt ook
niet voorzien in een afbouw. Een ze-
kere groei moet mogelijk zijn met de
nieuwe technieken, onder meer wat
de geluidsarme vliegtuigen betreft.
Die mogelijkheden moeten worden
onderzocht. Ook andere grote we-
reldsteden - nu doe ik Antwerpen
misschien te veel eer aan - beschik-

ken over een dichtbij het centrum ge-
legen stadsluchthaven die een speci-
fieke functie heeft ten opzichte van
de grote internationale luchthavens.
Ik moet u echter zeggen dat de omge-
vingshinder niet afneemt en dat de
maatregelen die door het overlegor-
gaan zijn genomen, slechts beperkte
resultaten opleveren. Dit betekent
dat wij het spanningsveld tussen
enerzijds omgeving en anderzijds mo-
biliteit en economische activiteit
voortdurend onder controle zullen
moeten houden. Het investerings-
budget en de exploitatietoelage voor
Antwerpen zijn slechts beperkt om
de redenen die ik getracht heb uiteen
te zetten.

Voor het overige werden nog een
aantal beschouwingen geformuleerd,
waarop ik nu niet concreet kan ant-
woorden.

Tot besluit wens ik nog twee elemen-
ten aan te halen. Ten eerste is er mijn
bezorgdheid, die ook die van de
Vlaamse Regering is, om ons in het
grote Rio-gebeuren in te schakelen.
Wij wensen mee te werken om die
automobiliteit onder controle te krij-
gen. Wij zijn het ermee eens dat die
moet worden afgebouwd. Men moet
echter duidelijk weten dat de progno-
ses in de andere richting werken. In-
dien wij de automobiliteitsgroei kun-
nen meehelpen afremmen, dan bete-
kent dat winst. Wij doen dat met die
elementen die in het verkeers- en
vervoerplan zijn aangegeven, met na-
me meer ruimte voor voetganger en
fietser, meer openbaar vervoer in alle
geledingen en wat het vrachtverkeer
betreft, dat inderdaad zwaar toe-
neemt, een aantal collega’s hebben
het gezegd, meer de klemtoon leggen
op de binnenvaart en spoorverbin-
dingen.

Het Ministerieel Comité Mobiliteit
zal hier een aantal heel concrete sug-
gesties moeten doen. Na de beden-
kingen vanuit het standpunt van de
energie, die door Minister De Batse-
lier reeds in de vorige legislatuur naar
voren werden gebracht, en met de
inzichten van de Minister van Milieu,
die voortbouwen op wat in het MI-
NA-plan de aanzet is geweest, moet
de samenwerking tussen Openbare
Werken en Verkeer tot heel concrete

maatregelen leiden. Grote belangrij-
ke investeringsprogramma’s moeten
in overleg kunnen worden opgesteld,
zowel wat het wegen-, het waterwe-
gen- als het openbaar vervoerbeleid
betreft.

Tot besluit wens ik de heer Van Ros-
sem, die thans afwezig is, te bedan-
ken voor de felicitaties die hij aan de
Vlaamse Regering heeft overge-
maakt voor het gevoerde fietspaden-
beleid.

De Voorzitter : Men repliceert alleen
als men aan het debat heeft deelge-
nomen.

Wie vraagt het woord ? (Niemand)

Wij schorsen
heden.

thans onze werkzaam-

Wij hervatten onze werkzaamheden
binnen dertig minuten.

- De vergadering wordt geschorst om
18.45 uur.

- De vergadering wordt hervat om
19.25 uur.

HUISVESTING, RUIMTELIJKE
ORDENING EN LANDINRICH-
TING

De Voorzitter : Wij behandelen nu
de materies waarvoor Ministers De
Batselier, Kelchtermans en Sauwens
bevoegd zijn, met name Huisvesting,
Ruimtelijke Ordening en Landinrich-
ting.

Ik herinner er u aan dat naar aanlei-
ding van de bespreking van deze be-
grotingsmateries in de bevoegde
Commissie eveneens de beleidsbrief
Leefmilieu, natuurbehoud, landin-
richting en drinkwatervoorziening
van Minister De Batselier werd be-
handeld.

De heer Van Eetvelt, verslaggever,
heeft het woord.

De heer J. Van Eetvelt, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter, mijnheer de Minister, colle-
ga’s, de Commissie voor Huisvesting,
Ruimtelijke Ordening en Landinrich-
ting besprak het haar toegewezen ge-
deelte van de uitgavenbegroting tij-
dens vrij uitvoerige vergaderingen.
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Door de bevoegde Ministers werd
telkens een beleidsnota naar voren
gebracht. Namens alle commissiele-
den kan ik getuigen dat deze beleids-
documenten een zeer rijke inhoud
hadden en gelegenheid gaven tot een
uitvoerig debat.

Alhoewel op het eerste gezicht de
huisvesting, de ruimtelijke ordening,
de landinrichting en ook monumen-
ten en landschappen materies zijn die
misschien niet voor honderd procent
met elkaar verband houden, meen ik
dat in het kader van een geïntegreerd
beleid, waarnaar binnen deze mate-
ries wordt gestreefd, zij zich tot een
vruchtbaar debat lenen.

Mijnheer de Voorzitter, aan de hand
van de besprekingen in de Commissie
zal ik achtereenvolgens de huisves-
ting, de landinrichting, ruimtelijke
ordening en stedebouw, alsook mo-
numenten en landschappen even ter
sprake brengen. Volgens de Minister
van Huisvesting gaat het huisves-
tingsbeleid uit van het recht op wo-
nen voor iedereen. Daarom wil hij
de woonzekerheid realiseren, zeker
voor personen met een laag inko-
men. Volgens de Minister zal dit be-
leid in nauwe samenhang dienen te
gebeuren met andere sectoren. Hier-
bij wordt onder andere gedacht aan
de ruimtelijke ordening, het leefmi-
lieu, de stads- en de dorpsrenovatie,
de inbreiding en andere relevante
sectoren. Ik kan getuigen dat deze
visie de unanieme instemming van de
aanwezige Commissieleden genoot.

Het Vlaamse huisvestingsbeleid dient
erop gericht te zijn de woonzekerheid
te verwezenlijken, vooral voor men-
sen met lage inkomens. In die zin zal
vooral aandacht naar sociale huisves-
ting dienen te gaan, in het bijzonder
de sociale huursector. Hier zullen ze-
ker de ingezette middelen drastisch
dienen te worden verhoogd.

Bijzondere belangstelling binnen en
ook buiten deze Raad kreeg de op-
richting van de holdingmaatschappij
met publiek karakter, die het urgen-
tieprogramma op korte termijn wil
realiseren. Concreet zullen de GIMV
en de VHM worden gemachtigd le-
ningen aan te gaan met het oog op

de oprichting van een naamloze ven-
nootschap. Deze laatste zal over de
periode 1992-1993 over een supple-
mentair bedrag van 15 miljard frank
beschikken voor sociale huisvestings-
activiteiten. Ook de particuliere sec-
tor zal hierbij een inbreng kunnen
doen.

De opdrachten van deze naamloze
vennootschap betreffen inzonderheid
de financiering van de bouw, de ver-
bouwing en de sanering van sociale
woningen. Voor de realisatie van dit
urgentieplan zal een beroep worden
gedaan op de door de VHM erkende
vennootschappen, gemeenten en
OCMW’s en zo mogelijk intercom-
munales.

Hierbij aansluitend werd veel aan-
dacht besteed aan de huurreglemen-
tering, de alternatieve financiering.
Aan de Minister werden vragen ge-
steld naar de afloop van de dossiers
alternatieve financiering, dossiers die
door de vorige Executieve werden in-
geleid.

Ook werd aandacht besteed aan de
schaalvergroting van de sociale huis-
vestingsmaatschappijen door fusie.
Verschillende commissieleden vroe-
gen de aandacht voor deze aangele-
genheid. Er werd vastgesteld dat tot
op heden schoorvoetend reeds enke-
le fusies werden doorgevoerd.

In de Commissie ging zeer veel aan-
dacht naar de achterstand bij de uit-
betaling van de huisvestingspremies,
evenals naar de objectieve toewijzing
van sociale woningen. Verschillende
leden waren de mening toegedaan
dat criteria dienden te worden vast-
gesteld op basis van dewelke  de toe-
wijzing van de sociale woningen op
een meer objectieve manier zou ge-
beuren.

Alle leden hebben met voldoening
vastgesteld dat de financiële midde-
len voor de sociale huisvesting aan-
zienlij k werden verhoogd. Sommige
leden vonden dat het spijtig was dat
het niet eerder kon gebeuren.

Verschillende kritische vragen wer-
den gesteld over de werking van de
gemengde holdingmaatschappij. Er
werd vooral op gewezen dat het geen
nieuwe maatschappij zal zijn die

naast en gebeurlijk tegen de erkende
bouwmaatschappijen zou werken.
Ook dient voorrang te worden ver-
leend aan projecten van bestaande
bouwmaatschappijen, met dien ver-
stande echter dat de tijd, nodig voor
de afhandeling van de dossiers, ge-
voelig dient te worden verminderd.

Bovendien waren de leden van me-
ning dat alle gemeenten voor derge-
lijke projecten moeten in aanmerking
komen, dus niet enkel de VFIK-ge-
meenten.

Verschillende leden van de Commis-
sie vroegen speciaal aandacht voor de
uitbetaling van de huisvestingspre-
mies en toevallig vernamen wij van
de Minister dat op dit ogenblik
60.000 dossiers in behandeling zijn,
die spoedig dienen te worden afge-
handeld.

In verband met de huisvestingspre-
mies dienen wij toch te beseffen dat
60.000 gezinnen en meerdere perso-
nen, die dikwijls met deze inkomsten
rekening hebben gehouden om tot de
betaling van bouw- of verbouwings-
kosten te kunnen overgaan, thans
moeilijkheden ondervinden.

Mijnheer de Minister, ik verheug er
mij over dat u dit probleem niet enkel
onderschrijft, maar dat u het in 1993
definitief wil oplossen. Het zou noch-
tans verantwoord zijn mocht de
Vlaamse Executieve hiervan een
prioriteit maken, zodanig dat de af-
handeling en de uitbetaling van deze
premies indien mogelijk nog dit jaar
kunnen worden gerealiseerd. Im-
mers, de burger begrijpt niet dat
reeds lang toegezegde premies niet
worden uitbetaald.

Mijnheer de Minister, dit is naar mijn
mening een schoolvoorbeeld van een
mogelijk goed herstel van de relatie
tussen overheid en burger. Ik hoop
dat de Vlaamse Executieve een uit-
zonderlijke inspanning zal doen op-
dat de achterstand bij de uitbetalin-
gen nog dit jaar zou kunnen worden
ingehaald.

Aan de te volgen procedures werd
eveneens veel aandacht besteed. In-
dien wij echt willen slagen met een
urgentieprogramma in het kader van
de sociale huisvesting, is het niet vol-
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doende ruime financiële middelen te
voorzien, maar dient ook drastisch te
worden ingegrepen in de procedures
die voor deze reglementeringen gel-
den. Dit wordt overigens door de Mi-
nister bijgetreden.

De huidige Huisvestingscode dient
een duidelijk kader te bieden, zowel
qua beleid als financiering. De vele
uitvoeringsbesluiten dienen onder-
ling beter te worden geïntegreerd en
gecoördineerd. Dat geldt ook voor
andere sectoren en onder meer voor
het welzijnsbeleid. Ter zake denk ik
aan premiestelsels, die in het kader
van de bejaardenzorg en de gehandi-
capten worden uitbetaald.

Bij de bespreking van de landinrich-
ting wees de Minister erop dat op dit
ogenblik voor de ruilverkaveling bij-
na 20 ten honderd van de totale agra-
rische oppervlakte werd afgewerkt.
Volgens deze verklaring - dit werd
ook door verschillende commissiele-
den beaamd - zullen de verschillen-
de subsectoren die samen de orde-
ning van het platteland uitmaken,
niet als afzonderlijke elementen wor-
den bekeken. Ter zake werd onder
meer gedacht aan de onbevaarbare
waterlopen, de activiteiten van pol-
ders en wateringen, de ruilverkave-
ling, de groen- en de landschapszorg ,
het grond- en het bodembeleid.

Voor het waterbeleid streeft de Mi-
nister niet alleen naar een kwantita-
tief, maar ook naar een kwalitatief
hoogstaand beleid. Tijdens de be-
spreking werden onder meer vragen
gesteld over de vermindering van de
kredieten voor de ruilverkaveling en
over de wijze van uitvoering. Er wer-
den verscheidene kritische vragen ge-
steld over de werking van de polders
en de wateringen en de controle op
al deze werken.

Het derde facet van de bespreking
was de ruimtelijke ordening en de
stedebouw. De Minister beklemtoon-
de dat hij in zijn beleid vooral aan-
dacht wil hebben voor de volgende
punten. De planning, normering en
uitvoering van het beleid moeten
meer dan ooit doorzichtig blijven. Er
moet aandacht zijn voor de maximale
vrijwaring van de open ruimten en

daarbij aansluitend dient promotie
voor inbreidingsgerichte initiatieven
te worden gevoerd. De Commissie
was het eens met de beleidslijnen van
de Minister. Ik stip hierbij vooral het
structuurplan voor Vlaanderen aan,
dat de richting, doelstellingen en
middelen die het ruimtelijk beleid be-
palen, bevat. Zodra dit structuurplan
een feit is - en de Minister houdt
zich aan een strakke tijdslimiet -,
zullen in dit kader de gewestplannen
globaal kunnen worden aangepast.
Het nieuwe decreet op de ruimtelijke
ordening zal aandacht moeten beste-
den aan het maximaal behoud van de
open ruimte, de hiërarchie van de
plannen en de rechtszekerheid, door-
zichtigheid van procedure en in-
spraakmogelijkheden. In het kader
van de stadsvernieuwing werden
door een besluit van de Executieve
verschillende herwaarderingsgebie-
den goedgekeurd. Het is de bedoe-
ling van de Regering een kaderde-
creet op te stellen om een al te grote
beleidsversnippering tegen te gaan.
Ook wenst de Regering speciale aan-
dacht te hebben voor verlaten be-
drijfsruimten die gesaneerd worden
met het oog op economisch herge-
bruik of voor het uitwerken van ini-
tiatieven van sociale huisvesting. In
die zin passen zij ook in het beleid
van de herwaarderingsgebieden. In
het grondbeleid zal men aandacht
hebben voor het ter beschikking stel-
len van bouwkavels, bij voorkeur met
aandacht voor inbreidingsprojecten.
Hiervoor zullen natuurlijk financiële
middelen ter beschikking van de ge-
meentebesturen worden gesteld. Tij-
dens de bespreking werd speciaal
aandacht besteed aan het morato-
rium op de BPA’s. Volgens de Com-
missie mag de oprichting van een
Vlaams Instituut voor Ruimtelijke
Ordening niet leiden tot het door-
schuiven van de verantwoordelijk-
heid naar een vergadering van des-
kundigen ten nadele van de echte be-
leidsverantwoordelijken. De Com-
missie is de mening toegedaan dat het
maximale behoud van de open ruim-
te en de stads- en dorpsrenovatie een
zeer belangrijke plaats in het beleid
moeten krijgen.

Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, ik wens speciale
aandacht te besteden aan het tot

stand komen van het ruimtelijk struc-
tuurplan van Vlaanderen. Het ver-
heugt mij dat dit voor de Minister
een belangrijke prioriteit is. Dage-
lijks worden wij immers geconfron-
teerd met de gevolgen van een falen-
de ruimtelijke planning. De gewest-
plannen, twintig jaar geleden opge-
steld, zijn nu in grote mate verou-
derd. Het toenemende aantal lokale
aanpassingen die niet zijn getoetst
aan een globale beleidsvisie, hollen
de laatste coherentie uit.

De noodzaak om op een globale wij-
ze deze problematiek aan te pakken,
wordt steeds dringender, een gecoör-
dineerd ruimtelijk beleid dringt zich
op. Ook in een nationale en Europe-
se context is het nodig een eigen visie
te ontwikkelen over de ruimtelijke
evolutie in Vlaanderen. Ik hoop,
mijnheer de Minister, dat binnen de
kortst mogelijke tijd dit ruimtelijk
structuurplan voor Vlaanderen een
realiteit wordt, indien mogelijk krijg
ik graag details over het tijdschema
dat u wenst te volgen.

Op deze basis is immers een ruimte-
lijk beleid mogelijk dat rekening
houdt met de maatschappelijke evo-
luties, maar dit binnen een keurslijf
waarbij de aanspraken van de ver-
schillende ruimtelijke sectoren ge-
toetst worden aan het respect voor
de ruimtelijke kwaliteiten.

Volgens de Minister moet het be-
houd en de verbetering van het land-
schaps-  en cultuurpatrimonium een
van de pijlers worden van het beleid
op het vlak van cultuur, toerisme, mi-
lieu, ruimtelijke ordening en huisves-
ting.

De Minister heeft hierbij volgende
speciale aandachtspunten :

- betere en geactualiseerde
ris van monumenten ;

invent  a-

- een positief monumentenbeleid
dat zich richt naar de bescherming
van voor bescherming vatbare gebou-
wen ;

- speciale aandacht voor de kustar-
chitectuur, het duinenbiotoop en het
industrieel erfgoed ;

- vernieuwd landschapsbeleid : de
verdere verschraling van de Vlaamse
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landschappen dient tegengegaan
door een nieuw landschapsdecreet.

Tijdens de bespreking werd speciale
aandacht gevraagd voor het nieuwe
landschapsdecreet, alsook voor een
objectiever beleid inzake klassering
of deklassering van monumenten.
Ook werd de rol benadrukt die lokale
besturen kunnen spelen als zij een
financiële ondersteuning van de over-
heid kunnen genieten. Tevens werd
aandacht gevraagd voor een mogelij-
ke meer belangrijke inbreng van de
particuliere initiatieven.

De desbetreffende decreetsartikelen
en de begrotingstabel, alsook de con-
formiteit met de inhoud en de doel-
stellingen van de algemene uitgaven-
begroting werden meerderheid tegen
minderheid goedgekeurd. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Vande La-
notte, verslaggever wat het program-
madecreet betreft, heeft het woord.

De heer J. Vande Lanotte, verslag-
gever (op de tribune) : Mijnheer de
Voorzitter, wij hebben in de Com-
missie de algemene bespreking over
de begroting en het programmade-
creet samengevoegd. Ik kan mij dus
daarvoor volkomen aansluiten bij het
verslag dat de heer Van Eetvelde zo-
net heeft gebracht. Ik wil dan graag
onmiddellijk mijn eigen uiteenzetting
over dit onderwerp houden, waarin
ik het vooral zal hebben over de huis-
vestingssector .

Zoals de Minister heeft aangeduid,
wordt het huisvestingsbeleid geba-
seerd op het recht op wonen. Lang-
zaam wordt dit principe erkend als
een basisbeginsel van het huisves-
tingsbeleid, maar het moet ook nog
worden geconcretiseerd. In het ur-
gentieprogramma van de Vlaamse
Executieve zijn wij voor het eerst
sinds zeer lang opnieuw aan de reali-
satie van het recht op wonen toe. Een
investeringsprogramma van 30 mil-
jard frank wordt in het vooruitzicht
gesteld. Wanneer wij de begroting
goedkeuren, zetten wij het licht op
groen voor 10 miljard frank vanwege
de overheid met een politiek akkoord
van een bijkomende 5 miljard frank
voor het volgend jaar. Via de con-

structie van een holdingmaatschappij
wordt er bovendien gezocht naar nog
eens een bijkomende 15 miljard frank
uit de privé-sector. Hierdoor komt er
in het totaal dus 30 miljard frank vrij,
wat meer is dan wij sinds de Tweede
Wereldoorlog hebben gekend. Daar-
over verheugen wij ons dan ook bij-
zonder.

Zo’n massale investering brengt on-
vermijdelijk een aantal problemen
met zich. In de sociale huisvesting is
het cliëntelisme nog altijd sterk aan-
wezig. Vermoedelijk is dat ooit ook
electoraal rendabel geweest, maar ik
betwijfel dat dit nu nog het geval is.
Als de toewijzing objectief gebeurt is
het niet zo moeilijk om aan de kandi-
daat-huurders uit te leggen dat poli-
tieke tussenkomsten hier uitgesloten
zijn en dat objectieve regels worden
toegepast. Ik wil ter zake niet strak-
ker zijn dan noodzakelijk is. Als er
objectieve redenen kunnen worden
aangevoerd, heb ik er geen enkele
moeite mee dat er sociale correcties
worden aangebracht, ook al zijn die
in dat reglement niet voorzien. Het
wordt pas problematisch als men so-
ciale correcties op een oneigenlijke
manier gebruikt. De Vlaamse Huis-
vestingsmaatschappij heeft met het
oog op de controle een groep van
commissarissen aangesteld, ambtena-
ren die, uiteraard niet full-time, de
maatschappijen controleren op het
naleven van de wet, dus ook op het
toewijzen van de woningen. Ik kan
alleen maar vaststellen dat dit sys-
teem niet werkt. Iedereen weet dat
een aantal maatschappijen de regle-
menten rigoureus naleven, maar dat
een veel groter aantal dat niet doen.
De conclusie is dan ook dat het in
stand houden van dat systeem van
commissarissen geen goede werking
garandeert. Ofwel moeten wij de
werking van deze commissarissen
verbeteren, ofwel moeten huurders-
verenigingen, die ten andere de eer-
ste betrokken partij zijn in deze con-
trole, worden ingeschakeld. Ik ben
van dit laatste voorstander en ook de
Minister heeft zich al in die zin uitge-
sproken. Als wij erin slagen om het
investeringsprogramma van 30 mil-
jard frank te realiseren, dan is het
ook belangrijk dat de controle op de
toewijzing op een ernstige wijze ge-
beurt.

Ook de werkmethode is besproken
in de Commissie en heeft bij velen
vragen opgeroepen. Ikzelf schenk
minder aandacht aan de discussie
over de juiste structuur. Moet de
VHM,  de  Vlaamse  Huisvestings-
maatschappij, dominant zijn ? Moet
een gemeente kansen krijgen ? Kan
de Minister tussenkomen ? Essen-
tieel is dat er gebouwd wordt, dat dit
vlug gebeurt en dat op een eerlijke
manier wordt overgegaan tot de ver-
deling van de woningen. Ik wil op dit
vlak geen harde standpunten inne-
men. Dit laat mij eerlijk gezegd nogal
koud.

Niet alleen de woningen zijn belang-
rijk ; belangrijk is ook de manier
waarop de kredieten verdeeld wor-
den, dus de spreiding van de kredie-
ten over Vlaanderen. Het is belang-
rijk objectieve criteria aan te houden.

Wij hebben altijd geopteerd voor in-
breiding. Omwille van een groot in-
vesteringsprogramma mogen wij die
inbreiding niet laten vallen. Ondanks
de logische druk die zal ontstaan om
toch maar te realiseren, moeten wij
blijven opteren voor de absolute
prioriteit voor inbreiding, al was het
maar om geen sociaal isolement te
creëren en om de kosten die volgen
op het bouwen van een woning, zoals
het mobiliteitsprobleem, niet te ver-
groten.

Wij vragen ook de prioriteit - niet
de exclusiviteit - voor de huurwo-
ningen. Via het verkoopsmechanis-
me verdwijnen op het ogenblik jaar-
lijks meer huurwoningen van de
markt dan erbij komen.

Wij vragen ook de prioriteit voor de
VFIK-gemeenten, die inderdaad de
meeste noden hebben.

Aangezien het geen exclusiviteit be-
treft, vragen wij ook de toepassing
van de bestaande indelingen. De Mi-
nister heeft er een aantal opgesomd,
onder andere de woonnoodgebieden.

Het mag niet de bedoeling zijn om
criteria uit te vinden à la tête du
client. Er bestaan normen en die
moeten wij zoveel mogelijk toepas-
sen.

Een ambitieus programma voor de
socia le huisvesting kan uiteraard een
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ernstige bedreiging vormen voor de
huurprijzen. Nieuwbouw in de socia-
le huisvesting betekent dat de prijs
van de woning vergroot en dat dus
ook de huurprijs moet worden aange-
past.

De Minister verklaarde dat er is
voorzien in een huursubsidiëring. Ik
wil hierop ten zeerste de nadruk leg-
gen. In dit systeem wordt de prijs die
wordt betaald voor een woning, niet
geheel in de huurprijs omgerekend
en wordt een tussenkomst gegeven
voor de huurder, zodat hij toegang
kan krijgen tot een woning.

De omvang van een investeringspro-
gramma mag er inderdaad niet toe
leiden dat de prijzen onbetaalbaar
worden voor de doorsneeburger, wat
soms het geval is. Wij dringen er dus
zeer sterk op aan dat de huursubsi-
diëring zo snel mogelijk en tegelijker-
tijd met het uitvoeren van het inves-
teringsprogramma wordt uitgewerkt
om te vermijden dat de nieuwbouw
slechts voor een bepaalde groep toe-
gankelijk zou zijn.

Ik sprak over huurprijsstijgingen en
weet ook wel dat die niet tot de be-
voegdheid van de Vlaamse Raad be-
horen. Dat is al evenmin het geval
voor de huurprijsstijgingen in de
privé-sector. Op het ogenblik is er
echter een belangrijke en onrustwek-
kende evolutie waar te nemen. Sinds
de eerste vijf maanden van 1992 zijn
de huurprijzen met bijna 6 ten hon-
derd gestegen, terwijl de index met
amper 2,5 ten honderd gestegen is.
De huurprijzen stegen dus in die pe-
riode dubbel zo snel als de index.

Het aandeel van de 3-6-9-contracten,
dus van de langlopende contracten,
is gehalveerd. Conclusie : steeds
meer verhuurders hebben gepro-
beerd de nieuwe huurwet te omzeilen
door geen langlopende contracten
meer te sluiten en de voorkeur te ge-
ven aan kortlopende contracten. Bij
het verstrijken van de overgangspe-
riode  einde februari 1992 hebben ze
massaal geprobeerd hun slag thuis te
halen. Met het bekende resultaat : 6
ten honderd huurprijsstijgingen en
2,5 ten honderd indexstijging.

Dit behoort weliswaar niet tot de be-
voegdheid van de Vlaamse Raad,
maar het is verkeerd dit aspect van
het huisvestingsbeleid ongemoeid te
laten. Als de overheid 15 miljard
frank investeert voor sociale huisves-
ting, is het noodzakelijk dat wij -
zonder de grond van de wet te veran-
deren - de ontsnappingsclausules
die er bestaan, uitsluiten. Er is in dit
verband in de Senaat een voorstel in-
gediend door senator Erdman. Wij
vragen dit zo snel mogelijk te bespre-
ken om te vermijden dat het sociale
huisvestingsbeleid teniet wordt ge-
daan door een beweging die zich bij
de verhuurders van privé-woningen
voordoet.

Een laatste opmerking met betrek-
king tot het investeringsprogramma
betreft de architecturale kwaliteit.
Gisteren is erop aangedrongen ook
de sociale huisvesting een gelaat te
geven en het is niet omdat het maar
sociale woningen zijn dat de architec-
turale herkenbaarheid minder moet
zijn.

Tot besluit feliciteer ik de Executieve
en meer in het bijzonder de Minister
van Huisvesting voor het krachtdadig
beleid dat is aangekondigd voor de
sociale huisvesting. Wij staan erop
dat prioriteiten worden gelegd naar
de huursector, naar inbreiding, naar
bepaalde gebieden en dat ook stap-
pen worden gezet naar de privé-sec-
tor. Wij menen dat deze beleidskeu-
zen ertoe moeten leiden ook op het
vlak van het wonen een grotere
rechtvaardigheid te brengen, wat wij
uiteraard ten zeerste toejuichen.
ewaus)

De Voorzitter : De
heeft het woord.

heer De Seranno

De heer J. De Seranno (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, eigen-
lijk is het de ambitie van een parle-
mentslid op enige wijze invloed uit te
oefenen op het beleid van de Execu-
tieve. Een parlementslid is al geluk-
kig als hij in de loop der jaren enig
resultaat terugvindt van zijn vroegere
actie. Een goede inbreng die men
kan doen, is een voorstel van decreet
indienen.

Men spreekt veel over het contract

met de burger. Maar er is ook zo iets
als een contract van de Regering met
het Parlement. Het legale contract
met de burger via zijn vertegenwoor-
digers wordt verzegeld onder de
vorm van decreten.

Is het vermetel een parlementslid te
vragen dat een tien jaar oud decreet,
ik bedoel hier uiteraard het decreet
op het sociaal grondbeleid, in toepas-
sing wordt gebracht ? De Vlaamse
Raad heeft zich eigenlijk reeds drie-
maal uitgesproken over dat decreet ;
een eerste maal in 1982, een tweede
maal in 1990 door de begroting voor
1991 aan te passen met vastleggings-
kredieten en een derde maal nog in
1991 omdat de Executieve had nage-
laten de uitvoeringsbesluiten uit te
vaardigen.

Thans vinden wij in de begroting een
troost ten bedrage van tien miljoen
frank.

Ik heb ter zake helaas enige ervaring.
Vóór de totstandkoming van de bij-
zondere wet van 8 augustus 1980 had
het toenmalig Ministerieel Comité
voor Vlaamse Aangelegenheden
reeds in 1977 een krediet ingeschre-
ven ten bedrage van 100 miljoen
frank, in 1978 van 200 miljoen frank,
in 1979 van 200 miljoen frank en in
1980 100 miljoen frank. Samen is dat
600 miljoen frank . Dat kan men on-
der meer lezen in de verslagen van
onze vroegere collega Bob Cools.

Onze betreurde collega Daniël Coens
heeft destijds verklaard : Wij hebben
de middelen, er ontbreekt ons een
wet. Toen wij later het decreet had-
den, ontbraken de uitvoeringsbeslui-
ten. Er waren in 1982 nochtans rede-
nen te over om iets te doen wegens
de te verwachten stijging van de
grondprijzen. De gemiddelde prijs
voor een kavel in Vlaams Brabant
bedraagt nu 1 550 000 frank, in
Vlaanderen 1 200 000 frank. Is het
dan vermetel te vragen dat deze Exe-
cutieve maatregelen neemt voor een
sociaal grondbeleid en daartoe de no-
dige middelen uittrekt ?

U hebt de macht, u voorziet niet in
de middelen en straks zult u moeten
zeggen dat u geen mensen hebt om
het decreet uit te voeren. Dat kan
natuurlijk niet.
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Mijnheer de Voorzitter, ik mag in vo-
gelvlucht mijn opmerkingen over de
huisvesting formuleren.

Mijnheer de Minister, in Vlaanderen
worden drie woningen op vier ge-
bouwd op individueel initiatief. Ik
heb goed begrepen dat u voor be-
paalde knelgebieden speciale inspan-
n ingen  doe t ,  maar  wanneer  de
Vlaamse Regering het individueel
initiatief zou ontmoedigen zal het
probleem van het tekort van sociale
huurwoningen nog groter worden. In
totaal worden 95 ten honderd van de
woongelegenheden gebouwd op
privé-initiatief en de andere 3 à 5 ten
honderd op overheidsinitiatief. U
zult daaraan niet veel kunnen veran-
deren. Tien jaar geleden hebben wij
op dezelfde tribune een van uw voor-
gangers gewaarschuwd toen hij de
door de Vlaamse Executieve ge-
steunde idee van alternatieve finan-
cieringen lanceerde. Die zijn groten-
deels dode letter gebleven. Ongeacht
of men nu een omweg maakt langs
een of ander instituut of instelling, er
moet worden geïnvesteerd. Wanneer
een woning aan herstelling toe is en
de overheid is verantwoordelijk voor
de restauratie, zal de woning meestal
al half ingestort zijn alvorens er iets
aan gedaan wordt. U moet het privé-
initiatief, zowel voor de stadsvernieu-
wing als voor de nieuwe woning-
bouw, stimuleren, anders loopt het
falicant af.

U kent onze zorgen in verband met
de beperking van de bouwpremies.
Ook de verslaggever heeft het hier-
over reeds gehad.

Een volgend punt - en ik weet niet
precies tot welke Minister ik mij
moet richten - betreft de concertatie
van het beleid in de open ruimten.
Wij kennen een provinciaal gebouw
waarin een ambtenaar zit voor de
landschappen, een voor de bosbouw,
een voor het natuurbehoud, een voor
de landinrichting en de ordening van
het platteland en natuurlijk ook een
ambtenaar voor de ruimtelijke orde-
ning. Zij corresponderen met elkaar
langs Brussel rond. Er moet een di-
rect overleg komen tussen al deze
ambtenaren op het terrein.
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Vlaanderen is 1,35  miljoen hectare
groot. Daarvan is de helft landbouw
en bosbouw. Een vierde daarvan is
onomkeerbaar versteend en een vier-
de is twijfelgebied. Toen destijds de
wet op de landinrichting werd be-
sproken, werd in de Commissie ge-
steld dat vooral in de randstedelijke
gebieden, die in Oost-westrichting in
het spanningsveld liggen tussen de
steden in Midden-Vlaanderen, con-
certerend moet worden opgetreden.

Mijnheer de Minister, of u nu natuur-
behoud beoogt of aan landinrichting
doet ; voor om het even welke maat-
regel die u neemt voor de open ruim-
ten, moeten de betrokkenen worden
geconcerteerd. Noem dit  medebe-
heer, responsabilisering van de be-
trokkenen, maar als de betrokken ei-
genaars en gebruikers van de bossen
en landbouwgronden niet meewer-
ken, is elk beleid dat vanuit Brussel
of vanuit de provincie wordt gelan-
ceerd ten dode opgeschreven. Ik ge-
bruik hier dus het woord landinrich-
ting.

Nog een laatste punt in verband met
intern overleg. De landbouw- en bos-
bouwgebieden waar een economi-
sche drager is, zijn behoorlijk be-
schermd tegen de verstedingsdruk.

De moeilijkheden komen wanneer
bepaalde landbouwgebieden of bos-
sen geen enkele economische renta-
biliteit hebben, want dan verpaupe-
ren en verzwakken zij. Het stoort
vooral dat midden in open landbouw-
gebied zoals in Balen en Oud-Turn-
hout diensten van Natuurbehoud of
gesubsidieerde instellingen losse
stukken grond kopen zonder dat an-
dere betrokkenen zoals Ruimtelijke
Ordening, Landinrichting of Bosbe-
heer daar kennis van hebben.

Mijnheer de Voorzitter, jaren gele-
den was er voor de Zuiderkempen,
die precies in dat Vlaams spannings-
veld liggen, ten noorden van Aar-
schot, Diest en Mechelen, waar land-
bouw en bosbouw zich terugtrekken,
een landinrichtingsproject voorzien.
Dat werd door de vorige Minister
toegezegd. Ik hoop dat de Vlaamse
Executieve voor enige continuiteit
zorgt.

Begrotingen

De Voorzitter : De heer Van den
Eynde heeft het woord.

De heer F. Van den Eynde : Mijn-
heer de Voorzitter, ik wil van het
debat gebruik maken om uw bijzon-
dere aandacht te vragen voor de
noodsituatie waarin Vlaams Brabant
zich momenteel bevindt. Ik weet dat
men er zich van bewust is, dat was
terug te vinden in de regeringsverkla-
ring, in de beleidsverklaring van Mi-
nister Kelchtermans en in het pro-
grammadecreet, dat de Vlaams-bra-
banders door de financiële en sociale
druk die vanuit Brussel uitgaat, min-
der en minder de kans krijgen om in
eigen gebied te blijven wonen.De
prijzen van de gronden en de huizen
slaan de pan uit. Meer en meer wor-
den de Vlaams-brabanders vreemde-
lingen in eigen gebied.

Mijnheer de Minister, u hebt in de
beleidsverklaring en in het program-
madecreet maatregelen in dat ver-
band ingeschreven. U hebt VLA-
BINVEST in het leven geroepen en
u bent bereid om een en ander aan
de zaak te verhelpen. Het moet mij
echter van het hart dat, hoe goed het
ook is bedoeld, het geneesmiddel dat
u voor Vlaams Brabant toepast, kan
worden vergeleken met het innemen
van een aspirine om te pogen een
longontsteking te verhelpen. Het
staat vast dat met de middelen waar-
over u beschikt, het zeer moeilijk zal
zijn ten strijde te trekken tegen de
enorme financiële druk die van Brus-
sel uitgaat. Het wordt dan ook tijd
dat de Vlaamse Executieve en de
Vlaamse Raad, in plaats van te kurie-
ren am Symptomen, de ziekte bij de
wortels aanpakken en de wortels
blootleggen. Elke grootstad oefent
op een of andere wijze druk uit op
het gebied waarin zij ligt. Naast de
invloed van Brussel op Vlaams Bra-
bant kan er ook worden gesproken
over de druk van Antwerpen op de
Antwerpse Kempen.

Nochtans heeft Vlaams Brabant één
troef die nooit is uitgespeeld om aan
die druk te weerstaan, namelijk het
Nederlandstalig karakter van de
streek. Dat Nederlandstalig karakter
had natuurlijk een dam kunnen vor-
men tegen die grootstedelijke druk.
Helaas, door een reeks politieke
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maatregelen is dat Nederlands karak-
ter zeer sterk in het gedrang geko-
men. In 1963 keurden de beleidspar-
tijen die het nu nog steeds voor het
zeggen hebben, met de dood in het
hart de faciliteiten goed. Met de
dood in het hart en met daarenboven
de verzekering dat ze uitdovend zou-
den zijn. Niets was minder waar. Ze
bleven bestaan en werden gretig ge-
bruikt door de Franstaligen en zo
sterk mogelijk uitgebreid. Toen het
FDF in het begin van de jaren tachtig
het wat moeilijker kreeg in Brussel,
zag het er even naar uit dat de olie-
vlek stilaan zou opdrogen. Dit was
redeneren zonder rekening te hou-
den met de koppigheid van de Fran-
staligen. In 1988 dwongen ze immers
een nieuwe capitulatie van de Vla-
mingen af en geen geringe, want de
faciliteiten werden in de Grondwet
gebetonneerd. Daarenboven stond
het met die wijziging van de Grond-
wet onomstotelijk vast dat om het
even wie die verkozen werd in de
faciliteitengemeenten Nederlands
verstaat en spreekt. De absurditeit
van een en ander was toen al zeer
duidelijk, maar wordt het met de dag
nog meer. Zo mochten wij vernemen
dat het gemeentebestuur van Linke-
beek, waarvan het onomstotelijk
vaststaat dat het Nederlands kent en
spreekt, onlangs nog koos voor een
Franstalige procedure voor een be-
roep in verband met administratieve
zaken.

De faciliteiten werden dus steeds
meer gebruikt en van Vlaamse zijde
kwam er helemaal geen tegendruk.
Bepaalde Franstalige partijen, zoals
de PRL en het FDF om ze niet te
noemen, gaan luidop dromen van un
très grand Bruxelles en de andere
Franstalige partijen, die misschien
wat discreter optreden, zullen ze ze-
ker niet terugfluiten.

Mijnheer de Minister, elke maatre-
gel,  hoe goed ook bedoeld, om
Vlaams Brabant te redden zal dus
moeten sneuvelen zolang die facilitei-
ten bestaan. Die faciliteiten worden
misschien nog interessanter voor de
Franstaligen als Brussel de hoofdstad
wordt van Europa en met Maastricht
voor de deur. De druk die de Fran-

staligen op de rand uitoefenen, wordt
immers nog vertienvoudigd door de
aanwezigheid van de Eurocraten, die
nog arroganter en met nog meer geld
dan de Franstaligen de rand gingen
binnendringen. Als Maastricht er
komt, zullen die Eurocraten daaren-
boven nog stemrecht kunnen krijgen,
zodat men er mag van uitgaan dat ze
de Franstalige aanwezigheid nog erg
zullen versterken. Daartegenover
werpt de Vlaamse Executieve een
kleine dam op van maatregelen die
inderdaad goed zijn bedoeld, maar
alleen passen in een programma van
ruimtelijke ordening.

De oplossing ligt echter daar niet.
Voor dit probleem is enkel een poli-
tieke oplossing mogelijk. Het is de
hoogste tijd dat de Vlaamse Execu-
tieve en de Vlaamse Raad dit pro-
bleem politiek gaan aanpakken. Ten-
slotte worden er nu maatregelen ge-
nomen en geeft men geld uit voor
problemen die goedkoper en efficiën-
ter kunnen worden opgelost indien
men ze op politiek vlak zou aanpak-
ken.

Het Vlaams Blok dringt er, namens
Vlaams Brabant, bij de Vlaamse
Executieve en bij de Vlaamse Raad
op aan dat zij de moed zouden heb-
ben te verklaren dat de faciliteiten
moeten worden afgeschaft. Wij we-
ten wel dat een en ander vergrendeld
is in de Grondwet, maar nood breekt
wet. De faciliteiten die initieel uitdo-
vend zouden zijn, zijn nu gebeton-
neerd. Wij moeten aansturen op een
afschaffing van de faciliteiten om,
overeenkomstig de wens van ieder-
een die zich Vlaming noemt in dit
land, een homogeen Nederlandstalig
Vlaanderen tot stand te brengen. De
faciliteiten zijn een dikke streep door
de rekening van de Nederlandstalige
homogeniteit van Vlaanderen, niet
alleen op het vlak van de taal, maar
ook op sociaal vlak en op louter men-
selij k vlak, omdat Vlaams-braban-
ders zich niet meer thuis kunnen voe-
len in eigen streek.

Een verdere stap zou zijn dat de
Vlaamse Executieve en de Vlaamse
Raad, rekening houdend met de door
de Eurocraten sterk opgedreven druk
van Brussel op Vlaams Brabant, het
aandurven om de noodzaak voor

Brussel - een niet eens zo grote
stad - om hoofdstad van Europa te
worden ter discussie te stellen. De
financiële druk op Vlaams Brabant
zou dan vlug sterk afnemen. Aldus
zou men niet alleen Vlaanderen en
de Vlaams-brabanders, maar ook de
Vlaamse begroting een dienst bewij-
zen. Immers, omdat men die politie-
ke maatregelen niet durft te nemen
of omdat men denkt dat men ze niet
kan nemen, moeten wij fondsen vrij-
maken om Vlaams Brabant toch
enigszins te beschermen. Men zou er
ook Brussel een grote dienst mee be-
wijzen. Brussel, hoe mooi die stad
ook is, hoe nauw zij ons ook aan het
hart ligt, is te klein om heel Europa
te kunnen slikken. Wanneer een li-
chaam te klein is om iets te verteren,
dan gaat het overgeven. Het braaksel
van Brussel zal op Vlaams Brabant
vallen. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Leclercq
heeft het woord.

De heer J. Leclercq (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, collega’s, tijdens de jongste da-
gen heb ik de euvele moed opge-
bracht mijn uiteenzettingen in de
Vlaamse Raad sedert 1983 over de
ruimtelijke ordening in Vlaanderen
te herlezen. Zoals de Romeinen ben
ik tot de conclusie gekomen dat er
niets nieuws onder de zon is, althans
niet wat mijn visie en de verwoording
ervan in teksten en voorstellen be-
treft, noch inzake de standpunten en
de pleidooien van de opeenvolgende
bewindslieden bevoegd voor ruimte-
lijke ordening.

Hetzelfde moest ik concluderen na
de lezing van het uitmuntende ver-
slag van de heer Van Eetvelt, die ik
bij deze gelegenheid graag feliciteer.
Ik kon helaas niet de besprekingen
in de Commissie voor Huisvesting,
Ruimtelijke Ordening en Landinrich-
ting bijwonen omdat ik op hetzelfde
ogenblik aanwezig moest zijn in de
Commissie voor Openbare Werken
en Vervoer of ze moest voorzitten.
Ik maak mij trouwens al lang geen
illusies meer over de mogelijke ver-
betering van het parlementair werk.
Toch vraag ik mij af waarom Com-
missies die haast uit dezelfde leden
zijn samengesteld en bevoegd voor
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verwante domeinen, toch steeds op-
nieuw op dezelfde dagen en uren
moeten vergaderen !

Men kan alvast niet de tijdsdruk in-
roepen : de Commissie heeft verga-
derd op 27 en 30 april en op 12 mei.
We zijn inmiddels een maand verder
en zullen pas over veertien dagen
stemmen over de begroting.

Deze oprisping ter zijde gelaten, kom
ik tot mijn eerste punt en conclusie :
de wettelijke, of thans decretale, ba-
sis en organisatie lopen hopeloos ach-
ter op de situatie op het terrein van
de ruimtelijke ordening in Vlaande-
ren. In 1977 reeds heeft de SP naar
aanleiding van een door ons georga-
niseerd congres met als thema Wo-
nen in Vlaanderen een kaart uitgete-
kend die de graad van verstedelijking
en lintbebouwing in Vlaanderen tref-
fend moest illustreren. Toen reeds
was de situatie angstaanjagend. Ze is
er ondertussen niet op verbeterd, in-
tegendeel.

Onze conclusie luidde destijds - ze
kan vandaag ouderwets klinken,
maar is het niet - dat men het bo-
demgebruik aan de wetten van vraag
en aanbod, bijgevolg aan het markt-
mechanisme, moest onttrekken.

De overheid, die de behoeder  van
het algemeen belang zou moeten
zijn, ziet de hierboven geschetste
evolutie met lede, soms ook met min-
der lede ogen aan en is machteloos
omdat zij niet over de nodige instru-
menten beschikt om het principe van
het algemeen belang op het terrein
te laten zegevieren.

Dit brengt mij tot mijn tweede punt :
de thans nog vigerende wet van 1962
op de stedebouw en de ruimtelijke
ordening is dringend aan herziening
toe. Dat zei ik reeds in 1983 ! Waar-
om moet deze wet worden gewijzigd
en voldoen lucratieve manoeuvres,
zoals de goedkeuring van een minide-
creet, waarvan men nog maar eens
een evaluatie zal maken, niet ? Ten
eerste, sinds 1980 is ruimtelijke orde-
ning een gewestmaterie geworden.
Bijgevolg regelen de gewesten het
beleid ter zake zoals zij dat willen.
Dit zou evenwel geen afdoend argu-

ment zijn indien de bestaande wetge-
ving voldeed.

Een tweede argument is dat de wet
van 1962 geen voldoende instrument
was noch is om de aantasting van de
ruimte in Vlaanderen tegen te gaan.

Ik erken dat de wet van 1962 een
belangrijke stap vooruit was, maar in
de praktijk stuiten wij toch op een
aantal bezwaren. Ik zal ze even bon-
ding op een rijtje zetten. Ten eerste,
heeft de wet van 1962 geen dynami-
sche ruimtelijke planning mogelijk
gemaakt, maar heeft ze aanleiding
gegeven tot een aantal plannen met
een statisch karakter van het type ge-
westplan.

Ten tweede ontbreekt aan de wet van
1962 een onderbouw aan afdoende
middelen om het oude zeer van de
grondspeculatie te bestrijden.

Ten derde is er geen mogelijkheid tot
werkelijke betrokkenheid van de be-
volking en de politieke beleidsmen-
sen.

Ten vierde heeft de wet van 1962 een
zeer centralistisch karakter - dat
was misschien typisch voor de tijd -
zowel bij het tot stand komen van de
plannen als voor de stedebouwkundi-
ge voorschriften.

De SP-fractie heeft een aantal nieu-
we voorstellen geformuleerd tot wij-
ziging van de wet van 1962. Deze
voorstellen liggen reeds sedert 1984
ter tafel. Ik zal niet ingaan op de
krachtlijnen van mijn voorstel van
decreet, maar alleen aanknopen op
de visie die de Minister in de Com-
missie over de wijziging bij decreet
van de wet van 1962 heeft ontwik-
keld. Mijnheer de Minister, het ver-
heugt ons dat u eveneens pleit voor
meer inspraak en voor een decentra-
liserende aanpak en dat u een grote
nadruk legt op de rol die de gemeen-
ten kunnen spelen in deze materies.
Daarmee gaan wij dus akkoord.

In ons decreet spreken wij ook van
een bepaalde vorm van decentralisa-
tie waarbij enerzijds de gemeenten
een rol moeten spelen en anderzijds
de Vlaamse Executieve een impuls
moet geven.

Eigenlijk wil ik hier vandaag de dis-
cussie niet ten gronde voeren. Dit
kan later gebeuren in de bevoegde
Commissie. Als het ooit al gebeurt !
Inderdaad, sinds nu bijna tien jaar
belooft men ons deze discussie ten
gronde. Steeds weer haalt de Minis-
ter, bevoegd voor ruimtelijke orde-
ning - het zijn er nogal wat geweest
- zijn zoethoudertje of zijn gadget
naar boven.

Uw voorgangers hebben het achter-
eenvolgens gehad over structuursche-
ma’s en de meest gesofistikeerde aan-
pak van de ruimtelijke ordening. De
geleerde bewoordingen en de goede
intenties deden ons steeds opnieuw
duizelen.

Ook vandaag is dit het geval. Thans
is de gadget het structuurplan voor
Vlaanderen. Indien ik de beleidsnota
goed heb begrepen, zou dit structuur-
plan er tegen het einde van volgend
jaar moeten zijn. Parallel hiermee
moet dan een decreet worden goed-
gekeurd dat een legale basis geeft aan
dit structuurplan en meteen ook leidt
tot een globale herziening van de wet
van 1962 en een Vlaamse vertaling
hiervan.

Sta mij toe aan de haalbaarheid van
dit opzet te twijfelen. Sinds enkele
maanden maak ik nu reeds de lijdens-
weg mee van het structuurplan voor
de provincie West-Vlaanderen en
meer bepaald van het gedeelte dat de
kust betreft. Ik heb er tot op heden
twee conclusies uit getrokken. Ten
eerste, hoe onschuldig een structuur-
plan ook weze, hoe gering ook zijn
eigenlijke wettelijke waarde, toch
stuit het in de opzet en de uitwerking
telkens weer op tegenstand uit de
meest diverse hoeken, gaande van de
lokale besturen over de lokale, parti-
cularistische belangengroepen tot de
immobiliënsector en al diegenen die
van de ruimtelijke wanorde gul profi-
teren om er een goedgesmeerde bo-
terham aan te verdienen. Ten twee-
de, ruimtelijke ordening is geen lou-
ter academische bedoening van goed
opgeleide planningsspecialisten,
maar heeft te maken met een maat-
schappijvisie en vooral met materiële
belangen. Deze laatste inpassen in
een brede maatschappelijke context
is in Vlaanderen, waar de ruimte
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schaars en bijgevolg duur is, wellicht
een van de moeilijkste opgaven.

Ik twijfel dus niet aan uw goede be-
doelingen, maar wel aan de haalbaar-
heid hiervan en meer nog aan de po-
litieke wil om hieraan werkelijk te
verhelpen. En in deze mening wordt
ik eigenlijk nog gesterkt wanneer ik
zie hoe concrete dossiers worden af-
gehandeld.

Ik kom nu tot een aantal punctuele
vragen.

De Vlaamse Executieve heeft een
moratorium afgekondigd  op  de
BPA’s die een wijziging van het ge-
westplan  inhouden. We weten onder-
tussen wat dit betekent. Alle BPA’s
waarvoor reeds een ontwerper was
aangeduid, zitten steevast in de pipe
line. Met andere woorden : het is met
dit moratorium, zoals met de bestan-
den die in Sarajevo van uur tot uur
worden afgesloten : niemand hecht
er geloof noch belang aan. Dat men
mij echter niet verkeerd begrijpe : ik
kan aanvaarden dat een gewestplan
is voorbijgestreefd en dat een ge-
meente met de beste bedoelingen
probeert een mouw te passen aan
toestanden die men bij de opmaak
van het gewestplan niet kon voor-
zien. Maar dan stelt zich wel de
vraag : wie beoordeelt al deze BPA’s
en op grond van welke preciese  crite-
ria ? In de Commissie werd gezegd :
volgens zeer strenge criteria. Graag
vernam ik dan ook welke die criteria
precies zijn.

In dit verband wil ik nog een laatste
punctuele vraag stellen omtrent het
lot van een BPA dat in mijn streek,
maar ook daarbuiten, voor heel wat
deining heeft gezorgd, met name het
BPA Congrescentrum te Knokke.

Mijnheer de Minister, ik had het
daarnet over gemeenten die met de
beste bedoelingen BPA’s opmaken
die afwijken van het gewestplan ; In
het geval van het BPA Congrescen-
trum is dit duidelijk niet zo. Dit blijkt
ten overvloede uit het dossier : hier
is sprake van een miljardenzaak en
van belangenvermenging tussen een
private maatschappij en het gemeen-
tebestuur. Zo wordt de zaak ook

Onderhoud tussen de PVV-Kamerleden V. Vautmans (links) en W. Declerck

beoordeeld door de pers, die ons bo-
vendien haarfijn heeft uitgelegd in
opdracht van welke groepen de lob-
byisten van allerlei pluimage sedert
ettelijke maanden optreden. En dit
ondanks het feit dat de provincie de
gemeenteraadsbeslissing heeft ver-
nietigd en dat uw eigen administratie
over dit ontwerp van BPA een ver-
nietigend advies heeft verstrekt. Het
dossier berust thans op het niveau
van de Executieve.

Ik zal de Minister niet over zijn inten-
ties ondervragen, maar ik zou toch
graag vernemen in welke fase dit dos-
sier zich thans bevindt, wie in laatste
instantie een uitspraak zal doen -
de Minister of de Executieve in haar
geheel - en binnen welke termijn
deze uitspraak mag worden ver-
wacht. Van het antwoord op deze
vragen zullen velen in mijn arrondis-
sement aandachtig kennis nemen.

De Voorzitter : Mevrouw Vogels
heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer de
Voorzitter, heren Ministers, colle-
ga’s, terwijl wij hier op een min of
meer gevorderd uur in dit Vlaamse

Parlement het ritueel van de begro-
ting 1992 op een tergend langzaam
tempo afhandelen, speelt de Vlaamse
actualiteit zich buiten deze Raad af.
Waarschijnlijk zijn er redenen voor
de drukke telefonische contacten in
deze zaal. De kranten staan bol van
de rellen tussen de Vlaamse Execu-
tieve en de NV Prayon. Wie een blik
op de telexen werpt, kan twee berich-
ten vinden : één van de directie van
Prayon, die zegt dat zij de boeken zal
neerleggen en alleszins de fosfaataf-
deling sluiten, en één van de onder-
nemingsraad van Prayon die belooft
dat na Kelchtermans en De Batselier
ook Miet Smet een dossier sluiting
van de ondernemingen zal toegezon-
den krijgen.

In dit Parlement is er blijkbaar niets
aan de hand, de Ministers zitten
haast broederlijk naast elkaar in de
banken om naar de paar verkozenen
des volks te luisteren die hier nog
aanwezig zijn om opmerkingen te
maken over een begroting die reeds
voor de helft is uitgegeven. Een bijna
Kafkaïaanse situatie.

Mijnheer de Voorzitter, het kan toch
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niet dat deze Raad slechts lijdzaam
moet bezig zijn met zaken die mijlen
ver buiten de actualiteit staan, terwijl
in het dossier Prayon-Rupel heel wat
elementen deze Raad ernstig aanbe-
langen. Dit dossier illustreert immers
op een pijnlijk duidelijke wijze hoe
het milieuargument andermaal het
schaamblad is voor de verderzetting
van de oude, kleine politiek.

Het zou mij benieuwen te weten wel-
ke de grond was van de discussies,
gisteren gevoerd in de Executieve.
Mijnheer Kelchtermans kan het
waarschijnlijk niet weten, want hij
was afwezig volgens de kranten,
maar mijnheer De Batselier kan het
wel weten, want hij was aanwezig.

Was het de bekommernis om de
Vlaamse bossen van Klein-Brabant ?
Was het misschien de bezorgdheid
voor een goede ruimtelijke orde-
ning ? Of ging het om een tewerkstel-
lingspolitiek en over de toekomst van
de fosfaatindustrie in dit land ? Of
was het, zoals men in de wandelgan-
gen durft suggereren, de gewone en
simpele vraag of een gipsstort kan in
een gemeente met een CVP be-
stuur ?

Als ik goed geïnformeerd ben, maakt
de Executieve zich blijkbaar niet
druk over de manier waarop het be-
leid van milieu en ruimtelijke orde-
ning gestalte krijgt via de parallelle
besluitvorming tussen overheid en in-
dustrie onder de vorm van zoge-
naamde convenanten, waardoor de
burger en zijn verkozenen in de kou
komen te staan. Niets laat mij ver-
moeden dat dit de bekommernis was
van Minister Kelchtermans, van Mi-
nister Van den Brande en van Minis-
ter De Batselier.

Er staat nochtans zwart op wit te le-
zen in het ontwerp van convenant,
dat gisteren op de vergadering van
de Executieve besproken werd: Het
Vlaamse Gewest zal aan Prayon tij-
dig de nodige vergunningen voor
stortlocaties in de onmiddellijke om-
geving van het bedrijf garanderen.
Als dat mogelijk is, welke zin hebben
dan de wettelijk bepaalde inspraak-
procedures v o o r  gewestplanwijzi-

ging, voor
gunningen

bouw-
3

en exploitatiever-

Minister Kelchtermans, u zult het mij
niet kwalijk nemen als ik daarstraks
redelijk groen moest lachen wanneer
ik u hoorde zeggen dat u in het kader
van het logistiek plan Zandvliet geen
standpunt kan innemen omdat daar-
door de inspraakprocedure beïnvloed
zou worden. Wat gebeurt er hier
dan ?

Wil nu niet beweren dat het niet uw
convenant is, want bij BASF heeft u
precies hetzelfde gedaan. Dit is pure
hypocrisie ! U ligt daar misschien niet
van wakker, maar ik wel en ik hoop
deze Raad ook. Om het geloof van
de bevolking in de milieuwetgeving
verder te doen afnemen, had u
werkelijk niets beter kunnen beden-
ken.

Maar ook deze Raad wordt flink in
de kou gezet. Ik wil de Voorzitter
daarop extra attent maken. Zoals u
destijds bij het convenant met BASF
hebt gedaan, werd er ook nu in het
ontwerp van convenant met Prayon
ingeschreven dat de Vlaamse Execu-
tieve er zich toe verbindt geen ont-
werpen van decreet voor te leggen
die de heffing op het storten van gips-
afval extra zouden verhogen.

Het vaststellen van heffingsbedragen
is bij mijn weten nog altijd de uitslui-
tende bevoegdheid van de wetgeven-
de macht, de decreetgevende macht,
van deze Raad dus.

Minister N. De Batselier : Het ging
toen om een voorontwerp. Intussen
is dat geen convenant meer. Het is
een milieusaneringsovereenkomst
waarvan wel degelijk bepaald is. . .

Mevrouw M. Vogels : What is in a
word !

Minister N. De Batselier : Toch niet,
mevrouw. U zou trouwens moeten
weten dat bij het ene de juridische
plaats niet is gekend, in het privaat-
rechtelijke de functie van sanerings-
overeenkomsten wel is gekend.

Deze overeenkomst bepaalt uitdruk-
kelijk dat de rechten van de Vlaamse
Raad worden gevrijwaard. Alleen de
Executieve - en die heeft het recht

zich te binden - zegt dat zij geen
ontwerp zal indienen inzake heffin-
gen, maar dat de Vlaamse Raad zijn
volledige bevoegdheid desgevallend
blijft behouden.

Mevrouw M. Vogels : Het is dan al-
leszins een sterk uitgeholde bevoegd-
heid, want nu reeds, naar aanleiding
bijvoorbeeld van het BASF-conve-
nant, kennen wij een toestand waar
bij een voorstel van programmawet
door de Minister wordt gezegd dat er
niets kan gewijzigd worden gezien
het bestaan van een convenant met
die bepaling. De bevoegdheid van de
Vlaamse Raad is dus totaal uitge-
hold. Bovendien, zowel wat BASF
als wat het ontwerp dat met Prayon
ter sprake komt, betreft, bindt de
Executieve zich op dat vlak tot 1998.
In hoeverre is het mogelijk dat u niet
alleen uzelf bindt, maar eveneens de
toekomstige Executieve ? Dat is ze-
ker nog voer voor juristen in de toe-
komst. In elk geval vind ik het onaan-
vaardbaar dat op die manier, of het
nu milieusaneringsovereenkomst
noemt of milieuconvenant, in theorie
of in praktijk de bevoegdheid van de-
ze Raad serieus wordt uitgehold. Ik
vind dat het cynisme op dat vlak zijn
grenzen kent en dat die hier duidelijk
zijn overschreden. Eigenlijk had ik
het over de ergernis van de Executie-
ve en bij mijn weten ging het niet
daarover. Wel ging het over de vraag
of al dan niet in een CVP-gemeente
kan worden gestort.

Tevens ben ik van oordeel dat het
dossier Prayon perfect aantoont dat,
er weinig is veranderd, ondanks al
wat er gezegd werd na 24 november.
De eindeloze versnippering van be-
voegdheden is ook in deze Executie-
ve gebleven en de wijze waarop over
een dossier in de Executieve wordt
beslist - en na vandaag denk ik dat
het eerder past om te zeggen wordt
uitgevochten, want wij hebben hier
vandaag al een aantal gevechten
meegemaakt - doet ons bijna den-
ken aan kleine gemeentepolitiek.
Ligt het bedrijf al dan niet in een
CVP-gemeente ?  Welke  vakbond
maakt de dienst uit ? Zoals ik reeds
zei, vernam ik dat Prayon intussen
heeft gereageerd en dreigt de boeken
neer te leggen of het zelfs effectief
zal doen. Het interesseert mij welke
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reactie de Executieve daarop zal aan-
nemen. Vormt dit op basis van wat
gisteren werd beslist, een nieuw ele-
ment ? Zullen er nieuwe stappen
worden gezet ?

Mijnheer de Minister van Ruimtelij-
ke Ordening, dit voorspelt niet veel
goeds. Wat we vandaag rond Prayon
en andere dossiers meemaken, voor-
spelt evenmin veel goeds inzake uw
plannen met betrekking tot het met
veel omhaal aangekondigde struc-
tuurplan Vlaanderen. U vertrekt im-
mers zonder visie op wat de ruimte
in Vlaanderen morgen moet zijn,
zonder kader en zonder algemene
prioriteiten. U gaat uit van een me-
thode waar u nota’s en noden van
verschillende sectoren samenbrengt.
Zoals onlangs nog uit de tafelrede
bleek tijdens het diner dat we samen
bijwoonden op de Vlaamse Federatie
van Planologen, zal het structuurplan
uiteindelijk tot stand komen als een
soort oorkonde of gewapende vrede
na de belangenstrijd die de verschil-
lende sectoren met elkaar zullen ge-
voerd hebben omtrent de te schaarse
ruimte in dit land. U weet dat dit
sowieso een ongelijke strijd zal wor-
den. Ik moet u waarschijnlijk niet il-
lustreren welke belangen en belan-
gentegenstrijdigheden er tussen mi-
lieu en landbouw bestaan - het
mestdecreet, om er maar één te noe-
men - , welke belangentegenstellin-
gen men ondervindt tussen de immo-
biliënsector en sociale belangen in
Vlaams Brabant bijvoorbeeld en wel-
ke strijd, er wordt geleverd tussen het
industrieel belang en het belang van
de bevolking.

Ik denk dat deze aanpak illustreert
dat u de ruimtelijke ordening redu-
ceert tot de optelsom van verschillen-
de belangen, waarbij de behoefte van
de eigen waardenatuur nog altijd niet
van tel is. Bovendien, wat ook erg
bedenkelijk is, zal u eerst het plan
maken om pas daarna het wettelijke
kader in te vullen en de essentiële
vragen te beantwoorden, die noch-
tans de planmatige aanpak duidelijk
zullen beïnvloeden. Bijvoorbeeld :

welke zal de mate van afdwingbaar-
heid zijn ? Welke zal de verhouding
zijn met de lagere besturen ? Welk
intermediair planningsniveau zullen
wij uiteindelijk overhouden ? Zal het
een streekplanning, een provinciale
planning of een gewestplanning zijn ?
Wat zal er trouwens geworden van
de gewestplannen na het Structuur-
plan ?

En dan, last but not least, het fel
besproken VIRO. In de Commissie
kon u weinig duidelijkheid geven.
Wat ik er nu van weet is dat het een
lege doos is. Men weet dat het een
semi-parastatale zal worden, een
nieuw orgaan, maar de positie ervan,
de relatie met de administratie en
met de lagere besturen, is mij op dit
moment nog altijd niet duidelijk.

Mijnheer de Minister, het Structuur-
plan Vlaanderen bestaat al jaren als
principe in beleidsnota’s, in vaklitera-
tuur en studies. Indien u het principe
eindelijk realiteit wil maken dan
moet het op een ernstige manier ge-
beuren vanuit een duidelijke beleids-
visie - niet alleen van u maar van
de gehele Executieve - in verband
met de ruimte in dit veel te vol ge-
bouwde Vlaanderen en dan moet het
worden onderbouwd door een decre-
tale regeling. Ik vrees, wanneer dit
niet gebeurt, dat de structuurplan-
procedure zich zal beperken tot het
andermaal inzamelen van hopen ge-
gevens en het vrijblijvend tekenen
van plannen, zoals reeds zo dikwijls
is gebeurd, wat de sector en de plano-
logen een tijdje zoet zal houden,
maar die, net zoals de in kringen van
kenners fel bejubelde groene hoofd-
structuur, op het concrete terrein
geen enkele impact zal hebben, om-
dat het uiteindelijk niet zal komen tot
een afdwingbare decretale regeling.

Daarnaast ben ik er van overtuigd
dat de impact van een eventueel
Structuurplan Vlaanderen pas reëel
zal zijn in de mate dat u er in slaagt
de ruimtelijke ordening in Vlaande-
ren opnieuw geloofwaardig te ma-
ken. Ik heb de indruk dat naarmate
het aantal overheidsjobs vermindert

omwille van besparingen, het uitde-
len van bouw- en exploitatievergun-
ningen een belangrijke plaats heeft
ingenomen in het dienstbetoon van
heel wat politici. Ik verwijs naar het
stereotype verhaal dat de heer Van
Eetvelt nog heeft verteld in de Com-
missie. Iemand komt bij een burge-
meester op zijn zitdag in verband met
het bouwen van een garage. Hoewel
het niet is toegelaten, geeft de burge-
meester zijn stilzwijgende toestem-
ming en doet alsof hij niets gezien
heeft. Als er iemand bezwaar aante-
kent, moet er proces-verbaal worden
opgemaakt, maar dan kan men nog
altijd in beroep gaan, dan is men voor
jaren gerust en als er een veroorde-
ling komt, wordt men toch niet tot
afbreken gedwongen. Deze karika-
tuur is helaas de realiteit in Vlaande-
ren en holt de inhoud van de stede-
bouwkundige wetgeving totaal uit,
zowel voor het individu als voor de
lagere besturen, omdat men het sys-
teem van BPA’s om gewestplannen
te wijzigen hoe langer hoe meer heeft
toegestaan.

Mijnheer de Minister, indien er niet
een aantal gaten in de wetgeving wor-
den gedicht en de geloofwaardigheid
van de stedebouwwetgeving opnieuw
op de helling komt te staan, dan zal
ook het Structuurplan niet veel hel-
pen. U weet dat wij een aantal voor-
stellen van decreet klaar hebben om
daar een antwoord op te geven. U
hebt ons een soort maxi-decreet be-
loofd in het najaar. Die afzonderlijke
decreten zijn een stok achter de deur,
omdat het op dat vlak vijf na twaalf
is en ik er echt van overtuigd ben dat
er dringend iets moet gebeuren. Ik
denk trouwens dat nu reeds op het
terrein duidelijk zal worden welke uw
politiek is.

Terloops wens ik een concrete vraag
te stellen. Er wordt gefluisterd dat u
het felbetwiste BPA-D’Hooie  niet zal
goedkeuren, maar dat u wel bereid
bent de bestemming te wijzigen via
een gewestplan. Is dat zo of is dat
een vals gerucht ? Als het zo is, kan
dat gerucht best zo snel mogelijk de
wereld worden uitgeholpen.
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Ik heb reeds gesproken over de
coördinatie- en beleidsversnippering.
Ik denk dat dit bij uitstek tot uiting
komt in het thema stadsvernieuwing.
U zegt het trouwens in uw eigen be-
leidsnota. U zegt dat de versnippe-
ring daar zeer groot is. Ik denk ook
dat de kloof tussen theorie en prak-
tijk nergens zo groot is als daar. De
kloof tussen het aantal erkende en
het aantal gerealiseerde projecten
zegt voldoende.

Ik denk dat het stadsvernieuwingsbe-
leid tot nu toe weinig heeft gereali-
seerd, maar velen heeft gefrustreerd.
Ik denk dat ook op dat specifieke
domein het wantrouwen van de bur-
ger in de overheid heel erg is toege-
nomen. Veel mensen hebben zich
voor de stadsvernieuwing ingezet en
zijn met hun hoofd tegen de muur
gelopen. U kondigt nu op middellan-
ge termijn een raamdecreet aan. Wat
is middellange termijn ? Ik val mis-
schien in herhaling, maar op dit vlak
is het niet vijf, maar tien na twaalf.
Immers, een beleid van stadsvernieu-
wing is volgens mij de hefboom om
een milieu- en ruimtevernietigende
spiraal te stoppen. Als voorbeeld kan
ik mijn eigen stad Antwerpen geven.
Voor de tweede maal in dertig jaar
maak ik daar in het centrum van de
stad een kaalslag mee. In de jaren
zestig was het zo dat elk dienstverle-
nend bedrijf dat zichzelf respecteer-
de, een kantoor in het centrum van
de stad moest hebben. Dat was nu
eenmaal de bedrijfscultuur op dat
moment. Daarvoor is heel het stede-
lijk weefsel, niet alleen de huizen
maar ook het sociaal netwerk, in de
kernstad totaal vernield. Er zijn be-
drijven gekomen en zij hebben een
gedeelte van de stad tot slaapgebied
gemaakt, want er zijn enkel kanto-
ren. Zij hebben er ook voor gezorgd
dat de stad dichtgeslibd is door het
verkeer, want men moest met de au-
to tot aan het bedrijf geraken. Dertig
jaar later, in de jaren negentig, heb-
ben deze bedrijven hun investeringen
afgeschreven. De stad is voor hen
niet meer interessant. Inderdaad,
men kan de kantoren met het privé-
vervoer niet meer bereiken. Het
openbaar vervoer is ook niet uitge-

bouwd. De bedrijven trekken dus uit
het stadscentrum weg en gaan naar
de stadsrand. In Antwerpen is dat de
zogenaamde Brusselse poort, de weg
naar de snelweg of, als het over
KMO’s gaat, naar de Boomsesteen-
weg, de Bredabaan en andere uitvals-
wegen. Dit heeft zware gevolgen. Dit
betekent dat voor de tweede maal in
dertig jaar een heel stedelijk weefsel
wordt vernield. Er is een kaalslag, er
is leegstand, er is leegstand van grote
gebouwen, die van bepaalde straten
spookstraten maken en dus tot onvei-
ligheid leiden enzovoort. Dit zorgt er
ook voor dat er opnieuw verkeers-
stromen op gang worden gebracht.
De mensen zijn eerst de stad uitge-
vlucht omdat de stad onbewoonbaar
was. Ze komen wel in de stad om te
werken, te winkelen en school te lo-
pen. Vroeger kon men daar nog win-
kelen. Dat kan nu niet meer. Wan-
neer u nu een blik verf nodig hebt
dan hebt u een auto nodig om naar
de Boomsesteenweg of naar de Bre-
dabaan te rijden. In Limburg is het
precies hetzelfde. Er is dus nu de lint-
bebouwing van de KMO’s en van de
bedrijvencentra. Daardoor heeft een
gezin vroeger één, later een tweede,
nu een derde wagen nodig, niet al-
leen om te werken, om de kinderen
van de school te halen of te winkelen,
maar ook om uit te gaan enzovoort.
Deze spiraal kunt u enkel tegenhou-
den door de steden opnieuw leefbaar
te maken en door een daadwerkelijke
politiek van inbreiding te voeren,
door de stad nieuwe perspectieven te
bieden. Wanneer ik dus uw beleids-
nota inzake stadsherwaardering op
middellange termijn lees, dan zeg ik
dat het te laat is, dat het nu moet
gebeuren en dringender dan ooit. Dit
moet trouwens met een totaal beleid
van openbaar vervoer worden ge-
combineerd. U zult zeggen dat ik
daarvoor bij de Minister van Open-
baar Vervoer moet zijn, maar dit
hangt allemaal samen.

Neem nu dezelfde situatie in Antwer-
pen. U weet dat wij te kampen heb-
ben met de doorgang van de TGV.
Men heeft uiteindelijk gekozen voor
het Centraal Station in het midden
van de stad als hoofd- en vertreksta-
tion van de TGV.

Wilt u dit project aantrekkelijk ma-

ken, dan moeten de zakenlui, want
het is toch voor hen dat die TGV is
bestemd, met hun auto tot bijna op
de trein kunnen rijden. Dat betekent
niet alleen een nieuwe nood aan par-
keerruimtes maar ook nieuwe ver-
keersstromen in de richting van de
stad. Hetzelfde maken wij op dit
ogenblik mee op de Antwerpse
Groenplaats. Er moet daar parkeer-
ruimte komen, want men wil daar
een hotel. Dit brengt nieuwe ver-
keersstromen mee. De steden gaan
verder dicht en worden nog minder
aantrekkelijk voor bedrijven, voor
KMO’s en nu ook voor de midden-
standers. U krijgt dus opnieuw een
leegloop. Die spiraal moet dringend
worden gestopt.

Mijnheer de Vice-Eerste Minister, ik
denk dat u het probleem niet oplost
met een investering van 30 miljard
frank in sociale huisvesting. Ik meen
dat de massale programma’s voor so-
ciale huisvesting nog altijd te veel uit-
gaan van het feit dat wonen is een
mooi huis bezitten. Dit is een mate-
rialistisch-socialistische visie. Men
gaat ervan uit dat wonen is een huis
waarin men het basisconfort kan vin-
den. Wonen is echter ook het schep-
pen van sociale ruimte en netwerken.
Het programma sociale huisvesting
zoals het nu is opgezet, is veel te wei-
nig gecoördineerd met stadsvernieu-
wing, waar men een decreet op mid-
dellange termijn ziet, dus ook veel te
weinig gecoördineerd met een beleid
van stadsgezichten en monumenten-
zorg.

Voor zover ik weet is de prioriteit
van uw beleid inzake huisvesting het
verwezenlijken tegen 1994 van een
aantal concrete waarneembare reali-
saties, die dan waarschijnlijk met veel
brio zullen worden geopend door de
plaatselijke burgemeester, die het
lint doorknipt naast de Gemeen-
schapsminister. Dit beleid geeft ech-
ter een onvoldoende antwoord op de
reële noden van het wonen vandaag.

De uitdaging van het totale beleid
van de Vlaamse Executieve zou moe-
ten zijn hoe steden vandaag opnieuw
bewoonbaar worden gemaakt, niet
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alleen wat de huizen betreft, maar
ook de sociale netwerken, die erbij
horen.

Mijnheer de Minister, hoe geeft u
een antwoord op de contactarmoede
die in de stad schrijnend is en boven-
dien ook een van de oorzaken van
moeilijkheden in het samenleven met
andere culturen en migranten.

Wij zijn ons ook veel te weinig be-
wust van het belang dat burgers hech-
ten aan het gevoel van herkenbaar-
heid, van thuis zijn. Inderdaad, wan-
neer men de evolutie nagaat van het
stadsbeeld en van een stadsomgeving
- trouwens van de omgeving van
Vlaanderen in het algemeen -, stelt
men vast dat de herkenbare punten
in een stad veel te snel wijzigen. Het
gevoel van thuis zijn verdwijnt voor
heel veel mensen. Ik had het daar-
straks bijvoorbeeld over de parking
op de Groenplaats. Tegen dit project
werd zeer fel gereageerd, onder meer
door een aantal punkers, die deze
plaats als hun salon en zelfs als hun
thuis beschouwen. Zij reageren op
een zeer heftige manier - ik geef toe
op een manier die niet altijd is geper-
mitteerd -, maar zij geven een wre-
vel en onvrede weer die veel comple-
xer is. Ditzelfde gevoel leeft ook bij
oudere mensen die geregeld ‘s mid-
dags op de Groenplaats op de bank
komen zitten onder hun boom, waar-
in de duif die zij belangrijk vinden,
altijd zit. Misschien treed ik teveel in
details, maar het is belangrijk dat wij
dergelijke situaties inzien.

Op die manier kan ook de link wor-
den gelegd naar de bevoegdheden
van Minister Sauwens, die ten on-
rechte als een aparte entiteit in een
aparte beleidsnota wordt voorgesteld
en waar geen enkel dwarsverband
met een ander beleid is terug te vin-
den.

De nota van Minister Sauwens geeft
een aantal interessante perspectie-
ven. Tot nu toe is al te veel een mo-
numentenbeleid gevoerd dat op het
beschermen van waardevolle gebou-
wen was gebaseerd. Er kwam een be-
langrijke evolutie op het ogenblik dat

stads- en dorpsgezichten werden er-
kend, maar er wordt nog steeds te
veel uitgegaan van de functie monu-
ment : een mooie kerk en de huizen
daarrond  ; er wordt te weinig uitge-
gaan van een visie op een cultuurhis-
torisch patrimonium, bijvoorbeeld de
functie van bepaalde pleinen, stra-
ten, dreven in bepaalde wijken, zon-
der dewelke  die wijken niet meer het-
zelfde karakter hebben, niet meer
dezelfde eigenheid en herkenbaar-
heid. Ik leg opnieuw de dwarsverbin-
ding naar stadsherwaardering en naar
een beleid inzake sociale huisvesting.
Deze punten moeten duidelijk met
elkaar worden verbonden.

Het uitdrukkelijk besef dat Minister
Sauwens in zijn nota naar voren
schuift, met name dat de landschaps-
diversiteit uitdrukkelijk verbonden is
met de biodiversiteit, om het in Rio-
termen te zeggen, is zeer belangrijk.
Wanneer ik de heer De Seranno zo-
ëven heb horen zeggen : Die groene
jongens komen overal stukken in
mijn landbouwgrond opkopen, denk
ik dat het essentieel en belangrijk is
dat die groene jongens dat doen en
dat het bovendien goed is dat ze het
doen. Inderdaad, wij hebben kleine
landschapselementen nodig om be-
paalde soorten te laten overleven en
de biodiversiteit in stand te houden.
Op dat vlak is het niet alleen tien
maar misschien wel twintig over
twaalf. Wanneer wij zien hoeveel
soorten in het vlinder- en het insec-
tenbestand verdwenen zijn, meen ik
dat er dringend iets moet worden ge-
daan.

Ik denk dat het een stap vooruit is,
wanneer men bij de erkenning van
land- en dorpsgezichten ook de diver-
siteit inbouwt.

In feite is het creëren van uniforme,
onherkenbare landschappen, zowel
in de stad als op het platteland, ne-
fast. Sommigen spreken wel eens
over de bedreiging van onze eigen
cultuur. Welnu, ik denk dat de be-
dreiging van onze cultuur precies
daarin zit en het zijn niet de vijf ten
honderd islamieten die hier wonen,
maar wel het gebrek aan eigenheid
en creatieve mogelijkheden in onze
dagelijkse cultuur. In een stad kopen
wij allemaal, Vlamingen of anderen,

dezelfde schoenen, bij Bata of Shoe
Post. Klederen bij P & C of C & A,
huishoudgerei bij Blokker . . . Een
winkelstraat is precies eender, of
men nu gaat winkelen in Den Haag,
in Antwerpen, in Luik of in Lille.
Buiten de stad komt het platteland
over als één grote uitgestrekte mono-
tone vlakte zonder diversiteit of her-
kenbaarheid. Het is deze vervlakking
en grootschaligheid die in Vlaande-
ren vanuit een totaal visie dringend
moeten worden aangepakt op een co-
herente en gecoördineerde wijze.
(Algemeen applaus)

De Voorzitter : De heer Caudron
heeft het woord.

De heer J. Caudron (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, de ruimtelijke
ordening is in Vlaanderen de voor-
bije tien jaar helemaal ontspoord.
Het is een echte chaos geworden, zo-
als iedereen dagelijks kan vaststellen.
Nog nooit is er zoveel gesproken en
geschreven over de open ruimte en
de noodzaak haar te beschermen,
maar wat er nog van overblijft, ver-
dwijnt aan een steeds hoger tempo.

Alle wettelijke ontsnappingsroutes,
alle denkbare trucs - en er zijn er
veel - worden aangewend om toch
maar te kunnen bouwen waar men
wil. Minder scrupuleuze lieden, die
het falende handhavingsbeleid ken-
nen, bouwen er zomaar op los, tot in
de natuurgebieden toe. Desnoods
zonder enige bouwvergunning. Ze
hebben het er met de glimlach voor
over, desnoods een hele reeks PV’s
en in het ergste geval zelfs een cor-
rectionele veroordeling op te lopen,
want ze weten zeker dat zij het ille-
gaal opgetrokken gebouw niet zullen
moeten afbreken.

Kan de Minister ons eens zeggen
hoeveel keer, sedert de wet van 1962,
illegaal opgetrokken en niet vergun-
bare  gebouwen ook werkelijk werden
afgebroken ? Ik denk dat hij zelf ont-
hutst zal staan als hij de cijfers onder
ogen krijgt.

Door dat ruimtelijk wanbeleid is
Vlaanderen de jongste dertig jaar
geëvolueerd tot het lelijkste land van
Europa. Overal staan huizen, be-
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Caudron

drijfsgebouwen, koterijen allerhande
verspreid in het landschap. Die ein-
deloze versnippering van de bebou-
wing kost de gemeenschap onnoeme-
lijk veel geld, meer dan werkelijk no-
dig is voor de nutsleidingen allerhan-
de.

Het is bijvoorbeeld een van de grote
oorzaken van ons falende waterzui-
veringsbeleid. Nochtans was de wet
op de stedebouw en de ruimtelijke
ordening van 1962 op zichzelf een
goede wet. Zij werd echter systema-
tisch uitgehold met medeplichtigheid
van velen.

De Vlaamse Federatie voor Planolo-
gie sloeg enkele maanden geleden de
nagel op de kop toen zij de oorzaken
aanwees van deze verregaande ver-
loedering : de uitzonderingsbepalin-
gen, zoals de beruchte opvulregel,
die steeds verder gaande lintbebou-
wing voor gevolg heeft, het nog meer
beruchte mini-decreet Akkermans
van 1984, dat bijvoorbeeld de vesti-
ging van industriële bedrijven in
landbouwzones mogelijk maakte, en
verder de steeds vrijere interpretatie
van de wet, tot op het randje van de
illegaliteit, voor wat de voorschriften
van de gewestplannen betreft.

Het ruimtelijk beleid werd meer en
meer een kwestie van politiek dienst-
betoon, waarbij ook Ministers gere-
geld het slechte voorbeeld gaven,

De Vlaamse Regering is er zich blijk-
baar van bewust dat het allemaal uit
de hand is gelopen, dat het zo echt
niet verder meer kan. Zij belooft
streng de hand te houden aan een
moratorium op de gemeentelijke bij-
zondere plannen van aanleg en in een
mooie brochure belooft de kersverse
Minister van Ruimtelijke Ordening
ons - zoals zijn voorgangers - nog
maar eens een structuurplan voor
Vlaanderen en een nieuw decreet op
de ruimtelijke ordening en stede-
bouw.

Mijnheer de Minister, men zal in
Vlaanderen de geloofwaardigheid
van deze beloften beoordelen naar de
mate waarin u de bestaande wet en
de bestaande voorschriften streng en
correct zult laten toepassen. Het is
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goed dat u een moratorium stelt op
de BPA’s die een wijziging van het
gewestplan inhouden, maar mag ik
vragen ter zake zeer duidelijk te
zijn ? Wat betekent precies het op-
starten door de gemeenteraad van de
procedure voor het opstellen van een
BPA ? Is dat de aanwijzing van een
ontwerper of is dat de voorlopige
goedkeuring van het BPA door de
gemeenteraad ? Betekent het dat de
Vlaamse Regering geen enkel BPA
meer zal goedkeuren dat wijzigingen
van het gewestplan inhoudt, als het
door de gemeenteraad is opgestart na
5 februari 1992 ?

Geldt dat moratorium ook voor de
zogenaamde groene BPA’s, die als
enige bedoeling hebben, via de BPA-
procedure, de open ruimte beter te
beschermen ? Die zijn er namelijk
ook. Ik hoop dat u hier niet het kind
met het badwater zult wegwerpen.

Mag ik u ook vragen wat de zin op
pagina 56 van uw brochure Vlaande-
ren in beweging betekent, ik citeer :
,,De andere wettelijke instrumenten
blijven onverminderd van toepas-
sing” ? Geldt dit ook voor het fameu-
ze mini-decreet van 1984, voor de zo-
genaamde opvullingsregel en voor de
zeer brede interpretatie van bijvoor-
beeld agrarische activiteit, waardoor
constructies van glas, metaal en be-
ton, ten gerieve ook van de tuinbouw
die geen enkele grondgebondenheid
meer heeft, overal in het agrarisch
gebied kunnen worden opgericht,
ook als ze werkelijk industriële afme-
tingen aannemen ?

Indien dit zo is dan vrees ik dat er
op korte termijn bitter weinig zal ver-
anderen in Vlaanderen . . .

Ten slotte wil ik u nog een laatste
vraag stellen. In de regeringsverkla-
ring is er ook sprake van de groene
hoofdstructuur voor Vlaanderen. Ik
neem aan dat uw collega nu spoedig
werk wil maken van deze groene
hoofdstructuur, die u heeft opgestart,
maar nadien heeft laten rusten. Zult
u deze groene hoofdstructuur laten
opnemen in het nieuw geplande de-
creet op de ruimtelijke ordening en
de stedebouw en in alle bestaande
gewestplannen ?

Ik hoop, mijnheer de Minister, dat
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uw beleid wordt gekenmerkt door ge-
loofwaardigheid zowel op korte als
op langere termijn. U mag in die zin
op de steun van de Volksunie reke-
nen, en wij wensen u veel sterkte toe.

De Voorzitter : De heer Goossens
heeft het woord.

De heer W. Goossens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, collega’s, gezien het reeds
ver gevorderde uur beperk ik mijn
uiteenzetting over Huisvesting,
Ruimtelijke Ordening en Landinrich-
ting tot een aantal krachtlijnen die de
libertijnen nauw aan het hart liggen.

Het beleid van de vorige Vlaamse
Executieve werd gekenmerkt door
een verschuiving van de inspanning
voor de eigendomsverwerving naar
de sociale huursector met behoud
van de globale inspanning voor huis-
vesting. De huidige Vlaamse Execu-
tieve zal dan ook worden gedwongen
bijkomende inspanningen te doen
voor huisvesting, zowel voor de huur-
sector, als voor de eigendomsverwer-
ving.

Volgens onze fractie dient dit op de
volgende wijze te gebeuren. Voor
huursector en eigendomsverwerving
is een significante verruiming van de
middelen voor huisvesting noodzake-
lijk. In de sociale huursector moeten
meer middelen dank zij correcte allo-
catie terechtkomen bij hen die ze
echt nodig hebben. Het systeem van
de alternatieve financiering voor de
bouw van sociale huurwoningen
moet worden geheroriënteerd naar
sociale eigendomsverwerving. De be-
sparingen van de vorige Executieve
in het premiestelsel moeten onge-
daan worden gemaakt, maar tegelij-
kertijd moet worden gezorgd voor
een efficiëntere allocatie van de pre-
mies, zodat zij werkelijk een bijko-
mende stimulans tot eigendomsver-
werving kunnen betekenen.

Over ruimtelijke ordening en landin-
richting maak ik nog de volgende op-
merking. Het structuurplan moet in-
derdaad uitmonden in een toepas-
singsplan met aandacht voor veilig-
heid, vooral van de wegen, een goede
verkeersinfrastructuur , het inlopen
van de achterstand inzake onder-
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houd, een verlaging van de BTW op
huisvesting, een verlaging van de on-
roerende voorheffing, de fiscale af-
trekbaarheid van de intresten en de
verlaging van de registratierechten en
de successierechten. Ik dank u voor
uw aandacht. (Applaus bij ROS-
SEM)

De Voorzitter : De heer Olivier heeft
het woord.

De heer M. Olivier (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, bij de be-
spreking van dit gedeelte wil ik me
beperken tot één aspect van de be-
groting met name het urgentiepro-
gramma sociale huisvesting.

Na de verkiezingen van 24 november
werd de sociale huisvestingsproble-
matiek opnieuw een prioriteit op het
politieke veld. De Vlaamse Executie-
ve stelde in haar regeerprogramma
voor om 30 miljard frank extra te
voorzien voor de sociale huisvesting
teneinde, aldus de Minister, vóór de
gemeenteraadsverkiezingen van ok-
tober 1994 te komen tot een shockef-
fect in de sector van de sociale huis-
vesting.

In het regeerakkoord staat tevens
vermeld dat de oprichting zal worden
onderzocht van een holdingmaat-
schappij met een publiek karakter. In
het ontwerp van programmadecreet
zouden een aantal opties en modali-
teiten worden voorzien.

De CVP-fractie is het eens met het
globale opzet : méér middelen inzet-
ten voor de sociale huisvesting, zowel
in de koop- als huursector. De vraag
blijft echter of de oprichting van een
nieuwe holding wel de meest aange-
wezen weg is om aan de problema-
tiek een oplossing te geven. Er zal
nog lang worden gediscuteerd over
de opportuniteit van een dergelijke
operatie.

De vraag kan worden gesteld of de
verhoging van de investeringskredie-
ten voor de bestaande instelling een
niet meer efficiënte weg zou geweest
zijn. De Vlaamse Huisvestingsmaat-
schappij heeft immers pakken dos-
siers liggen die voor onmiddellijke

realisatie in aanmerking kunnen ko-
men. Dat de Vlaamse Huisvestings-
maatschappij met haar erkende ven-
nootschappen bijzonder alert is en
veel aankan, heeft de besteding van
het extra krediet van anderhalf mil-
jard frank bewezen : 500 miljoen
frank voor Gent en Antwerpen, 1
miljard frank voor het bouwen van
huurwoningen in kansarme buurten.

Elke Minister tekent zijn eigen beleid
uit dat hij wil realiseren en zoekt de
middelen om dit programma te reali-
seren waar ze te vinden zijn.

De gesprekken die op verschillende
plaatsen doorgegaan zijn, hebben ge-
leid tot het bepalen van krijtlijnen
waarbinnen de holding en het urgen-
tieprogramma een kans kunnen krij-
gen. Ook onze fractie wil positief
meewerken op voorwaarde dat enke-
le spelregels worden gerespecteerd.

De doelstelling van de vennootschap
moet strikt worden beperkt tot het
programmadecreet en het regeerak-
koord. Activiteiten zoals stad aan de
stroom moeten met de meeste om-
zichtigheid worden behandeld en
kunnen maar pas als er een duidelijke
sociale doelstelling aan gekoppeld is.
Trouwens, er kan geen sprake zijn
dat de woningen, gebouwd door de
holding, zelf worden geëxploiteerd
door de holding. Deze woningen
moeten ter beschikking worden ge-
steld van de erkende vennootschap-
pen. Wij zijn dan ook tevreden dat
de Minister heeft toegezegd bij de
uitbouw van het impulsprogramma
voorrang te geven aan de erkende
vennootschappen.

De vennootschap moet beperkt zijn
in haar samenstelling en duur. De
Vlaamse Huisvestingsmaatschappij
moet evenveel bestuurders tellen als
de GIMV en liefst één meer.

Een andere bevoegdheid is de manier
waarop de aangetrokken gelden zul-
len worden aangewend. Dit kan niet
worden bepaald door de holding. De
criteria moeten door de Executieve
duidelijk worden afgebakend. Bij de
bepaling van de criteria kan het niet
verder dat alleen bepaalde grote ste-
den, Antwerpen en Gent en bepaal-
de gemeenten, de zogenaamde

VFIK-gemeenten, opnieuw alle
voorrechten krijgen. Verder moet
worden vermeden dat naast kansar-
me buurten, woonnoodgebieden,
herwaarderingsgebieden een vierde
soort van gebied wordt gecreëerd.
De CVP-fractie is hieromtrent duide-
lijk. De exclusieve koppeling aan de
VFIK-gemeenten is onaanvaardbaar,
het investeringsprogramma moet rui-
mer kunnen worden toegepast, reke-
ning houdende met de inbreidingspo-
litiek en deze van de kansarmen, die
we alle twee ondersteunen. Projecten
worden ingediend en per project
geëvalueerd op basis van specifieke
criteria. Het project moet primeren
boven de keuze van de gemeente.

De middelen moeten worden aange-
wend zowel voor de huur- als voor
de koopsector. In dit verband dient
de voorkeur gegeven aan projecten
die rekening houden met minimale
kwaliteitsnormen en toch haalbaar
blijven voor minder begoeden. Aan
dit aspect dient meer aandacht en
zorg besteed, zowel door de op-
drachtgevers als architecten. Het is
best mogelijk nog woningen te bou-
wen die 1,750 miljoen frank kosten
(exclusief grond, BTW, honoraria
enzovoort).

De aangekondigde snelle procedure
met een tijdspanne van 120 tot 150
dagen kunnen wij onderschrijven. Is
dit evenwel realistisch ? Hoe dan ook
zullen de bestaande spelregels en
reglementen moeten worden geres-
pecteerd, al kunnen zij mogelijk ver-
eenvoudigd worden. Het kan alles-
zins niet dat zij alleen voor de Vlaam-
se Huisvestingsmaatschappij en haar
erkende vennootschappen gelden en
dat de nieuwe holding tot eigen rea-
lisaties overgaat op basis van andere
spelregels dan deze waaraan de
VHM onderworpen is.

Tot deze algemene bemerkingen wil
ik me beperken. Vanuit onze fractie
zullen we het impulsprogramma voor
de sociale huisvesting steunen. We
willen constructief medewerken. Het
ondersteunen van de bestaande ini-
tiatieven blijft het eerste doel. We
moeten een klaar zicht krijgen op de
budgettaire implicaties. De nieuwe
financieringsvorm via de holding mag
niet duurder zijn dan de klassieke fi-
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Olivier verhoging van het VFIK
onvoldoende als remedie.

is immers groot en
zaamd.

kan niet worden veronacht-

nancieringsmethode op korte, mid-
dellange of lange termijn. We hopen
dan ook, mijnheer de Minister, dat
we, zoals aangekondigd, verder in de
Commissie kunnen samenwerken om
tot een goede en betaalbare huisves-
ting te komen.

De Voorzitter : De heer Van der
Poorten heeft het woord.

De heer M. Van der Poorten (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
het belang van de huisvesting voor
mens en maatschappij is voldoende
bekend.

De investeringskredieten voor de so-
ciale huisvesting werden de voorbije
jaren beperkt.

De sociale huisvesting in Vlaanderen
heeft moeilijke tijden beleefd. Waar
in 1980 voor deze sector nog bijna 18
miljard frank aan investeringskredie-
ten ter beschikking werden gesteld,
liep dit terug tot amper 8,5 miljard
frank ; een peulschil vergeleken bij
de enorme nood aan aangepaste, be-
taalbare, sociale woningen.

De CVP heeft zich ingeschreven om
mede een inhaalbeweging tot stand
te brengen. Omwille van de maat-
schappelijke evolutie, zoals het af-
zonderlijk gaan wonen, het groter
aantal gebroken gezinnen, de schaal-
grootte van ons gezin, dat de jongste
jaren erg is gaan veranderen, en gelet
op de enorme woonnood, lijken een
verhoging van de middelen en een
inhaalplan verantwoord.

De CVP-fractie onderschrijft geheel
het uitgangspunt dat een recht op wo-
nen voor iedereen wil voorbehouden
en beklemtoont hierbij evenzeer dat
een zo groot mogelijke woonzeker-
heid moet worden geboden, met aan-
gepaste woningen in een gezonde
leefomgeving.

Het regeerakkoord voorzag daarbij
in een sociaal urgentieprogramma te-
gen de kansarmoede. Namens mijn
fractie wil ik er de nadruk op leggen
dat de strijd tegen de kansarmoede
een bredere benaming vraagt, met
een inbedding in onderwijs, sociale
zekerheid en arbeid. Een middelen-

Men mag niet van een verkeerde ba-
sis uitgaan : mensen die niet kunnen
bouwen, moeten huren ; bouwen is
te duur, dus moeten we huurwonin-
gen bouwen en die ter beschikking
stellen. Voor ons dient men er eerder
van uit te gaan, het zoveel mogelijk
mensen helpen mogelijk te maken
dat ze kunnen bouwen en kunnen
verwerven, omdat wie zelf bouwt of
koopt, minder of geen beroep moet
doen op een uitgebreid sociaal stel-
sel. Naarmate meer mensen zelf een
woning kunnen bouwen, kopen of
verwerven, kan de overheid een klei-
ner deel helpen aan een huurwoning.

Wij begrijpen ten volle dat de keuze
in de huidige omstandigheden wordt
gelegd bij de zwakkeren. Wij erken-
nen dat het beleid er moet op gericht
zijn op doeltreffende wijze het recht
op wonen voor elkeen te verzekeren.

Soms dienen wij echter vast te stellen
dat heel wat stemmen opgaan om alle
inspanningen uitsluitend op deze
huursector te concentreren. Sommi-
gen vragen zich nog nauwelijks af of
het bevorderen van de eigendoms-
verwerving nog noodzakelijk is en
willen alle beschikbare middelen aan-
wenden voor de huursector.

Dergelijke aanpak getuigt van kort-
zichtigheid. Niemand kan ontkennen
dat het voor het welzijn van mens en
gezin, voor de ontwikkeling van de
spaarzin  en het algemeen verant-
woordelij kheidsbesef van zeer grote
waarde is te kunnen ijveren voor het
verwerven en verzorgen van een ei-
gen woning. Dit voorrecht moet niet
worden voorbehouden aan een klei-
ne groep.

Uit vele studies en rondvragingen
blijkt duidelijk dat voor de modale
Vlaming het verwerven van een eigen
woning een prioritaire verzuchting
blijft. Nog altijd verlangen duizenden
ernaar hun droom van een eigen huis
te verwezenlijken. De groep van
mensen met een bescheiden inko-
men, die met enige steun van de
overheid mede worden aangezet om
te sparen en zodanig eigenaar te kun-
nen worden van een woning, is zeer

Dat dit in de huidige omstandigheden
voor een steeds groeiend aantal ge-
zinnen niet meer kan zonder belang-
rijke overheidstussenkomst, hoeft
nauwelijks te verbazen.

Toch heeft zich de jongste jaren een
mentale verwaarlozing van de sociale
eigendomsverwerving voltrokken,
die zich heeft vertaald in het systema-
tisch verminderen van de kredieten
voor deze sector. Ten onrechte werd
de eigendomsverwerving verward
met het stimuleren van verkoop aan
zittende huurders, terwijl de echte
sociale koopsector wordt miskend. In
de beleidsnota werd niets over het
aspect groepsbouw aangehouden.

In de rand hiervan durf ik er evenwel
op te wijzen dat het kansarmoedebe-
leid niet mag worden geïnstitutionali-
seerd, zoals ik vaak de indruk krijg.

Het algemeen beleid dient wel reke-
ning te houden met het feit dat in
onze maatschappij - jammer genoeg
- kansarmen leven, zonder dat deze
groep wordt gestigmatiseerd.

Je krijgt soms de indruk dat men in
zijn gemeente kansarme buurten
moet hebben om straks woningbouw-
projecten toegewezen te krijgen.

Bij die tegenwoordig allesoverheer-
sende kansarmoedeslogan stelt de
doorsnee-burger, de immer zorg-
zaam levende familie, die gewerkt en
gespaard heeft, die gezorgd heeft, die
een degelijke opvoeding aan de kin-
deren pogen mee te geven, die haar
plichten ter harte heeft genomen en
haar rechten ook wel willen blijven
nastreven, zich terecht vragen bij een
steeds sterker partieel gevoerd be-
leid.

Die overgrote groep mensen willen
voor zichzelf, voor hun kinderen en
zelfs voor hun kleinkinderen nog in-
spanningen opbrengen om mits enige
overheidshulp nog een eigendom te
kunnen verwerven. Zonder hulp van
de overheid kan deze uitgebreide
groep haar grote droom niet realise-
ren en blijft zij aangewezen, ofwel op
de privé-huurmarkt, ofwel vastgean-
kerd in de sociale huurmarkt met alle
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kosten vandien voor de overheid. Wil
men de lasten voor de gemeenschap
verminderen, dan moet men zoveel
mogelijk gezinnen uit deze groep hel-
pen om eigenaar te worden.

Berekeningen hebben aangetoond,
ook binnen de VHM circuleren die-
naangaand nota’s, dat een sociale
koopwoning voor het Vlaamse Ge-
west heel wat voordeliger uitvalt dan
een sociale huurwoning. In actuele
franken zou het verschil in investerin-
gen gespreid over een periode van
dertig jaar ongeveer 2 miljoen frank
bedragen. Een niet-onbelangrijk deel
van de bouwkosten van deze sociale
koopwoningen vloeit bovendien te-
rug naar de overheid. Reeds bij de
bouw ontvangt de overheid via aller-
lei taksen en belastingen 34 ten hon-
derd van de bouwkost  terug, maar
ook na de bouw blijft de woning een
bron van fiscale inkomsten, zij het
voor de staatskas, en niet voor de
gemeenschapskas.

In een recente nota werd uitgerekend
dat, over een periode van vijftig jaar
en in de hypothese dat de koopwo-
ning in deze periode eenmaal van ei-
genaar verandert, deze uiteindelijk
niet minder dan 84 ten honderd van
haar investeringskost aan de over-
heid heeft opgebracht. Reden te
meer dus om voor deze sector de in-
spanningen op te drijven. Niet alleen
kost een sociale huurwoning bij fi-
nanciering door de overheid met een
lening aan de Vlaamse Gemeenschap
veel meer dan een sociale koopwo-
ning ; zij kost ook aan de bewoner
zelf op een mensenleven meer dan
het dubbele van een koopwoning,
vooral omdat hier de inflatie mee-
speelt.

Intussen kampen ook vele erkende
vennootschappen met problemen om
het eigen patrimonium te saneren of
te renoveren, waarvoor opnieuw be-
langrijke middelen moeten worden
uitgetrokken. Ook op dat vlak ont-
last de zorg voor het eigen huis de
gemeenschap van steeds groter wor-
dende uitgaven.

Een huisvestingsbeleid dat daarmede
geen rekening houdt, veroorzaakt

steeds opnieuw bijkomende uit de
hand lopende uitgaven. De eigen-
domsverwerving vermindert boven-
dien de druk op de huursector, om-
dat sociale huurders mede daardoor
aangespoord worden om eigenaar te
worden, waardoor meteen huurwo-
ningen vrij kunnen komen.

Ik onderschrijf geheel de stelling die
door het Vlaams Woningfonds bij
monde van haar directeur-generaal
recentelijk herhaald werd, namelijk
dat de eigendomsverwerving voor
kansarmen de beste en enig realiseer-
bare vorm van pensioensparen is.

Ik pleit er dan ook voor dat bij de
toekenning van de kredieten de ei-
gendomsverwerving sterker zou wor-
den aangemoedigd. (Applaus)

De Voorzitter : De heer De Mol
heeft het woord.

De heer J. De Mol (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, de verwe-
venheid tussen de verschillende be-
leidsdomeinen hangt nauw samen
met de maatschappelijke structuren.
Wil men deze structuren optimaal be-
nutten, dan dient aan deze samen-
hang belangrijke aandacht te worden
besteed. Hiertoe is nodig dat het aan-
gekondigde structuurplan Vlaande-
ren werkelijk een facetmatig beleids-
plan wordt en geen zoveelste ruimte-
lijke vertaling van de behoeften van
de sectoren.

In dit betoog wens ik enige opmer-
kingen te formuleren over de beleids-
domeinen Landinrichting en Monu-
menten en Landschappen. Bij de be-
leidsdomeinen Landinrichting en
Landschappen staat in Vlaanderen
het vrijwaringsprincipe werkelijk
vooraan. De steeds verdere aantas-
ting van de open ruimte is nefast,
zowel voor de landinrichting als voor
de bescherming van waardevolle
landschappen. De aantasting van de
open ruimte wordt in de hand ge-
werkt door het huidige ruimtelijk
vergunningsbeleid. Dit doorkruist
voor een aantal punten de doelstel-
lingen van de gewestplannen, terwijl
in een aantal gevallen het gewestplan
zelf de aantasting van de open ruimte
in de hand werkt.

In het bestaande plankader van de
gewestplannen vormt het terugdrin-
gen van de bestaande afwijkingen
van de gewestplannen - minidecreet
en opvulregel verruimde interpreta-
tie van de toelichting bij het konink-
lijk besluit houdende inrichting van
de gewestplannen - een absolute be-
leidsprioriteit. In deze optiek moet
minstens de consensus om aan de op-
vulregel een minimale interpretatie
toe te kennen (Commissie voor Huis-
vesting, Ruimtelijke Ordening en
Landinrichting, juli 1991),  zo snel
mogelijk in een besluit of omzend-
brief van de Executieve worden om-
gezet. Wat het minidecreet betreft,
kan op twee vlakken worden ge-
werkt. Eerst moet de onwettelijke in-
terpretatie worden ingetrokken en
ten tweede moet na evaluatie het mi-
nidecreet worden aangepast. In het
eerste geval kan dit door het intrek-
ken van de onwettelijke omzendbrief
van Pede terwijl voor het tweede ge-
val een beperkt decreet moet worden
goedgekeurd.

Daarenboven worden het landelijk
gebied en de beschermde landschap-
pen ook bedreigd door het ontbreken
van de noodzakelijke planinstrumen-
ten voor het agrarisch gebied. Meest-
al wordt aangegeven dat infrastruc-
tuurwerken, bedrijventerreinen, wo-
ningen de agrarische ruimte, die door
sommigen wordt gelijkgesteld met de
open ruimte, bedreigen. We twijfelen
of dit de enige factoren zijn. Meer en
meer stelt men vast dat agrarische of
pseudo-agrarische activiteiten de
open ruimte bedreigen. Het ontbre-
ken van eenduidige planinstrumen-
ten voor het agrarisch gebied is vol-
gens ons een van de belangrijkste
oorzaken van het verder aantasten
van de open ruimte. Men moet besef-
fen dat ook in het agrarisch gebied
een planning noodzakelijk is. Mo-
menteel vormt het agrarisch gebied
zowat het enige plangebied waar on-
der de noemer van agrarische activi-
teit, de meest tegenstrijdige functies
kunnen worden ondergebracht. Het
ontwikkelen van planinstrumenten
voor het agrarisch gebied lijkt het
enige middel om deze open ruimte te
beschermen. Men moet afstappen
van het monopolie van de agrarische
sector op wat sommigen het restge-
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bied hebben genoemd. Het kan niet
meer dat allerlei activiteiten, zoals
para-agrarische bedrijven, opslag-
plaatsen en herstelplaatsen, heuse fa-
brieken enzovoort zomaar in de open
ruimte of in een agrarisch gebied
worden neergepoot. Voor al deze ac-
tiviteiten volstaat het nu te bewijzen
dat ze een agrarische poot hebben en
is een bijna bij definitie gunstig advies
van landbouw voldoende. Al de uit-
zonderingen die gelden voor het in-
planten van boerderijen, bijkomende
woningen, serres, zijn dermate ach-
terhaald dat een planning voor het
landelijk gebied zich opdringt. Het
kan niet langer dat men het landelijk
gebied blijft beschouwen als een ge-
bied waar geen planning nodig is. Op
deze wijze wordt het landelijk gebied
- en inzonder het agrarisch gebied
- beschouwd als een restgebied. Het
is dan ook niet verwonderlijk dat ar-
tikel 48 hier zeer ruim wordt toege-
past. De bedreiging die het minide-
creet vormt voor de open ruimte, is
al voldoende toegelicht. Wil men de
open ruimte beschermen, dan moe-
ten voor dit gebied specifieke planin-
strumenten worden aangereikt. Dit
betekent geenszins dat het landelijk
gebied een terrein is waarvoor een
aparte planning moet worden ont-
wikkeld. Zowel het stedelijk als het
landelijk gebied vallen onder dezelf-
de planningsinstantie en planvorm.
Alleen moeten de functies en poten-
tialiteiten van het landelijk gebied
veel strikter worden ingevuld.

Zowel landinrichting als de bescher-
ming van landschappen hebben nood
aan een degelijke invulling, zoniet
gaan ze ten onder aan de verschillen-
de ruimtebehoevende sectoren. De
sector landbouw vormt voor het lan-
delijk gebied de grootste bedreiging,
omdat de ruimtelijke kwaliteiten van
het landelijk gebied niet worden ge-
valoriseerd. De slogan dat de land-
bouw de beste en enige bescherming
van de open ruimte is, is volkomen
in tegenstelling met de werkelijkheid.
Wanneer men de aantasting van de
open ruimte bekijkt, moet de land-
bouwsector met zijn zovele tegen-
strijdige belangen als de grootste ver-
nieler van de open ruimte worden be-
schouwd.

De heer J. De Seranno : Mijnheer
De Mol, het is juist dat het land-
bouwgebied de zone is voor vrijbui-
ters. De landbouwzones worden ge-
bruikt voor weekendhuisjes, pseudo-
agrarische bedrijven enzovoort. Het
is echter ook juist dat, waar er een
leefbare landbouw aanwezig is, de
parasieten wegblijven. U bekijkt mis-
schien een bepaald gebied, maar
tracht wat ruimer te zien over geheel
Vlaanderen. De enige waarborg die
wij nu hebben voor landbouw- en
bosgebieden, zijn leefbare bedrijven.
Nederland is daarvan een voorbeeld.
Indien u het omgekeerde beweert,
moet u dat ook bewijzen.

De heer J. De Mol : Mijnheer De
Seranno, als u vaststelt dat men zo-
maar zonder enige vorm van plan-
ning allerlei bedrijven opricht - en
ik beperk mij dan enkel tot de agra-
rische sector - in zuiver homogene
landbouwgebieden, weet u toch ook
waar het fout loopt.

De heer J. De Seranno : U weet toch
ook dat vele kapitaalkrachtigen uit
de steden naar het platteland komen
om er de boerderijen weg te kopen.
Dat moet u ook citeren.

De heer J. De Mol : Ik zie dat men
allerlei maatregelen toepast. Een
voorbeeld is de maatregel waardoor
de zoon van de landbouwer een wo-
ning kan krijgen naast de hoeve van
zijn ouders.

De heer J. De Seranno : De bedrij-
ven worden toch ook weggedrukt
door de lintbebouwing.

De heer J. De Mol : Ik zou dan nog
aandacht willen vragen voor de duin-
gebieden. Wij hebben een voorstel
van decreet ingediend dat een bouw-
verbod in de duinen zou afkondigen
voor een drietal jaren. In die periode
kan men dan proberen de meest
waardevolle gebieden te bescher-
men. Ik vraag de Executieve in dat
verband een standpunt in te nemen
en dit decreet zo snel mogelijk in de
Commissie te behandelen.

Hetgeen werd gezegd, vormt het
nieuwe stramien waarbinnen landin-
richting en bescherming van monu-
menten een kans kunnen maken. Het
is daarom hoopgevend dat zowel in

de beleidsbrief van Minister De Bat-
selier als in de beleidsverklaring van
Minister Sauwens een aantal nieuwe
denkpistes worden aangeboord. In
de beleidsbrief van Minister De Bat-
selier wordt voor het eerst in Vlaan-
deren de vroegere harde ruilverkave-
ling afgezworen. Men mag besluiten
dat de vroegere ruilverkaveling in fei-
te een kaalslag van het gebied tot
gevolg had. Men kon ze vergelijken
met het bouwrijp maken van indus-
trieterreinen. Alles verdween ten
voordele van één functie. In de be-
groting is daarvoor een veel beperk-
ter budget ingeschreven. De vraag
stelt zich of men de ruilverkaveling
nieuwe stijl nu niet reeds kan opleg-
gen ? Immers, heel wat van de ruil-
verkavelingsprojecten gebeuren in
fasen. Voor de fasen die nog moeten
worden aangevat, kan men misschien
de ruilverkaveling nieuwe stijl invoe-
ren. Op die manier kan veel kaalslag
in het landelijk gebied worden voor-
komen.

Ik meen, hier zal ik duidelijk met de
heer De Seranno van mening ver-
schillen, dat het economisch nut en
de rentabiliteit van de ruilverkaveling
nader moeten worden bekeken. Het
economisch nut op lange termijn, ze-
ker wanneer men over monoculturen
spreekt, is beperkt. De vele voedsel-
overschotten in het rijke Westen
dwingen ons naar andere prioriteiten
zoals een bebossingsprogramma over
te stappen. Ligt Rio dan werkelijk
zover van het Vlaamse bed ?

De forse kredietverlaging die op de
post waterbeheersing wordt inge-
schreven, geeft samen met de duide-
lijke en niet mis te verstane commen-
taar van de Minister aan dat een ech-
te trendbreuk in het beleid is ingezet.
Velen zullen dat toejuichen. Niet al-
leen de natuurbeweging met natuur-
reservaten op kop, maar ook in krin-
gen die puur vanuit waterbeheer-
singstechniek dachten, hebben deze
werken sterk gecontesteerd. Zijn de
recente overstromingen geen gevolg
van de waterbeheersing oude stijl,
waarbij alle waterlopen werden
rechtgetrokken en uitgediept, waar-
door het water zeer snel werd afge-
voerd. Daarbij komt nog de steeds
toenemende geurbaniseerde ruimte.
Wanneer typische overstromingsge-
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bieden, zoals valleigebieden, worden
ingepalmd voor woonzones, dan
moet men er niet over verwonderd
zijn dat die gebieden overstromen.
Het zijn de natuurli jke overstro-
mingsgebieden die men op een totaal
waanzinnige manier heeft aange-
boord.

In deze optiek is het aangewezen om
te verwijzen naar de meestal nefaste
werking van polders en wateringen.
De doelstellingen en strategie die
heel wat van deze besturen hanteren,
vertrekken louter vanuit landbouw-
kundige rentabiliteit. De verbete-
rings- en saneringswerken, het rui-
men en reiten hebben meestal geen
ecologische waarde, waardoor het
verbeteren van het landbouwmate-
riaal volledig centraal staat. Meestal
opteert men hier voor akkerland.
Men moet er van afstappen om in
ecologisch waardevolle gebieden me-
chanisch ruimmateriaal in te zetten.
Men moet naar moderne technieken
overgaan, zodat er geen onherstelba-
re schade aan de kleine oeverbioto-
pen wordt aangebracht. In het MER-
decreet moeten twee elementen ze-
ker worden opgenomen, zoals de
ruilverkavelingsprojecten en de pro-
jecten voor waterbeheersing.

Ook in de beleidsverklaring van Mi-
nister Sauwens vinden wij gelijklo-
pende trendbreuken. De overigens
voortreffelijke beleidsverklaring
geeft de pijnpunten van het vroeger
beleid weer. Vooral het onderdeel
landschappen, waar men via een de-
gelijke knelpuntenanalyse tot een in-
tegrale benadering of beleidsvisie
komt, toont aan op welke wijze een
coherente beleidsvisie kan worden
opgebouwd. Het is tevens opmerke-
lijk dat de analyses die gemaakt zijn
in de nota landinrichting, ook hier
terug te vinden zijn.

Ik heb de indruk dat de twee beleids-
lijnen op dezelfde golflengte zitten.
Het tegenovergestelde zou inderdaad
spijtig zijn. In de twee beleidsverkla-
ringen is ook de zogenaamde trend-
breuk in het beleid te vinden. De sa-
menhang tussen de verschillende be-
leidsdomeinen blijkt ook uit het ver-
gunningsbeleid van ruimtelijke orde-

ning. Niet alleen de hoger geciteerde
uitzonderingsregels, maar ook artikel
48, waardoor werken van allerlei
overheidsinstellingen in afwijking
van de bestemming van het gewest-
plan mogelijk zijn, moeten dringend
worden herzien en beperkend om-
schreven.

Ook inzake monumentenzorg is een
preventief beschermingsbeleid het
beste. Monumentenzorg sluit nauw
aan bij woningbouw en bij de valori-
satie van het woningpatrimonium. In
tegenstelling tot wat hier gezegd is,
mag men zich bij het noodplan voor
de sociale huisvesting niet laten aflei-
den door de sirenezang van politici
die hun gemeente, hun parochie of
wijk als het middelpunt van de we-
reld blijven beschouwen. Dit fonds
voor sociale huisvesting mag niet
worden gebruikt om woonuitbrei-
dingsgebieden te laten afsnijden, zo-
niet wordt het onmogelijk om een
aantal nieuwe beleidslijnen uit te
werken.

Bij de bespreking in de Commissie
merkte ik op dat een aantal bescher-
mingsbesluiten werken mogelijk ma-
ken waardoor precies het doel van de
bescherming uit het oog wordt verlo-
ren. Ik gaf in dit verband het voor-
beeld van de oude Denderloop in
Dendermonde. Mijn stelling werd
bevestigd door de heer Goedleven,
die toegeeft dat er heel wat bescher-
mingsbesluiten bestaan die werken
toelaten die het beschermingsbesluit
volkomen ondergraven. We vragen
dat deze uitgeholde beschermingsbe-
sluiten worden herwerkt.

Tot besluit vraag ik de aandacht van
de Executieve voor de gevolgen van
de eventuele engagementen van de
Belgische Regering op de UNCED-
conferentie in Rio voor de verschil-
lende beleidsdomeinen. Ik meen dat
de engagementen van de Belgische
Regering vooral door de gewestrege-
ringen in een aantal beleidsdomeinen
zullen moeten worden vertaald. Dit
kan inhouden dat voor de landelijke
gebieden massa le  bebossingspro-
gramma’s  nodig zullen zijn. In de be-
groting van 1993 zullen de engage-
menten van Rio een eerste daadwer-
kelijke vertaling moeten vinden. Als
wij treuren om de verdwijning van

het tropisch woud, zijn het eigenlijk
krokodillentranen, want verhou-
dingsgewijs - want wij hebben in-
derdaad niet veel bossen - verdwijnt
er bij ons een groter percentage bos-
sen dan in het zuidelijk halfrond. Ge-
let op onze voedseloverschotten heb-
ben wij dus geen reden om hiermee
verder te gaan. (Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer Brouns
heeft het woord.

De heer H. Brouns (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, uitgaande
van het feit dat de ruimtelijke orde-
ning een positieve bijdrage moet le-
veren voor het menselijk welzijn en
dat we zuinig moeten omspringen
met de schaarse open ruimte die er
nog is, ben ik ervan overtuigd dat een
globale aanpak van concrete proble-
men in verband met ruimtelijke orde-
ning te verkiezen is boven een ge-
deeltelijke aanpak, zoals we die mo-
menteel maar al te vaak vaststellen,
zowel op gemeentelijk als op provin-
ciaal en regionaal vlak.

Daarom ben ik ook voorstander van
een structuurplan voor Vlaanderen
- zoals Minister Kelchtermans dat
voorstelt in zijn beleidsverklaring -
dat bedoeld is om het ruimtegebruik
in Vlaanderen op een gefundeerde
wijze in te vullen. Het wordt steeds
duidelijker dat men meer vooraf-
gaandelijk studiewerk, meer plan-
ning en gefundeerde adviezen nodig
heeft, om Vlaanderen op een gezon-
de manier en aangepast aan de actue-
le situatie ruimtelijke te ordenen.

Momenteel is er echter op diverse
beleidsniveau een veelheid aan gege-
vens in verband met ruimtelijke orde-
ning ter beschikking, maar de samen-
hang ontbreekt. Daarenboven wor-
den de sectorbehoeften niet afgewo-
gen en geëvalueerd. De noodzaak
om op een globale wijze deze proble-
matiek aan te pakken wordt steeds
nijpender en een gecoördineerd
ruimtelijk beleid dringt zich op.

In het kader van een nieuw decreet
op de ruimtelijke ordening en de ste-
debouw stelt Minister Kelchtermans
de oprichting voor van een para-re-
gionaal instituut, namelijk het VIRO,
het Vlaams Instituut voor Ruimtelij-
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ke Ordening. Dit instituut zou een
belangrijke advies- en coördinatie-
functie moeten hebben bij de op-
maak van plannen en het zal een ad-
viesfunctie moeten hebben over alle
aspecten van het ruimtelijk beleid in
Vlaanderen. Ter ondersteuning van
dit para-regionaal instituut is er vol-
gens mij ook nood aan een zelfde
soort instelling op provinciaal vlak,
dat als planbureau de nodige bouw-
stenen voor het VIRO kan aanleve-
ren en dat adviezen kan geven over
provinciaal ruimtelijk beleid.

De provincie Limburg kan hierin als
modelprovincie fungeren, omdat hier
de Intercommunale Maatschappij
Limburg (IML) al bijna dertig jaar
een gelijkaardige functie heeft. Door
een noodzakelijke wijziging van een
aantal van haar doelstellingen zal de
IML zich in de toekomst voorname-
lijk kunnen toeleggen op haar functie
als planbureau. Zodoende zou de
IML - mits bepaalde aanpassingen
- perfect de rol van Limburgs Insti-
tuut voor Ruimtelijke Ordening op
zich kunnen nemen.

De IML werd opgericht voor een pe-
riode van dertig jaar, die verstrijkt in
1994. Zij zal dus moeten kiezen tus-
sen langzame afbouw van de activi-
teiten of aanpassing van haar doel-
stellingen. Doordat het grinddecreet
binnenkort van kracht zal worden,
zal haar rol in verband met de lopen-
de grindovereenkomsten geleidelijk
worden stopgezet. Ook op het vlak
van grondbeleid zal men minder acti-
viteiten kunnen ontplooien. Immers,
de overdracht op grote schaal van
huisvestings- en industriegronden
aan de provincie maakt een effectief
grondbeleid strikt genomen nauwe-
lijks nog mogelijk.

Daardoor zou men binnen IML de
accenten kunnen verleggen naar
ruimtelijke ordening. Momenteel is
de intercommunale actief als planbu-
reau voor de lokale besturen. De
planning is in de praktijk nagenoeg
beperkt tot de gemeentelijke grenzen
van elke gemeente afzonderlijk.
Ruimtelijke ordening vereist echter
een globale ruimtelijke planning over
de grenzen heen. De werking van een

intercommunale op het vlak van
ruimtelijke ordening dient te worden
gezien in een ruimer kader, dat de
gemeentelijke grenzen overschrijdt,
maar wel beperkt blijft tot de provin-
cie Limburg ; de werking dient dus
te worden gesitueerd op provinciaal
vlak.

Dit alles in acht genomen, meen ik
dat de oprichting van een LIRO geen
noemenswaardige moeilijkheden met
zich zou brengen, omdat de structuur
die ervoor nodig is, al bestaat binnen
de IML. Mits enkele aanpassingen
zou de IML dus in de toekomst de
functie van provinciaal plan- en ad-
viesbureau ondergeschikt aan het VI-
RO, kunnen waarnemen.

Daarom vraag ik dan ook aan de Mi-
nister om een dergelijk instituut op
provinciaal vlak te erkennen en te
integreren binnen de werking van het
VIRO, indien dit zal worden opge-
richt. (Applaus bij de meerderheid)

De Voorzitter : De heer Tant heeft
het woord.

De heer P. Tant (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, collega’s, het tijdens de jongste
jaren gevoerde beleid inzake ruimte-
lijke ordening en milieuzorg streeft
behartigenswaardige doeleinden na,
bijvoorbeeld de bescherming van de
schaarser wordende open ruimten en
de verbetering van de kwaliteit van
de lucht en van het oppervlakte- en
grondwater.

Daartoe wordt gebruik gemaakt van
onder meer de gewestplannen en de
milieuvergunningenreglementering.
Op zichzelf betreft het deugdelijke
beleidsinstrumenten, op voorwaarde
evenwel dat zij niet blind worden ge-
hanteerd en de beleidsdoelen niet
zonder meer prevaleren op de con-
crete problemen van de burgers.
Wanneer landbouwbedrijven thuis-
horen in het agrarisch gebied en am-
bachtelijke bedrijven in ambachtelij-
ke zones, dan mag dat ons nochtans
niet blind maken voor het feit dat een
aantal bedrijven, lang vóór enig ge-
westplan, op een andere plaats ont-
staan en gegroeid zijn, zelfs historisch
vergroeid zijn met de sociologische
werkelijkheid van een dorp of een

wijk. Vaak maken zij een integrerend
deel uit van een lokale gemeenschap.
Zij bepalen in niet geringe mate de
er heersende activiteit. Bijgevolg be-
palen de financiële instellingen en
handelsondernemingen, de ambach-
telijke bedrijven zoals schrijnwerke-
rijen en garages en de toeleveringsbe-
drijven van bouwmaterialen, brand-
stoffen enzovoort die hoofdzakelijk
op het eigen lokaal cliënteel zijn aan-
gewezen, mede de ziel en de eigen
dynamiek van een dorp. Hierin ligt
een duidelijk verschil tussen een stad
en een dorp, hoewel nochtans tot nu
toe dezelfde beleidsinstrumenten
werden aangewend.

Het blind hanteren van bestemmings-
plannen dreigt het dorpsleven te on-
dergraven, samen met de bestaansze-
kerheid van grotendeels kleine be-
drijven.

Blijkens recente onderzoeken zijn er
in Vlaanderen meer dan tienduizend
zonevreemde bedrijven met meer
dan vijftigduizend werkplaatsen. Kan
men zich veroorloven de bestaansze-
kerheid van een groot deel van deze
bedrijven in het gedrang te brengen ?
Wij vragen ons dan ook af of het
opgaat het voortbestaan van deze be-
drijven zonder meer afhankelijk te
stellen van de blote toepassing van
onder meer de gewestplannen. Mijn
aanvoelen is trouwens dat al te veel
politici en beleidsmensen zich op
vandaag menen te moeten waar ma-
ken door achter de groene vlag op te
stappen, waarbij men het aan ande-
ren laat de zorg voor een gezond leef-
milieu te combineren met de zorg
voor de broodwinning van die men-
sen die, vaak te goedertrouw, nog het
lef hadden, zelf te investeren in een
eigen economische activiteit, met al
de tewerkstellingseffecten vandien.

Onze stelling is dat de beoordeling
van individuele aanvragen niet kan
worden herleid tot de vaststelling van
de bestemming van het gebied waarin
het bedrijf is gelegen, maar dat eer-
der rekening moet worden gehouden
met de werkelijk geproduceerde hin-
der en met de mogelijkheid om deze
te beperken door het opleggen van
stringente en controleerbare uitba-
tingsvoorwaarden.
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Soms heb ik de indruk dat via de
recent opgezette procedures die het
vergunningenbeleid schragen, eerder
de onverdraagzaamheid tegenover
mekaar wordt georganiseerd. Vroe-
ger nam men aan dat de adviezen van
de schepencolleges voor de in hun
gemeente aangevraagde vergunnin-
gen de neerslag waren van een ernsti-
ge belangenafweging. Ik meen dat dit
tot op heden nog voor de meeste dos-
siers het geval is. Thans meent men
het evenwicht te moeten zoeken door
mensen ertoe aan te zetten tegen me-
kaar in het geweer te komen. Zo
komt het althans over. De vraag is
of dit de democratische besluitvor-
ming dient. Het samenhorigheidsge-
voelen tussen de mensen wordt ech-
ter niet in de hand gewerkt, integen-
deel.

Ik besef voldoende dat de verant-
woordelijkheid voor het vergunnings-
beleid bij onderscheiden Ministers
berust. De burger heeft hieraan ech-
ter nauwelijks een boodschap. Wat
telt, is niet wie van de Excellenties
eventueel met de vinger moet wor-
den gewezen ; wel of het vergunnin-
genbeleid evenwichtig en verant-
woord voorkomt. Dat is de verant-
woordelijkheid van de Executieve als
geheel.

Mijnheer de Minister, de ervaring
heeft mij geleerd dat een bijzonder
probleem ontstond omwille van het
door de Executieve afgekondigde
moratorium voor BPA’s die wijzigin-
gen inhouden van de gewestplannen.
Aldus confronteert men de gemeen-
ten met een heus dilemma : enerzijds
wordt - niet steeds ten onrechte -
aan heelwat bestaande bedrijven een
bouw- en/of exploitatievergunning
geweigerd wegens strijdigheid met de
zonering ; anderzijds wordt herloka-
lisatie in de nabijheid van het eigen
cliënteel onmogelijk gemaakt door
het vooropgestelde moratorium . . .
Het kan toch niet de bedoeling zijn
om in functie van abstracte beleids-
doelen mensen zonder meer aan hun
lot over te laten !

De zorg voor een goede ruimtelijke
ordening en voor een gezond leefmi-
lieu is ook voor mij een essentiële

drijfveer van mijn politiek handelen.
Dat maakt mij, en hopelijk ook u,
heren Ministers, niet blind voor de
noodzaak ook oog te hebben voor de
mensen, ernaar strevend de voorop-
gestelde beleidsdoelen ook echt met
mekaar te verzoenen. Waar zulks
mogelijk is. Ik hoop dat wij elkaar
op dit vlak kunnen ontmoeten.

De Voorzitter : Minister De Batse-
lier heeft het woord.

Minister N. De Batselier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, ik dank
de heer Van Eetvelt voor zijn uitste-
kend verslag, waarin hij zelfs oog had
voor de nuances in de opmerkingen
van verschillende commissieleden. Ik
dank ook de heer Vande Lanotte
voor zijn verslag over de bespreking
van het programmadecreet.

Wij zijn het er ongetwijfeld allen over
eens dat een urgentieprogramma
noodzakelijk is. Sommigen betreuren
zelfs dat wij daartoe niet vroeger zijn
overgegaan. In dit debat kwam te-
recht een grote bezorgdheid tot ui-
ting met betrekking tot de toewij-
zingsregels. Ik durf niet te beweren
dat deze algemeen worden overtre-
den. Er zijn op dit vlak goede en
slechte vennootschappen. Als resul-
taat van het onderzoek ter zake heeft
mijn administratie mij een lijst be-
zorgd van vennootschappen die de
wetgeving toepassen volgens het
boekje, en een lijst van vennoot-
schappen die dat niet doen. Een zeer
strikte toepassing getuigt niet altijd
van sociale ingesteldheid. Louter po-
litieke afwijkingen kunnen wij van-
zelfsprekend niet dulden maar wij
hebben wel begrip voor een verant-
woorde sociale aanpak.

Wij moeten inderdaad nagaan welke
de voor- en nadelen zijn van de con-
trole via huurdersverenigingen. Door
de ingewikkelde procedure kan de
huurder de controle niet zelf uitoefe-
nen. De informatisering van sommi-
ge maatschappijen heeft geleid tot
een zeer ingewikkelde structuur. De
controle wordt vaak beperkt tot het
raadplegen van de listing, maar dik-
wijls zijn die zo omvangrijk dat de
controle zeer moeilijk wordt.

Verschillende leden hebben aandacht

besteed aan de spreiding van de kre-
dieten. Zoals het regeerakkoord be-
paalt, zal ik inderdaad prioriteit ge-
ven aan de VFIK-gemeenten. Dit
neemt niet weg dat ook andere secto-
ren bijzondere aandacht verdienen.
Ter zake ben ik het in grote lijnen
eens met de heer Olivier. Naast de
VFIK-gemeenten zijn er inderdaad
nog andere criteria. Wij moeten on-
der meer ook oog hebben voor in-
breiding  en kansarmoede. Ik denk in
dit verband aan een studie van pro-
fessor Goossens die zeven criteria on-
derscheidt. Wanneer wij ook reke-
ning houden met de woonnoodgebie-
den en de impulsgebieden, komen
naast de VFIK-gemeenten, nog een
reeks andere gemeenten in aanmer-
king.

De projectevaluatie moet daarbij
centraal staan en het is essentieel dat
wij de voorkeur geven aan projecten
van de VHM, niet zozeer omdat het
projecten van de VHM zijn, maar
omdat de VHM objectief gezien het
verst staat op dat vlak. Er zal dus
ruimte zijn voor projecten van de
VHM zowel als voor projecten van
de privé-sector, maar in het meren-
deel van de gevallen zal voorrang
worden gegeven aan VHM-projec-
ten.

Ik ben het eens met de bemerkingen
van de heer Olivier over de kwali-
teitsnorm. Wij moeten kwaliteitsnor-
men instellen, maar onze bestekken
moeten de bouw van betaalbare so-
ciale woningen toelaten. Sommige
privé-promotoren zijn in staat een so-
ciale woning te bouwen voor de prijs
van 1,3  miljoen frank, omdat ze vol-
doende vindingrijkheid aan de dag
leggen en omdat zij hebben nage-
dacht over wat comfort betekent
voor een kansarme. Comfort voor
een kansarme is niet hetzelfde com-
fort dat wij gewoon zijn. Ik raad u
aan eens een kijkje te nemen bij som-
mige maatschappijen en u ervan te
vergewissen in welke woningen de
mensen leven. Wij hebben aanne-
mers en architecten nodig die zelf
kunnen inspelen op deze behoeften ;
wij moeten alleen de grote lijnen aan-
geven en geen boekdelen schrijven
over de karakteristieken van klinken
en sloten.
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Ik ben het eens met de opmerkingen
over de snelle procedure. Het is niet
omdat wij het nu realiseren voor de
NV, dat wij het zouden moeten ver-
waarlozen voor de VHM. Nu dat de
VHM de druk voelt van deze hol-
ding, is zij vragende partij geworden
voor een snelle procedure. Daarmee
beland ik bij de vraag van de heer
Olivier naar de opportuniteit van de
holding. Alleen al door erover te
spreken werd de VHM wakker ge-
schud. Na het direct opvragen van de
projecten bij de erkende vennoot-
schappen - sommigen lagen daar
reeds meer dan twaalf jaar - werd
er onmiddellijk een indeling volgens
bepaalde criteria opgemaakt ; som-
migen horen bij inbreiding, andere
bij uitbreiding. Daardoor gaat de
kwaliteit van de dossiers verbeteren.
Het programmadecreet maakt het
mogelijk dat naast de erkende ven-
nootschappen ook de gemeenten, de
OCMW’s,  d e  intercommunales,  d e
privé-sector en het Vlaams Woning-
fonds daarvan gebruik maken. Door-
dat de VHM gehandeld heeft onder
druk van de holding, heeft ze een
voorsprong behaald.

Pas na de stemming van het program-
madecreet, waardoor deze NV feite-
lijk wordt opgericht, kan ik aan de
gemeenten, de OCMW’s en de inter-
communales  vragen om hun projec-
ten in te dienen. De VHM is vandaag
al bijna rond met haar projecten.

Als de Raad van Bestuur van deze
holding morgen logisch is met de cri-
teria die wij als Executieve hebben
vooropgesteld, dan wint de VHM
niet om politieke, maar om objectie-
ve redenen.

Ik wil niet uitsluiten dat wij een aan-
tal privé-projecten moeten kunnen
opzetten, precies omdat ik de 30 mil-
jard frank wil realiseren. In het re-
geerakkoord was er altijd sprake van
15 miljard frank ter beschikking ge-
steld door de overheid en de rest
door de privé-sector. Zoals wij het in
dit programmadecreet hebben gecon-
cipieerd, wordt 1 miljard frank kapi-
taal samengebracht door de over-
heid, 9 miljard frank via leningen en
kan uiteraard 1 miljard frank bestaan

uit privé-kapitaal. De rest kan echter
ook vergaard worden door inbreng in
projecten. Ik moet een gedeelte van
de middelen kunnen gebruiken om
privé-projecten te realiseren, want
gaan wij daar niet op in, dan herlei-
den wij het gehele project niet naar
30 maar naar 15 miljard frank . Ik
neem hier wel twee uitersten.

Waarom ook nog de andere opportu-
niteit van deze holding overwegen ?
Om de eenvoudige reden dat wij na-
tuurlij  k vanuit budgettair oogpunt
daarmee rekening moesten houden.
Waren wij ervan uitgegaan dat de in-
vesteringskredieten van de VHM
zouden worden verhoogd, dan had-
den wij nooit de SERV-norm kunnen
bereiken. Door de techniek van de
holding moeten wij in feite om de
SERV-norm te bereiken 933 miljoen
frank uittrekken als permanent effect
op de begroting. Hadden wij bijvoor-
beeld 1 miljard frank of een half mil-
jard frank uitgetrokken op de begro-
ting dan hadden wij 9 miljard frank
moeten optekenen als vastleggings-
kredieten en 1 miljard frank als or-
donnanceringskredieten. Wij hadden
dus 9 miljard frank moeten reserve-
ren voor de SERV-norm. Het is dui-
delijk dat dit uitgesloten was. Het
was reeds een enorme prestatie van
de Executieve om 933 miljoen frank
uit te trekken voor de SERV-norm,
omdat die operatie niet gepaard is
gegaan met een inlevering in de wo-
ningsector. Wij hebben de kredieten
zowel voor de VHM als voor het
Vlaams Woningfonds dus behouden.
Wanneer sommigen hier beweren dat
wij de eigendom benadelen ten voor-
dele van de verhuursector, dan is dat
niet juist. Van de 4,72  miljard frank
van het Woningfonds gaat precies
250 miljoen frank naar de huursector.
De eigendomssector van de VHM
bedraagt 1,89  miljard frank, dus
evenveel als de huursector. Als wij
dus de beide eigendomssectoren, bij-
een tellen, dan beloopt de eigendom
in totaal 6,61 miljard frank aan kre-
dieten en de huursector 3,39  miljard
frank met inbegrip van de inbrei-
dingskredieten. In verband met de
premies doe ik opmerken dat van de
circa 3,s miljard frank premies die
wij uitgeven, er 2 miljard frank be-
stemd zijn voor bouwpremies. Ik wil

de collega’s geruststellen : ook met
de holding zal het niet alleen om
huurwonigen gaan. Wel gaat het in
hoofdzaak om huurwoningen, omdat
er een tekort bestond. Het Vlaams
Woningfonds heeft gevraagd om aan
deze operatie te kunnen deelnemen.
Ik ben daartoe bereid, omdat dit
Fonds zelfs bereid is als privé-sector
kapitaal in te brengen. Ik ben het ook
daarmee eens en ook zij zullen op dat
punt elementen inbrengen in het pro-
gramma.

Verschillende collega’s hebben het
gehad over de achterstand in de pre-
mies. De administratie heeft mij gis-
teren een nota laten geworden waar-
in de premieachterstand is berekend
die op te halen is in 1993. Men mag
ongeveer stellen dat de normale be-
hoefte 4,06  miljard frank is en de ach-
terstand 1,241 miljard frank. Dat is
een totale behoefte van 5,3 miljard
frank . Het krediet dat wij in de be-
groting 1992 hebben ingeschreven
bedraagt 3,7 miljard frank. Met an-
dere woorden, indien wij woord wil-
len houden en de premieachterstand
willen ophalen dan zullen we 1,6 mil-
jard frank moeten bijleggen.

Andere collega’s hebben het gehad
over de achterstand inzake infra-
structuurwerken, artikel 80 van de
Huisvestingscode. Volgens de cijfers
van de administratie bedraagt het no-
dige krediet in vastleggingskredieten
2,l miljard frank en in ordonnance-
ringskredieten 1,l miljard frank.
Voor 1992 is er voor vastleggingskre-
dieten 710 miljoen frank ingeschre-
ven en voor ordonnanceringskredie-
ten 661 miljoen frank , dus ook onge-
veer 1,6  miljard frank. Deze weg-
werkoperatie kost ongeveer 3 miljard
frank. Ik heb mijn administratie de
opdracht gegeven het nut van alle
premies te onderzoeken. Ik neem
aan dat een aantal ervan nut hebben
en andere niet. Ik heb gevraagd om
in alle objectiviteit te oordelen wat
het nut is van de premie, of het nood-
zakelijk is ermee verder te gaan en,
indien het noodzakelijk is, of er aan-
passingen nodig zijn en of we een
vereenvoudigde, liefst gelijklopende
procedure kunnen toepassen, voor
alle premies die we in de toekomst
verder kunnen blijven uitbetalen.
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Zoals diverse sprekers hier hebben
gezegd, krijgen we van de burger
vooral het verwijt dat we een premie
beloven en dat hij soms drie jaar
moet wachten op de uitbetaling. In-
tussen zijn er twintig politieke tussen-
komsten voor geweest en telkenmale
heeft de burger hetzelfde stereotype
briefje ontvangen. Dat maakt de bur-
ger terecht boos. Het is de wil van
de Executieve daar zo snel mogelijk
een einde aan te stellen.

Om die operatie door te voeren zul-
len wij de nodige middelen moeten
vinden. Ik kan aannemen dat mijn
collega van Financiën zal zeggen dat
ik ook binnen de eigen begroting een
inspanning moet doen. Wij zullen
goed moeten overwegen wat daar
mogelijk is.

De heer De Seranno, mevrouw Vo-
gels en de heer De Mol hadden het
over het aankopen van grond in land-
bouwzones. Het is niet omdat een
bepaalde zone op het gewestplan geel
is ingekleurd, dat alleen de landbouw
het daar voor het zeggen heeft. De
landbouw heeft niet alleen beslis-
singsrecht. Ik ben het met u eens dat
landinrichting overleg en concertatie
vraagt, niet alleen binnen een depar-
tement. Naar aanleiding van de aan-
pak van de IJzervallei  is er bijvoor-
beeld een coördinatie tussen de
Vlaamse Landmaatschappij, de Lan-
delijke Waterdienst en de Vlaamse
milieumaatschappij AQUAFIN. Die
samenwerking kan worden uitge-
breid naar andere departementen,
zoals toerisme en openbaar vervoer.

Omdat ik op korte termijn resultaten
wil wens ik gebiedsgericht te werken.
Ik kies dus in een welbepaald gebied
voor een totale aanpak, liever dan
overal ergens te beginnen en telken-
male met kleine stukjes aan de slag
te gaan. Ik denk dat het belangrijk is
om in die verschillende groepen -
de belangen van de landbouw, van
het natuurbehoud, van de bosbouw
zijn soms tegengesteld - projectma-
tig te overleggen. Wij zullen dus bin-
nenkort op die wijze in de IJzervallei
aan de slag gaan. Ook in de Schelde-
vallei is men op die wijze aan het
werken. Het is duidelijk dat voor het

regionale landschap, ik denk bijvoor-
beeld aan de Scheldevallei - me-
vrouw Vogels heeft er trouwens op
gewezen -, cultuurhistorische stu-
dies zeer relevant kunnen zijn. De
aanpak van de Scheldevallei is op die
wijze gebeurd. Dit heeft geleid tot
enorme mogelijkheden inzake inzicht
in het landschap, vanwaar men ver-
trekt en waar men naartoe wil. De
cultuurhistorische dimensie toont
mooi aan waar wij de limiet moeten
leggen.

Ik denk dat mevrouw Vogels terecht
heeft gezegd dat wij er moeten voor
waken dat het platteland niet dreigt
een egaal monotoon landschap te
worden. Precies daarom willen wij
het roer omgooien en afstappen van
de klassieke harde ruilverkaveling en
overgaan tot landinrichting waar, op
een geïntegreerde wijze, alle belan-
gen kunnen worden afgewogen. Dat
betekent dat elk van de belangen die
ik daarnet heb opgenoemd, aan bod
kunnen komen. Ook de heer De Mol
heeft in die zin daarover gesproken.
Hij heeft ook over het economisch
nut van de ruilverkaveling gespro-
ken.

Wij hebben de doelstelling van uit-
sluitend landbouwgebied openge-
trokken naar recreatie, waterbeheer
en zelfs waterzuivering. Daardoor
zou ik in staat zijn voor bepaalde de-
len van een gebied te beoordelen wat
van het grootst maatschappelijk nut
is. Soms kan dat een fietspad zijn,
wanneer men een woonwijk met be-
paalde delen van een dorp wil verbin-
den. Dat kan soms een valleigebied
zijn, dat van een natuurlijke evolutie
wordt gevrijwaard. Dat kan soms de
landbouw zijn. Ik heb er geen moeite
mee om dat te zeggen.

Collega De Mol heeft ook gesproken
over de kredietvermindering die ik
voor de ruilverkaveling heb toege-
past met name van 400 naar 351 mil-
joen frank. De kredietvermindering
is er gekomen omdat ik niet zeker
was dat men de harde ruilverkaveling
zou verder zetten en van de wijze
waarop men dat zou doen. De reden
is dus dat ik beschermend wou optre-
den.

Ik ben in de Commissie uitvoerig in-

gegaan op de planalternatieven die
men in de toekomst zal moeten voor-
leggen. Tot nu toe had het comité
nagenoeg vrij spel en was de overheid
er alleen om het geld te geven. Dat
wordt in de toekomst onmogelijk.

Mevrouw Vogels en de heer De Mol
hebben ook vragen gesteld die beho-
ren tot de bevoegdheid van mijn col-
lega, de heer Sauwens. Hij heeft mij
gevraagd in zijn naam te antwoorden,
aangezien hij deze avond verhinderd
was.

Ik heb vastgesteld dat zowel me-
vrouw Vogels als de heer De Mol
akkoord gaan met het geïntegreerd
beleidsplan van Minister Sauwens in-
zake monumenten en landschappen.
Zij willen meewerken aan het leggen
van een basis voor een bodemarchief.
Er zal dan ook onverwijld werk wor-
den gemaakt van een archeologisch
decreet, na advies van de Raad van
State te hebben ingewonnen.

Wat het preventief beschermingsbe-
leid betreft, wenst Minister Sauwens
de leefkwaliteit in de vertrouwde om-
geving te bewaren.

Door aan monumenten een nieuwe
en actuele bestemming te geven, wil
hij inbreiding bevorderen. De be-
kommernis van de heer De Mol is
terecht wanneer hij stelt dat de be-
schermingsbesluiten de wet- en regel-
geving inzake landschapszorg niet
mogen uithollen. Mevrouw Vogels
heeft aangegeven hoe een bescher-
mingspolitiek kan worden gevoerd.
Ik meen dat haar visie overeenstemt
met de zorg van de heer Sauwens
daaromtrent. Hij zegt ook dat een-
maal  een beschermingsprocedure
wordt ingezet op basis van een gron-
dig vooronderzoek, ook een defini-
tieve bescherming moet volgen. Dit
is een belangrijk beginsel. Inderdaad,
het is beter minder bescherming prin-
cipieel vast te leggen, maar een defi-
nitieve bescherming na grondig on-
derzoek toe te kennen.

De heer De Mol stelt terecht dat de
bescherming van het industrieel erf-
goed moet worden geactiveerd.

Mevrouw Vogels heeft ook een aan-
tal bedenkingen gemaakt inzake
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Prayon Rupel. De Executieve heeft
in deze zaak volgende beslissingen
genomen.

Ten eerste, vier gebieden stuiten op
een krachtig neen van de Executieve,
namelijk Terhagen, Gorrebroek,
Wintam  en de Polders-Hoeykens.

Ten tweede, er bestaat een vaste
om tot een oplossing te komen.

wil

Ten derde, de milieuovereenkomst
zal als basis worden genomen, maar
de technische bijlagen zullen worden
gewijzigd. Met dit doel zal desgeval-
lend een wijziging van het gewestplan
worden toegestaan indien aan be-
paalde voorwaarden wordt voldaan.

Na de vergadering van de Executie-
ve, diezelfde avond nog, werd een
vergadering belegd met de directie
van Prayon Rupel, de vakbonden, de
milieubeweging, de betrokken ge-
meenten en kabinetten. Aan de ad-
ministratie werd opdracht gegeven
om ten laatste tegen maandag desge-
vallend alternatieven voor te stellen.
Via een fax-bericht  heb ik ook verno-
men dat de directie van Prayon Ru-
pel aan de ondernemingsraad heeft
medegedeeld dat de basis fosforzuur-
afdeling wordt gesloten, tenzij de
Executieve woensdag aanstaande een
alternatief heeft gevonden waarmee
zij kunnen akkoord gaan ofwel het
akkoord, zoals het nu voorligt, wordt
bevestigd. Tot zover de huidige stand
van zaken. Het zal er dus van afhan-
gen welke stortplaatsen wij kunnen
hebben. Ik herhaal dat er vier wer-
den uitgesloten.

Dat probleem moeten wij volgende
week oplossen en ik denk aldus een
antwoord te hebben gegeven over de
situatie van Prayon.

De heer Van den Brande heeft mij
gevraagd in zijn naam te antwoorden.

In antwoord op de opmerkingen van
de heer Van den Eynde over VLAB-
INVEST  wijs ik erop dat de Vlaamse
Executieve zich ervan bewust is dat
in Vlaams Brabant de grondprijzen
enorm stijgen, wat een weerslag heeft
op de situatie van de Vlaming in
Vlaams-Brabant en zeker in de

rand rond Brussel. In dat verband
werd ook in het ontwerp van pro-
grammadecreet de oprichting van het
Investeringsfonds voor grond- en
woonbeleid voor Vlaams Brabant
voorzien. Het is de eerste keer dat
het op deze manier ook echt midde-
len krijgt. Ik denk dat wij er zullen
moeten op toezien dat wij op de ver-
schillende terreinen, zowel op dat
van huisvestings- als van grondbe-
leid, evenals inzake mobiliteit en so-
ciale voorzieningen, van alle moge-
lijkheden zouden gebruik maken.

De heer Van den Brande wil via deze
para-regionale A verbintenissen aan-
gaan voor een totaal bedrag van één
miljard frank. Het gaat hier dus niet
enkel om wat wij als ordonnance-
ringskrediet in de begroting hebben
opgenomen, maar ook daar speelt
dat bedrag van één miljard frank,
evenals voor de holding waarover ik
zoëven heb gesproken. (Applaus bij
de meerderheid)

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter,
geachte collega’s, op het einde van
een uitputtende dag, waarop de
Vlaamse Raad zich met een belang-
rijk beleidsdomein heeft bezig gehou-
den en intens suggesties heeft gefor-
muleerd, denk ik dat het goed is re-
kening houdend met het late uur
even naar de regeerverklaring te ver-
wijzen, waarin wij de oorsprong te-
rugvinden van dit beleid.

In deze legislatuur wordt een struc-
tuurplan voor Vlaanderen opge-
maakt, dat in grote lijnen het gebruik
van de ruimte door de diverse func-
ties weergeeft. Dit structuurplan zal
een decretale basis krijgen, die een
herziening van de wet op de stede-
bouw en de ruimtelijke ordening in-
houdt. Op basis van dit structuurplan
kunnen de gewestplannen worden
aangepast. In dit kader zal ook het
minidecreet na evaluatie worden her-
zien. Er komt een moratorium op de
BPA’s die wijzigingen op de gewest-
plannen inhouden. Er zullen maatre-
gelen komen om de sanering van ver-
vallen industriële panden op structu-
rele wijze te ondersteunen. Een ma-

ximale vrijwaring van de open ruimte
zal worden georganiseerd via stads-
en dorpsherwaarding, inbreiding in
woongebieden en bedrijfszones,
evenals een aanpassing van het ko-
ninklijk besluit van 28 december 1972
inzake de toepassing van de gewest-
plannen.

Welnu, deze tekst is eigenlijk de syn-
these van alle thema’s en suggesties
die werden aangebracht, gebaseerd
op het voorbereidend werk van de
beleidsverklaring, die letterlijk aan-
sluit bij de opdracht die niet wijzelf,
maar de Vlaamse Raad op voorstel
van de Executieve aan de Minister
voor Ruimtelijke Ordening heeft ge-
geven, Wie mij verklaart dat hij de
regeringsverklaring met scepticisme
bekijkt, wijs ik erop dat ik de op-
dracht van de Raad heb gekregen en
in de regeringsverklaring heb opge-
nomen hoe ik deze wens uit te voe-
ren.

Wij hebben een beleidsverklaring,
een structuurplan en een strak tijd-
schema. Ik weet uit ervaring dat het
belangrijk is een plan steeds te kop-
pelen aan een kalender, omdat an-
ders de mogelijkheid bestaat dat men
niet de nodige motivering heeft om
er voortdurend mee bezig te zijn.
Ook zorgt een tijdschema voor de no-
dige spankracht in de werkzaamhe-
den en bij de betrokken partijen, zo-
dat men de meeste kansen heeft om
zijn doel te bereiken. Bovendien gaat
het moratorium op de bijzondere
plannen van aanleg ervan uit dat wij
binnen anderhalf jaar een sleutel, een
oplossing vinden, zodat wij de twee-
de stap in de uitvoering van het be-
leidsplan kunnen doen, namelijk het
debat voeren over de aanpassing van
de gewestplannen. Wij moeten de dy-
namiek eigen aan ruimtelijke orde-
ning kanaliseren en geordend laten
lopen. Iedereen wijst er immers
steeds op dat de ruimtelijke ordening
in Vlaanderen chaotisch verloopt en
dat er de voorbije tien jaar vooral
zeer veel is gepraat over structuren
en plannen. Ik voeg daaraan echter
meteen toe dat er ook veel werk is
verzet, werk dat nu nuttig kan wor-
den gebruikt. Dit sterkt mijn overtui-
ging dat de termijn van anderhalf
jaar, die wij ons hebben opgelegd,
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het ons mogelijk moet maken een
ontwerp van structuurplan klaar te
maken. Dit houdt ook in dat we ons
operationeel moeten organiseren en
ons misschien minder moeten ver-
meien in academische discussies. We
moeten geen twee maanden debatte-
ren over de definitie van een struc-
tuurplan. We moeten zoeken naar
toepasbare en bestuurlijk hanteerba-
re definities, maar ik weet uit erva-
ring dat dit niet zo gemakkelijk is.
Wie deel uitmaakte van de vroegere
Commissie voor Leefmilieu en Na-
tuurbehoud, herinnert zich ongetwij-
feld dat tijdens de bespreking van het
bosdecreet uren- en dagenlang werd
gedebatteerd over de definitie van
een bos, om dan uiteindelijk te be-
sluiten dat wij er niet uit geraakten.
Wij hebben ten slotte een definitie
opgesteld die rekening hield met alles
wat wij hadden afgesproken.

Wij hebben de administratie op-
dracht gegeven een nota voor te be-
reiden voor de omschrijving van de
ruimtelijke problematiek en de doel-
stellingen ervan. Deze nota moet in
de loop van de maand juli klaar zijn.
Dit zal de basis zijn om een precieze
opdracht te formuleren voor een in-
ter-universitaire commissie, die bege-
leid zal worden door een deskundi-
gencommissie, om dit werk in ijltem-
po te voleindigen.

De grote lijnen werden aangegeven
in de beleidsverklaring. Zoals me-
vrouw Vogels heeft gezegd, heeft
men heel wat voorstellen van de-
creet, ook vanuit de SP-fractie, om
de wetgeving op de ruimtelijke orde-
ning ten gronde te wijzigen.

Het gesprek over het decreet ruimte-
lijke ordening kan niet langer worden
uitgesteld. Wij hebben ons geënga-
geerd om na het zomerreces dit ma-
xidecreet in de Commissie te bespre-
ken.

Er werden bovendien afspraken ge-
maakt inzake het raamdecreet stads-
herwaardering. Een aantal uitvoe-
ringsbesluiten zullen worden uitge-
schreven of gewijzigd.

Zoals verwacht, heeft de heer De Se-

ranno gesproken over het decreet op
het sociaal grondbeleid.

Mijnheer De Seranno, u omschreef
de doelstelling van een lid van het
Parlement, meer bepaald de dialoog
met de burger via zijn voorstellen, op
een pertinente wijze. U verwees naar
uw voorstel waarvoor er op dit ogen-
blik middelen zijn, maar geen decre-
tale basis. Nu hebt u een decretale
basis afgedwongen waarvoor spijtig
genoeg te weinig middelen zijn. U
krijgt evenwel geen voldoening om-
dat het noodzakelijk uitvoeringsbe-
sluit er nog niet is. Ik engageer mij
om werk te maken van dit uitvoe-
ringsbesluit van het decreet op het
sociaal grondbeleid.

In de beleidsverklaring deden wij een
aantal suggesties die de krachtlijnen
van het nieuwe decreet op de ruimte-
lijke ordening zouden kunnen zijn.
Deze voorstellen zijn niet te nemen
of te laten, zij zijn vervangbaar, op
voorwaarde dat de alternatieven
evenwel een even goede oplossing
bieden.

De evaluatie
reeds gestart.

van het minidecreet is

Er zijn enkele vragen gesteld over de
omzendbrieven die zijn verschenen.
De nodige opdrachten daaromtrent
zijn ondertussen gegeven en men is
reeds gestart met de herziening van
de 200 omzendbrieven. Nog vóór
de zomer zullen er enkele aan de
Vlaamse Executieve worden be-
zorgd. Wij bereiden intussen ook een
besluit van de Vlaamse Executieve
voor om de notie kleine werken beter
te definiëren. Gezien deze kwestie
niet uitdrukkelijk aan bod is geko-
men, ga ik er ook niet dieper op in.

Mijnheer de Voorzitter, ik kom
tot enkele punctuele vragen.

nu

Aan de heer De Seranno heb ik reeds
een antwoord gegeven. Het uitvoe-
ringsbesluit zal worden genomen.

De heer Van den Eynde heeft enkele
bedenkingen gemaakt bij de situatie
in Vlaams-Brabant. Collega De Bat-
selier heeft daarop, ook namens col-
lega Van den Brande reeds geant-
woord. Als het gewestplan in herzie-
ning kan worden gesteld, dan is de

sector Halle-Vilvoorde zeker bij de
meest prioritaire. De situatie van alle
gewestplannen uit de streek Halle-
Vilvoorde vraagt ten andere drin-
gend om een oplossing.

De heer Leclercq heeft enkele vragen
gesteld rond het moratorium waar-
over in het regeerakkoord sprake is.
Wij hebben dat in de Commissie
reeds uitvoerig behandeld, maar spij-
tig genoeg was hij daar niet aanwezig.
Ik herhaal ook hier dat de principiële
beslissing die de gemeenteraad op 5
februari 1992 heeft genomen door-
slaggevend is. Dit hield in ofwel het
aanduiden van een ontwerper ofwel
het opstellen van een bijzonder plan
van aanleg. Dit is controleerbaar en
de bijzondere plannen van aanleg
zullen alleszins door de bevoegde Mi-
nister nog worden behandeld volgens
de afspraken die daarover binnen de
Executieve bestaan.

Op de vraag of de verdere wettelijke
mogelijkheden ter zake gerespec-
teerd blijven, kan ik antwoorden dat
een gemeente altijd het recht heeft
een bijzonder plan van aanleg in te
dienen - dat is  haar autonoom
recht-, maar het is evenzeer het au-
tonoom recht van de Executieve dit
bijzonder plan van aanleg niet meer
te behandelen, vermits wij in het re-
geerakkoord het moratorium hebben
afgesproken. Verder kunnen de ge-
westplannen via de normale procedu-
re tot herziening van de gewestplan-
nen altijd worden gewijzigd. Verder,
als een bijzonder plan van aanleg
geen afwijking van een gewestplan
inhoudt, kan dit nu ook nog te allen
tijde worden herzien.

Er werd ook een concrete vraag ge-
steld in verband met het bijzonder
plan van aanleg Congrescentrum
Knokke. Alles laat voorzien dat dit
in het najaar aan mij zal worden
voorgelegd. De functioneel bevoegde
Minister is daarvoor uiteraard be-
voegd, maar hij streeft vanzelfspre-
kend naar een consensus binnen de
Executieve.

Ik weet ook dat dit BPA bijzonder
gevoelig ligt. Het dossier is maar vol-
ledig als er ook de milieu-effectrap-
portering is aan toegevoegd. Over de
intenties daaromtrent kan ik geen
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antwoord geven. Ik kan ook niet ant-
woorden in welke termijn een beslis-
sing zal worden genomen.

Mevrouw Vogels, u belichtte aller-
eerst de actualiteit. Minister De Bat-
selier heeft de stand van zaken en de
afspraken meegedeeld. Ik ben bij dit
dossier niet betrokken in verband
met de milieuvergunning, wat be-
hoort tot de bevoegdheid van Minis-
ter De Batselier, maar wel in verband
met de ruimtelijke ordening. Vanuit
die invalshoek heb ik mijn standpunt
daarover geformuleerd.

Er was een grondige juridische dis-
cussie over het feit of voor stort-sites
een gewestplanwijziging noodzake-
lijk was. Ik heb het standpunt van de
administratie van Ruimtelijke Orde-
ning aan de Executieve meegedeeld,
die zich bij dat standpunt heeft aan-
gesloten.

Voor het overige herhaal ik de af-
spraken die hier daarnet op een rijtje
zijn gezet en die ik collegiaal mee zal
nakomen.

U heeft bedenkingen gemaakt bij het
decreet op de ruimtelijke ordening en
het VIRO. Wij zullen voorstellen
doen, rekening houdend met wat
hierover in de Commissie is gezegd.

Over het BPA-D’Hooie  is niets be-
slist. De Executieve heeft de admi-
nistratie de bijkomende opdracht ge-
geven om een studie te maken van
het geheel van de Leievallei. Van zo-
dra deze evaluatie ter beschikking is,
kunnen wij het BPA-D’Hooie  op-
nieuw bespreken en een genuanceer-
de beslissing nemen.

U verklaart terecht dat de stadsher-
waardering moet worden geacti-
veerd. Ik kan echter niet akkoord
gaan als u beweert dat er geen resul-
taten zijn. De stadsherwaardering
heeft een enorme mobilisatie aan
middelen op gang gebracht. Vooral
de privé-sector heeft op dit initiatief
ingespeeld. De overheid is gedeelte-
lijk in gebreke gebleven bij gebrek
aan middelen.

Met betrekking tot de huisvesting,
het inbreidingsbeleid, de stads- en de

dorpsherwaardering wensen wij met
de bijkomende middelen die in de
sociale huisvestingssector ter be-
schikking zijn, initiatieven te steu-
nen. Dat wij het belang hiervan niet
onderschatten, bewijst het feit dat wij
morgen in Antwerpen en Mechelen
de herwaarderingsgebieden Stuiven-
berg en Klein Begijnhof Heembeek
bezoeken. Dit moet voor ons de aan-
leiding zijn om nieuwe initiatieven te
nemen ter heractivering van het zeer
belangrijke ideeëngoed van de stads-
herwaardering.

De heer Caudron heeft precieze vra-
gen gesteld, zoals hoeveel vonnissen
zijn uitgevoerd. Ik kan daar niet
exact op antwoorden, maar zal de
vraag voorleggen aan mijn adminis-
tratie. Ik weet wel dat een groot aan-
tal vonnissen worden uitgevoerd in
verband met meerwaarde, regularisa-
tie of afbraak.

Hij heeft ook vragen gesteld over het
wettelijk instrumentarium. Ik heb al
geantwoord dat het onverminderd
van kracht blijft en ik heb genuan-
ceerd wat eronder moet worden ver-
staan. Het minidecreet blijft van toe-
passing, maar de opdracht is gegeven
het zeer stringent toe te passen, dat
wil zeggen volgens de oorspronkelij-
ke bedoeling.

De groene hoofdstructuur wordt als
sectorplan betrokken in het struc-
tuurplan volgens het geïntegreerd be-
leid dat wij voorstaan. In het licht
van het structuurplan zullen wij aan
onze collega’s van de Executieve hun
sectorplan vragen over bepaalde do-
meinen en afspraken proberen te ma-
ken om ze in het globale structuur-
plan Vlaanderen te incorporeren.

De heer De Mol heeft zijn visie op
structuurplannen gegeven. Daarover
hebben wij een uitgebreide discussie
gehad in de Commissie. Hij zal het
mij niet kwalijk nemen dat ik verwijs
naar het verslag.

De andere vragen behoren eerder tot
het bevoegdheidsterrein van mijn
collega De Batselier en gedeeltelijk
ook tot de bevoegdheid ruimtelijke
ordening. De bescherming van het
duinengebied ressorteert eerder on-
der natuurbehoud. Ik verwijs hierbij

naar het  art ikel  48,  overheidsop-
drachten en werken. Bij de bespre-
king van het decreet op de ruimtelij-
ke ordening zal dit onderwerp onge-
twijfeld aan de orde komen.

De heer Brouns heeft interessante
suggesties gedaan op basis van de be-
leidsverklaring. Hij stelt voor de
structuurplannen op hiërarchische ni-
veaus te laten gebeuren, gewest, pro-
vincie en gemeente. Vermits ruimte-
lijke ordening een dynamisch gege-
ven is, blijft begeleiding vereist. Vol-
gens de administratie is de bezetting
te klein om efficiënt te kunnen
werken. De toestand is vergelijkbaar
met de huisvestingssector. Wij moe-
ten gezamenlijk initiatieven nemen
om de nodige mankracht te krijgen
in onze diensten. Zo mag een bouw-
aanvraag geen drie of vier maanden
blijven liggen op een dienst. Termij-
nen afspreken heeft slechts zin als de
nodige mensen ter beschikking zijn
om die termijnen te respecteren. Of
het vereist is dat in onze administra-
tie een vaste cel bezig is met de uit-
voering van ruimtelijke ordening via
het structuurplan is nog geen uitge-
maakte zaak. Wij hebben het voor-
stel van het VIRO onderzocht. Ook
op het niveau van de provincie moet
er begeleiding komen die bepaalde
opdrachten kan overnemen. Op deze
idee kan worden teruggekomen als
er meer duidelijkheid is over de in-
houd van het decreet.

Tenslotte heeft collega Tant in zijn
gekende stijl terecht het probleem
van de zonevreemde bedrijven aan-
geklaagd. Het is ons niet onbekend.
Vele van deze in de dorpen vertrouw-
de ambachtelijke bedrijven hebben
een plaats in gebieden waarvoor op
het gewestplan geen exacte bestem-
ming is aangegeven. Dat geeft niet
alleen problemen bij de uitbreiding,
maar vaak ook bij het bekomen of
verlengen van een milieuvergunning.
Wij mogen dit probleem niet onder-
schatten. Het heeft een aantal sociale
gevolgen, onder meer voor de te-
werkstelling. De Executieve en de
Vlaamse Raad moeten hiervoor op-
lossingen zoeken.

De heer Tant had het eveneens over
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het moratorium van de BPA’s. Dit is
inderdaad slechts haalbaar als we de
afspraak kunnen nakomen dat we
tussen dit en anderhalf jaar een struc-
tuurplan van Vlaanderen hebben.
Als we zien aankomen dat deze ter-
mijn niet haalbaar is, zal ik de eerste
zijn om dit moratorium hier opnieuw
publiek in discussie te brengen. We
kunnen niet te eeuwigen dage de fri-
go op slot houden en geen alternatief
bieden. Dit alternatief moet het
structuurplan zijn. (Applaus)
De Voorzitter : De heer Van den
Eynde heeft het woord.

De heer F. Van den Eynde : Mijn-
heer de Voorzitter, ik dank de Minis-
ters voor hun antwoord. Ik wil hen
toch doen opmerken dat ik er uiter-
aard van overtuigd ben dat zij iets
wi l l en  doen  aan  de  s i tua t ie  in
Vlaams-Brabant. Zij zouden echter
veel geld kunnen besparen indien zij
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politieke beslissingen zouden nemen
zoals ik die daarstraks trouwens heb
gesuggereerd. Ik richt mij voorname-
lijk tot Minister De Batselier om hem
te zeggen dat ik mij moeilijk kan in-
beelden dat het socialisme van de ja-
ren negentig er zou uit bestaan met
gemeenschapsgeld de wildgroei van
bepaalde kapitalistische zaken tegen
te gaan daar waar het met eenvoudi-
ge politieke middelen mogelijk is er
paal en perk aan te stellen.

Ik wil ook nog even doen opmerken
dat mijn naam Van den Eynde is. Het
deert mij niet om met Van Eynde te
worden aangesproken. Maar, wan-
neer ik merk hoe kwaadaardig ik en
mijn partij worden voorgesteld, dan
vrees ik dat een ex-collega zich in zijn
graf zou omdraaien mocht hij weten
dat u mij met zijn naam aanspreekt.
(Applaus)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor vandaag.

Wij komen op maandag 22 juni en
dinsdag 23 juni eerstkomend om 9.30
uur en 14 uur opnieuw bijeen om on-
ze agenda verder af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
22.50 uur.
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